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κρατείας, ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό, καθώς και ο
Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη- τισµού, κατέθεσαν στις 21
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Αθήνα, σήµερα στις 24 Φεβρουαρίου 2020, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 14.15’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη, επιτρέψτε µου να
ανακοινώσω προς το Σώµα τα εξής:

Οι Υπουργοί Εσωτερικών, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων, Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Εθνικής Άµυνας,
Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πολιτισµού και
Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Μετανάστευσης και Ασύλου, Υποδο-
µών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Επι-
κρατείας, ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό, καθώς και ο
Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού, κατέθεσαν στις 21 Φε-
βρουαρίου του 2020 σχέδιο νόµου: «Στρατηγική αναπτυξιακή
προοπτική των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, ρύθµιση ζη-
τηµάτων αρµοδιότητας Υπουργείου Εσωτερικών και άλλες δια-
τάξεις».

Παραπέµφθηκε στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης, οι Υπουργοί Υγείας, Οικονοµικών, Προστασίας του

Πολίτη, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, Εσωτερικών, Μετανάστευσης και Ασύλου, Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων και Επικρατείας και ο Υφυπουργός Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού κατέθεσαν στις 21 Φεβρουαρίου του
2020 σχέδιο νόµου: «Πρόληψη, προστασία και προαγωγή της
υγείας - Ανάπτυξη των υπηρεσιών δηµόσιας υγείας».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια

διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1564 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 13ης Σεπτεµ-
βρίου 2017 σχετικά µε ορισµένες επιτρεπόµενες χρήσεις
ορισµένων προστατευόµενων έργων και άλλων αντικειµένων
προστασίας δυνάµει δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και
συγγενικών δικαιωµάτων προς όφελος των τυφλών, των αµβλυώ-
πων και των ατόµων µε άλλα προβλήµατα ανάγνωσης εντύπων
και για την τροποποίηση της Οδηγίας 2001/29/ΕΚ για την εναρ-
µόνιση ορισµένων πτυχών του δικαιώµατος του δηµιουργού και

συγγενικών δικαιωµάτων στην κοινωνία της πληροφορίας».
Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της

19ης Φεβρουαρίου 2020 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση, ενιαία επί της αρχής και επί των άρθρων.

Το Σώµα συµφωνεί;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συµφώνησε.
Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, η κ. Αικα-

τερίνη Παπακώστα -  Παλιούρα, για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα εγγραφής.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Κύριε Πρόεδρε,

κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέ-
διο νόµου ενσωµατώνεται στην ελληνική νοµοθεσία η οδηγία
2017/1564 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 13ης Σεπτεµβρίου 2017 σχετικά µε ορισµένες επιτρεπόµενες
χρήσεις ορισµένων προστατευόµενων έργων και άλλων αντικει-
µένων προστασίας δυνάµει δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτη-
σίας και συγγενικών δικαιωµάτων προς όφελος των τυφλών, των
αµβλυώπων και των ατόµων µε άλλα προβλήµατα ανάγνωσης εν-
τύπων και για την τροποποίηση της οδηγίας 2001/29/ΕΚ για την
εναρµόνιση ορισµένων πτυχών του δικαιώµατος του δηµιουργού
και συγγενικών δικαιωµάτων στην κοινωνία της πληροφορίας.

Σκοπός του σχεδίου νόµου είναι η εναρµόνιση της ελληνικής
νοµοθεσίας µε την οδηγία 2017/1564. Οι ρυθµίσεις της οδηγίας
αυτής αντιστοιχούν στις διατάξεις της Συνθήκης του Μαρακές,
µε στόχο τη βελτίωση της διαθεσιµότητας και των διασυνορια-
κών ανταλλαγών ορισµένων προστατευόµενων έργων και άλλων
αντικειµένων προστασίας σε προσβάσιµο µορφότυπο προς όφε-
λος των τυφλών, των αµβλυώπων και των ατόµων µε άλλα προ-
βλήµατα ανάγνωσης εντύπων. Με αυτόν τον τρόπο εισάγεται
υποχρεωτική εξαίρεση σε ορισµένες εξουσίες δικαιωµάτων
πνευµατικής ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµάτων, όπως
αυτά έχουν εναρµονιστεί από το Δίκαιο της Ένωσης.

Συγκεκριµένα, η οδηγία επιτρέπει, χωρίς την άδεια του δηµι-
ουργού και χωρίς αµοιβή, οι αρµόδιοι φορείς εντυποαναπήρων
να παράγουν αντίγραφα σε προσβάσιµο µορφότυπο έργων, στα
οποία έχουν νόµιµη πρόσβαση ή να παρουσιάζουν, να καθιστούν
διαθέσιµα, να διανέµουν ή να δανείζουν τα εν λόγω αντίγραφα
σε µη κερδοσκοπική βάση σε επωφελούµενο ή άλλον αρµόδιο
φορέα, µε σκοπό την αποκλειστική χρήση τους από επωφελού-
µενο.

Τη δυνατότητα να µπορεί να παράγει αντίγραφο σε προσβά-
σιµο µορφότυπο έργο αποκτά και ο επωφελούµενος ή πρόσωπο
που ενεργεί για λογαριασµό του, εφόσον ο επωφελούµενος έχει
νόµιµη πρόσβαση στο έργο και το αντίγραφο προορίζεται για την
ιδίαν αυτού χρήση. Προβλέπονται, δηλαδή, πλείονες επιτρεπό-
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µενες χρήσεις ορισµένων προστατευόµενων έργων και άλλων
αντικειµένων προστασίας προς όφελος τυφλών, αµβλυώπων και
ατόµων µε άλλα προβλήµατα ανάγνωσης εντύπων.

Η δέσµη µέτρων που εισάγονται είναι σύστοιχες µε την τελε-
ολογία του Συντάγµατος και του Χάρτη Θεµελιωδών Δικαιωµά-
των, που κατοχυρώνουν το δικαίωµα των ατόµων µε αναπηρία
στην πλήρη κοινωνική και επαγγελµατική ένταξη και συµµετοχή
µε όρους ισότητας και δικαιολογούν τη λήψη θετικών µέτρων
υπέρ τους.

Στο πλαίσιο αυτό προβλέπεται η µετατροπή των έργων σε
µορφότυπο προσβάσιµο στα άτοµα µε αναπηρία, χωρίς άδεια
του δηµιουργού και χωρίς αµοιβή, ενώ καθιερώνεται η υποχρέ-
ωση των εκδοτών που διαθέτουν έργα σε ψηφιακή µορφή να τα
παρέχουν για να γίνει η ως άνω µετατροπή.

Αντιστοίχως, λαµβάνεται πρόνοια για την προστασία των νό-
µιµων συµφερόντων των δικαιούχων δικαιωµάτων πνευµατικής
ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµάτων, ιδίως µε τη λήψη προ-
ληπτικών και αποτρεπτικών µέτρων προς αποκλεισµό της παρά-
νοµης αναπαραγωγής και διάθεσης των έργων.

Έτσι τίθεται ως θεµελιώδης προϋπόθεση της µετατροπής σε
προσβάσιµο µορφότυπο η προηγούµενη νόµιµη πρόσβαση στο
έργο και επιβάλλεται η υποχρέωση στους αρµόδιους φορείς να
λαµβάνουν κατάλληλα µέτρα αποτροπής της µη εξουσιοδοτηµέ-
νης αναπαραγωγής, διανοµής, παρουσίασης ή διάθεσης στο
κοινό αντιγράφων, έργων σε προσβάσιµο µορφότυπο.

Ορισµένες από τις εισαγόµενες µε το παρόν σχέδιο νόµου
ρυθµίσεις περιλαµβάνονται ήδη στην υπ’ αριθµόν 98546/2007
υπουργική απόφαση, µε την οποία ρυθµίζονται τα ζητήµατα ανα-
παραγωγής προς όφελος τυφλών και κωφαλάλων.

Με την ενσωµάτωση της οδηγίας 2017/1564 το ζήτηµα ρυθµί-
ζεται πλέον συνολικά και ενιαία για λόγους συστηµατικής συνο-
χής σε ένα άρθρο, ήτοι στο άρθρο 28α του ν.2121/1993.

Ειδικότερα, µεταξύ άλλων παρέχεται η δυνατότητα όχι µόνο
σε αρµόδιους φορείς, αλλά και σε επωφελουµένους ή πρόσωπα
που ενεργούν για λογαριασµό του επωφελούµενου, χωρίς άδεια
του δηµιουργού του έργου και χωρίς αµοιβή να διενεργούν κάθε
πράξη που είναι αναγκαία, προκειµένου να µπορούν να παρά-
γουν αντίγραφο σε προσβάσιµο µορφότυπο έργου, το οποίο
προορίζεται για αποκλειστική χρήση από τους ιδίους. Προβλέ-
πεται ότι κάθε αντίγραφο σε προσβάσιµο µορφότυπο πρέπει να
πληροί την προϋπόθεση του σεβασµού, της ακεραιότητας του
έργου, λαµβανοµένων υπ’ όψιν των αλλαγών που απαιτούνται,
προκειµένου το έργο να καταστεί προσβάσιµο σε διαφορετικό
µορφότυπο.

Καθορίζονται οι υποχρεώσεις των αρµόδιων φορέων στην πε-
ρίπτωση που προβαίνουν στις ανωτέρω πράξεις. Διευκρινίζεται
ότι οι δικαιούχοι λαµβάνουν την ίδια αποζηµίωση για τις ρυθµι-
ζόµενες από τις διατάξεις του υπό ψήφιση σχεδίου νόµου χρή-
σης εκπαιδευτικών συγγραµµάτων, πρωτοβάθµιας, δευτεροβάθ-
µιας και τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, µε αυτή που λαµβάνουν για
χρήσεις ίδιων συγγραµµάτων οι µη επωφελούµενοι.

Επιτρέπεται η αναπαραγωγή, παρουσίαση και διάθεση έργου
στο κοινό χωρίς άδεια του δικαιούχου και χωρίς αµοιβή προς
όφελος κωφών, όταν οι χρήσεις αυτές συνδέονται άµεσα µε την
αναπηρία τους και δεν έχουν εµπορικό χαρακτήρα στον βαθµό
που απαιτείται λόγω της αναπηρίας αυτής.

Πιο συγκεκριµένα, επί των βασικών άρθρων, ως έργο, όπως
ορίζεται στο άρθρο 2 στοιχείο 1 της οδηγίας, θεωρείται κάθε
έργο υπό µορφή βιβλίου, περιοδικού επιστηµονικού ή άλλου,
εφηµερίδας ή άλλου είδους εντύπου και σηµειογραφίας, στην
οποία συµπεριλαµβάνονται οι παρτιτούρες. Επίσης, στην έννοια
του έργου περιλαµβάνονται και οι εικονογραφήσεις που περιέ-
χονται στα ως άνω έργα.

Το έργο µπορεί να είναι ενσωµατωµένο σε οποιοδήποτε µέσο
και να έχει οποιαδήποτε µορφή, συµπεριλαµβανοµένης της ψη-
φιακής και ηχητικής, όπως τα ακουστικά βιβλία. Θα πρέπει να
έχει νοµίµως δηµοσιευτεί ή καταστεί µε άλλον τρόπο νόµιµα δια-
θέσιµο στο κοινό.

Στους επωφελούµενους περιλαµβάνονται και τα πρόσωπα µε
προβλήµατα όρασης. Κρίθηκε ότι ο όρος «αµβλυωπία» περιορίζει
αδικαιολόγητα τον ορισµό του επωφελουµένου, καθώς αναφέ-

ρεται σε ένα µόνο συγκεκριµένο πρόβληµα όρασης και όχι στο
συνολικό πεδίο εφαρµογής που εµπίπτει στον προστατευτικό
σκοπό της οδηγίας. Για τον λόγο αυτό, χρησιµοποιήθηκε ο ορ-
θότερος και ευρύτερος κατά περιεχόµενο όρος «προβλήµατα
όρασης».

Στη συνέχεια ορίζεται το αντίγραφο σε προσβάσιµο µορφό-
τυπο. Στους προσβάσιµους µορφότυπους περιλαµβάνεται ενδει-
κτικά η γραφή Μπράιγ, τα µεγάλα τυπογραφικά στοιχεία, τα
προσαρµοσµένα ηλεκτρονικά βιβλία (e-books), τα ακουστικά βι-
βλία και οι ραδιοφωνικές µεταδόσεις.

Τέλος, ορίζεται ο «αρµόδιος φορέας», όρος που προτιµήθηκε
αντί της «εξουσιοδοτηµένης οντότητας», δεδοµένου ότι εν προ-
κειµένω δεν πρόκειται περί φορέα ή οντότητας που εξουσιοδο-
τείται από κάποιον. Κάτι τέτοιο θα προϋπόθετε προληπτικό
έλεγχο, ο οποίος δεν είναι επιτρεπτός σύµφωνα µε την οδηγία
2017/1564 και θα δυσχέραινε τη λειτουργικότητα και την αποτε-
λεσµατικότητα της ρύθµισης. Εξάλλου, ο όρος χρησιµοποιείται
και στο προηγούµενο νοµοθετικό καθεστώς.

Πρόκειται για φορέα που εξουσιοδοτείται ή αναγνωρίζεται από
το κράτος-µέλος για να παρέχει εκπαίδευση, επιµόρφωση, προ-
σαρµοσµένη ανάγνωση, πρόσβαση σε πληροφορίες σε µη κερ-
δοσκοπική βάση, ενώ µπορεί να είναι ακόµη και δηµόσιος ή µη
κερδοσκοπικός οργανισµός που παρέχει τις υπηρεσίες αυτές
στους επωφελουµένους ως µία από τις κύριες δραστηριότητές
του ως θεσµική υποχρέωση ή στο πλαίσιο της δηµοσίου συµφέ-
ροντος αποστολής του, όπως οι βιβλιοθήκες, τα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα και άλλοι µη κερδοσκοπικοί οργανισµοί, δηµόσιοι ή
ιδιωτικοί που εξυπηρετούν επωφελουµένους. Επισηµαίνεται ότι
ο όρος «αρµόδιος φορέας» δεν περιλαµβάνει τα φυσικά πρό-
σωπα.

Με την παράγραφο 2 του νέου άρθρου 28Α παρέχεται πλέον
η δυνατότητα όχι µόνο σε αρµόδιους φορείς, αλλά και σε επω-
φελουµένους να προβαίνουν σε ορισµένες χρήσεις.

Συγκεκριµένα, οι επωφελούµενοι µπορούν, χωρίς την άδεια
του δηµιουργού του έργου και χωρίς αµοιβή, να διενεργούν κάθε
πράξη που είναι αναγκαία προκειµένου να µπορούν να παράγουν
αντίγραφο σε προσβάσιµο µορφότυπο έργου, στο οποίο έχουν
νόµιµη πρόσβαση και το οποίο προορίζεται για αποκλειστική
χρήση από τους ιδίους. Στις ίδιες ενέργειες επιτρέπεται να προ-
βαίνει και τρίτο φυσικό πρόσωπο που ενεργεί για λογαριασµό
επωφελουµένου.

Οι αρµόδιοι φορείς µπορούν να διενεργούν κάθε πράξη που
είναι αναγκαία προκειµένου όχι µόνο να παράγουν αντίγραφο
έργου σε προσβάσιµο µορφότυπο, στο οποίο έχουν νόµιµη πρό-
σβαση, αλλά και να παρουσιάζουν, να καθιστούν διαθέσιµο, να
διανέµουν ή να δανείζουν το εν λόγω αντίγραφο είτε σε επωφε-
λούµενο είτε σε άλλον αρµόδιο φορέα για µη κερδοσκοπικό
σκοπό και για αποκλειστική χρήση του από τον επωφελούµενο.

Η παραγωγή αντιγράφων σε προσβάσιµο µορφότυπο και η
χρήση του σύµφωνα µε τους όρους του παρόντος, είναι δυνατή
µόνο για έργα στα οποία οι επωφελούµενοι ή οι αρµόδιοι φορείς
έχουν νόµιµη πρόσβαση. Στην έννοια της νόµιµης πρόσβασης
περιλαµβάνονται ενδεικτικά η απόκτηση του έργου µέσω σύµβα-
σης πώλησης, δωρεάς ή νόµιµη κτήση εν γένει του έργου, στην
οποία περιλαµβάνεται και η νόµιµη µεταφόρτωση του έργου από
το διαδίκτυο. Αν η πρόσβαση στο έργο δεν είναι νόµιµη, τότε η
παραγωγή αντιγράφου του έργου σε προσβάσιµο µορφότυπο
συνιστά αυτονοήτως και αυτή παραβίαση του δικαιώµατος πνευ-
µατικής ιδιοκτησίας.

Σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του νέου άρθρου 28Α, δεν επι-
τρέπεται συµφωνία αντίθετη προς τις παραπάνω θεµελιώδεις
διατάξεις. Συµβατική διάταξη που αποσκοπεί να εµποδίσει ή να
περιορίσει την εφαρµογή τής ως άνω εξαιρετικής πρόβλεψης
δεν επιτρέπεται. Εισάγεται, δηλαδή, αναγκαστικό δίκαιο προς
τον σκοπό προστασίας των επωφελουµένων ατόµων µε αναπη-
ρία και αποφυγής πάσης φύσεως καταστρατηγήσεων.

Στην παράγραφο 4 του νέου άρθρου 28Α προβλέπεται ότι
κατά την παραγωγή αντιγράφου σε προσβάσιµο µορφότυπο δεν
πρέπει να θίγεται η ακεραιότητα του έργου, λαµβανοµένων δε-
όντως υπ’ όψιν των αλλαγών που απαιτούνται προκειµένου το
έργο να καταστεί προσβάσιµο σε διαφορετικό µορφότυπο.
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Εκτός από τις αλλαγές που ενδέχεται να απαιτούνται για τη
µετατροπή ή την προσαρµογή του έργου προκειµένου για την
παραγωγή αντιγράφων σε προσβάσιµο µορφότυπο, επιτρεπτές
είναι επίσης και οι αλλαγές που ενδέχεται να απαιτούνται όταν ο
µορφότυπος ενός έργου ή αντικειµένου προστασίας είναι µεν
ήδη προσβάσιµος από ορισµένους επωφελούµενους, όχι όµως
από άλλους λόγω διαφορετικής αναπηρίας ή ανικανότητας ή
λόγω διαφορετικού βαθµού αυτού του είδους της αναπηρίας ή
ανικανότητας και απαιτείται περαιτέρω µετατροπή ή προσαρ-
µογή για την παραγωγή κατάλληλου µορφότυπου.

Με το άρθρο 5 προβλέπεται η διασυνοριακή ανταλλαγή αντι-
γράφων µεταξύ κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πιο
συγκεκριµένα, ορίζεται ότι επιτρέπεται στον αρµόδιο φορέα,
χωρίς την άδεια του δηµιουργού του έργου και χωρίς αµοιβή, να
εκτελεί τις πράξεις της περίπτωσης β’ της παραγράφου 2 για λο-
γαριασµό επωφελουµένου ή άλλου αρµόδιου φορέα που είναι
εγκατεστηµένος σε άλλο κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης.

Επιτρέπεται ακόµη σε επωφελούµενο ή σε άλλο αρµόδιο
φορέα να αποκτά ή να έχει πρόσβαση σε αντίγραφο έργου σε
προσβάσιµο µορφότυπο από αρµόδιο φορέα εγκατεστηµένο σε
άλλο κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Αναφορικά, δε, µε τον διασυνοριακό χαρακτήρα της ρύθµισης
σε σχέση µε τρίτες χώρες, «συµβαλλόµενα µέρη της Συνθήκης
του Μαρακές», επισηµαίνεται η ύπαρξη του κανονισµού 2017/
1563 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 13ης

Σεπτεµβρίου 2017 για την διασυνοριακή ανταλλαγή µεταξύ της
Ένωσης και τρίτων χωρών αντιγράφων σε προσβάσιµο µορφό-
τυπο ορισµένων προστατευόµενων έργων και άλλων αντικειµέ-
νων προστασίας δυνάµει δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας
και συγγενικών δικαιωµάτων προς όφελος των τυφλών, των αµ-
βλυώπων ή ατόµων µε άλλα προβλήµατα ανάγνωσης εντύπων,
δυνάµει του οποίου ο ανωτέρω περιορισµός επεκτείνεται αυτο-
µάτως και στις διασυνοριακές σχέσεις µεταξύ Ελλάδος και τρί-
των χωρών που έχουν κυρώσει τη Συνθήκη του Μαρακές.

Η Συνθήκη του Μαρακές επιβάλλει ορισµένες υποχρεώσεις
όσον αφορά την ανταλλαγή αντιγράφων σε προσβάσιµο µορφό-
τυπο µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τρίτων χωρών που
είναι συµβαλλόµενα µέρη της συνθήκης. Τα µέτρα που λαµβά-
νονται από την Ένωση για την εκπλήρωση των εν λόγω υποχρε-
ώσεων περιέχονται στον κανονισµό 2017/1563 και πρέπει να
ερµηνεύονται σε συνδυασµό µε την οδηγία 2017/1564.

Δεδοµένης της αµέσου ισχύος και του δεσµευτικού χαρα-
κτήρα των ρυθµίσεων του κανονισµού σε όλη την Ευρωπαϊκή
Ένωση, καθώς και της συνακόλουθης µη επανάληψης των ανω-
τέρω ρυθµίσεων σε εθνικές νοµοθετικές και κανονιστικές πρά-
ξεις, οι διατάξεις του κανονισµού δεν περιλαµβάνονται στο
παρόν σχέδιο νόµου.

Περαιτέρω, το άρθρο 6 προβλέπει ότι σε περίπτωση που ο αρ-
µόδιος φορέας εκτελεί τις προβλεπόµενες στις παραγράφους 2
και 5 πράξεις, οφείλει να θεσπίσει και να τηρεί πρακτικές, προ-
κειµένου να εξασφαλίζεται ότι διανέµει, παρουσιάζει και καθιστά
διαθέσιµα αντίγραφα έργων σε προσβάσιµο µορφότυπο σε επω-
φελουµένους ή σε άλλους αρµόδιους φορείς, ότι λαµβάνει κα-
τάλληλα µέτρα για να αποτρέψει τη µη εξουσιοδοτηµένη αναπα-
ραγωγή, διανοµή, παρουσίαση ή διάθεση στο κοινό αντιγράφων
έργων σε προσβάσιµο µορφότυπο, καθώς και ότι επιδεικνύει την
προσήκουσα επιµέλεια και διατηρεί αρχεία σχετικά µε τη διαχεί-
ριση έργων και των αντιγράφων τους σε προσβάσιµο µορφό-
τυπο.

Σε κάθε περίπτωση, οι αρµόδιοι φορείς δύνανται να λαµβά-
νουν υπ’ όψιν τους τα πρότυπα και τις κατευθυντήριες οδηγίες
που έχει συντάξει η Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδας.

Θα πρέπει, επίσης, ο αρµόδιος φορέας να δηµοσιεύει και να
επικαιροποιεί στον ιστότοπό του ή και µε άλλους τρόπους -δια-
δικτυακά ή µη- πληροφορίες για τον τρόπο µε τον οποίο συµµορ-
φώνεται µε αυτές του τις υποχρεώσεις.

Ο αρµόδιος φορέας οφείλει να παρέχει σε προσβάσιµη µορφή
σε επωφελουµένους άλλους αρµόδιους φορείς ή δικαιούχους,
κατόπιν σχετικού αιτήµατός τους, τον κατάλογο των έργων των
οποίων έχει αντίγραφα σε προσβάσιµο µορφότυπο, καθώς και

τους µορφότυπους αυτούς, όπως και την επωνυµία και τα στοι-
χεία επικοινωνίας των αρµόδιων φορέων µε τους οποίους έχει
ανταλλάξει αντίγραφα έργων σε προσβάσιµο µορφότυπο, σύµ-
φωνα µε τις παραγράφους 2 και 5.

Το πλέγµα των παραπάνω ρυθµίσεων διασφαλίζει την προστα-
σία των δικαιωµάτων και νόµιµων συµφερόντων των δικαιούχων
δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµά-
των.

Με την παράγραφο 7 θεσπίζεται η υποχρέωση των εκδοτών
να παρέχουν στους αρµόδιους φορείς σε ψηφιακή µορφή τα αρ-
χεία έργων υπό την προϋπόθεση ότι αυτοί τα τηρούν σε ψηφιακή
µορφή. Πρόκειται περί ρύθµισης η οποία προϋπήρχε, εντάσσεται
πλήρως στην τελολογία της οδηγίας και διατηρήθηκε προκειµέ-
νου να ενισχυθεί η αποτελεσµατικότητα της εφαρµογής των προ-
βλέψεων του παρόντος και να διευκολυνθούν οι επωφελούµενοι.

Προκειµένου η ρύθµιση να µην παραµείνει ατελής και να κα-
ταστεί ευχερέστερη η πρακτική της εφαρµογή, αποσαφηνίζεται
ότι σε περίπτωση µη συµµόρφωσης των εκδοτών, εφαρµόζεται
η διάταξη του άρθρου 946 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας που
προβλέπει ότι αν ο οφειλέτης δεν εκπληρώνει την υποχρέωσή
του να επιχειρήσει πράξη που δεν µπορεί να γίνει από τρίτο πρό-
σωπο και η επιχείρησή της εξαρτάται αποκλειστικά από τη βού-
ληση του οφειλέτη, το δικαστήριο τον καταδικάζει να εκτελέσει
την πράξη και στην περίπτωση που δεν την εκτελέσει, τον κατα-
δικάζει αυτεπαγγέλτως σε χρηµατική ποινή έως 50.000 ευρώ
υπέρ του δανειστή και σε προσωπική κράτηση ως ένα έτος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δύο λεπτά ακόµη, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ πολύ.
Με την παράγραφο 9 του άρθρου 7 αποσαφηνίζεται ότι οι δι-

καιούχοι λαµβάνουν την ίδια αποζηµίωση για τις ρυθµιζόµενες
από το παρόν χρήσεις εκπαιδευτικών συγγραµµάτων πρωτοβάθ-
µιας, δευτεροβάθµιας και τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, την οποία
λαµβάνουν για χρήσεις ίδιων συγγραµµάτων για µη επωφελού-
µενους. Με τον τρόπο αυτό διευκολύνεται η πρόσβαση των εν-
τυποαναπήρων µαθητών, φοιτητών και σπουδαστών στα εκπαι-
δευτικά συγγράµµατα, ενώ διασφαλίζονται παράλληλα τα νόµιµα
συµφέροντα των δικαιούχων.

Τέλος, µε την παράγραφο 12 του άρθρου προβλέπεται ότι επι-
τρέπεται χωρίς την άδεια του δικαιούχου και χωρίς αµοιβή η ανα-
παραγωγή, παρουσίαση και η διάθεση στο κοινό έργου προς
όφελος κωφών, όταν οι χρήσεις αυτές συνδέονται άµεσα µε την
αναπηρία τους και στον βαθµό που δεν έχουν εµπορικό χαρα-
κτήρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφήνοντας σιγά-σιγά την οικο-
νοµική κρίση πίσω µας, βρισκόµαστε, δυστυχώς, µπροστά σε βα-
θιές οικονοµικοκοινωνικές ανισότητες που ναι µεν προϋπήρχαν,
αλλά εντάθηκαν κατά τη διάρκειά της ακόµη περισσότερο. Οι
ευαίσθητες οµάδες ατόµων µε αναπηρίες επλήγησαν και έµειναν
ακόµη πιο πολύ στο περιθώριο, ενώ είναι αυτές που έχουν τη µε-
γαλύτερη ανάγκη για ένα µέλλον δηµιουργικό και όχι βυθισµένο
στην ανεργία και τον κοινωνικό αποκλεισµό.

Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε για ένα θέµα
βαθιά κοινωνικό, για το οποίο καλούµαστε, ως πολιτικοί, να πά-
ρουµε τις βέλτιστες αποφάσεις, ώστε το κράτος µας να εξελιχθεί
σε ένα ουσιαστικό κράτος-δικαίου, το οποίο θα προσφέρει ίσες
ευκαιρίες σε όλους.

Σίγουρα µε την παρούσα κύρωση της Ευρωπαϊκής Ένωσης
δεν αλλάζουµε ριζικά την επικρατούσα κατάσταση, αλλά ορί-
ζουµε πλέον ένα νέο νοµοθετικό πλαίσιο πάνω στο οποίο η µόρ-
φωση και η περαιτέρω πνευµατική καλλιέργεια των ατόµων µε
αναπηρίες θα γίνουν πιο προσβάσιµες και προσιτές, χωρίς να
επιβαρύνονται οικονοµικά οι ίδιοι και οι οικογένειές τους.

Το παρόν σχέδιο νόµου αποτελεί ένα πρώτο βήµα, ένα βήµα
που είµαστε βέβαιοι ότι θα αποτελέσει την απαρχή µιας σοβαρής
και υπεύθυνης προσπάθειας, ώστε τα άτοµα µε προβλήµατα
όρασης και ακοής που δεν επιδέχονται βελτίωσης, θα µπορούν
να αισθάνονται σύντοµα πως δεν περιθωριοποιούνται αναφορικά
µε τη γνώση, τις επιστήµες και τον πολιτισµό.

Είµαστε πλήρως ευαισθητοποιηµένοι, αλλά είµαστε και απο-
φασισµένοι στο να προχωρήσουµε άµεσα σε περαιτέρω ρυθµί-
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σεις προς όφελος των τυφλών, των αµβλυώπων, των κωφών και
των ατόµων µε άλλα προβλήµατα ανάγνωσης εντύπων, όπως για
παράδειγµα, των ατόµων µε δυσλεξία, που αποτελούν επίσης
ένα εξαιρετικά ευάλωτο κοµµάτι της κοινωνίας µας.

Δεν πρέπει να ξεχνάµε, άλλωστε, πως κάποιοι σπουδαίοι καλ-
λιτέχνες αντιµετώπιζαν σοβαρά προβλήµατα στην όρασή τους ή
την ακοή τους κατά τη διάρκεια της καλλιτεχνικής τους πορείας
και ενδεχοµένως, αυτή τη στιγµή να υπηρετούµε και ένα αίσθηµα
δικαίου προς όλες αυτές τις εξέχουσες προσωπικότητες του πο-
λιτισµού, διευκολύνοντας άτοµα µε παρόµοια προβλήµατα όρα-
σης ή ακοής να έχουν πρόσβαση στην εκπαίδευση, στον
πολιτισµό και την πνευµατική δηµιουργία. Είναι µια ευκαιρία σε
επιπρόσθετη γνώση, που ο Ντα Βίντσι λόγω του στραβισµού του,
ο Εντγκάρ Ντεγκά λόγω της µειωµένης όρασης, ο Μονέ λόγω
του καταρράκτη και ο Μπετόβεν λόγω της έλλειψης ακοής, δεν
µπόρεσαν να έχουν.

Για όλους τους παραπάνω αναφερόµενους σηµαντικούς λό-
γους και αφού ευχαριστήσω την αρµόδια Υπουργό, την κ. Μεν-
δώνη, για την εµπιστοσύνη που έδειξε στο πρόσωπό µου να
εισηγηθώ την ψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου, καλώ όλες τις
πολιτικές δυνάµεις του Κοινοβουλίου να το υπερψηφίσουν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε την
εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, την κ. Ραλλία Χρηστίδου για δεκαπέντε
λεπτά.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα στην Ολο-

µέλεια να συζητήσουµε την ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθε-
σία της οδηγίας 1564/2017 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου της 13ης Σεπτεµβρίου 2017, σχετικά
µε τις επιτρεπόµενες χρήσεις προστατευόµενων έργων προς
όφελος των τυφλών, των αµβλυώπων και των ατόµων µε άλλα
προβλήµατα ανάγνωσης εντύπων.

Ουσιαστικά, η συζήτησή µας αφορά την τροποποίηση του
ν.2121/1993 στην κατεύθυνση της εναρµόνισης του νόµου µε τα
όσα προβλέπει η Συνθήκη του Παγκόσµιου Οργανισµού Πνευµα-
τικής Ιδιοκτησίας, γνωστότερης µε τον τίτλο «Συνθήκη του Μα-
ρακές».

Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε πρώτη καταρτίσει σχετικό σχέ-
διο νόµου για ενσωµάτωση της οδηγίας 1564/2017 και το είχε
θέσει σε δηµόσια διαβούλευση την πρώτη εβδοµάδα του Φε-
βρουαρίου του 2019. Είχε, στη συνέχεια, προχωρήσει στην κα-
τάθεση του νοµοσχεδίου στη Βουλή, στις αρχές του Ιουνίου,
όµως λόγω της επίσπευσης των εκλογών, δεν πρόλαβε τελικά να
το ψηφίσει.

Αντί, λοιπόν, η νέα ηγεσία του Υπουργείου να προχωρήσει
µόλις ανέλαβε στην ψήφιση του έτοιµου νόµου, προτίµησε να
τον κρατήσει στα συρτάρια για οκτώ ολόκληρους µήνες και να
το επεξεργαστεί εκ νέου, αλλάζοντας όµως πολύ σηµαντικά ση-
µεία του.

Αυτή η οκτάµηνη καθυστέρηση θεωρούµε ότι σηµειώθηκε για
δύο λόγους: 

Πρώτον, η εµµονική σταθερή επιδίωξη της νέας ηγεσίας περί
ξηλώµατος σε οτιδήποτε έγινε επί ΣΥΡΙΖΑ στον πολιτισµό. Η
Υπουργός έχει ήδη προβεί σε αντικατάσταση όλων των διοική-
σεων των εποπτευόµενων οργανισµών του Υπουργείου, τοποθε-
τώντας σε κάθε θέση κοµµατικούς «ηµετέρους», µε δυστυχώς
µειωµένα προσόντα. Άλλαξε τη σύνθεση του ΚΑΣ, προκειµένου
να τα έχει υπό τον έλεγχό της, µε κορυφαίο παράδειγµα την αλ-
λαγή στάσης του συµβουλίου αναφορικά µε τα αρχαία στον
σταθµό του µετρό στη Θεσσαλονίκη. Επίσης, έφτασε στο σηµείο
να νοµοθετήσει την εκκαθάριση του αµαρτωλού Ταµείο Αλληλο-
βοηθείας Υπαλλήλων του Υπουργείου Πολιτισµού, επειδή στο εν
λόγω ταµείο οι Υπουργοί του ΣΥΡΙΖΑ ανακάλυψαν και έστειλαν
στη δικαιοσύνη σηµαντικές οικονοµικές ατασθαλίες. 

Μπορούµε να αναφέρουµε και άλλα πολλά παρόµοια παρα-
δείγµατα αυτής της εµµονικής αγωνίας να εξαλειφθεί κάθε ίχνος
από την περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ στο Υπουργείο Πολιτισµού.

Στα πλαίσια, λοιπόν, αυτής της αγωνίας «έπρεπε» να φανεί
πως το σχέδιο νόµου του ΣΥΡΙΖΑ ήταν ατελές και κακό και πως

η Νέα Δηµοκρατία θα µας έφερνε κάτι καλύτερο.
Υπάρχει, όµως και ένας δεύτερος λόγος για την οκτάµηνη κα-

θυστέρηση και έχει να κάνει µε µια άλλη εµµονική ιδεοληψία που
διατρέχει συνολικά τις πολιτικές της Νέας Δηµοκρατίας σε όλα
τα επίπεδα. Αναφέροµαι στη νεοφιλελεύθερη εµµονική άρνηση
κάθε εποπτικού ρόλου της πολιτείας, είτε αφορά στη λειτουργία
της αγοράς είτε αφορά στην κλιµατική αλλαγή είτε αφορά στην
περίπτωση που συζητάµε σήµερα, δηλαδή στην προστασία των
νόµιµων συµφερόντων των δικαιούχων δικαιωµάτων πνευµατικής
ιδιοκτησίας. 

Πράγµατι, σε τι διαφέρει, ουσιαστικά, το νέο νοµοσχέδιο που
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας φέρνει στη Βουλή σε σχέση
µε το προηγούµενο, σε σχέση µε εκείνο του ΣΥΡΙΖΑ;

Διαφέρει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε δύο πολύ σηµαν-
τικά σηµεία. 

Πρώτον, καταργεί την πρόβλεψη έστω και ελάχιστης συµβο-
λικής αµοιβής για τους δικαιούχους πνευµατικών δικαιωµάτων,
µε εξαίρεση τα πανεπιστηµιακά συγγράµµατα.

Δεύτερον, απορρίπτει κάθε ιδέα ελέγχου επί του κινδύνου της
παράνοµης διακίνησης αντιγράφων πνευµατικών έργων, της πει-
ρατείας δηλαδή. Και στις δύο περιπτώσεις και αναφορικά µε την
ελάχιστη, έστω συµβολική, αποζηµίωση των δηµιουργών, αλλά
και αναφορικά µε τον έλεγχο της πνευµατικής πειρατείας, το
κράτος θα πρέπει να αναλαµβάνει κάποιες ευθύνες, ώστε η ανα-
παραγωγή, η διανοµή, η παρουσίαση, η διάθεση των πνευµατι-
κών έργων σε προσβάσιµο µορφότυπο, σε όφελος πάντα των
εντυποαναπήρων συµπολιτών µας, να καταστεί µια πραγµατικό-
τητα, χωρίς να υπάρχουν, όµως, αρνητικές παρενέργειες.

Αυτές τις κρατικές ευθύνες η ηγεσία του Υπουργείου τις ονο-
µάζει περιττές γραφειοκρατικές διαδικασίες χωρίς νόηµα, που
θα λειτουργήσουν σε βάρος των εντυποαναπήρων συµπολιτών
µας. Περιττές γραφειοκρατικές διαδικασίες! Πράγµατι. Τέτοιες
προβλέψεις περιλαµβάνει η Συνθήκη του Μαρακές; Όχι. Η συν-
θήκη αναγνωρίζει -και πολύ σωστά- ότι η µη πρόσβαση των ατό-
µων µε αναπηρία, τυφλών, αµβλυώπων ή ατόµων µε άλλα προ-
βλήµατα ανάγνωσης, σε πολιτιστικά αγαθά, συνιστά αποκλεισµό
που έχει επιπτώσεις στην ποιότητα της ζωής τους.

Ο αποκλεισµός των εντυποαναπήρων συµπολιτών µας από
µουσικά, λογοτεχνικά, επιστηµονικά, ενηµερωτικά έντυπα, είναι
αποκλεισµός που εµποδίζει την αυτονοµία τους, την επαγγελµα-
τική τους ένταξη, τη συµµετοχή τους στην πολιτιστική, κοινωνική,
πολιτική, οικονοµική ζωή της χώρας. Ένας τέτοιος αποκλεισµός
θεωρούµε ότι πλήττει την ισότιµη ένταξη, εµποδίζει την πλήρη
τους ένταξη και είναι µια αδικία στην οποία η Βουλή δεν µπορεί
να µένει αµέτοχη.

Και όντως, επί αυτού, επί της υπεράσπισης δηλαδή και της
πλήρους διεύρυνσης του δικαιώµατος πρόσβασης των εντυπο-
αναπήρων συµπολιτών στα πνευµατικά αγαθά, υπήρξε επί της
αρχής οµοφωνία από όλους τους οµιλητές στις συνεδριάσεις της
Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων.

Είµαι σίγουρη ότι η ίδια οµοφωνία θα υπάρξει και σήµερα στην
Ολοµέλεια. Γι’ αυτόν τον λόγο, άλλωστε, εµείς, ως ΣΥΡΙΖΑ, ψη-
φίσαµε και ψηφίζουµε θετικά επί της αρχής του νοµοσχεδίου.

Για µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την Αριστερά, είναι
θεµελιώδες το δικαίωµα πρόσβασης στα πολιτιστικά αγαθά για
τους ανθρώπους µε προβλήµατα ακοής, για τους ανθρώπους µε
προβλήµατα όρασης, όπως και για όλους τους πολίτες που είναι
σε µη ευνοηµένες οικονοµικά και µορφωτικά οµάδες.

Για την Αριστερά η πρόσβαση στον πολιτισµό είναι θεµελιώ-
δης αξία που πρέπει να πραγµατώνεται, όχι µε όρους παθητικής
κατανάλωσης αλλά µε όρους ενεργητικής συµµετοχής και πρέ-
πει να αφορά όλο το κοινωνικό σύνολο, γιατί αναγνωρίζουµε ότι
ο πολιτισµός και η πνευµατική καλλιέργεια κάνει τον άνθρωπο
πιο πλούσιο, περισσότερο πλούσιο από κάθε άλλο νόµισµα. Η
τροφή και το νερό θεωρούµε σου επιτρέπουν να επιβιώσεις. Η
τέχνη σου επιτρέπει να ζήσεις. Στη λογική αυτή κάθε µέτρο που
προωθεί την πρόσβαση των συµπολιτών σε πνευµατικά έργα
είναι, από θέση αρχής, θετικό. Η δυνατότητα προάσπισης και των
µεν και των δε και της πρόσβασης των εντυποανάπηρων συµπο-
λιτών και των πνευµατικών δικαιωµάτων µε σύνεση φάνηκε και
στη συζήτηση µε τους φορείς, στην αντίστοιχη συνεδρίαση της
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Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων, µολονότι εκεί µε ευθύνη
της Κυβέρνησης είχε προσκληθεί αδικαιολόγητα µόνο ένας φο-
ρέας των δηµιουργών, ενώ εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ είχαµε προτείνει συ-
νολικά δεκαοκτώ. 

Η συζήτηση στην επιτροπή κατέδειξε ότι, παρ’ όλο που δηµι-
ουργείται ένας αδικαιολόγητος διαχωρισµός µεταξύ πανεπιστη-
µιακών συγγραµµάτων και λοιπών έντυπων πνευµατικών έργων,
οι δικαιούχοι θα ήταν δυνατόν να παραιτηθούν από την εύλογη,
έστω συµβολική, αµοιβή τους για τα πνευµατικά τους έργα, αν
τουλάχιστον εξασφαλιζόταν ένας έλεγχος επί της διαδικασίας,
µια εποπτεία που θα διασφάλιζε ότι οι αρµόδιοι φορείς που προ-
βαίνουν στη δηµιουργία αντιγράφων προς όφελος των εντυποα-
νάπηρων πράγµατι λαµβάνουν κατάλληλα µέτρα, ώστε να
εµποδιστεί η µη εξουσιοδοτηµένη αναπαραγωγή, διανοµή, πα-
ρουσίαση ή διάθεση αντιγράφων των έργων τους σε άλλους ανα-
γνώστες που δεν είναι εντυποανάπηροι. 

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τέτοια εποπτεία και
έλεγχος δεν προβλέπεται στο παρόν νοµοσχέδιο, προβλέπεται
µόνο ότι οι αρµόδιοι φορείς, που προβαίνουν στη δηµιουργία αν-
τιγράφων προς όφελος των εντυποανάπηρων, οφείλουν να λαµ-
βάνουν κατάλληλα µέτρα για την αποτροπή της µη εξουσιοδο-
τηµένης αναπαραγωγής, χωρίς όµως να εξειδικεύονται αυτά τα
µέτρα. Έτσι επαφίεται στη βούληση του κάθε φορέα να επιλέξει
εκείνος τα µέτρα που θεωρεί εκείνος κατάλληλα.

Όµως, µέτρα θα µπορούσαν να προβλεφθούν από τον νοµο-
θέτη, αν υπήρχε η σχετική πολιτική βούληση. Τα µέτρα αυτά µπο-
ρούσαν να αφορούν την πιστοποίηση των επωφελούµενων, την
ασφαλή χορήγηση κωδικών, τη χρήση υδατογραφηµάτων και
άλλων τεχνολογικών µέτρων που να αποτρέπουν τη δυνατότητα
παράνοµης αντιγραφής. Οι δικαιούχοι πρότειναν, ως κατάλληλο
θεσµικό δηµόσιο φορέα που θα µπορούσε να ελέγχει την καθιέ-
ρωση των κατάλληλων µέτρων, προδιαγραφών και διαδικασιών,
είτε το τµήµα της πληροφορικής και επικοινωνίας, εργαστήριο
φωνής και προσβασιµότητας του ΕΚΠΑ, είτε την Εθνική Βιβλιο-
θήκη, κάτι που είναι συµβατό µε τη νοµοθεσία που τη διέπει ανα-
φορικά µε τις αρµοδιότητές της. 

Επί αυτού του ζητήµατος η Υπουργός επιχείρησε να απαντή-
σει. Μας ανέφερε, λοιπόν, στην εισήγησή της στην επιτροπή ότι
αρκεί ως προς τις υποχρεώσεις των φορέων που θα προβούν
στη δηµιουργία αντιγράφων σε κατάλληλο µορφότυπο η αποσα-
φήνιση που υπάρχει στην αιτιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου,
όπου αναφέρεται ότι οι αρµόδιοι φορείς µπορούν να λαµβάνουν
υπ’ όψιν τα πρότυπα και τις κατευθυντήριες οδηγίες που συν-
τάσσει η Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδος κατά το άρθρο 1 πα-
ράγραφος 4 περίπτωση ια’ του ν.3149/2003 και ισχυρίστηκε,
µάλιστα, ότι η µνεία αυτή στην αιτιολογική έκθεση έχει κανονι-
στική σηµασία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζετε και γνωρίζουµε όλοι
και επειδή είναι καλό τα πράγµατα να λέγονται µε το όνοµα τους
και όχι να τα λέµε έτσι όπως µας συµφέρει, οφείλουµε να πούµε
ότι η εν λόγω διατύπωση, εφόσον είναι στην αιτιολογική και όχι
στον νόµο, δεν έχει καµµία νοµική αξία. Οι αιτιολογικές εκθέσεις
δεν έχουν καµµία αξία στα δικαστήρια. Γι’ αυτό, λοιπόν, καλούµε
την Υπουργό, έστω και τώρα, εφόσον θεωρεί ότι είναι στις προ-
θέσεις της, τη φράση της αιτιολογικής έκθεσης να τη συµπερι-
λάβει και στον νόµο µε τη σωστή βέβαια διατύπωση, όχι ότι οι
φορείς µπορούν να λαµβάνουν υπ’ όψιν, αλλά ότι οι φορείς υπο-
χρεούνται να λαµβάνουν υπ’ όψιν τα πρότυπα και τις κατευθυν-
τήριες οδηγίες που συντάσσει η Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδος.
Ας το κάνει τώρα η κυρία Υπουργός, την καλούµε να νοµοθετήσει
έστω και τώρα, δείχνοντας ότι ακούει και τους δηµιουργούς και
αντιλαµβάνεται την εύλογη ανησυχία τους για τη «Λερναία Ύδ-
ρα» τής πειρατείας που ταλανίζει την πνευµατική δηµιουργία και
την πνευµατική ζωή αυτής της χώρας.

Η Συνθήκη του Μαρακές και φυσικά η ευρωπαϊκή οδηγία
1564/2017 δεν εµποδίζει τον εθνικό νοµοθέτη να προβλέψει
µέτρα υπεράσπισης των πνευµατικών έργων. Η επιλογή αυτή
είναι του Υπουργείου και ως πολιτική βούληση του Υπουργείου
θα καταγραφεί. Από την ίδια συζήτηση µε τους φορείς, παρά τη
µονοµέρεια στις κλήσεις, αναδείχθηκε ένα ακόµα αίτηµα, το αί-
τηµα της δηµιουργίας ενός εθνικού τυπογραφείου για παραγωγή

έργων για εντυποανάπηρους συµπολίτες µας και διευκρινίστηκε
µάλιστα ότι ένα τέτοιο εθνικό τυπογραφείο δεν χρειάζεται να το
φανταστούµε σαν ένα κτήριο, το οποίο θα παράγει έργα σε κα-
τάλληλο µορφότυπο. Είναι δυνατόν µε τη σύγχρονη τεχνολογία
πανεπιστηµιακά τµήµατα και η Εθνική Βιβλιοθήκη να διασυνδε-
θούν, να γίνουν ένα ενιαίο σύνολο µε κεντρική βάση, όπως είναι
ο «ΕΡΜΟΦΙΛΟΣ» ή η Εθνική Βιβλιοθήκη, να πιστοποιηθούν και
άλλα τµήµατα, το ΙΤΕ της Κρήτης, στα Γιάννενα, στη Θεσσαλο-
νίκη, παντού, ώστε και το Εθνικό Τυπογραφείο να είναι ένα ενιαίο
σύνολο, να µπαίνουν σε µία κεντρική βάση και να υπάρχει έλεγ-
χος, να υπάρχουν υδατογράµµατα, να υπάρχουν τα IP των υπο-
λογιστών των χρηστών, να υπάρχει ό,τι χρειάζεται.

Ακούσαµε µε προσοχή την Υπουργό στη συνέχεια να µην είναι
αρνητική στην ιδέα όπως και στην απορρόφηση ευρωπαϊκών
προγραµµάτων για την υλοποίηση αυτής. Μια τέτοια πολιτική,
κυρίες και κύριοι, θα µας έβρισκε απόλυτα σύµφωνους και θα
εξυπηρετούσε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο και τα δικαιώµατα
πρόσβασης των συµπολιτών µε αναπηρίες αλλά και τα δικαιώ-
µατα των δικαιούχων των πνευµατικών έργων.

Θα καλέσουµε, λοιπόν, από αυτό εδώ το Βήµα την ηγεσία του
Υπουργείου να κινηθεί προς αυτή την κατεύθυνση. Και δεσµεύο-
µαι ότι ως ΣΥΡΙΖΑ θα παρακολουθήσουµε, θα παρακολουθούµε
και, αν χρειαστεί, θα πιέσουµε προς αυτή την κατεύθυνση.

Κατόπιν, λοιπόν, των όσων προανέφερα επαναλαµβάνω ότι
ψηφίζουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο και δηλώνουµε «παρών»
στα άρθρα 4, 7, 8 και 10 που παραχωρούν τα δικαιώµατα των
έργων στους φορείς χωρίς καµµία άλλη υποχρέωση, µε εξαί-
ρεση τα πανεπιστηµιακά συγγράµµατα, θεωρώντας ότι υπό προ-
ϋποθέσεις είναι δυνατόν να δίνεται έστω µία συµβολική αµοιβή
στους δικαιούχους των πνευµατικών έργων, όπως ακριβώς προ-
βλεπόταν στο σχέδιο νόµου που είχε καταθέσει ο ΣΥΡΙΖΑ, και δι-
ευκρινίζοντας µε απόλυτη σαφήνεια ότι η αποζηµίωση αυτή σε
καµµία περίπτωση δεν πρέπει -και δεν θα πρέπει- να βαρύνει
τους επωφελούµενους ή τους φορείς που αναπαράγουν τα έργα
σε κατάλληλο µορφότυπο, αλλά την πολιτεία της οποίας το κα-
θήκον είναι διπλό: είναι η άσκηση κοινωνικής πολιτικής σε όφε-
λος ιδιαίτερα των ευάλωτων και των ασθενέστερων κοινωνικά
στρωµάτων, αλλά και η αµοιβή των πνευµατικών δηµιουργών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Ασάφεια -και µάλιστα ενδεχοµένως επικίνδυνη- υπάρχει και
στο άρθρο 3, όπως επισήµαναν οι εκπρόσωποι των δικαιούχων.
Ως αρµόδιος φορέας που µπορεί να κάνει τις αναπαραγωγές σε
κατάλληλο µορφότυπο θεωρείται, όχι µόνο ο δηµόσιος οργανι-
σµός που παρέχει τις ίδιες υπηρεσίες σε επωφελούµενους ως
µία από τις κύριες δραστηριότητές του, ως θεσµική υποχρέωση,
αλλά και ο µη κερδοσκοπικός οργανισµός που παρέχει τις ίδιες
υπηρεσίες σε επωφελούµενους ως µία από τις κύριες δραστη-
ριότητές του. Όπως αντιλαµβάνεστε, µε αυτή τη διάταξη, ο κάθε
ιδιώτης θα µπορεί να ιδρύσει µια µη κερδοσκοπική αστική εται-
ρεία, να προβλέψει στον σκοπό της υπηρεσίες επιµόρφωσης
επωφελούµενων και στη συνέχεια να ζητάει τους δικαιούχους να
του παραδώσουν σε ψηφιακή µορφή την περιουσία τους, δη-
λαδή τα βιβλία τους σε ψηφιακή µορφή, χωρίς καµµία απολύτως
διασφάλιση. Η πρόταση των εκπροσώπων των δικαιούχων να
προστεθεί στο άρθρο 3 η πρόταση: «οι ανωτέρω φορείς θα ορί-
ζονται µε κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργών Παιδείας και
Πολιτισµού» θεωρούµε ότι κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση
και καλούµε την Υπουργό να την υιοθετήσει ως ελάχιστη δικλίδα
ασφαλείας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό µόνο.
Στο άρθρο 6, αντίθετα, θα ψηφίσουµε αρνητικά, για τους λό-

γους που αναφέρθηκα πριν από λίγο, καθώς δεν εξασφαλίζει τα
πνευµατικά έργα από την πνευµατική πειρατεία. Και να τονί-
σουµε ότι η υπουργική απόφαση του 2007, που θα καταργηθεί
µετά την ψήφιση του παρόντος, όριζε τέτοια µέτρα προστασίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε, η Υπουργός ανέφερε στις επιτροπές ότι ο πολιτισµός µιας
χώρας καταδεικνύεται µε τον τρόπο που φέρεται στους πολίτες
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µε αναπηρία. Θα συµφωνήσουµε απόλυτα σε αυτό, προσθέτον-
τας όµως ότι φαίνεται και από τον τρόπο που φέρεται στους
πνευµατικούς ανθρώπους και στα έργα τους, αλλά και στους δι-
καιούχους, σε όλους εκείνους τους ανθρώπους που δικαιούνται
συγγενικά δικαιώµατα, στους αόρατους εργάτες, αόρατοι εργά-
τες του πνεύµατος και των τεχνών.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, έχοντας σαν αξιακό του πρόταγµα την υπεράσπιση
των δικαιωµάτων και την άµβλυνση των κοινωνικών ανισοτήτων,
είναι αυτονόητο ότι συµφωνεί µε κάθε µέτρο που ενισχύει την
πλήρη και ισότιµη ένταξη των πολιτών στην πολιτιστική, οικονο-
µική, κοινωνική και πολιτική ζωή της χώρας. Η απόλαυση της
πρόσβασης στα πνευµατικά έργα αγγίζει την ψυχή και οµορφαί-
νει τον βίο µας. Είναι υποχρέωση της πολιτείας, λοιπόν, αυτή την
πρόσβαση να την ενισχύει, σεβόµενη ταυτόχρονα και τα δικαιώ-
µατα των δικαιούχων, που αφιέρωσαν κόπο, χρόνο, εργατοώρες,
ταλέντο στη δηµιουργία των έργων τους. Στη λεπτή ισορροπία
που απαιτείται ανάµεσα στα δύο αυτά απόλυτα συµβατά δικαιώ-
µατα, το παρόν νοµοσχέδιο δυστυχώς δεν τα καταφέρνει, δεί-
χνοντας και σε αυτή την περίπτωση τα όρια της πολιτικής, τα
όρια της πρακτικής και τα όρια της αντίληψης της νυν Κυβέρνη-
σης. Θεωρούµε πως άλλη µια ευκαιρία λειτουργικής και δίκαιης
νοµοθέτησης χάνεται σήµερα εδώ στο Κοινοβούλιο δυστυχώς.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε τον
ειδικό αγορητή του Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµήτρη Κωνσταντό-
πουλο για δεκαπέντε λεπτά και παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα κατ’ αρχάς να
αναφερθώ στη µεγάλη απώλεια της ποιήτριάς µας Κικής Δη-
µουλά. Πιο φτωχά τα ελληνικά γράµµατα και ο ελληνικός πολιτι-
σµός χωρίς εκείνη. Το έργο της τεράστιο, παρακαταθήκη θα
έλεγα, για τις επόµενες γενιές.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Συζητάµε, αγαπητοί συνάδελφοι,
σήµερα στην Ολοµέλεια την ενσωµάτωση της οδηγίας 1564/2017
στην ελληνική έννοµη τάξη. Η οδηγία αντιστοιχεί στις διατάξεις
της Συνθήκης του Μαρακές του Παγκόσµιου Οργανισµού Δια-
νοητικής Ιδιοκτησίας. Θα έλεγα µάλιστα ότι έρχεται µε µεγάλη
καθυστέρηση και τούτο µε ευθύνη της προηγούµενης κυβέρνη-
σης. Ωστόσο πρόκειται για µια πολύ σηµαντική ευρωπαϊκή οδη-
γία, που στόχο έχει να διευκολύνει τους συµπολίτες µας, όπως
τους τυφλούς, τους αµβλύωπες και γενικότερα άτοµα µε πρό-
βληµα όρασης και ανάγνωσης εντύπων, να έχουν µεγαλύτερη
δυνατότητα πρόσβασης σε προστατευόµενα έργα πνευµατικής
ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµάτων.

Εδώ θα πρέπει να τονιστεί, κυρία Υπουργέ, ότι αυτή η παροχή
ισότιµης πρόσβασης, των ίσων ευκαιριών στη µόρφωση, στην εκ-
παίδευση, στην ψυχαγωγία, στην κοινωνική και επαγγελµατική
ένταξη είναι πρωταρχική υποχρέωση της πολιτείας και έτσι πρέ-
πει να προσλαµβάνεται. Και αυτό, πιστεύω, το αναγνωρίζουµε
όλοι.

Πιο συγκεκριµένα, αγαπητοί συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο
τούτο τροποποιείται το άρθρο 28α του ν.2121/1993, το οποίο
ρύθµιζε ως σήµερα την αναπαραγωγή έργων προς όφελος τυ-
φλών και κωφαλάλων και αντικαθίσταται από ένα λεπτοµερές
πλαίσιο για την πρόσβαση των εντυποανάπηρων και των προσώ-
πων µε άλλες αναπηρίες και τούτο, βέβαια, σε προστατευόµενα
έργα. Δηλαδή δίνεται η δυνατότητα σε φορείς που έχουν νόµιµη
πρόσβαση σε προστατευόµενα έργα να παράγουν αντίγραφα
αυτών σε προσβάσιµο µορφότυπο έργων ή να διαθέτουν τα αν-
τίγραφα αυτά σε µη κερδοσκοπική βάση, προκειµένου όλα αυτά
να χρησιµοποιηθούν από πρόσωπα που έχουν προβλήµατα ανά-
γνωσης των εντύπων. Βιβλία, περιοδικά, παρτιτούρες και εικονο-
γραφήσεις που συνοδεύουν τα έντυπα, καθώς και έργα που δεν
είναι ενσωµατωµένα σε έντυπα, όπως τα ψηφιακά και ηχητικά
έργα, µετατρέπονται σε µια προσβάσιµη µορφή, µε τη χρήση των
κατάλληλων µέσων κάθε φορά. Έτσι, λοιπόν, ενδεικτικά µπορεί
να χρησιµοποιηθεί η γραφή Braille, τα µεγάλα τυπογραφικά στοι-
χεία, τα προσαρµοσµένα ηλεκτρονικά βιβλία, τα ακουστικά βι-
βλία και οι ραδιοφωνικές µεταδόσεις.

Ως προς τους φορείς, τώρα, που αναλαµβάνουν τη µετατροπή

των έργων, το νοµοσχέδιο εδώ, κυρία Υπουργέ, προβλέπει ότι
είναι οργανισµοί, σωµατεία, ενώσεις, φορείς, δηµόσιοι φορείς ή
άλλοι αναγνωρισµένοι φορείς, που παρέχουν εκπαίδευση στην
πρόσβαση σε επωφελούµενους και σε µη κερδοσκοπική βάση. 

Κυρία Υπουργέ, σας ανέφερα και στην επιτροπή ότι εδώ υπάρ-
χει ένα ζήτηµα. Ποιο είναι τούτο; Ότι δεν διευκρινίζεται ποιος φο-
ρέας είναι υπεύθυνος για τη χορήγηση των συγγραµµάτων των
προπτυχιακών, των µεταπτυχιακών και των υποψήφιων διδακτό-
ρων που είναι άτοµα µε προβλήµατα όρασης. Γιατί εδώ µπαίνει
το ερώτηµα αν η χορήγηση θα γίνεται από τις δανειστικές βιβλιο-
θήκες των ΑΕΙ και µάλιστα αν είναι υποχρεωµένες να διατηρούν
τα συγγράµµατα σε προσβάσιµη µορφή, ιδιαίτερα για τους τυ-
φλούς. 

Επίσης, κυρία Υπουργέ, δεν περιγράφονται τα χαρακτηριστικά
του αρµόδιου φορέα. Να θυµίσω και στους συναδέλφους που
ήταν στην επιτροπή, στην ακρόαση των φορέων, ότι τέθηκε το
ερώτηµα ποιοι θα είναι οι αρµόδιοι αυτοί φορείς, που προβλέπει
το νοµοσχέδιο -κι εδώ θα ήθελα, κυρία Υπουργέ, την ιδιαίτερη
προσοχή σας- δηλαδή εδώ πώς οι δηµιουργοί και οι εκδότες θα
γνωρίζουν ότι παραχωρούν τα έργα τους σε πιστοποιηµένους
φορείς, ώστε να είναι βέβαιοι ότι δεν θα υπάρξει αθέµιτη διακί-
νησή τους. Είπατε στην επιτροπή, κυρία Υπουργέ, ότι δεν προ-
βλέπεται στο πλαίσιο της οδηγίας κάποια συγκεκριµένη εξουσιο-
δότηση σε φορείς. Άρα δεν έχει νόηµα να µιλάµε για εξουσιοδο-
τηµένους φορείς. Αυτό είναι αυτονόητο, δηλαδή ότι πρωταρχι-
κός στόχος όλων µας θα πρέπει να είναι ο περιορισµός αφ’ ενός
της γραφειοκρατίας και φυσικά της πειρατείας -µάλλον όχι της
πειρατείας, αλλά το να αποφευχθεί κάθε πειρατεία- ώστε να µη
δηµιουργηθούν κι άλλα προβλήµατα και για τους συνανθρώπους
µας µε αναπηρία αλλά συνάµα και στους εκδότες. Πιστεύω ότι
θα πρέπει να το δείτε ξανά εµπεριστατωµένα και διεξοδικά, ώστε
να προκύπτει µε σαφήνεια η ιδιότητα του φορέα που θα ζητάει
τα έργα αυτά αφ’ ενός και αφ’ ετέρου να υπάρχει ασφάλεια ως
προς το ότι ο συγκεκριµένος φορέας λειτουργεί προς όφελος
των εντυποανάπηρων.

Σηµαντική είναι επίσης, αγαπητοί συνάδελφοι, η δυνατότητα
που δίνεται για τη µετατροπή των έργων και στους ίδιους τους
επωφελούµενους ή σε πρόσωπα που δρουν και λειτουργούν για
λογαριασµό τους -και περνάω τώρα στις προϋποθέσεις που πρέ-
πει να πληρούνται -και τούτο ώστε η µετατροπή των έργων
αυτών να είναι καθόλα νόµιµη. 

Πυρήνας του νοµοσχεδίου, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι η πα-
ροχή δυνατότητας για µετατροπή χωρίς να χρειάζεται άδεια ή
αµοιβή του δηµιουργού και τούτο βέβαια κάτω από συγκεκριµέ-
νες προϋποθέσεις. Διότι πρωταρχική προϋπόθεση συνιστά η
πρόσβαση του φορέα στο έργο να είναι σύµφωνη φυσικά µε τον
νόµο, µε βάση το δίκαιο της πνευµατικής ιδιοκτησίας και των
συγγενικών δικαιωµάτων, καθώς και να υπάρχει σεβασµός της
ακεραιότητας του έργου κατά τη µετατροπή. 

Επίσης, σύµφωνα µε το άρθρο 6 του νοµοσχεδίου, που κι εµείς
εδώ θέσαµε τους προβληµατισµούς µας, κάθε φορέας οφείλει
να λαµβάνει όλα τα µέτρα για την αποτροπή τής περαιτέρω
τυχόν παράνοµης παραγωγής των έργων, να δηµοσιοποιεί τον
τρόπο µε τον οποίο αποτρέπει την πειρατεία των έργων, καθώς
και να διατηρεί κατάλογο µε τα έργα των οποίων διαθέτει αντί-
γραφα. Και όλα αυτά φυσικά σε προσβάσιµη µορφή για όλους. 

Αντίστοιχα, οι εκδότες υποχρεούνται να παρέχουν στους φο-
ρείς τα έργα σε ψηφιακή µορφή. Και µάλιστα εδώ, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, υπάρχει το εξής ζήτηµα. Μήπως, κυρία Υπουργέ, θα
έπρεπε να προβλέπεται να προϋπάρχει σχετικό αίτηµα από τους
επωφελούµενους -αυτό σας το είπα και στην επιτροπή, δεν πήρα
απάντηση, απαιτώ απάντηση σήµερα- ώστε σε περίπτωση άρνη-
σης των εκδοτών οι φορείς να µπορούν να καταφύγουν στη δι-
καιοσύνη και τούτο για τις διατάξεις των άρθρων του Κώδικα
Πολιτικής Δικονοµίας; Θα πρέπει όµως να σηµειωθεί, αγαπητοί
συνάδελφοι, ότι η διαδικασία αυτή είναι και δαπανηρή και χρο-
νοβόρα και θα έπρεπε να εξεταστεί και η ύπαρξη διοικητικής δια-
δικασίας για την επίλυση τέτοιων προβληµάτων.

Έρχοµαι στο άρθρο 7, σχετικά µε την αποζηµίωση των δικαι-
ούχων. Σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, το καθεστώς της αποζηµίωσης των δικαιούχων για τα έργα
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που µετατρέπονται µε βάση την παρούσα οδηγία και χρησιµο-
ποιούνται στην πρωτοβάθµια, δευτεροβάθµια και τριτοβάθµια εκ-
παίδευση είναι το ίδιο µε την αποζηµίωση των δικαιούχων για όλα
τα υπόλοιπα εκπαιδευτικά έργα. Εδώ πρέπει όµως να αποσαφη-
νιστεί, κυρία Υπουργέ, ποιο είναι το πλαίσιο για τα συγγράµµατα
των ξένων γλωσσών και, επίσης, πώς θα εφαρµοστεί η διάταξη
στην περίπτωση τυφλών φοιτητών ή υποψηφίων διδακτόρων,
που δανείζονται βιβλία από τις δανειστικές βιβλιοθήκες των ΑΕΙ,
όπως ανέφερα και νωρίτερα. Σε µια τέτοια περίπτωση θα κατα-
βάλλεται εφάπαξ ή κάθε φορά που το βιβλίο παραχωρείται σε
τυφλό ή υποψήφιο διδάκτορα; Κι αυτό είναι ένα ερώτηµα.

Ακόµη έχει τεθεί το ζήτηµα της καταβολής εύλογης αµοιβής
των δηµιουργών, όπως έχει θεσπιστεί και σε άλλες χώρες. 

Το βέβαιο είναι, κυρία Υπουργέ, ότι δεν θα πρέπει να επιβαρύ-
νονται οι ίδιοι οι επωφελούµενοι ή οι φορείς που λειτουργούν για
λογαριασµό των επωφελούµενων και ακόµα και σήµερα παρέ-
χουν µεγάλη βοήθεια σε άτοµα µε αναπηρίες, αναλαµβάνοντας
φυσικά τα µεγάλα κόστη. Αντιθέτως, η πολιτεία είναι αυτή που
πρέπει να µεριµνήσει, ώστε το έργο του πνευµατικού δηµιουρ-
γού να αναγνωρίζεται, να κατοχυρώνεται και να το προασπίζεται
από φαινόµενα πειρατείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επίσης να σηµειωθεί ότι το πλαί-
σιο που θέτει το νοµοσχέδιο ισχύει και για έργα που συνίστανται
σε προγράµµατα ηλεκτρονικών υπολογιστών, καθώς επίσης και
σε βάσεις δεδοµένων.

Να σταθώ, τέλος, στο πολύ σηµαντικό άρθρο 8 που απευθύ-
νεται στους τυφλούς και έχει ρυθµίσεις για τους κωφούς και κω-
φαλάλους. Συγκεκριµένα προβλέπεται ότι επιτρέπεται προς
όφελος των κωφών και µάλιστα χωρίς άδεια -κι αυτό να είναι ση-
µαντικό- και αµοιβή του δικαιούχου, η αναπαραγωγή και διάθεση
όταν η χρήση αυτή δεν έχει εµπορικό χαρακτήρα. 

Ολοκληρώνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που
συζητάµε έχει ως στόχο τη διευκόλυνση της πρόσβασης των τυ-
φλών συµπολιτών µας και ειδικότερα των ατόµων µε προβλή-
µατα ανάγνωσης των εντύπων σε δηµοσιευµένα έργα. Είναι ένα
αυτονόητο δικαίωµα όλων των πολιτών και είναι υποχρέωσή µας
να φτιάξουµε το πλαίσιο όπου η πρόσβαση θα είναι εγγυηµένη,
γρήγορη και χωρίς προβλήµατα, όπως απαιτούν, δηλαδή, οι
αρχές ενός σύγχρονου, πολιτισµένου κράτους που έχει προτε-
ραιότητα τον άνθρωπο. 

Ταυτοχρόνως, όµως, θα πρέπει να διασφαλιστεί και να προ-
στατεύεται η πνευµατική ιδιοκτησία των δηµιουργών και να απο-
τρέπεται µε κάθε τρόπο η παράνοµη αναπαραγωγή και διάθεση
έργων.

Σας καλούµε, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, να δείτε τις προτάσεις
µας, ώστε το νοµοσχέδιο να µπορέσει πραγµατικά να λειτουρ-
γήσει προς όφελος των πολιτών και να λύσει προβλήµατα αν-
θρώπων που σήµερα αντιµετωπίζουν πρόβληµα αναπηρίας. 

Εν κατακλείδι, κυρία Υπουργέ, από το Κίνηµα Αλλαγής έχετε
τη σύµφωνη γνώµη µας ψηφίζοντας «ναι» επί της αρχής. Θα σας
ακούσουµε και στη δευτερολογία µου θα τοποθετηθώ επί των
άρθρων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 12ο Δηµοτικό Σχολείο Αγρινίου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα θα δώσω τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά στην ειδική αγο-
ρήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λιάνα Κα-
νέλλη.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Θα χρειαστώ λιγότερα, κύριε Πρόεδρε. Ελ-
πίζω κι εύχοµαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και περισσότερα, αν
χρειαστεί, θα σας δώσουµε.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Θα χρειαστώ λιγότερα και θα χρειαστώ λι-

γότερα γιατί να είµαι ειλικρινής προσεγγίζω αυτό το θέµα µε
αιδώ, µε λίγη ντροπή. Και στην εισηγητική έκθεση και παντού
αναφέρεται η επί ίσοις όροις µε τους υπόλοιπους πολίτες πρό-
σβαση χωρίς να βλάπτονται τα πνευµατικά δικαιώµατα των δη-
µιουργών, των ανθρώπων που έχουν προβλήµατα κατ’ αρχάς
όρασης, των τυφλών µε προβλήµατα όρασης και των κωφών,
γιατί τους ξεχνάµε τους κωφούς κάθε φορά. 

Και είναι βαθιά υποκριτικό. Σκεφτείτε ότι αυτή τη στιγµή συζη-
τάµε αυτό, πάνω υπάρχει ένα δηµοτικό σχολείο κι εάν υπήρχε
ένα παιδί µε προβλήµατα κωφότητας, αυτή τη στιγµή γι’ αυτό το
θέµα ειδικά δεν υπάρχει κάποιος να µας µεταφράζει σε νοηµα-
τική γλώσσα, αυτή τη στιγµή που µιλάµε στην κοιτίδα, στον ναό
της δηµοκρατίας κι αυτό έχει συµβεί σε όλα τα νοµοσχέδια, όταν
µιλάµε για ανθρώπους που έχουν προβλήµατα. Εγώ ντρέποµαι.
Νοµίζω ότι µιλάω σε αµετάφραστο χώρο, σε ξένη γλώσσα. 

Δεύτερον, µπορεί να µας πείσει κάποιος σήµερα σε αυτόν τον
τόπο, δεν µιλάω για την Ευρώπη ούτε για την ευρωπαϊκή οδηγία,
για τον τρόπο µε τον οποίο έχουµε αντιµετωπίσει ως τα σήµερα
τους τυφλούς και τους ανθρώπους µε προβλήµατα όρασης; Τα
προβλήµατα αυτά δεν είναι µόνο η αµβλυωπία, θα συµφωνήσω
µε την προλαλήσασα συνάδελφο. Κρέµονται ως προς την επιτυ-
χία τους από τα δικαιώµατα των δηµιουργών; Αυτό είναι το πρό-
βληµα που έχουµε να λύσουµε; Θα παλαβώσω! Έχουµε λύσει
όλα τα υπόλοιπα; Έχουν δουλειά; Έχουν τρόπο µετακίνησης;
Έχουν εξασφαλισµένο συνοδό; Πηγαίνουν στο σχολείο µε τον
κατάλληλο άνθρωπο από δίπλα; Τι στον κόρακα έχουµε κάνει και
φτάσαµε να ενδιαφερόµαστε µήπως χαθούν λεφτά πνευµατικά
από τους δηµιουργούς; 

Είµαστε στη χώρα των θαυµάτων ή στη χώρα των τραυµάτων;
Εγώ θεωρώ ότι αυτή η «Αλίκη» αυτών των νοµοσχεδίων είναι µο-
νίµως στην χώρα των τραυµάτων, πάντως των θαυµάτων δεν
είναι. 

Σε ποια χώρα είµαστε και σε ποια πραγµατικότητα; Είµαστε
στην πραγµατικότητα της εποχής της τεχνητής νοηµοσύνης. Κα-
θόµαστε και συζητάµε εδώ κάποια πράγµατα. Εµείς είχαµε προ-
τείνει προ αµνηµονεύτων Εθνικό Τυπογραφείο, τυπογραφείο
κρατικό, µε την ευρύτατη έννοια του όρου, γιατί δεν είναι µόνο
τα τυπογραφεία, εκεί που αναπαράγονται και ακουστικά υλικά
για αυτούς που πρέπει, αλλά και η µετάφραση γραπτών κειµένων
σε ακουστικά και το ανάποδο, έργα τα οποία από τον προφορικό
λόγο να µπορούν να µετατρέπονται µε επικοινωνίες και mail και
τούτα κι εκείνα και τα άλλα και προσβάσεις σε προφορικό λόγο
για τους τυφλούς, αυτόµατα. Υπάρχουν αλγόριθµοι. Υπάρχουν
υλικά. Η σηµασία είναι η πολιτική προσέγγιση µε την οποία πη-
γαίνεις. 

Ακούω για µορφότυπο. Ο µορφότυπος του κέρδους είναι µορ-
φότυπος του κέρδους. Και όταν µπαίνει ο µορφότυπος του κέρ-
δους µέσα, αυτή η ιστορία τελειώνει και ως φιλανθρωπία,
τελειώνει και ως παροχή, τελειώνει κι ως κοινωνική τελειώνει ισό-
τητα, τελειώνει. Αυτόµατα τελειώνει. Δεν µπορεί να υπάρχει κάτω
από την έννοια της αγοράς η αντίληψη της ισότητας, χωρίς να
λάβει κάποιος υπ’ όψιν του τον µορφότυπο του κέρδους.

Εδώ η όλη ουσία ποια είναι; Μήπως ξεφύγουν σε τίποτα ορ-
γανισµούς ή σε άλλους σαν τις ΜΚΟ κάποια πράγµατα και δεν
πληρωθούν στους ενδιάµεσους, στους µεγάλους εκδοτικούς οί-
κους, στους χίλιους δυο. Δεν έχει σχέση η δηµιουργία µε αυτό.
Έτσι ξεκίνησε και η απελευθέρωση του διαδικτύου για να ανταλ-
λάσσεις µουσική µε τους φίλους σου, Napster το λέγανε τότε,
για κάποιους παλιότερους αν θυµούνται, και µετά άρχισε να
µπαίνει µέσα οπωσδήποτε η πληρωµή. Έτσι άρχισε η πρόσβαση
στις µεγάλες βιβλιοθήκες των πανεπιστηµίων και τώρα µπαίνεις
µε κάρτα και µε πληρωµή. Έτσι γίνεται. Έρχεται η παγίδα του
δωρεάν σιγά-σιγά και µετά αρχίζει η πληρωµή. 

Ο φόβος δεν είναι µήπως δεν πληρωθούν οι δηµιουργοί. Το
Κοµµουνιστικό Κόµµα είναι υπέρ της άποψης να καταβάλλονται,
όχι απλώς δικαιώµατα αλλά και να µπορούν να ζουν από την
τέχνη τους οι καλλιτέχνες-δηµιουργοί. Αλλά αυτό δεν γίνεται µε
την αντίληψη να το προσεγγίσουµε από εδώ, γιατί ξαφνικά θα
χαθούν τεράστια δικαιώµατα για τους πενήντα, είκοσι, τριάντα,
εκατό τυφλούς που θα πάνε στο πανεπιστήµιο. Μιλάµε για τα ελ-
ληνικά µεγέθη. Δύο χιλιάδες, τρεις χιλιάδες, πέντε χιλιάδες. Δεν
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µιλάµε γι’ αυτό. Δεν µιλάµε για γενικευµένα πράγµατα. 
Δεν έχει καν νόηµα να το συζητάει κάποιος αυτό σε επίπεδο

δικαιωµάτων δηµιουργών. Έπρεπε να το συζητάει στη δηµιουρ-
γία εκείνων των φορέων και εκείνων υπό την εποπτεία του κρά-
τους όλων των ευεργετηµάτων της τεχνολογίας υπέρ των αν-
θρώπων που στερήθηκαν, άλλοι εκ γενετής και άλλοι στον
δρόµο. Δεν είναι ίδια η προσέγγιση για κάποιον που είναι γενετής
τυφλός µε κάποιον ο οποίος τυφλώθηκε στον δρόµο ούτε ίδιες
οι ανάγκες. Δεν είναι η µεταφορά ενός βιβλίου σε Μπράιγ ανε-
ξαρτήτως του ποιος το χρησιµοποιεί. Όλα αυτά έχουν πια εξει-
δίκευση στα πάντα.

Θέλω να εξηγήσω λίγο ότι είναι λάθος ολόκληρη η προσέγγιση
και γι’ αυτό η ψήφος µας -έχω πει από την αρχή- θα είναι «λευκό»
επί της αρχής, δηλαδή «παρών» και «παρών» και στα άρθρα. Δεν
αξίζει τον κόπο να µπει κάποιος σε λεπτοµέρειες και να καθίσει
να µελετήσει ένα πράγµα το οποίο είναι λάθος στη σύλληψη και
στην εφαρµογή. 

Όχι αυτή η οδηγία, αλλά η έννοια άνθρωπος που δεν βλέπει
στη σύγχρονη κοινωνία, άνθρωπος που δεν ακούει στη σύγχρονη
κοινωνία, άνθρωπος που δεν περπατάει στη σύγχρονη κοινωνία.
Τι είναι αυτά που µου λέτε; Είναι καθαρά ταξική προσέγγιση.
Ένας άνθρωπος που έχει, µπορεί να κάνει δεκαπέντε εγχειρίσεις
πανάκριβες, να βάλει ένα ηλεκτρονικό πόδι και να τρέχει και ο
άλλος που δεν έχει, θα βάλει ένα ξυλοπόδαρο και θα περπατάει
µε το ξυλοπόδαρο. Αυτός που έχει, θα έχει το ειδικό καροτσάκι
που το ανεβάζει και τον κατεβάζει και τον πάει παντού και τέσ-
σερις από δίπλα να τον κουβαλάνε και αυτός που δεν έχει και
που δεν βρίσκει δουλειά και παίζει µε τα ποσοστά αναπηρίας;
Ποσοστά αναπηρίας, ποσοστά πρόσληψης, ποσοστά και επιδο-
µατάκια, κάτι 150, 200, 300, 400, 500 ευρώ και άντε να τα βγάλεις
πέρα. Τα 300 και τα 400 για έναν άνθρωπο που είναι κουτσός ή
για έναν άνθρωπο που είναι τυφλός ή που έχει τροµακτικά προ-
βλήµατα, είναι ίδια µε τα 500 τα δικά µου και τα δικά σας, που
είναι τα λεφτά για τρία πακέτα τσιγάρα την ηµέρα; Σε ποια προ-
σέγγιση πάµε;

Έχετε ακούσει τα bots; Ξαφνικά υπάρχουν bots που µπαίνουν
στο τηλεφωνικό κέντρο µιας τράπεζας –τεχνητή νοηµοσύνη- και
πιάνει ποια στιγµή εκνευρίζεται αυτός που µιλάει στην τράπεζα.
Το διάβαζα προχθές. Από τον Πρόεδρο του Ινστιτούτου Επεξερ-
γασίας Γλώσσας που δουλεύει από το 1991, έχει και παράρτηµα
στην Ξάνθη, και ο προηγούµενος νόµος που τώρα τον αλλάζουµε
είναι από το 1993, πιο πριν είναι αυτό. Ελλάδα, τεχνογνωσία.
Αυτά τα bots µπορούν να µετατρέψουν τα πάντα. Είναι εξέλιξη
της τεχνητής νοηµοσύνης. Μπορεί για παράδειγµα να αναγνω-
ρίσει βαθµό δυσλεξίας, αν µπει και κάποιος µιλάει ή γράφει και
προσαρµόζεται στον βαθµό δυσλεξίας. Την ίδια ώρα που προ-
σαρµόζεται στον βαθµό δυσλεξίας ξέρετε πού χρησιµοποιούνται
τα bots; Για να γίνεται λογοκρισία στο διαδίκτυο λέξεων που δεν
γουστάρουν.

Έχει δύο όψεις το νόµισµα, µία καπιταλιστική και µία µη καπι-
ταλιστική. Εξαρτάται από ποια πλευρά θα το πας. Είναι ορατό.
Το ίδιο πράγµα µπορεί να χρησιµοποιηθεί για να κάνει καλό και
το ίδιο πράγµα µπορεί να χρησιµοποιηθεί για να κάνει κακό. Κακό
µε την έννοια ότι θα είναι ιδιοκτησία και εξουσία του κατέχοντος
των µέσων. Ποιος φτιάχνει τα bots; Αυτός που φτιάχνει τα µέσα
παραγωγής αυτής της καινούργιας τεχνολογίας, αυτός και θα τα
έχει.

Δεν χρειαζόµαστε, λοιπόν, έναν φορέα; Δεν θυµάστε το ρεζι-
λίκι πριν από λίγο καιρό που λέγαµε ότι έχουµε σταµατήσει το
Εθνικό Τυπογραφείο, δεν τυπώνουµε πια και τυπώνουµε τα ευρώ
έξω κι αν θέλουν κάποιοι να τυπώσουµε ή αν εµείς αποφασίζαµε
αύριο το πρωί να τυπώσουµε, δεν προλάβαιναν να πάρουν µη-
χανές µαζί και υπάρχουν εταιρείες σε ολόκληρο τον κόσµο που
τυπώνουν τα νοµίσµατα των κρατών και κάποιοι τα ψεκάζουν από
την άλλη µεριά για να τα καθαρίσουν; 

Και µιλάµε τώρα εδώ για τη διατήρηση και τον έλεγχο; Αυτή η
αντίληψη του αστικού κράτους, όχι µόνο η εθνικότητά, θα ελέγξει
αν νοµίµως τα ποιήµατα της αείµνηστης Δηµουλά και τα δικαιώ-
µατά τους έχουν καταβληθεί για να διαβαστούν ή να µετατρα-
πούν σε κάτι και σε έναν µορφότυπο που θα είναι κατανοητός
από κάποιον που δεν έχει την ευχέρεια που έχουµε όλοι µαζί οι

υπόλοιποι προσωρινώς στη θέση να µην έχουµε καµµία αναπη-
ρία, προσωρινώς όλοι µας; Όλοι είµαστε προσωρινώς ασχολού-
µενοι µε αυτά και µπορεί ανά πάσα στιγµή, σε ένα δευτερόλεπτο
να βρεθούµε στην αντιπέρα όχθη αµέσως, και να είναι κάποιος
άλλος εδώ και να µιλάει για µας χωρίς εµάς. Γιατί το «χωρίς
εµάς» είναι σίγουρο και ας έχουµε ψηφίσει νόµους και ας τους
έχουµε προχωρήσει.

Έλεγα τις προάλλες στην επιτροπή –και είναι κωµικό- ότι
ζούµε σε έναν τόπο που υπάρχουν άνθρωποι που πηγαίνουν και
µαθαίνουν τη γλώσσα Μπράιγ, για να τη βάλουν στα προσόντα
τους για να πριµοδοτηθούν µε µόρια στις προσλήψεις.

Αυτό τι σχέση έχει µε την Μπράιγ; Προσέξτε το κίνητρο του
ανθρώπου. Πάει και µαθαίνει Μπράιγ ως δεξιότητα. Χρήσιµο
πράγµα είναι. Πού θα χρησιµοποιηθεί αυτός ο άνθρωπος; Σε
ποιον φορέα; Και το κάνει για να πάει να διοριστεί στο δηµόσιο.
Το δηµόσιο που θα έχει έναν άνθρωπο που ξέρει Μπράιγ ως δε-
ξιότητα και του έχουν αυξηθεί τα µόρια τι θα τον κάνει; Τι θα την
κάνει αυτή τη δεξιότητα;

Γι’ αυτό µιλάµε για µία κεντρική ουσιαστική δοµή, µε έλεγχο
πρώτα από όλα από τους ίδιους τους φορείς των ανθρώπων που
φέρουν το πρόβληµα πάνω τους, στο πετσί τους. Αυτοί ήταν που
είπαν από κάτω: «Έλεος». Ήταν οι γονείς που δεν έχουν και πρέ-
πει να τυπώσουν τα βιβλία των παιδιών και να τα προσαρµόσουν
και να πληρώσουν και κάποιον που ξέρει κάτι παραπάνω, να τα
κάνει µε µεγάλα στοιχεία, ώστε να µπορεί το παιδί να µη διαφέρει
από τα άλλα τα παιδιά σε εποχές σύγχρονες στον 21ο αιώνα.

Είναι οι ίδιοι που πρότειναν ένα εθνικό τυπογραφείο για να κα-
λύπτει τις ανάγκες παντού. Δεν υπάρχουν βιβλία Μπράιγ παντού
ούτε και για όλες τις τάξεις ούτε για το πανεπιστήµιο. Δεν υπάρ-
χουν. Δεν γίνεται χωρίς να καταβάλλει ο γονιός, έχει δεν έχει,
από την τσέπη του, όταν µιλάµε για παιδιά, για ανηλίκους. Και
µετά ποιος από τους τυφλούς έχει βρει δουλειά στο ελληνικό δη-
µόσιο, στην ελληνική κοινωνία, στην ελληνική πολιτεία; Σε ποια
επιχείρηση; Σαν βάρος τους βλέπουν και σαν υποχρέωση. Χρει-
άζεται επιδότηση.

Άρα, πού κολλάει η αντίληψη ότι πηδήξαµε και φτάσαµε, λόγω
Μαρακές, στην υιοθέτηση µιας οδηγίας, της οποίας η εφαρµογή
στην πράξη γίνεται σε τρύπιο έδαφος εκ των πραγµάτων;

Σήµερα διάβαζα κάτι, κυρία Υπουργέ, που σας αφορά -έπεσα
πάνω του- ότι αλλάξατε το ποσοστό πάλι αυτών που µπορούν να
πηγαίνουν ως ανάπηροι να επισκεφθούν αρχαιολογικούς χώρους
και µετά από ένα ποσοστό αναπηρίας πρέπει να έχουν έναν
βοηθό µαζί τους, χωρίς αυτό το ποσοστό να µην έχουν βοηθό
µαζί τους και θα είναι δωρεάν για τόσους και δεν θα είναι δωρεάν
για τον βοηθό αν η αναπηρία δεν είναι τόση. Δεν σας κούρασε
αυτή η εξίσωση; Δεν σας κούρασε να πρέπει να φτιάξετε µονί-
µως µια εξίσωση ευρωπαϊκών -τάχα µου δήθεν- προδιαγραφών;
Και το «τάχα µου δήθεν» το λέω από τα βάθη της καρδιάς µου,
ειλικρινά σας το λέω.

Δεν έχετε παρά να δείτε την εφαρµογή των ποδηλατοδρόµων
σε µερικές χώρες που είναι φλατ και ίσιες και ήρεµες, και να
δείτε και τους ποδηλατόδροµους που έχουν φτιαχτεί εδώ, τάχα
µου δήθεν µε ευρωπαϊκά κονδύλια χωρίς ούτε το 1/10 των ευρω-
παϊκών προδιαγραφών; Δηλαδή νοµίζει κάποιος ότι στην πρω-
τεύουσα του Λουξεµβούργου πας µε ποδήλατο στην πόλη, στο
κέντρο µε τον ίδιο τρόπο που πας σε κάτι ποδηλατόδροµους που
έχουν φτιαχτεί στην καταπράσινη Εκάλη µε τους άδειους δρό-
µους;

Με τον ίδιο τρόπο αντιµετωπίζουµε και τους ανάπηρους. Τι
Λωζάνη τι Κοζάνη! Ποδηλατόδροµος. Ευρωπαϊκή οδηγία κούκλα.
Ήρθε, λοιπόν, µία ευρωπαϊκή οδηγία, σώστε τα δικαιώµατα µην
τα πάρουν οι εκµεταλλευτές των τυφλών! Χάνεις το φως σου αν
τα ακούς αυτά, χάνεις και την ακοή σου, κουφαίνεσαι! Είναι µια
απίστευτη υποκρισία! Λες και οι παλιοί βασάλες έρχονται να ικα-
νοποιήσουν το πόπολο που σφάξανε.

Όσο προσεγγίζεται αυτό το πράγµα έτσι, δεν υπάρχει περί-
πτωση να τελεσφορήσει. Κάποιοι θα πλουτίσουν. Να είµαστε και
λίγο σοβαροί τώρα. Ζούµε και σε µία χώρα που δεν ξέρουµε, δεν
το µαθαίνουµε αλλά έχει και πλάκα. Το Δικαστήριο Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων έχει είκοσι πέντε ή τριάντα δικαστές, οι οποίοι ήταν
πρώην µέλη και µη µέλη µη κυβερνητικών οργανώσεων παγκό-
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σµιου βεληνεκούς και δικάζουν υποθέσεις τις οποίες φέρνουν οι
ίδιες οι ΜΚΟ που τους χρηµατοδοτούσαν.

Όσο µπορεί να υπάρχει η αντίληψη του µη κερδοσκοπικού σε
αυτό για τα δικαιώµατα δεν έχει υπάρξει πριν τίποτε µη κερδο-
σκοπικό. Θα σας πω κάτι πικρό. Αν περάσετε από τη λεωφόρο
που είναι ο Οίκος Τυφλών, θέλω να δείτε πώς είναι απέξω. Κάντε
µια βόλτα, κατεβείτε κάτω προς την Καλλιθέα και περάστε να
δείτε πώς είναι ο Οίκος Τυφλών. Νοµίζω πως το κτήριο είναι πε-
θαµένο. Δεν υπάρχει, αν δείτε πώς είναι, ειλικρινά! Γιατί επειδή
δεν το βλέπουν οι τυφλοί είναι έτσι το κτήριο; Έλεος!

Με την ευχή να µη σας πιάσει το bot, µε την παραδοχή ότι στην
Ελλάδα δεν υπάρχει καν παραγωγή βιβλίων για να φτάσουµε να
συζητάµε για το πώς θα σώσουµε τα πνευµατικά δικαιώµατα,
γιατί θα υπάρξουν τόσα πολλά! Προφανώς κάποιος έχει βάλει
στόχο τώρα. Κάποιοι θέλουν να φτιάξουν αυτές τις εταιρείες που
τους είναι απαραίτητες για να το κάνουν αυτό.

Εγώ θα είµαι απολύτως ασυνεπής, γιατί παρασύρθηκα στον
ωκεανό αυτών των πραγµάτων. Είπα θα µιλήσω λιγότερο και έχω
περάσει το ενάµισι λεπτό. Δεν έχω κανέναν λόγο να δευτερολο-
γήσω. Δεν πιστεύω ότι καµµία αλλαγή µπορεί να βελτιώσει κάτι
τέτοιο. 

Γιατί σε µία χώρα που κάποιος ζει και µεγαλώνει µε την αντί-
ληψη τι µπορεί να προσφέρει, ώστε να γίνει το προθυµότερο και
καλύτερο εµπορεύσιµο είδος ακόµα και η ανάγκη του, έτσι ώστε
να µπορεί να ενταχθεί στη διαδικασία της αγοράς που είναι η µία
και µόνη και τίποτα πέραν αυτού, σε µία χώρα που κάποτε είχε
τρία και τέσσερα εργοστάσια που έφτιαχναν τεχνητά µέλη και
σήµερα δεν έχει κανένα και πρέπει να πληρώσεις δικαιώµατα
στην κατασκευή κ.λπ., από την ώρα που και η αναπηρία χρειάζε-
ται ενδιάµεσο, εργολάβο ή σε κακές περιπτώσεις νταβατζή κάθε
φύσεως και µορφής είτε του βάλετε την ταµπέλα «µη κερδοσκο-
πικό» είτε του βάλετε την ταµπέλα «ΜΚΟ» είτε οτιδήποτε άλλο,
η εκµετάλλευση των αναπήρων θα µετατρέπεται σε ευγενή αδυ-
ναµία. Και επειδή θα την βάλουµε δίπλα στα πνευµατικά δικαιώ-
µατα των δηµιουργών, δεν σηµαίνει ότι θα γίνει καλύτερος ο
στίχος, καλύτερο το ποίηµα ή καλύτερο το Νόµπελ. 

Το λιγότερο που µπορούµε να προσφέρουµε, για να µη θεωρεί
κανένας ότι θα αφήσουµε ακάλυπτους τους πνευµατικούς δηµι-
ουργούς από τα λεφτά που βγάζουν και που θα χάσουν πάρα
πολλά γιατί κάτι τυφλοί, και κάτι κουτσοί, και κάτι κωφοί, και κάτι
άνθρωποι που έχουν διάθεση να προσφέρουν και να γίνουν ου-
σιαστικοί, αλλά και τίποτα να µην προσφέρουν, να χαίρονται
µόνο απολαµβάνοντας πνευµατικά έργα ισοφαρίζοντας την απώ-
λεια ενδεχοµένως της εικόνας ή του ήχου, µόνο και µόνο για
αυτό ψηφίζουµε «λευκό» και επί της αρχής και επί των άρθρων. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλώ στο Βήµα τον

ειδικό αγορητή από την Ελληνική Λύση κ. Κωνσταντίνο Μπούµπα
για δεκαπέντε λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάµε σε αυτές τις οµάδες των
συµπολιτών που έχουν ένα ελάττωµα που εµείς το βαφτίζουµε
χάρισµα, για να µην έχουµε ερινύες για το πώς τους αντιµετωπί-
ζουµε όλα αυτά τα χρόνια. Φανταστείτε ότι η Ελλάδα έχει βγάλει
νόµο για τους ανάπηρους το 1951. Και πρέπει να έρθει οδηγία
της Κοµισιόν της Ευρωπαϊκής Ένωσης για να τους ανοίξουµε
ένα φως στη γνώση όσο µπορούµε µε τη µορφή του Λουδοβίκου
Μπράιγ, που το οραµατίστηκε από τον 17ο αιώνα, για να τους
βοηθήσει µε αυτή την ανάγλυφη γραφή;

Ακούστε τώρα το οξύµωρο, το κωµικοτραγικό. Πάµε να βοη-
θήσουµε τους τυφλούς συνανθρώπους µας, και ευτυχώς «δεν
µας βλέπουν», χωρίς να ξέρουµε πόσοι τυφλοί υπάρχουν στην
Ελλάδα! Άλλοι µιλούν για πενήντα χιλιάδες άλλοι µιλούν για πε-
νήντα πέντε χιλιάδες. Δεν το γνωρίζουµε. Δηλαδή δεν ξέρουµε
πόσα βιβλία πρέπει να βγουν µε τη συγκεκριµένη µορφή Μπράιγ
για να τους ανοίξουµε το φως της γνώσης. Το αντιλαµβάνεστε;

Λένε τα στατιστικά στοιχεία ότι τα επόµενα χρόνια στον πλα-
νήτη οι τυφλοί θα τριπλασιαστούν. Το 1991 ήταν 31 εκατοµµύρια.
Τώρα είναι 36 εκατοµµύρια και το 2050 θα φτάσουν 115 εκατοµ-
µύρια. Είναι άνθρωποι οι οποίοι δεν γεννήθηκαν τυφλοί µόνο,

γιατί υπάρχουν πολλά στάδια τύφλωσης. Άλλοι βλέπουν σχή-
µατα, άλλοι χρώµατα, άλλοι οπτασίες, αλλά το να λέµε ότι βλέ-
πουν σκοτάδι απόλυτο είναι λάθος. Έχω πολλούς φίλους τυφ-
λούς, έχω κάνει εκποµπές µε τυφλούς. Πριν έρθω εδώ µου είπε:
«εµείς βλέπουµε το απόλυτο τίποτα. Ο κόσµος ξεκινάει και τε-
λειώνει στον εγκέφαλό µας». Το συζητάµε; 

Το 5% των τυφλών σήµερα στην Ελλάδα εργάζονται. Στα τη-
λεφωνικά κέντρα οι νοµικοί σύµβουλοι, οι τυφλοί, δεν έχουν
προσληφθεί. Έχει να γίνει πρόσληψη στον δηµόσιο τοµέα σε
τυφλό από το 2010 και το συζητάµε;

Θέλω να πάω λίγο στα άρθρα, για να ξαναγυρίσω στο στίγµα
του τυφλού γιατί περί στίγµατος πρόκειται, το λένε οι ίδιοι οι τυ-
φλοί. Και θα σας παραπέµψω σε δύο καταπληκτικά άρθρα για να
σταχυολογήσουµε και να κωδικοποιήσουµε τα προβλήµατα των
τυφλών. 

Θυµάστε την υπόθεση Λάρα; Πέθανε αυτός ο σκύλος-οδηγός,
αλλά και ο οδηγός του λεωφορείου το κατέβασε από το λεωφο-
ρείο γιατί είναι η νοοτροπία µας. 

Αντιλαµβάνεστε γιατί πρόβληµα µιλάµε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, όταν σήµερα καθηγητής πανεπιστηµίου απαγορεύει
να ηχογραφήσει παράδοση ο τυφλός στο πανεπιστήµιο και του
λέει «πήγαινε σε κάποιον άλλο που βλέπει»; Έτσι θα είµαστε
κοντά τους; Έτσι θα χαίρουν ισονοµίας και ισοπολιτείας; Ευτυ-
χώς δεν µας βλέπουν και βλέπουν έναν κόσµο δικό τους για να
αποκωδικοποιήσουν.

Πάµε λίγο σας παρακαλώ στα άρθρα, που κρατάµε ως Ελλη-
νική Λύση τις επιφυλάξεις µας απέναντι στους συνανθρώπους
µας που έχουν πρόβληµα.

Στο άρθρο 1, θα συµπεριλαµβάνονται τελικά οι κωφάλαλοι ή
όχι; Εγώ δεν το έχω καταλάβει. 

Στο άρθρο 2, αντικατάσταση του τίτλου και του άρθρου 28α
του ν.2121/1993. Τι εννοείτε µε τη φράση «ατόµων µε άλλες ανα-
πηρίες»; Τι είδους αναπηρίες θα είναι αυτές δεν ξέρουµε. Συµ-
περιλαµβάνονται τελικά και οι κωφάλαλοι; Το άρθρο 28α του
ν.2121 «Αναπαραγωγή προς όφελος τυφλών και κωφαλάλων.
Επιτρέπεται η αναπαραγωγή προς όφελος τυφλών και κωφαλά-
λων προσώπων για χρήσεις που συνδέονται άµεσα µε την ανα-
πηρία και δεν έχουν εµπορικό χαρακτήρα στο βαθµό που απαι-
τείται λόγω της συγκεκριµένης αναπηρίας. Με απόφαση του
Υπουργού Πολιτισµού µπορούν να καθοριστούν οι όροι εφαρµο-
γής». Εδώ συµπεριλαµβάνονται οι κωφάλαλοι, ενώ στο άρθρο 1
όχι;

Στο άρθρο 3, ο κωφάλαλος πώς θα ακούει τα ακουστικά βι-
βλία, αν συµπεριλαµβάνονται τελικά στο εν λόγω σχέδιο νόµου;
Δεν µπορώ να το καταλάβω. 

Η παράγραφος 1 του 28α του ν.2121 λέει: «Ως αντίγραφο σε
προσβάσιµο µορφότυπο νοείται κάθε αντίγραφο έργου που πα-
ρέχει στον επωφελούµενο πρόσβαση στο έργο µε εναλλακτικό
τρόπο ή σε εναλλακτική µορφή, επιτρέποντας µεταξύ άλλων στο
εν λόγω άτοµο να έχει το ίδιο αποτελεσµατική και άνετη πρό-
σβαση». Δηµιουργούνται, λοιπόν, µεγάλοι κίνδυνοι για την προ-
στασία των πνευµατικών δικαιωµάτων, αφού αυξάνει τους
κινδύνους δηµιουργίας και διακίνησης παράνοµων αντιγράφων,
copy right και παράνοµα.

«Αρµόδιος φορέας νοείται κάθε οργανισµός, σωµατείο, ένωση
ή άλλος φορέας που έχει εξουσιοδοτηθεί ή αναγνωρίζεται να πα-
ρέχει σε επωφελούµενους επιµόρφωση, εκπαίδευση, προσαρ-
µοσµένη ανάγνωση και πρόσβαση σε πληροφορίες σε µη κερ-
δοσκοπική βάση. Ως αρµόδιος φορέας θεωρείται και ο δηµόσιος
ή ο µη κερδοσκοπικός οργανισµός που παρέχει τις ίδιες υπηρε-
σίες». Ποιος είναι αυτός ο άλλος φορέας; Είναι ξένος φορέας;
Προερχόµενος από τον ελλαδικό χώρο;

Οι αρµόδιοι φορείς δεν πρέπει να έχουν υποχρέωση λογοδο-
σίας έναντι των δικαιούχων συγγραφέων και εκδοτών για τα έργα
αντίγραφα που αναπαράγονται; Είναι ένα ερώτηµα.

Στο άρθρο 4 «Επιτρέπεται χωρίς την άδεια του δηµιουργού»,
λέει, «του έργου και χωρίς αµοιβή, να διενεργείται κάθε πράξη
που είναι αναγκαία ή πρόσωπο που ενεργεί για λογαριασµό του
να µπορεί να αναπαράγει αντίγραφο σε προσβάσιµο µορφότυπο
έργου». Και ποια είναι τα κατάλληλα µέτρα τελικά που θα λαµ-
βάνονται για να αποτρέψουν την παράνοµη αναπαραγωγή, δια-
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νοµή και διάθεση των έργων αυτών; Θα υπάρχει κάποιος κωδι-
κός; Θα το γνωρίζει µόνο ο επωφελούµενος ή το πρόσωπο που
ενεργεί για λογαριασµό του; Το πρόσωπο που ενεργεί για λογα-
ριασµό του επωφελούµενου προσώπου, θα έχει κάποια εξουσιο-
δότηση ή κάποιο πληρεξούσιο; Πώς θα ενεργεί αυτός; Με ποια
έννοια οριοθετείται η νόµιµη πρόσβαση του αρµόδιου φορέα; 

Με τις ατέλειες της διάταξης αυτής το κράτος κατ’ αποτέλε-
σµα αφήνει απροστάτευτους και τους εκδότες και τους συγγρα-
φείς, και δηµιουργεί ένα περιβάλλον που προωθείται η πειρατεία. 

Σύµφωνα µε την παράγραφο 3 «δεν επιτρέπεται συµφωνία αν-
τίθετη προς τις παραπάνω θεµελιώδεις ρυθµίσεις της παραγρά-
φου 2». Για ποιον λόγο; Εισάγετε αναγκαστικό δίκαιο παρα-
βιάζοντας έτσι θεµελιώδη δικαιώµατα του Συνταγµατικού Δι-
καίου.

Στο άρθρο 5, ποια είναι τα κατάλληλα µέτρα που θα λαµβά-
νονται για να αποτρέψουν την παράνοµη αναπαραγωγή, διανοµή
και διάθεση των έργων αυτών, όταν ο αρµόδιος φορέας είναι εγ-
κατεστηµένος σε άλλο κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης;
Δεν το διευκρινίζουµε. Ποιοι θα είναι οι αρµόδιοι φορείς; Ποια η
έννοια του προσβάσιµου µορφότυπου; 

Γιατί είναι η παράγραφος 5 του παλιού νόµου, που λέει ότι επι-
τρέπεται χωρίς την άδεια του δηµιουργού και χωρίς αµοιβή σε
αρµόδιο φορέα, να εκτελεί τις πράξεις της περίπτωσης β για λο-
γαριασµό επωφελουµένου ή άλλου αρµοδίου. Άρα, λοιπόν, ποιοι
είναι οι αρµόδιου φορείς; Και τι γίνεται µε έναν αρµόδιο φορέα
ο οποίος δεν είναι στην Ελλάδα;

Άρθρο 6. «Σε περίπτωση που ο αρµόδιος φορέας που είναι εγ-
κατεστηµένος στην Ελλάδα εκτελεί τις πράξεις» προβλέπονται
στις παραγράφους, λέτε, 2 και 5 «θεσπίζει και τηρεί τις δικές του
πρακτικές για να εξασφαλίζει, διανέµει, παρουσιάζει, καθιστά
διαθέσιµα αντίγραφα έργων σε προσβάσιµο µορφότυπο». Ποιοι
είναι οι άλλοι αρµόδιοι φορείς και ποια είναι τα κατάλληλα µέτρα;
Μιλάει µέσα για εξωδιαδικτυακούς διαύλους. Ποιοι είναι οι εξω-
διαδικτυακοί δίαυλοι; Αυτό δεν το διευκρινίζει. Και συνεχίζει: «κα-
τόπιν σχετικού αιτήµατος που παρέχεται σε προσβάσιµη µορφή
σε επωφελούµενο αρµόδιο φορέα ή δικαιούχο. 

Οι εκδότες υποχρεούνται να παρέχουν στους αρµόδιους φο-
ρείς σε ψηφιακή µορφή τα αρχεία των έργων, υπό την προϋπό-
θεση ότι τα τηρούν σε ψηφιακή µορφή. Μέχρι εδώ καλά. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 946 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας
σε περίπτωση µη συµµόρφωσης µε την υποχρέωση αυτή, στην
Εθνική Βιβλιοθήκη τηρείται κατάλογος αντιγράφων έργων σε
προσβάσιµο µορφότυπο, µε το είδος των µορφοτύπων στους
οποίους έχουν αναπαραχθεί τα έργα. 

Ενώ το σχέδιο προβλέπει ορισµένες υποχρεώσεις για τους
επωφελούµενους φορείς, δεν προβλέπει τη δυνατότητα των δι-
καιούχων συγγραφέων και εκδοτών να ζητούν και να λαµβάνουν
σχετικές πληροφορίες ανά τακτά χρονικά διαστήµατα αναφορικά
µε τον αριθµό, αλλά και τους τίτλους των βιβλίων που διατίθενται
σε εντυποανάπηρους σε µορφή αναγνώσιµη από αυτούς. Συνε-
πώς, δηµιουργείται µεγάλος κίνδυνος αυθαιρεσιών από πλευράς
των φορέων σε βάρος των εκδοτών και των συγγραφέων.

Επιπλέον, το σχέδιο νόµου προβλέπει την υποχρέωση των εκ-
δοτών να παρέχουν αντίγραφο των βιβλίων τους σε ψηφιακή
µορφή, χωρίς να προβλέπει ότι για να πραγµατοποιηθεί αυτή η
παροχή, θα πρέπει εντός των αρµοδίων φορέων να υφίσταται
σχετικό αίτηµα από επωφελούµενους εντυποανάπηρους, διαφο-
ρετικά δεν υφίσταται καµµία διασφάλιση ή εγγύηση ότι αυτά θα
διατεθούν, πράγµατι, σε εντυποανάπηρους και δηµιουργούνται
κίνδυνοι αυθαίρετης αναπαραγωγής και παράνοµης διάθεσης. 

Στο άρθρο 7, οι όροι και οι λεπτοµέρειες σχετικά µε την απο-
ζηµίωση των δικαιούχων να ορισθούν υποχρεωτικά, κυρία Υ-
πουργέ, µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού. Δεν µπορεί να
είναι γενικό και αόριστο αυτό. Ποιος είναι ο αρµόδιος φορέας
που θα εκτελεί τις πράξεις που προβλέπονται στην παράγραφο
5; 

Άρθρο 5 παράγραφος 3, οδηγία που τροποποιήθηκε µε το
άρθρο 8 του 2017. Το σχέδιο νόµου επεκτείνει την ισχύ της εξαί-
ρεσης και σε κωφούς, κάτι που αφ’ ενός δεν προβλέπεται στην
οδηγία αλλά, κυρίως, δεν έχει νόηµα αφού οι κωφοί δεν έχουν
πρόβληµα όρασης. 

Αυτά είναι επί των άρθρων. Πάµε στην ουσία. 
Φιλόλογος τυφλή καθηγήτρια της Βοστώνης, η κ. Γεωργακά-

κου. Υπάρχει το στίγµα των τυφλών. Φανταστείτε πόσο τραγε-
λαφικοί είµαστε, όταν σήµερα που θέλουµε την ψήφο ενός
τυφλού συµπολίτη µας δεν του δίνουµε τη δυνατότητα να µπορεί
να ψηφίσει µόνος του! Θα πάει παρουσία δικαστικού αντιπροσώ-
που ούτε καν συγγενικού του προσώπου. 

Μάλιστα θυµάµαι ότι είχε γίνει ντόρος, όταν σε δηµοτικές
εκλογές ένας τυφλός είχε ψηφίσει έναν µικρό δηµοτικό συνδυα-
σµό και η ψήφος του δεν βρέθηκε ποτέ. Από εκεί να ξεκινήσει
κάποιος. 

Δεν είναι υποχρεωτικό το µάθηµα κινητικότητας και προσανα-
τολισµού για το λευκό µπαστούνι και συζητάµε; 

Ξέρετε ότι οι τυφλοί δεν έχουν ταυτότητα, δεν υπάρχει µη-
τρώο τυφλών -αυτό που έλεγα προηγουµένως-  πάρα µόνο για
τα µέσα µαζικής µεταφοράς, για να ξέρει πώς θα λειτουργήσει
ένας διασώστης του ΕΚΑΒ, ένας πυροσβέστης πώς θα γλιτώσει
αυτόν τον άνθρωπο που δεν έχει όραση; Αντιλαµβάνεστε;

Σήµερα πολλοί συνάνθρωποί µας και συµπατριώτες µας έχουν
τυφλωθεί και από αµέλεια γιατρών. Το 1984, είχαν συµβεί πολ-
λαπλά ατυχήµατα από µεγάλη δόση οξυγόνου στα νεογέννητα,
µεταξύ αυτών και η Γιάννα Γκέρτσου, που έχει σταχυολογήσει
σε εννέα σηµεία τα προβλήµατα των τυφλών. 

Είναι δυνατόν σήµερα να µην υπάρχει ψυχολόγος κοντά σε
ένα τυφλό παιδί; 

Ο φύλακας οδηγός, όπως η Λάρα -που κοστίζει µέχρι και
25.000 ευρώ η εκπαίδευση ενός φύλακα οδηγού και θέλει 80
ευρώ την ηµέρα- να είναι προνόµιο λίγων και να µην είναι κατο-
χυρωµένο αυτό ως υπηρεσία, παρά µόνο να είναι κατοχυρωµένο
νοµικά; Ποιος ο λόγος; 

Υπάρχουν και τα «έξυπνα» συστήµατα µέσα στα smartphones,
που χρησιµοποιούν κάποιοι άνθρωποι χωρίς όραση, όπως η αφή
οθόνης, που τους δίνει πληροφορίες. 

Αν είναι δυνατόν, όµως, σήµερα να λέµε ότι είµαστε κοντά
στους τυφλούς χωρίς να τους έχουµε καταγράψει και ενώ οκτώ
στα δέκα τυφλά παιδιά που γεννιούνται δεν έχουν πρόσβαση
στην εκπαίδευση! Και ξέρετε γιατί; Όπως µου λένε φίλοι τυφλοί,
όπως ο φίλος µου ο Γιώργος Δηµητρόπουλος δικηγόρος, που
έχουµε κάνει χρόνια εκποµπές µαζί -που ποτέ δεν προσελήφθη-
καν ως νοµικοί σύµβουλοι στη Σχολή Τυφλών Θεσσαλονίκης-
επειδή οι δάσκαλοι στην επαρχία και οι καθηγητές δεν τα δέχον-
ται τα παιδιά αυτά, γιατί δεν µπορούν να συµβαδίσουν µε τα άλλα
παιδιά. Και είναι αναγκασµένα τα παιδιά αυτά να έρθουν στην
Αθήνα. Πόσες οικογένειες µπορούν να το κάνουν αυτό; Πάρα
πολύ λίγες. Άρα, τα παιδιά µένουν εκτός.

Επίσης, δεδοµένου ότι µέσα στα πανεπιστήµια τους απαγο-
ρεύουν να ηχογραφούν την παράδοση των καθηγητών, λέµε ότι
σήµερα δεν υπάρχει στίγµα τυφλού στην Ελλάδα; Αν είναι δυνα-
τόν! 

Αυτοί οι άνθρωποι είναι καταδικασµένοι, µε αυτό το ελάττωµα,
που έχουν εµείς να το βαφτίσουµε χάρισµα, για να έχουµε άλ-
λοθι, για να µην έχουµε τις ερινύες µας, απέναντι σε µία κοινωνία,
που τους έχει στο περιθώριο. Παρά ταύτα, υπάρχουν τυφλοί νο-
µικοί, µουσικοί, τραγουδιστές, που έχουν διαπρέψει και στην Ελ-
λάδα και στο εξωτερικό. 

Δεν γίνεται σήµερα να µιλάµε για ανθρώπους, που θα είµαστε
δίπλα τους έστω µε τη µορφή Μπράιγ, χωρίς να τους έχουµε
δώσει κάποια κίνητρα. 

Ποιο είναι το σύνθηµα των τυφλών; Δεν επαιτούν, απαιτούν να
χαίρουν ισονοµίας. Όταν, λοιπόν, δεν τους δίνεις κίνητρα στην
εκπαίδευση να µπορούν να είναι παραγωγικοί, να έχουν τη ζων-
τάνια και τη χαρά της δηµιουργίας, θα είναι στο περιθώριο, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ο κάθε άνθρωπος. Και όταν
αποκτήσουν αυτονοµία, τα χρήµατα αυτά ανταποδοτικά έρχονται
στην πολιτεία. Είναι πολύ περισσότερα αυτά που δίνονται, αν
τους ανθρώπους αυτούς δεν τους δώσουµε αυτό το πλεονέ-
κτηµα, να µπορούν να έχουν πρόσβαση στην εκπαίδευση, στη
γνώση. 

Βαφτίζουµε, λοιπόν, το ελάττωµά τους χάρισµα, για να έχουµε
άλλοθι εµείς και να τους έχουµε σε προνοµιακό καθεστώς, που
οι ίδιοι οι τυφλοί δεν το θέλουν. Γιατί υπάρχει και ασυδοσία στα
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συνδικάτα. Οι ίδιοι το έχουν καταγγείλει.
Άρα, πώς µπορούµε να µιλάµε όταν δεν είναι υποχρεωτικό το

µάθηµα προσανατολισµού για το λευκό µπαστούνι, το οποίο δεν
ξέρουν να το χρησιµοποιήσουν, γιατί δεν υπάρχει µάθηµα, δεν
είναι υποχρεωτικό αυτό. Επίσης, και το επάγγελµα του εκπαι-
δευτή είναι κλειστό επάγγελµα.  Θα µπορούσαν να έχουν επιλυ-
θεί σηµαντικά προβλήµατα των τυφλών. 

Μιλάµε, λοιπόν, για µία οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που
έπρεπε να έρθει, για να τους δώσουµε αυτή τη δυνατότητα να
µπορούν να διαβάζουν σε µορφή Μπράιγ τα βιβλία; Αν είναι δυ-
νατόν, µετά από τόσα χρόνια, που δεν έχουµε κάνει τίποτα, να
τους δώσουµε ίσες ευκαιρίες; Τους έχουµε στο περιθώριο. Το
95% είναι άνεργοι. Τυφλοί έχουν να προσληφθούν στον δηµόσιο
τοµέα από το 2010, που, εκτός από τα τηλεφωνικά κέντρα, έπ-
ρεπε -και υπήρχε υποχρέωση- να τους πάρουν και ως νοµικούς
συµβούλους. 

Οπότε µιλάµε για ανθρώπους, οι οποίοι ζουν στο δικό τους
κόσµο, δεν έχουν ένα ανοιχτό ορίζοντα. Ο τυφλός τι λέει; «Ο κό-
σµος όλος τελειώνει µέσα στον εγκέφαλό µου, αλλά δώστε µου
τη δυνατότητα να είµαι δίπλα και εγώ, να έχω άποψη, να έχω
λόγο, να αισθανθώ τη χαρά της δηµιουργίας µε το µυαλό µου,
τις γνώσεις, τη σκέψη µου και τον λόγο». 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Βουλευτής κ. Θεό-
φιλος Ξανθόπουλος ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξω-
τερικό από τις 27 Φεβρουαρίου µέχρι τις 3 Μαρτίου 2020. Η
Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς, η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Καλώ στο Βήµα την Αντιπρόεδρο της Βουλής, την κ. Σακο-

ράφα από το ΜέΡΑ25.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Το παρόν νοµοσχέδιο αφορά στην εναρµόνιση της ελληνικής

νοµοθεσίας µε την οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε αριθµό
2017/1564. Οι ρυθµίσεις της οδηγίας αυτής αντιστοιχούν στις
διατάξεις της Συνθήκης του Παγκόσµιου Οργανισµού Διανοητι-
κής Ιδιοκτησίας -Συνθήκης του Μαρακές- για τη διευκόλυνση της
πρόσβασης τυφλών, αµβλυώπων ή ατόµων µε άλλα προβλήµατα
ανάγνωσης εντύπων σε δηµοσιευµένα έργα. 

Στην πράξη, πρόκειται πράγµατι, για µία πιο ολοκληρωµένη
ενιαία ρύθµιση -δυστυχώς όχι πλήρη, που έρχεται να καλύψει ως
έναν βαθµό τις ελλείψεις του νοµοθετικού και κανονιστικού πλαι-
σίου, όπως αυτό ίσχυε µέχρι σήµερα. Μιλάµε, δηλαδή, για το
άρθρο 28α του ν.2121/1993, όπως αυτό προστέθηκε µε τον
ν.3057/2002 και την υπουργική απόφαση του Υπουργείου Πολι-
τισµού 98546/2007, που εκδόθηκε µε τη νοµοθετική εξουσιοδό-
τηση του άρθρου αυτού. 

Εκτός από την οδηγία αυτή, συναφή µε το θέµα είναι και: 
Πρώτον, η Σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών για τα δικαιώµατα

των ανθρώπων µε αναπηρία και ιδίως για το κρίσιµο εδώ θέµα,
το άρθρο 30. Η σύµβαση, µάλιστα, αυτή έχει στο ελληνικό νοµο-
θετικό πλαίσιο την αυξηµένη ισχύ του άρθρου 28 του Συντάγµα-
τος, αφού έχει ήδη κυρωθεί µε τον ν.4074/2012. 

Δεύτερον, η από 14-4-2014 απόφαση του Συµβουλίου της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης 2014/221 για τη σύναψη από πλευράς της της
Συνθήκης του Μαρακές. 

Τρίτον, ο Κανονισµός 2017/1563 του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της 13ης Σεπτεµβρίου 2017 για τη δια-
συνοριακή ανταλλαγή µεταξύ της Ένωσης και τρίτων χωρών,
ανταλλαγή αντιγράφων προσβάσιµης µορφής συγκεκριµένων
έργων και άλλων θεµάτων, που προστατεύονται από δικαιώµατα
πνευµατικής ιδιοκτησίας και συναφή δικαιώµατα προς όφελος
των συγκεκριµένων ατόµων. 

Το νοµοσχέδιο συνίσταται στην ολική αναµόρφωση του άρ-
θρου 28Α του ν.2121/1993, ενώ επίσης καταργεί και την υπουρ-
γική απόφαση που αναφέραµε.

Αξίζει να σηµειώσουµε ότι το σχέδιο νόµου για την ενσωµά-
τωση της οδηγίας αυτής, είχε τεθεί σε διαβούλευση τον Φε-

βρουάριο του 2019, χωρίς όµως να ολοκληρωθεί η ψήφισή του
στη Βουλή. 

Στην πραγµατικότητα θα έπρεπε να έχει ενσωµατωθεί από τον
Οκτώβριο του 2018, οπότε για µια ακόµα φορά έχουµε καθυστε-
ρήσει.

Το πλαίσιο της Συνθήκης του Μαρακές, αλλά και της συγκε-
κριµένης οδηγίας, κινείται κατ’ αρχάς προς τη σωστή κατεύ-
θυνση, συµβάλλει, δηλαδή, στην υπέρβαση των εµποδίων που
αποβαίνουν σε βάρος των ατόµων µε αναπηρία, όσον αφορά
στην πρόσβασή τους σε πολιτιστικό υλικό.

Η Συνθήκη του Μαρακές όρισε ένα σύνολο διεθνών κανόνων
που εξασφαλίζουν τη θέσπιση περιορισµών ή και εξαιρέσεων ως
προς τους κανόνες πνευµατικής ιδιοκτησίας προς όφελος των
τυφλών, των αµβλυώπων και των ατόµων µε άλλα προβλήµατα
ανάγνωσης εντύπων. Καθιστά, επίσης, δυνατή τη διασυνοριακή
ανταλλαγή αντιγράφων δηµοσιευµένων έργων που έχουν παραχ-
θεί σε προσβάσιµο µορφότυπο. 

Τα άτοµα που είναι τυφλά, έχουν προβλήµατα όρασης ή αντι-
µετωπίζουν άλλα προβλήµατα που τα εµποδίζουν να διαβάζουν
έντυπο υλικό, εξακολουθούν να συναντούν πολλά εµπόδια όσον
αφορά την πρόσβαση σε βιβλία και άλλα έντυπα. 

Δεν πρόκειται µόνο για τους τυφλούς ή τους αµβλύωπες. Εν-
τυποανάπηροι είναι και τα άτοµα µε αναγνωστικές ή αντιληπτικές
αναπηρίες. Προβλήµατα ανάγνωσης έχουν και οι δυσλεκτικοί,
καθώς και άτοµα µε σωµατική αναπηρία που τους εµποδίζει στον
φυσικό χειρισµό του βιβλίου κ.ο.κ... Έχει οπωσδήποτε και διε-
θνώς αναγνωριστεί η ανάγκη να αυξηθεί ο αριθµός των έργων
και άλλου προστατευόµενου υλικού σε προσβάσιµους µορφοτύ-
πους, όπως η γραφή Μπράιγ, η ηχογράφηση ή η εκτύπωση µε
µεγάλα τυπογραφικά στοιχεία.

Αντίστοιχη ρύθµιση προβλέπεται πρόσθετα και προς όφελος
των κωφών ατόµων, αν και πρόκειται για κατηγορία που δεν πε-
ριλαµβάνεται στη συγκεκριµένη οδηγία. Η προσθήκη αυτή είναι
οπωσδήποτε θετική, γιατί υπάρχει ανάγκη κάλυψης των αντίστοι-
χων αναγκών. Εξάλλου, οι κωφοί συµπεριλαµβάνονται στους δι-
καιούχους του πλαισίου, που ισχύει µέχρι σήµερα στη χώρα µας.

Με βάση την παρούσα νοµοθετική λογική, δικαιούχοι και ορ-
γανώσεις θα µπορούν να δηµιουργούν αντίγραφα των έργων σε
προσβάσιµους µορφότυπους, αλλά και να διανέµουν αυτά στην
Ευρωπαϊκή Ένωση και σε τρίτες χώρες, που είναι συµβαλλόµενα
µέρη της συνθήκης. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι η πολιτεία έχει υποχρέωση να δια-
σφαλίζει την πρόσβαση των εντυποαναπήρων, αλλά και των
κωφών στην εν γένει πνευµατική παραγωγή. Σε ιδανικό επίπεδο,
θα µιλούσαµε για καθολική και άµεση προσβασιµότητα. 

Δυστυχώς, τα πραγµατικά δεδοµένα είναι απογοητευτικά. Ανα-
φέρω χαρακτηριστικά ότι σε παγκόσµιο επίπεδο ο αριθµός των
προσβάσιµων βιβλίων δεν ξεπερνά το 5% αυτών που εκδίδονται
και των προσβάσιµων ιστοσελίδων το 20%. Δεν χρειάζεται, βε-
βαίως, να πούµε ότι στην Ελλάδα τα αντίστοιχα ποσοστά είναι
ακόµα µικρότερα. Η κατάσταση που αντιµετωπίζουν οι συµπολί-
τες µας αυτών των κατηγοριών είναι πραγµατικά δραµατική. Ο
αγώνας τον οποίο καταβάλλουν είναι τεράστιος και η δοκιµασία
στην οποία υποβάλλονται δεν τιµά κανέναν µας. Είναι ντροπή για
όλους µας το ότι τα εµπόδια, τα οποία συναντούν, είναι πολλές
φορές αξεπέραστα.

Πέρα από τη σχετική συνταγµατική επιταγή, η ανταπόκριση
στο ζήτηµα αυτό αποτελεί και θέµα αρχής από πολιτική και κοι-
νωνική άποψη. Αυτή η υποχρέωση της πολιτείας αντιστοιχεί και
στο ατοµικό δικαίωµα στην εκπαίδευση και τη µόρφωση, που εν-
τάσσεται και στο γενικότερο δικαίωµα συµµετοχής στην κοινω-
νική και οικονοµική ζωή. 

Έχει ιδιαίτερη σηµασία αυτή η παραδοχή, ότι έχουµε δηλαδή
να κάνουµε µε ένα ζήτηµα αρχής, γιατί, εάν όντως καθορίζουµε
ως προτεραιότητα την εξυπηρέτηση των ειδικών αυτών αναγκών,
αντίστοιχη θα είναι και η τοποθέτησή µας στα ειδικότερα ζητή-
µατα που προκύπτουν στη διαµόρφωση και την εφαρµογή του
σχετικού νοµοθετικού και κανονιστικού πλαισίου.

Νοµίζω ότι υπάρχει µια κατ’ αρχήν συµφωνία όλων των πλευ-
ρών ως προς τη σκοπιµότητα της συγκεκριµένης νοµοθέτησης,
δηλαδή για την ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής οδηγίας 2017/
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1564. Πρόκειται κατ’ αρχάς για ένα θετικό βήµα. Γεννώνται, ό-
µως, πολλά ερωτηµατικά ως προς το αν αυτή η νοµοθέτηση είναι
πλήρης και αν είναι ολοκληρωµένη. 

Ανέφερα ήδη ότι προφανώς, αποτελεί κοινό µας στόχο η από-
δοση της δυνατότητας στους εντυποανάπηρους, αλλά και στους
κωφούς -είτε µέσω των φορέων τους είτε και ατοµικά- να παρά-
γουν αντίγραφα σε προσβάσιµους µορφότυπους, όπως παρα-
δείγµατος χάριν η γραφή Μπράιγ ή τα ηχογραφηµένα βιβλία,
χωρίς προηγούµενη άδεια του δηµιουργού ή των λοιπών δικαιού-
χων. 

Ένα κοµβικό ζήτηµα, λοιπόν, που γεννάται είναι σε ποιο βαθµό
είναι θεµιτό να κάµπτονται, να υποχωρούν τα δικαιώµατα πνευ-
µατικής ιδιοκτησίας και τα συγγενικά δικαιώµατα απέναντι στην
επιβεβληµένη εξυπηρέτηση των αναγκών των συγκεκριµένων κα-
τηγοριών ατόµων.

Εν τέλει, θα πρέπει να σταθµιστεί στο νοµοθετικό πεδίο η διττή
ανάγκη προστασίας δύο διαφορετικών δικαιωµάτων συνταγµα-
τικά κατοχυρωµένων, αφ’ ενός του δικαιώµατος της πνευµατικής
ιδιοκτησίας και αφ’ ετέρου του δικαιώµατος των ΑΜΕΑ στην πρό-
σβασή τους στην πνευµατική παραγωγή, στα έργα του λόγου,
στην ανάγνωση και εν τέλει στη γνώση. 

Η ίδια η οδηγία δίνει µια νοµοθετική κατεύθυνση, αφού προ-
διαγράφει ότι εάν η ζηµιά ενός κατόχου δικαιώµατος είναι ελά-
χιστη, δεν θα πρέπει να γεννάται η υποχρέωση καταβολής
αποζηµίωσης. Με βάση αυτή την πρόβλεψη, το Υπουργείο ειση-
γείται το παρόν νοµοσχέδιο, επικαλούµενο ότι ο αριθµός των εν-
τυποαναπήρων στην Ελλάδα και οι αντίστοιχες χρήσεις σε
προσβάσιµο µορφότυπο δεν είναι τέτοιου µεγέθους, ώστε να δι-
καιολογείται η πρόβλεψη καθεστώτος αµοιβής ή αποζηµίωσης
υπέρ των εκδοτών και των δηµιουργών.

Στο άρθρο 4 ορίζεται ότι οι προσβάσιµοι µορφότυποι µπορούν
να παραχθούν µόνο από έργα στα οποία οι φορείς ή οι εντυπο-
ανάπηροι έχουν νόµιµη πρόσβαση, µέσω λόγου χάριν της αγο-
ράς. 

Στη συνέχεια, στο άρθρο 6 προβλέπεται -θα έλεγα γενικόλογα-
η υποχρέωση των αρµόδιων φορέων να λαµβάνουν κατάλληλα
µέτρα για την αποτροπή της µη εξουσιοδοτηµένης αναπαραγω-
γής και διάθεσης των έργων που διαθέτουν µε προσβάσιµο µορ-
φότυπο. 

Στο σηµείο αυτό έχουµε µια επιφύλαξη, κυρία Υπουργέ. Πι-
στεύουµε ότι ίσως θα πρέπει να αντιµετωπιστεί η δυνατότητα πιο
συγκεκριµένων αναφορών και να ορίζονται -έστω ενδεικτικά- τα
µέτρα για την αντιµετώπιση της πειρατείας. Θέτουµε αυτό το ζή-
τηµα, γιατί δεν έχουµε πειστεί, κυρία Υπουργέ, ότι αρκεί η κατα-
φυγή στην απλή µνεία της αιτιολογικής έκθεσης για τα πρότυπα
και τις κατευθυντήριες οδηγίες της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελ-
λάδος, στην οποία αποδίδεται, µάλιστα, κανονιστική σηµασία.
Δεν θα ήταν νοµοτεχνικά πιο ορθό και ασφαλές να ενσωµατω-
θούν τα στοιχεία αυτά στο κείµενο του νόµου; 

Και µια πρόσθετη παρατήρηση στο άρθρο 6, στο στοιχείο α’
και στην περίπτωση δδ). Προβλέπεται η υποχρέωση του αρµό-
διου φορέα για γνωστοποίηση και δηµοσίευση πληροφοριών για
τον τρόπο συµµόρφωσης προς τις προηγούµενες υποχρεώσεις.
Τέθηκε και στην επιτροπή -και πιστεύουµε σωστά- ότι θα πρέπει
να προστεθεί η φράση «…µε την επιφύλαξη της προστασίας των
προσωπικών δεδοµένων των επωφελούµενων». Αναφερόµαστε
στην ορθή και σύννοµη πρακτική εφαρµογή. Αν ο εκδότης ζητά
από τον φορέα τα στοιχεία των επωφελούµενων για να διαπιστώ-
σει ο ίδιος την υπαρκτή ανάγκη, τότε θα έχουµε προφανή παρα-
βίαση των ευαίσθητων δεδοµένων των ενδιαφεροµένων.

Οµοίως, στη συνέχεια, στο ίδιο άρθρο 6, στην παράγραφο 7
προβλέπεται η υποχρέωση των εκδοτών να παρέχουν στους αρ-
µόδιους φορείς τα αρχεία των έργων σε ψηφιακή µορφή, υπό
την προϋπόθεση, όπως αναφέρεται, ότι τα τηρούν σε ψηφιακή
µορφή. Η τελευταία αυτή προϋπόθεση µπορεί, δυστυχώς, να
χρησιµοποιηθεί παρελκυστικά σε πολλές περιπτώσεις έργων. 

Θα ήταν, λοιπόν, πιο ορθό να υπάρχει η διατύπωση ότι οι εκ-
δότες υποχρεούνται να παρέχουν ένα προσβάσιµο µορφότυπο
των έργων.

Τέλος, για το ίδιο άρθρο 6, στο επόµενο εδάφιο, για την περί-
πτωση άρνησης των εκδοτών να παρέχουν αρχεία έργων, η νο-

µική προστασία που παρέχεται στους αρµόδιους φορείς και
στους επωφελούµενους µέσω του άρθρου 946 του Κώδικα Πο-
λιτικής Δικονοµίας, δεν είναι -κατά την άποψή µας- πρόσφορη.
Είναι και χρονοβόρα και δαπανηρή. Θα έπρεπε να παρέχεται
άλλος τρόπος µέσω εξωδικαστικού µηχανισµού ή ενώπιον διοι-
κητικού οργάνου, όπως η Επιτροπή του Οργανισµού Πνευµατι-
κής Ιδιοκτησίας, ή τουλάχιστον η ένταξη των διαφορών αυτών
στην ταχύτερη διαδικασία των ασφαλιστικών µέτρων.

Στο άρθρο 7 προβλέπεται καθεστώς αποζηµίωσης ειδικά µόνο
για τα εκπαιδευτικά συγγράµµατα όλων των βαθµίδων της εκπαί-
δευσης και συγκεκριµένα ταυτιζόµενο µε το σύστηµα που ισχύει
για τους κοινούς χρήστες, δηλαδή για τους µη εντυποανάπη-
ρους. 

Θεωρούµε δεδοµένο στο σηµείο αυτό, ότι το κόστος της απο-
ζηµίωσης δεν θα επιβαρύνει επ’ ουδενί τους επωφελούµενος,
αλλά το δηµόσιο.

Ως προς τα υπόλοιπα πνευµατικά έργα, πέρα από τα εκπαι-
δευτικά συγγράµµατα, το Υπουργείο επικαλείται δυσχέρεια ως
προς την εκπόνηση και έκδοση κοινής υπουργικής απόφασης,
που να καθορίζει τον τρόπο υπολογισµού των χρήσεων των εν-
τυποαναπήρων και τον αντίστοιχο µηχανισµό αποζηµίωσης των
εκδοτών, δυσχέρεια που προβάλλεται ότι θα λειτουργήσει, τε-
λικά, σε βάρος των δικαιωµάτων των επωφελούµενων. 

Και σε αυτό το σηµείο, κυρία Υπουργέ, δεν έχουµε πειστεί
απόλυτα.

Παρατηρούµε, άλλωστε, µία καταφανή αντίθεση. Στο άρθρο
8 που αναφέρεται ειδικά στους κωφούς, εκεί προβλέπεται η έκ-
δοση κοινής υπουργικής απόφασης για την παραπέρα εξειδί-
κευση των όρων χρήσης. Εκεί δεν υπάρχει δυσχέρεια; Μα, πρό-
κειται για το ίδιο σχεδόν αντικείµενο ρυθµίσεων.

Επισηµαίνουµε, πάντως, ότι εµφανίζεται σαν πρόσθετη βάση
της νοµοθετικής βούλησης και η εκτίµηση ότι η ζηµία των εκδο-
τών θα ήταν µη ουσιώδης και γι’ αυτό δεν υπάγονται σε καθε-
στώς αποζηµίωσης.

Έχει ασφαλώς σηµασία για το συγκεκριµένο θέµα και το ότι η
χρήση υπέρ των εντυποαναπήρων και εν γένει των επωφελούµε-
νων, δεν έχει κερδοσκοπικό χαρακτήρα. Αρκεί, βέβαια, να δια-
σφαλίζεται ο αποκλεισµός κερδοσκοπικής δραστηριότητας στο
πεδίο αυτό.

Έχει σηµασία, επίσης, το τι συµβαίνει στις άλλες χώρες. Στις
περισσότερες δεν προβλέπεται αποζηµίωση υπέρ των δικαιού-
χων, όπως, για παράδειγµα, στη Γαλλία, στο Βέλγιο, στην Πολω-
νία, στο Ηνωµένο Βασίλειο και στην Ιρλανδία. Στη Γερµανία και
στην Αυστρία προβλέπεται αποζηµίωση, αλλά µε βάση τα στοι-
χεία που έχουµε στη διάθεσή µας, δεν έχει ουσιαστικά εφαρµο-
στεί. Τέλος, σε δύο χώρες, στη Δανία και τη Φινλανδία, προ-
βλέπεται αποζηµίωση µόνο για τα ακουστικά βιβλία.

Εκτός Ευρώπης αναφέρουµε ενδεικτικά τις Ηνωµένες Πολι-
τείες και την Ιαπωνία, που είναι µεγάλες χώρες, µε τεράστιο όγκο
προσβάσιµου υλικού, στις οποίες επίσης δεν προβλέπεται απο-
ζηµίωση.

Τελειώνοντας, θα πρέπει να πούµε για το θέµα αυτό και πέρα
από τη συγκεκριµένη νοµοθέτηση, ότι εµείς ακούµε µε πολλή
προσοχή και συντασσόµαστε µε την πρόταση της συγκρότησης
ενός δηµόσιου φορέα -ας το πούµε ενός ειδικού εθνικού τυπο-
γραφείου- που θα αναλάβει το έργο έκδοσης των πνευµατικών
έργων σε µορφότυπους προσβάσιµους για τις κατηγορίες των
ατόµων για τις οποίες συζητάµε.

Πρόκειται για πρόταση, που έφερε στην Επιτροπή η Συντονι-
στική Επιτροπή Αγώνα Αναπήρων. Καλούµε και την Κυβέρνηση
να επεξεργαστεί άµεσα και να προωθήσει νοµοθετικά τη θεσµο-
θέτηση µιας τέτοιας υποδοµής.

Υπάρχουν δηµόσιοι και ακαδηµαϊκοί φορείς, που ήδη δραστη-
ριοποιούνται στον τοµέα αυτό και έχουν κατακτήσει πολύτιµη εµ-
πειρία και τεχνογνωσία. Υπάρχει, εξάλλου, και η σχετική διεθνής
εµπειρία. Η Ελλάδα, δυστυχώς -και λυπάµαι που το λέω- υστερεί
δραµατικά τόσο ως πολιτεία όσο και ως κοινωνία σε σχέση µε το
σεβασµό των δικαιωµάτων των ΑΜΕΑ.

Δεν υπάρχουν περιθώρια για άλλες καθυστερήσεις, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. Ας µην εξαντλούµε το νοµοθετικό έργο σε
ενσωµάτωση ευρωπαϊκών οδηγιών. Ας ανταποκριθούµε στις
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πραγµατικές ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας. Νοµίζω ότι αυτό
είναι µία ανοιχτή, πραγµατικά, πρόκληση για όλους µας.

Εµείς, κυρία Υπουργέ, επί της αρχής θα πούµε «ναι», θα πούµε
«παρών» σε δύο άρθρα, στο 6 και στο 7 και στα υπόλοιπα είµαστε
θετικοί.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα δώσω τώρα τον

λόγο στην Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, την κ. Μενδώνη.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω την οµιλία µου, θα σας παρακαλούσα να δε-

χτείτε δύο νοµοτεχνικές βελτιώσεις στο συγκεκριµένο σχέδιο
νόµου.

Η πρώτη αφορά στην εσωτερική παράγραφο 7 του άρθρου 6
του σχεδίου νόµου, στο οποίο προστίθεται εδάφιο ως εξής: «Οι

διαφορές της παρούσας παραγράφου εκδικάζονται κατά τη δια-
δικασία των ασφαλιστικών µέτρων από το τοπικά αρµόδιο µονο-
µελές πρωτοδικείο.».

Η δεύτερη νοµοτεχνική περίπτωση είναι η ακόλουθη: «Στο
τέλος της περίπτωσης α) της εσωτερικής παραγράφου 6 του άρ-
θρου 6 του σχεδίου νόµου και µετά τις υποπεριπτώσεις αα), ββ),
γγ) και δδ), προστίθεται εδάφιο ως εξής: «Τεκµαίρεται ότι οι αρ-
µόδιοι φορείς πληρούν τις ανωτέρω απαιτήσεις εφόσον τηρούν
τα πρότυπα και τις κατευθυντήριες οδηγίες που συντάσσει η
Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδας κατά την περίπτωση ια’ της πα-
ραγράφου 4 του άρθρου 1 του ν.3149/2003 (Α’ 141).».»

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.
Στυλιανή Μενδώνη καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθεί-
σες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν είχα
σκοπό να πω πράγµατα περισσότερα από την ουσία αυτού του
νοµοσχεδίου, αλλά µιας και η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ έθιξε συγ-
κεκριµένα πράγµατα, οφείλω να της απαντήσω.

Αναφερθήκατε στους διορισµούς διοικήσεων και µάλιστα κοµ-
µατικών. Αναρωτιέµαι αν η συµπερίληψη πρυτάνεων, καθηγητών
πανεπιστηµίων, αντιπρυτάνεων στα διοικητικά συµβούλια επο-
πτευόµενων φορέων ερµηνεύονται ως κοµµατικές διοικήσεις.
Παρ’ όλα αυτά, οι όποιες αλλαγές διοικήσεων εποπτευοµένων
φορέων του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού έλαβε χώρα
δυνάµει διατάξεων, που ψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ και συγκεκριµένα στον
ν.4327/2015, παράγραφος 32, αναφέρεται ρητά: «Με απόφαση
του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού λήγει αζηµίως η θη-
τεία των µελών των συλλογικών και µονοµελών οργάνων διοίκη-
σης νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, νοµικών προσώπων
ιδιωτικού δικαίου και λοιπών εποπτευοµένων φορέων του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού». Ο νόµος δηµοσιεύτηκε στις 14 Μαΐου του
2015, την περίοδο δηλαδή, που η χώρα κινδύνευε να τεθεί εκτός
ευρώ, το Υπουργείο Πολιτισµού τότε -επί ΣΥΡΙΖΑ- περνούσε δια-
τάξεις, για να παύει και να διορίζει διοικήσεις, κατά το δοκούν.
Βεβαίως, θυµόµαστε όλοι ότι η αντίστοιχη διάταξη ψηφίστηκε
για την αποµάκρυνση κατά κύριο λόγο του κ. Σωτήρη Χατζάκη
και του κ. Γιάννη Βούρου από το Εθνικό Θέατρο και το Κρατικό
Θέατρο Βορείου Ελλάδος. Ο Τύπος της εποχής έχει γράψει
πολλά γι’ αυτό.

Αναφερθήκατε στην αλλαγή του Κεντρικού Αρχαιολογικού
Συµβουλίου λες και δεν άλλαξε το Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµ-
βούλιο το 2015 αµέσως µετά τις εκλογές στις οποίες επικράτησε
ο ΣΥΡΙΖΑ. Αναφερθήκατε στο ότι αλλάξαµε το ΚΑΣ για να περά-
σουµε δήθεν τη µελέτη της «Αττικό Μετρό», η οποία αναφέρεται
για τα ευρήµατα στον σταθµό «Βενιζέλος». Ξεχάσατε, όµως, να
αναφερθείτε στο ότι το ΚΑΣ του 2017 γνωµοδότησε επί ανύπαρ-
κτης µελέτης µε ανυπόγραφα σχέδια και µε ασφράγιστα σχέδια.

Αναφερθήκατε, τέλος, στο Ταµείο Αλληλοβοηθείας των υπαλ-
λήλων, αυτό το οποίο ονοµάζετε «αµαρτωλό ταµείο». Μα, τότε
είχατε την ευκαιρία να το καταργήσετε. Δεν το κάνατε. Εµείς το
θέσαµε σε εκκαθάριση. Άλλωστε, δεν καταλαβαίνω γιατί ανησυ-
χείτε τόσο πολύ για το συγκεκριµένο ταµείο, όταν εσείς -και καλά
κάνατε- στείλατε όλα τα στοιχεία που είχατε στη δικαιοσύνη.
Εµείς εµπιστευόµαστε τη δικαιοσύνη. Οι φάκελοι έχουν πάρει
τον δρόµο τους, εποµένως δεν έχετε και δεν έχουµε κανέναν
λόγο να ανησυχούµε ότι η δικαιοσύνη δεν θα κάνει σωστά το
έργο της.

Για να πάµε τώρα στο ίδιο το σχέδιο του νόµου. Αντικείµενο
του παρόντος νοµοσχεδίου είναι η ενσωµάτωση στο εθνικό µας
δίκαιο της οδηγίας 2017/1564 σχετικά µε τις επιτρεπόµενες χρή-
σεις έργων λόγου προς όφελος των εντυποαναπήρων. Η οδηγία
θέτει το αναγκαίο κανονιστικό περίγραµµα της παρούσας νοµο-
θετικής πρωτοβουλίας καθώς δεσµεύει, ως γνωστόν, τον εσωτε-
ρικό νοµοθέτη. Παρά ταύτα, εκµεταλλευόµενοι το περιθώριο
προσαρµογής που παρέχει το Ενωσιακό Δίκαιο, επιδιώξαµε αφ’
ενός να επιτευχθεί µε τον βέλτιστο τρόπο το ωφέλιµο αποτέλε-
σµα της οδηγίας και αφ’ αετέρου να καταστεί η νέα νοµοθέτηση
άµεσα εφαρµόσιµη στην πράξη µε την υιοθέτηση κατάλληλων
οργανωτικών και εκτελεστικών µέτρων υπέρ των εντυποαναπή-
ρων συµπολιτών µας. 

Ο πολιτισµός είναι έννοια σύµφυτη µε την οικουµενικότητα των
δικαιωµάτων του ανθρώπου και των θεµελιωδών ελευθεριών. Η
πολιτεία έχει καθήκον εξασφάλισης της πλήρους απόλαυσης
αυτών από τα άτοµα µε αναπηρία χωρίς διακρίσεις. 

Υπό αντίστροφη άποψη, η διάκριση κατά οποιουδήποτε ατό-
µου µε βάση την αναπηρία συνιστά αυτόφωρη παραβίαση της
εγγενούς αξιοπρέπειας και της αξίας της προσωπικότητας του
ατόµου που κατοχυρώνονται στο Σύνταγµα και το Διεθνές Δί-
καιο. 

Παρά τις ποικίλες εξαγγελίες και δεσµεύσεις σε κάθε κανονι-
στική βαθµίδα από το Σύνταγµα και το Διεθνές Δίκαιο µέχρι τις
υπουργικές αποφάσεις και τις εγκυκλίους, τα άτοµα µε αναπηρία
εξακολουθούν να αντιµετωπίζουν στην πράξη εµπόδια στη συµ-
µετοχή τους ως ισότιµα µέλη της κοινωνίας. Η κατάσταση αυτή

δεν θίγει µόνο τους συνανθρώπους µας µε αναπηρία. Μας θίγει
όλους. Η στέρηση και τα εµπόδια στην πλήρη ισότιµη ενσωµά-
τωση όλων στην κοινωνική, πνευµατική και οικονοµική ζωή µάς
κάνει φτωχότερους. Έχουµε ανάγκη τους συνανθρώπους µας
µε αναπηρία. Έχουµε χρέος να διασφαλίσουµε γι’ αυτούς στην
πράξη ισότιµους όρους πρόσβασης και απόλαυσης των πνευµα-
τικών και πολιτιστικών αγαθών.

Γι’ αυτό θέσαµε ως προτεραιότητα την ενσωµάτωση της οδη-
γίας 2017/1564 σχετικά µε επιτρεπόµενες χρήσεις έργων προς
όφελος των εντυποανάπηρων στην εσωτερική έννοµη τάξη, κάτι
που ο ΣΥΡΙΖΑ είχε παραλείψει να κάνει από τον Οκτώβριο του
2018, οπότε παρήλθε η προθεσµία ενσωµάτωσης της οδηγίας
στην εσωτερική έννοµη τάξη, µέχρι τις 5-6-2019, οπότε και κα-
τατέθηκε σχέδιο από την προηγούµενη πολιτική ηγεσία στη
Βουλή, που ως γνωστόν δεν ψηφίστηκε λόγω των εκλογών.

Μέληµά µας µε το παρόν σχέδιο νόµου είναι η διευκόλυνση
των εντυποανάπηρων για τη χρήση έργων τα οποία προστα-
τεύονται µε δικαίωµα πνευµατικής ιδιοκτησίας ή µε συγγενικό δι-
καίωµα. Οι εντυποανάπηροι έχουν θεµελιώδες δικαίωµα
πρόσβασης στην πνευµατική παραγωγή. Με το δικαίωµα αυτό
συνέχεται άρρηκτα το δικαίωµα στην εκπαίδευση και στη µόρ-
φωση, καθώς και το δικαίωµα συµµετοχής στην πνευµατική, κοι-
νωνική και οικονοµική ζωή του τόπου. 

Για όσους δεν είναι εξοικειωµένοι µε την ειδική προβληµατική,
της οποίας άπτεται η παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία, οι ρυθ-
µίσεις της οδηγίας αντιστοιχούν κατά περιεχόµενο στις διατάξεις
της Συνθήκης του Παγκόσµιου Οργανισµού Διανοητικής Ιδιοκτη-
σίας, Συνθήκη Μαρακές, για τη διευκόλυνση της πρόσβασης τυ-
φλών, αµβλυώπων ή ατόµων µε άλλα προβλήµατα ανάγνωσης
εντύπων σε δηµοσιευµένα έργα, η οποία υπογράφηκε εξ ονόµα-
τος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε στόχο τη βελτίωση της διαθε-
σιµότητας και των διασυνοριακών ανταλλαγών ορισµένων προ0
στατευόµενων έργων και άλλων αντικειµένων προστασίας σε
προσβάσιµο µορφότυπο, προς όφελος των τυφλών και των ατό-
µων µε άλλα προβλήµατα ανάγνωσης εντύπων.

Κεντρική ιδέα της οδηγίας είναι ότι επιτρέπει στους αρµόδιους
φορείς εντυποαναπήρων, καθώς και στους ίδιους τους εντυπο-
ανάπηρους να παράγουν αντίγραφα σε προσβάσιµους µορφό-
τυπους, για παράδειγµα σε µορφή Μπράιγ ή σε ηχογραφηµένα
βιβλία, χωρίς να χρειάζεται προηγουµένως να λάβουν την άδεια
του δηµιουργού. Έτσι, η οδηγία εισάγει υπέρ των εντυποαναπή-
ρων εξαίρεση στο νοµοθετικά κατοχυρωµένο δικαίωµα των δη-
µιουργών για εκµετάλλευση της πνευµατικής ιδιοκτησίας τους.
Στους αρµόδιους φορείς, πέραν της δυνατότητας παραγωγής
αντιγράφων σε προσβάσιµος µορφότυπους, επιτρέπονται και
άλλες συναφείς χρήσεις, όπως η παρουσίαση, διάθεση, διανοµή
πάντοτε επ’ ωφελεία των αναπήρων και πάντοτε σε µη κερδο-
σκοπική βάση.

Πέραν της ανωτέρω κεντρικής ιδέας περί µη χορήγησης
αδείας εκ µέρους των δηµιουργών προς όφελος των εντυποα-
ναπήρων, η οδηγία παρέχει τη δυνατότητα στα κράτη - µέλη να
ρυθµίσουν ελευθέρως το ζήτηµα της αµοιβής των δηµιουργών
εκ µέρους των εντυποαναπήρων, ενθαρρύνοντας ωστόσο τα
κράτη - µέλη να κάνουν περιοριστική χρήση της δυνατότητας
αυτής, µε γνώµονα την ευχερέστερη για τους εντυποανάπηρους
χρήση προστατευόµενων έργων.

Στο πλαίσιο αυτό και εκφράζοντας το πνεύµα τόσο της οδη-
γίας, όσο και της Συνθήκης του Μαρακές περί βελτίωσης της
διαθεσιµότητας των προσβάσιµων σε εντυποανάπηρους έργων,
στο νοµοσχέδιο επιλέχθηκε η κατ’ αρχήν χωρίς αµοιβή χρήση.
Δηλαδή, προτείνεται να δύνανται οι αρµόδιοι φορείς εντυποανα-
πήρων, αλλά και οι ίδιοι οι εντυποανάπηροι να κάνουν χρήση
προστατευόµενων έργων χωρίς άδεια του δηµιουργού και χωρίς
να καταβάλλεται αµοιβή ή αποζηµίωση γι’ αυτό.

Η επιλογή αυτή προτιµήθηκε λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα κριτή-
ρια που θέτει η οδηγία, σύµφωνα µε τις αιτιολογικές σκέψεις της
οποίας αν η ζηµία ενός κατόχου δικαιώµατος είναι ελάχιστη δεν
θα πρέπει να γεννάται υποχρέωση καταβολής αποζηµίωσης. Εν
προκειµένω, κρίθηκε ότι ο αριθµός των εντυποαναπήρων στην
Ελλάδα και η εντεύθεν χρήση στις οποίες θα προβούν µέσω της
µετατροπής των έργων σε προσβάσιµο µορφότυπο, δεν είναι τέ-
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τοιου µεγέθους ώστε να δικαιολογούν την πρόβλεψη καθεστώ-
τος αµοιβής ή αποζηµίωσης υπέρ των εκδοτών δηµιουργών. Άλ-
λωστε, κατά την ακρόαση των φορέων στην επιτροπή, είναι
χαρακτηριστικό ότι οι εκπρόσωποι των δηµιουργών και των εκ-
δοτών αποδέχθηκαν ως κατ’ αρχάς θεµιτό τον περιορισµό του
περιουσιακού τους δικαιώµατος εν αντιθέσει µε τους Βουλευτές
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης που επέµεναν υπέρ της πρόβλε-
ψης αποζηµίωσης, ακόµα και για τις χρήσεις των εντυποαναπή-
ρων συµπολιτών µας. Σηµειωτέον, σύµφωνα µε στοιχεία του
Οργανισµού Πνευµατικής Ιδιοκτησίας τα έργα τα οποία µέχρι σή-
µερα σε διάστηµα δωδεκάµισι ετών έχουν µετατραπεί σε προ-
σβάσιµους µορφότυπους ανέρχονται σε χίλια πεντακόσια
εννενήντα εννέα, δηλαδή µετατρέπονται περίπου εκατόν είκοσι
πέντε βιβλία κατ’ έτος. Για κάθε ένα εξ αυτών των βιβλίων µπορεί
να έχουν γίνει λίγες χρήσεις ή και καµµία χρήση.

Λαµβανοµένου, λοιπόν, υπ’ όψιν του γεγονότος ότι ο αριθµός
των βιβλίων είναι περιορισµένος και περαιτέρω ο αριθµός των
εντυποαναπήρων µικρός, σύµφωνα µε παλαιότερη µελέτη του
ΠΑΜΑΚ, υπολογίζονται σε είκοσι µία χιλιάδες, ενώ διεθνώς το
ποσοστό τους δεν υπερβαίνει το 0,5% του πληθυσµού, κρίθηκε
ότι η προκύπτουσα αµοιβή θα ήταν ελάχιστη και οπωσδήποτε δυ-
σανάλογη σε σχέση µε το διοικητικό βάρος υποστήριξης και λει-
τουργίας ενός µηχανισµού καταβολής αµοιβών. 

Η λύση αυτή είναι σύµφωνη µε τις συνταγµατικές αξιολογή-
σεις και τα διαθέσιµα δικαιοσυγκριτικά δεδοµένα. Πρώτον, σε
ό,τι αφορά τη συνταγµατική διάσταση του ζητήµατος, σηµειώνε-
ται ότι το συνταγµατικό δικαίωµα ιδιοκτησίας στο οποίο περιλαµ-
βάνεται και η πνευµατική ιδιοκτησία κάµπτεται κατά τις θεµε-
λιώδεις αξιολογήσεις του Συντάγµατος, προκειµένου να διευκο-
λυνθεί η πρόσβαση των εντυποαναπήρων στην πνευµατική πα-
ραγωγή του τόπου, την κοινωνική και οικονοµική ζωή.

Τέτοιος περιορισµός υπέρ του γενικού συµφέροντος, όπως
αναφέρει το άρθρο 17 του Συντάγµατος, είναι και ο νυν προβλε-
πόµενος για τη διευκόλυνση των εντυποαναπήρων διότι η
άσκηση θεµελιώδους δικαιώµατος, εν προκειµένω η ισότιµη πρό-
σβαση των ατόµων µε αναπηρία στην κοινωνική πνευµατική και
οικονοµική ζωή κατ’ επιταγή των άρθρων 4, 5 και 21 του Συντάγ-
µατος συνιστά εξ ορισµού σκοπό δηµοσίου συµφέροντος και
άρα θεµιτό περιορισµό του δικαιώµατος της ιδιοκτησίας.

Δεύτερον, τα διεθνή συγκριτικά δεδοµένα ενδεικνύουν την ορ-
θότητα της επιλεγείσας λύσης. Το Ηνωµένο Βασίλειο, η Ιρλανδία,
η Γαλλία, το Βέλγιο και πολλές ακόµα ευρωπαϊκές έννοµες τά-
ξεις µε εξαίρεση τη Γερµανία και την Αυστρία έχουν επιλέξει κα-
θεστώς ελεύθερης χρήσης υπέρ των εντυποαναπήρων άνευ
καταβολής αµοιβής. Διευκρινίζεται ότι στο σχέδιο η άνευ αµοι-
βής ή αποζηµίωσης πρόβλεψη δεν αφορά το σύνολο των έργων,
αλλά µόνο τα έργα που δεν αποτελούν εκπαιδευτικά συγγράµ-
µατα. Για την αποζηµίωση των δικαιούχων αναφορικά µε τις ρυθ-
µιζόµενες από το παρόν χρήσεις εκπαιδευτικών συγγραµµάτων
όλων των βαθµίδων ισχύει ό,τι και για τα προοριζόµενα για τους
µη επωφελούµενους, δηλαδή τους µη εντυποαναπήρους. Οι εκ-
δότες και οι δηµιουργοί θα αποζηµιώνονται για τη χρήση των
συγγραµµάτων από εντυποαναπήρους στο δηµόσιο εκπαιδευ-
τικό σύστηµα, όπως ακριβώς συµβαίνει και για τους µη εντυπο-
ανάπηρους.

Την εν λόγω αποζηµίωση-αµοιβή ως γνωστόν καταβάλλει το
κράτος στο πλαίσιο της συνταγµατικά προβλεπόµενης δωρεάν
παιδείας και της νοµοθετικά προβλεπόµενης δωρεάν παροχής
συγγραµµάτων πρωτοβάθµιας, δευτεροβάθµιας και τριτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης. Με αυτόν τον τρόπο αφ’ ενός δεν επιβαρύ-
νονται οι δηµιουργοί για τη χρήση από εντυποαναπήρους εκπαι-
δευτικών συγγραµµάτων, αφ’ ετέρου δεν επιβαρύνονται και οι
ίδιοι οι εντυποανάπηροι µε την καταβολή οιουδήποτε ποσού ως
αµοιβή ή αποζηµίωση για τη χρήση των εν λόγω έργων. 

Ως προς τα συγγράµµατα ξένων γλωσσών, ακολουθείται ό,τι
ισχύει για τη δωρεάν διανοµή συγγραµµάτων. 

Ως προς τις επιτρεπόµενες χρήσεις, το προτεινόµενο νοµο-
σχέδιο συµφώνως προς την οδηγία ορίζει ότι οι αρµόδιοι φορείς
δύνανται να παράγουν αντίγραφα σε προσβάσιµο µορφότυπο
έργων στα οποία έχουν νόµιµη πρόσβαση ή να παρουσιάζουν,
να καθιστούν διαθέσιµα, να διανέµουν ή να δανείζουν τα εν λόγω

αντίγραφα σε µη κερδοσκοπική βάση σε επωφελούµενο, δηλαδή
σε εντυποανάπηρο ή άλλον αρµόδιο φορέα µε σκοπό την απο-
κλειστική τους χρήση από επωφελούµενο. Τη δυνατότητα να
µπορεί να παράγει αντίγραφο σε προσβάσιµο µορφότυπο έργου
αποκτά και ο επωφελούµενος ή πρόσωπο που ενεργεί για λογα-
ριασµό του, εφόσον ο επωφελούµενος έχει νόµιµη πρόσβαση
στο έργο και το αντίγραφο προορίζεται για την ιδία αυτού χρήση.
Διευρύνονται έτσι οι δυνατότητες χρήσης των έργων υπέρ των
εντυποαναπήρων σε σχέση µε το προγενέστερο καθεστώς του
ν.3057/2002 που περιοριζόταν µόνο στη δυνατότητα αναπαρα-
γωγής. 

Περαιτέρω, στο προτεινόµενο νοµοσχέδιο συµφώνως προς
την οδηγία προβλέπεται πλέγµα προστατευτικών, για τα έργα και
τους δηµιουργούς τους, ρυθµίσεων µε σκοπό την αποτροπή φαι-
νοµένων πειρατείας των εν λόγω έργων που χορηγούνται ψη-
φιακά σε αρµόδιους φορείς εντυποαναπήρων µε σκοπό τη
µετατροπή τους σε προσβάσιµο για τους εντυποανάπηρους µορ-
φότυπο. 

Συγκεκριµένα προβλέπονται τα εξής: Πρώτον, οι προσβάσιµοι
µορφότυποι µπορούν να παραχθούν µόνο από έργα στα οποία
οι φορείς και οι εντυποανάπηροι έχουν νόµιµη πρόσβαση.

Δεύτερον, οι αρµόδιοι φορείς πρέπει να λαµβάνουν κατάλληλα
µέτρα για την αποτροπή της µη εξουσιοδοτηµένης αναπαραγω-
γής και διάθεσης των έργων που διαθέτουν σε προσβάσιµο µορ-
φότυπο. Στο σηµείο αυτό, ακούσαµε µε προσοχή τους φόβους
των δηµιουργών και των εκδοτών οι οποίοι ανησυχούν µήπως
ανοίξει η κερκόπορτα για την παράνοµη, µη εξουσιοδοτηµένη
διαρροή των έργων τους στο διαδίκτυο. Επ’ αυτού θυµίζω κατ’
αρχάς ότι σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΟΠΙ µέχρι σήµερα, στο
διάστηµα των τελευταίων δεκατριών ετών δεν υπήρξε καµµία
διαµαρτυρία, καταγγελία ή δικαστική διένεξη περί παραβίασης
δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας στο πλαίσιο της εφαρµο-
γής των µέτρων πρόσβασης των συνανθρώπων µας µε αναπη-
ρίες σε έργα λόγου. Για να κατευνάσουµε πάντως την εύλογη
αυτή ανησυχία, την οποία συµµεριζόµαστε, προβαίνουµε σε νο-
µοτεχνική βελτίωση της υφιστάµενης διατύπωσης, ώστε οι αρ-
µόδιοι φορείς να υποχρεωθούν έµµεσα, αλλά χωρίς να παρα-
βιάζεται η οδηγία, να τηρούν τις σχετικές κατευθυντήριες οδη-
γίες που αναµένεται να εκδώσει η Εθνική Βιβλιοθήκη. 

Συγκεκριµένα, µε τη νοµοτεχνική βελτίωση καθίσταται σαφές
ότι εφόσον οι αρµόδιοι φορείς τηρήσουν τα πρότυπα και τις κα-
τευθυντήριες οδηγίες που συντάσσει η Εθνική Βιβλιοθήκη της
Ελλάδας, κατά άρθρο 1 παράγραφος 4 περίπτωση ια του ν.3149/
2003, τεκµαίρεται ότι εξασφαλίζουν την απαιτούµενη στάθµη
προστασίας των έργων. Οίκοθεν νοείται ότι η ρύθµιση αποκτά
κανονιστική σηµασία όταν η Εθνική Βιβλιοθήκη εκδώσει τις ως
άνω κατευθυντήριες οδηγίες, πράγµα που δεν έχει πράξει µέχρι
σήµερα. 

Αν οι αρµόδιοι φορείς αντίθετα προς την υπόδειξη του νοµο-
θέτη επιλέξουν διαφορετικά µέτρα προστασίας, ευχέρεια την
οποία πάντως τους επιτρέπει η οδηγία, θα φέρουν το βάρος από-
δειξης ότι τα µέτρα αυτά θα έχουν την απαιτούµενη πληρότητα
και επάρκεια. Με τον τρόπο αυτόν συµβιβάζεται η πρόβλεψη της
οδηγίας ότι κάθε αρµόδιος φορέας τηρεί τις δικές του πρακτικές
ασφάλειας µε την ανάγκη αυξηµένης προστασίας από τυχόν µη
εξουσιοδοτηµένες χρήσεις των έργων. 

Σε αντίθεση µε τη συνήθη διαχρονικά πρακτική της άνευ επε-
ξεργασίας ενσωµατώσεων των διατάξεων των οδηγιών µε το
παρόν σχέδιο νόµου καταβλήθηκε προσπάθεια ώστε οι προβλέ-
ψεις της οδηγίας, οι οποίες αυτονοήτως γίνονται σεβαστές και
ενσωµατώνονται µε πληρότητα, να πλαισιωθούν µε διατάξεις του
οργανωτικού και εκτελεστικού χαρακτήρα που θα επιτρέψουν
την καλύτερη ενσωµάτωση της οδηγίας, σύµφωνα µε την τελεο-
λογία της. 

Οι νοµοθετικές αυτές επιλογές συνιστούν, κατά την άποψή
µας, σηµαντικές βελτιώσεις σε σχέση µε το προγενέστερο σχέ-
διο νόµου που είχε θέσει σε δηµόσια διαβούλευση η προηγού-
µενη πολιτική ηγεσία χωρίς να εισαχθεί ποτέ προς ψήφιση -και
λόγω των εκλογών-, καθυστέρηση για την οποία η χώρα είναι ήδη
υπόλογη έναντι των ευρωπαϊκών θεσµών. 

Συγκεκριµένα, προς διευκόλυνση της εκ µέρους των αρµοδίων
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φορέων εντυποαναπήρων µετατροπής των έργων σε προσβά-
σιµο µορφότυπο θεσπίζεται η υποχρέωση των εκδοτών να παρέ-
χουν στους εν λόγω φορείς τα αρχεία των έργων σε ψηφιακή
µορφή, αλλά όχι σε άλλη δυσχερώς επεξεργάσιµη µορφή. 

Σε περίπτωση παραβίασης της εν λόγω υποχρέωσης παρέχε-
ται δικαστική προστασία µε εφαρµογή των σχετικών διατάξεων
της πολιτικής δικονοµίας, στις οποίες γίνεται παραποµπή, που
προβλέπουν την καταδίκη του υπόχρεου εκδότη σε χρηµατική
ποινή. Συγκεκριµένα, κατά το άρθρο 946 του Κώδικα προβλέπε-
ται ότι το δικαστήριο καταδικάζει τον υπόχρεο να εκτελέσει την
πράξη και στην περίπτωση που δεν την εκτελέσει, τον καταδικά-
ζει αυτεπαγγέλτως σε χρηµατική ποινή έως 50.000 ευρώ υπέρ
του δανειστή και σε προσωπική κράτηση έως ένα έτος. 

Στο σηµείο αυτό λάβαµε υπ’ όψιν την ανησυχία των φορέων
των εντυποαναπήρων σχετικά µε τις πιθανές καθυστερήσεις στη
δικαιοσύνη. Για τον λόγο αυτό, υιοθετώντας µία δικονοµική λύση
που απαντάται σε πλείονα σηµεία του δικαίου της πνευµατικής
ιδιοκτησίας, προβαίνουµε σε νοµοτεχνική βελτίωση κατά την
οποία όλες οι διαφορές µεταξύ αρµοδίων φορέων και εκδοτών
σχετικά µε την υποχρέωση χορήγησης ψηφιακών αντιγράφων
εκδικάζονται κατά την ταχεία διαδικασία των ασφαλιστικών µέ-
τρων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Σηµειώνεται ότι τόσο η θέσπιση της υποχρέωσης των εκδοτών
περί χορήγησης αρχείων σε ψηφιακή µορφή όσο και η σύνδεση
της υποχρέωσης αυτής σε δικονοµικό µηχανισµό εξασφάλισης
της εφαρµογής της στην πράξη δεν είχε συµπεριληφθεί στο προ-
ταθέν από την προηγούµενη πολιτική ηγεσία σχέδιο νόµου καθι-
σταµένων έτσι εξαιρετικά ασθενών των παρεχόµενων στους
εντυποαναπήρους δικαιωµάτων.

Δεύτερον, πέραν των τυφλών και των ατόµων µε προβλήµατα
όρασης, προτείνεται η ρητή συµπερίληψη των κωφών µεταξύ
των επωφελούµενων. Η εν λόγω συµπερίληψη λαµβάνει χώρα
συµφώνως προς το από δεκαετίες και πλέον ισχύον θεσµικό
πλαίσιο. Η µη ρητή συµπερίληψη των κωφών µεταξύ των επωφε-
λούµενων θα αφαιρούσε αδικαιολόγητα από τους κωφούς την
από δεκαετίες και πλέον παρασχεθείσα δυνατότητα ευχερέ-
στερη πρόσβασής τους σε έργα λόγου. 

Υπενθυµίζεται ότι ο Έλληνας νοµοθέτης ήδη από το 2002 είχε
επιτρέψει την χωρίς άδεια και χωρίς αποζηµίωση αναπαραγωγή
έργων υπέρ τυφλών και κωφαλάλων. Με το παρόν νοµοσχέδιο
διευρύνεται το υποκειµενικό πεδίο εφαρµογής σε ό,τι αφορά τα
επωφελούµενα πρόσωπα, καθώς αντί των τυφλών συµπεριλαµ-
βάνονται όλες οι κατηγορίες εντυποαναπήρων, ενώ διατηρείται
η προστατευτική διάταξη υπέρ των κωφών.

Στην Εθνική Βιβλιοθήκη τηρείται ήδη εκ του νόµου κατάλογος
αντιγράφων έργων σε προσβάσιµο µορφότυπο µε το είδος των
µορφοτύπων στους οποίους έχουν αναπαραχθεί, καθώς και στον
αρµόδιο φορέα στον οποίο τηρούνται.

Την ήδη υφιστάµενη αυτή πρακτική λαµβάνει υπ’ όψιν το σχέ-
διο νόµου το οποίο ορίζει ότι προς διευκόλυνση των επωφελού-
µενων τηρείται στην Εθνική Βιβλιοθήκη κατάλογος µε το σύνολο
των διατεθειµένων έργων σε προσβάσιµο µορφύτυπο και στον
αρµόδιο φορέα στον οποίον αυτά τηρούνται. 

Αν και οι δηµιουργοί δεν θα λαµβάνουν αµοιβή, θα αποζηµιώ-
νονται ωστόσο για τις ρυθµίσεις χρήσης των εκπαιδευτικών συγ-
γραµµάτων στη βάση όσων ισχύουν για τα εκπαιδευτικά συγ-
γράµµατα τα µη προοριζόµενα για τους εντυποανάπηρους. 

Στο σηµείο αυτό προηγουµένως είχε προκριθεί η επιλογή να
προβλέπεται αποζηµίωση για κάθε έργο εφόσον δεν προκαλείται
ελάχιστη ζηµία, εξαιρώντας ωστόσο τον τρόπο υπολογισµού της
αποζηµίωσης από την Κοινή Υπουργική Απόφαση. Τα προβλή-
µατα από την επιλογή αυτή ήταν αφ’ ενός η µείζων ανασφάλεια
δικαίου και πλήθος δικαστικών αµφισβητήσεων σχετικά µε το
πότε η ζηµία είναι ελάχιστη και πότε µεγαλύτερη της ελάχιστης
και αφ’ ετέρου η ιδιαίτερα πρακτική δυσχέρεια έκδοσης µιας Κοι-
νής Υπουργικής Απόφασης. Mε την προτεινόµενη ρύθµιση ακο-
λουθήθηκε η δικαιοπολιτικά ορθότερη λύση της διάκρισης
µεταξύ εκπαιδευτικών και λοιπών συγγραµµάτων.

Όπως κατ’ επανάληψη διατείνονται -και ορθώς- οι φορείς των

ατόµων µε αναπηρία, η εξάρτηση εφαρµογής ενός νοµοθετικού
κειµένου -ιδίως ενός νοµοθετήµατος που άπτεται της άσκησης
θεµελιωδών δικαιωµάτων- από την έκδοση υπουργικών αποφά-
σεων αποδυναµώνει κανονιστικά το κείµενο και συχνά καταλήγει
σε πλήρη αχρηστία του. Εµείς επιλέγουµε το ακριβώς αντίθετο.
Δεν χρειαζόµαστε ευχολόγια, χρειαζόµαστε λιτά και εφαρµόσιµα
νοµοθετικά κείµενα. 

Πριν κλείσω, θα ήθελα να απαντήσω σε κάποια σηµεία που
διατυπώθηκαν µέχρι σήµερα επί του νοµοσχεδίου από την Αντι-
πολίτευση.

Κατ’ αρχάς ισχυρίστηκαν ορισµένοι ότι θα πρέπει να υφίσταται
συγκεκριµένο αίτηµα από επωφελούµενους, προκειµένου να
είναι δυνατόν να χορηγηθεί ψηφιακό αντίγραφο. Ασφαλώς το ζή-
τηµα µας απασχόλησε από την πρώτη στιγµή. Κρίθηκε όµως ότι
η διατύπωση, η οποία θα εξαρτούσε την υποχρέωση χορήγησης
ψηφιακού αρχείου από υπαρκτό αίτηµα εντυποαναπήρου, κείται
εκτός πνεύµατος και γράµµατος της οδηγίας, η οποία σε κανένα
σηµείο δεν θέτει τέτοια προϋπόθεση που συνιστά στην πράξη
περιορισµό για την άσκηση του δικαιώµατος των αρµοδίων φο-
ρέων.

Επιπροσθέτως, τυχόν τέτοια πρόβλεψη θα προκαλούσε πλή-
θος προβληµάτων στην πράξη, καθώς και γραφειοκρατικά βάρη.
Επί παραδείγµατι, πώς θα αποδεικνύει ο αρµόδιος φορέας την
ύπαρξη αιτήµατος από εντυποανάπηρο; Εγγράφως; Το αίτηµα
θα έχει υποβληθεί µε e-mail, µε θεώρηση γνησίου υπογραφής;
Πώς;

Τέλος, µε τον τρόπο αυτό θα αφαιρείται η δυνατότητα από
άλλον φορέα, για παράδειγµα, τον Φάρο Τυφλών, να δηµιουρ-
γήσει ένα αρχείο µε ικανό αριθµό έργων, λογοτεχνικών, για πα-
ράδειγµα, που να µπορεί να εξυπηρετεί τα µέλη του σε πρώτη
ζήτηση. Εάν έπρεπε να υποβάλουν τα µέλη πρώτα αίτηµα ότι θέ-
λουν να διαβάσουν ένα λογοτεχνικό βιβλίο, θα έπρεπε να περι-
µένουν κατ’ εκτίµηση δύο µε τρεις µήνες µέχρι να ολοκληρωθεί
η διαδικασία υποβολής αιτήµατος χορήγησης ψηφιακού αρχείου
και µετατροπής του.

Δεύτερον, τέθηκε το ζήτηµα του καθορισµού των αρµοδίων
φορέων και της εξουσιοδότησής τους. Επ’ αυτού σηµειώνω κατ’
αρχάς ότι στο νοµοσχέδιο επελέγη η χρήση του όρου «αρµόδιος
φορέας» αντί της «εξουσιοδοτηµένης οντότητας», όπως προβλέ-
πει η οδηγία, ακριβώς διότι εν προκειµένω δεν πρόκειται περί
φορέα ή οντότητας που εξουσιοδοτείται από κάποιον. Κατά τα
λοιπά, ο ορισµός που υιοθετήθηκε, ταυτίζεται κατά περιεχόµενο
µε τον ορισµό της οδηγίας, ώστε να µην τεθεί εκτός υποκειµενι-
κού προστατευτικού πεδίου του νόµου οποιοσδήποτε φορέας
που προστατεύεται κατά το ενωσιακό δίκαιο.

Ο ορισµός, λοιπόν, δίνεται σύµφωνα µε την οδηγία. Δεν µπορεί
να γίνει εξειδίκευση, για παράδειγµα ονοµαστική παράθεση των
φορέων, γιατί αυτό θα περιόριζε το πεδίο εφαρµογής της οδη-
γίας. Η τυχόν πρόβλεψη προηγούµενης εξουσιοδότησης των φο-
ρέων θα προϋπέθετε προληπτικό έλεγχο, ο οποίος δεν είναι
επιτρεπτός σύµφωνα µε την ίδια την οδηγία και θα δυσχέραινε
τη λειτουργικότητα και την αποτελεσµατικότητα της ρύθµισης. 

Θυµίζω ότι µιλάµε για φορείς που παρέχουν εκπαίδευση, επι-
µόρφωση, προσαρµοσµένη ανάγνωση ή πρόσβαση σε πληροφο-
ρίες σε µη κερδοσκοπική βάση, ενώ µπορεί να είναι ακόµα και
δηµόσιος ή µη κερδοσκοπικός ο οργανισµός που παρέχει τις
υπηρεσίες αυτές στους επωφελούµενους ως µία από τις κύριες
δραστηριότητές του, ως θεσµική υποχρέωση στο πλαίσιο του
δηµοσίου συµφέροντος της αποστολής του.

Τέλος, αναπτύχθηκε κατά την ακρόαση των φορέων προβλη-
µατισµός σχετικά µε την οικονοµική ενίσχυση τόσο δικαιούχων,
όσο και φορέων εντυποαναπήρων από ευρωπαϊκά κονδύλια, στο
πλαίσιο εφαρµογής της παρούσας οδηγίας, για παράδειγµα για
τη µετατροπή των έργων σε προσβάσιµους µορφότυπους. Παρ’
ότι δεν συνιστά αντικείµενο νοµοθετικής ρύθµισης, ασφαλώς το
Υπουργείο Πολιτισµού ενθαρρύνει παρόµοιες δράσεις και θα
υποστηρίξει στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του την οικονοµική
ενίσχυση ανάλογων πρωτοβουλιών µε πόρους της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Ευελπιστούµε, τέλος, ότι µετά και τις ως άνω επισηµάνσεις και
τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, η παρούσα νοµοθετική πρωτοβου-
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λία θα τύχει ευρύτερης απήχησης, τόσο κοινοβουλευτικά, όσο
και ευρύτερα στην κοινωνία. Είναι καιρός τα ζητήµατα της προ-
στασίας και της ισότιµης ένταξης των συνανθρώπων µας µε ανα-
πηρίες να γίνουν εφαλτήριο κοινών δράσεων, κοινής στόχευσης
και πραγµατικής συναλληλίας και αλληλεγγύης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο έχει ζητήσει
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Τζανακόπουλος.

Να σας δώσω τον χρόνο κανονικά, κύριε Τζανακόπουλε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, δεν είχα

καν σκοπό να τοποθετηθώ. Θα µιλήσω για τρία, τέσσερα λεπτά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ωραία, σας βάζω τέσ-

σερα λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: …απαντώντας στην Υπουρ-

γό Πολιτισµού την κ. Μενδώνη, γιατί έθεσε κάποια ζητήµατα ευ-
ρύτερου πολιτικού ενδιαφέροντος στην αρχή της οµιλίας της και
νιώθω την υποχρέωση να κάνω µία σύντοµη παρέµβαση. Όπως
σας είπα, δεν είχα σκοπό να τοποθετηθώ. Το θέµα θα εξαντληθεί
από τους άλλους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Ίσως να πω δυο, τρία
λόγια µε βάση τα όσα έχουν ακουστεί µέχρι στιγµής.

Ζήτηµα πρώτο, η κ. Μενδώνη επέλεξε να κατηγορήσει τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ ότι δήθεν εκείνος ήταν που εφάρµοζε πολιτικές κοµµατικού
κράτους, τη στιγµή που και η ίδια και η παράταξη την οποία σή-
µερα βρίσκεται να υπηρετεί από τη θέση της Υπουργού έχει δια-
φανεί τους τελευταίους επτά µήνες ότι έχει ως πολιτικό σκοπό
όχι απλώς τον έλεγχο του κράτους, αλλά την ασφυκτική και από-
λυτη εξουσίαση κάθε µορφής διοικητικής και κρατικής δοµής.

Αυτή είναι µία πολιτική η οποία δεν είναι αποκλειστικά πολιτική
της κ. Μενδώνη -την εφαρµόζει βέβαια µε µεγάλο ζήλο- αλλά
είναι πολιτική του συνόλου της Κυβέρνησης, µε απόλυτη ευθύνη
του κ. Μητσοτάκη. Όλα αυτά τα έχουµε επισηµάνει όλους αυ-
τούς τους µήνες. Μπορούµε να βρούµε δεκάδες περιστατικά.
Ένα που αφορά, για παράδειγµα, την ίδια την Υπουργό είναι το
περιστατικό του Κρατικού Θεάτρου Βορείου Ελλάδος, όπου
τόσο η διοίκηση όσο και ο καλλιτεχνικός διευθυντής έχουν δη-
µοσίως τοποθετηθεί για τις ενέργειες σκληρής κοµµατοκρατίας
τις οποίες εφαρµόζει η κυρία Υπουργός. Θα µπορούσαµε να
βρούµε δεκάδες παραδείγµατα και να πολλαπλασιάσουµε τον
κατάλογο, να µιλάµε µέχρι αύριο το πρωί, για την ΕΡΤ για την
ΕΥΠ, για τη λογική η οποία διήπε τις αποφάσεις της Κυβέρνησης
σε σχέση µε τους διοικητές των νοσοκοµείων και πόσα άλλα.
Τέλος δεν έχει αυτός ο κατάλογος!

Εποµένως, θα έλεγα, κυρία Υπουργέ, σε αυτά τα ζητήµατα να
είστε λίγο πιο φειδωλή, να είστε λίγο πιο εγκρατής ως προς τους
στόχους και τις πολιτικές που υλοποιείτε.

Το δεύτερο αφορά πάλι ένα επεισόδιο σκληρής κοµµατοκρα-
τίας, αλλά και ειδικής σχέσης µε εργολαβικά συµφέροντα, διότι
η κ. Μενδώνη επέλεξε να µετατρέψει το Κεντρικό Αρχαιολογικό
Συµβούλιο σε εντολοδόχο των εργολάβων του µετρό της Θεσ-
σαλονίκης, µε αποκλειστικό στόχο να εξυπηρετηθούν ειδικά συµ-
φέροντα και οδήγησε την όλη διαδικασία µε τέτοιο τρόπο, ώστε
τελικά είχαµε ευθεία παράβαση του άρθρου 42 του αρχαιολογι-
κού νόµου ο οποίος -η κ. Μενδώνη θα το γνωρίζει ενδεχοµένως-
λέει και επιβάλλει να µην γίνεται µεταφορά µνηµείου παρά µόνο
για λόγους τεχνικών εργασιών ή τεχνικού έργου και παρά µόνο
στον βαθµό που είναι απολύτως αδύνατη η ύπαρξη του εν λόγω
µνηµείου στον φυσικό του χώρο.

Έχουµε, λοιπόν, µία κατάφωρη παραβίαση του αρχαιολογικού
νόµου µε ευθύνη της Υπουργού, µε αποκλειστικό και µόνο σκοπό
να εξυπηρετηθούν ειδικά συµφέροντα.

Και το ερώτηµα είναι πάρα πολύ απλό και στην Υπουργό Πο-
λιτισµού, αλλά και στον κ. Καραµανλή τον οποίο η Υπουργός Πο-
λιτισµού επέλεξε να συνδράµει στο «θεάρεστο» έργο του, να
µεταθέσει, δηλαδή, τη λειτουργία του µετρό και την παράδοση
του έργου στο 2023, ενώ γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι το
µετρό θα µπορούσε να λειτουργήσει το 2020. Εσείς όµως για λό-
γους, που ακόµα και στον πιο καλοπροαίρετο φαίνεται ότι αφο-
ρούν τα συµφέροντα του εργολάβου, το µεταθέτετε στο 2023,
µε την επιφύλαξη, θα σας πω εγώ, ότι ούτε το 2023 θα καταφέ-
ρετε να παραδώσετε το έργο, καθώς µε βάση τις τοποθετήσεις,

οι οποίες έχουν γίνει και από τον Σύλλογο Ελλήνων Αρχαιολό-
γων, αλλά και από άλλους αρµόδιους φορείς, η µετακίνηση των
αρχαίων χρειάζεται τουλάχιστον σαράντα δύο µε σαράντα έξι
µήνες για να γίνει.

Εποµένως µε απόλυτη γνώση της κατάστασης επιλέγετε να
υλοποιήσετε µία πολιτική σε βάρος του δηµοσίου συµφέροντος,
η οποία τελικά καταλήγει να εξυπηρετεί τους εργολάβους του
έργου, όπως ούτως ή άλλως συνηθίζετε ως Κυβέρνηση.

Σηµείο τρίτο, µου κάνει εντύπωση, κυρία Μενδώνη, που στο
ζήτηµα του Ταµείου Αλληλοβοήθειας του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού επιλέγετε να µας πετάξετε το γάντι.

Ξέρετε περί τίνος πρόκειται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Για
δεκαεπτά κακουργηµατικές διώξεις σε στελέχη του Υπουργείου
Πολιτισµού και Αθλητισµού του Ταµείου Αλληλοβοήθειας του
συγκεκριµένου Υπουργείου, για κακουργήµατα που µεταξύ άλ-
λων τελέσθηκαν και κατά τη διάρκεια της θητείας της κ. Μενδώνη
ως Γενικής Γραµµατέως του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού. 

Αλήθεια, τότε τι πράττατε; Κάνατε τίποτα; Αναδείξατε το ζή-
τηµα; Όλη η Ελλάδα βοούσε για µία εστία διαφθοράς, µια τερά-
στια εστία διαφθοράς και εσείς δεν είχατε ακούσει τίποτα κατά
τη διάρκεια της θητείας σας; Ποιες ήταν οι ενέργειες τις οποίες
κάνατε, για να αναδείξετε αυτό το τεράστιο σκάνδαλο;

Αντίθετα, έρχεστε σήµερα και τολµώ να πω ότι επιλέγετε µια
γραµµή που εµάς τουλάχιστον µας δηµιουργεί τεράστια ερωτή-
µατα. Ποια είναι αυτή; Είναι η γραµµή να θέσετε το Ταµείο Αλ-
ληλοβοηθείας του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού σε
εκκαθάριση εν λειτουργία. Για ποιον λόγο; Για να καταφέρετε να
αποµακρύνετε τη διευθύντρια, εκείνη την υπάλληλο η οποία
έφερε το σκάνδαλο στη δηµοσιότητα και έκανε όλες τις απαραί-
τητες ενέργειες, ώστε να µην µείνουν ατιµώρητες οι κακουργη-
µατικές πράξεις, τις οποίες εσείς στο παρελθόν είτε δεν είχατε
καµµία ιδέα και απλώς στην κυριολεξία δεν ξέρατε τι συνέβαινε
στο ίδιο σας το Υπουργείο ή τις ανεχόσασταν. 

Και το πρόβληµα εδώ ξέρετε ποιο είναι; Ότι ενώ εσείς δεν κά-
νατε τίποτα κατά τη διάρκεια της δικής σας θητείας, έρχεστε σή-
µερα και αποµακρύνετε τη διευθύντρια και βάζετε το ταµείο σε
εκκαθάριση εν λειτουργία.

Προσέξτε ποιο είναι το θέµα εδώ. Το θέµα εδώ είναι ότι βάζετε
το ταµείο σε εκκαθάριση εν λειτουργία, παρά το γεγονός ότι έχει
υπάρξει νοµοθεσία που πλέον το καθιστά διαφανές και µειώνεται
η χρηµατοδότησή του µε πάρα πολύ συγκεκριµένους όρους και
προϋποθέσεις, έτσι όπως είχαν αυτές τεθεί από την κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ. 

Μήπως το κάνετε για να βάλετε δικό σας εκκαθαριστή, τον
οποίο θα ελέγχετε απόλυτα και θα είναι εκείνος ο άνθρωπος ο
οποίος θα αναλάβει να µεταβιβάζει και να διαβιβάζει όλα τα απα-
ραίτητα στοιχεία για να ολοκληρωθεί η ανάκριση και η δικαστική
υπόθεση που αφορά, ξαναλέω, κακουργηµατικές διώξεις για δε-
καεπτά υπαλλήλους;

Όλα αυτά, κυρία Μενδώνη, σας φέρνουν σε εξαιρετικά δύ-
σκολη πολιτική θέση και καλό είναι να δώσετε κάποια στιγµή σα-
φείς εξηγήσεις, διότι µέσα σε επτά µήνες έχετε καταφέρει να
καταγραφείτε ως η Υπουργός εκείνη της πολιτικής συγκάλυψης
του αίσχους στο Υπουργείο Πολιτισµού και αυτό αποτελεί και
δική σας ευθύνη, αλλά και ευθύνη του κ. Μητσοτάκη.

Σε ό,τι αφορά ειδικά τώρα το νοµοσχέδιο να πω δυο - τρία
λόγια. Νοµίζω ότι είχε δίκιο στις επισηµάνσεις της η κ. Κανέλλη.
Το ζήτηµα των συµπολιτών µας, των ανάπηρων συµπολιτών µας,
το ζήτηµα, αν θέλετε, της υποστήριξης και της κοινωνικής πρό-
νοιας νοµίζω ότι υπερβαίνει κατά πολύ τις ειδικές ρυθµίσεις που
σήµερα έχουµε ενώπιόν µας και είναι, πράγµατι, αληθές ότι πά-
σχει το ελληνικό κοινωνικό κράτος σε σχέση µε θεσµούς, σε
σχέση µε δοµές, σε σχέση µε νοµοθεσίες αλλά και σε σχέση µε
καθηµερινές πρακτικές που θα µπορέσουν να δηµιουργήσουν
µια αξιοβίωτη ζωή για αυτούς τους ανθρώπους. 

Όµως, να κάνω µία µικρή επισήµανση. Συµφωνούµε µε την το-
ποθέτηση, βεβαίως, του ΚΚΕ ότι χρειάζεται ένας δηµόσιος φο-
ρέας ο οποίος θα αναλάβει τη δύσκολη και επίπονη αυτή εργα-
σία, για να µπορέσει να υπάρξει πρόσβαση όλων αυτών των αν-
θρώπων, των συµπολιτών µας, στα έργα του πνεύµατος, όµως
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την ίδια στιγµή θα πρέπει να υπάρχουν στο νοµοσχέδιο και πρό-
νοιες, τις οποίες τουλάχιστον εµείς δεν βλέπουµε, ώστε να µην
προωθούνται πειρατικές πρακτικές. 

Θεωρούµε ότι το Υπουργείο πρέπει, έστω και αυτή τη στιγµή,
να κάνει συγκεκριµένες παρεµβάσεις στην κατεύθυνση του να
αποφευχθεί η πειρατεία, η οποία γνωρίζουµε ότι αποτελεί ένα
από τα µεγάλα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι πνευµατικοί
δηµιουργοί τόσο στη χώρα µας, όσο και στην Ευρώπη, όσο και
σε ολόκληρο τον κόσµο.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κυρία Υπουρ-

γέ.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Κατ’ αρχάς, λυπάµαι που ένα σχέδιο νόµου για ένα τέτοιο
θέµα δίνει την αφορµή και για άλλου είδους αντιπαραθέσεις,
αλλά επειδή εγώ δεν προκάλεσα, κύριε Τζανακόπουλε, η ειση-
γήτριά σας έθεσε τα θέµατα και εγώ όφειλα να απαντήσω, σας
απαντώ, λοιπόν.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Απαντήσατε.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Βεβαίως, απάντησα, αλλά εσείς τα θέσατε.
Κατ’ αρχάς, να ξεκινήσω από το τελευταίο, το Ταµείο Αλληλο-

βοηθείας. Όντως έχει ασκηθεί ποινική δίωξη, αλλά δεν έχει πε-
ρατωθεί το στάδιο της κύριας ανάκρισης. Ας µην το ξεχνάµε
αυτό. Ένα είναι αυτό. Τα στείλατε στη δικαιοσύνη…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς τι κάνατε ως Γενική
Γραµµατέας του Υπουργείου;

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Εγώ σας άκουσα. Θα µε ακούσετε και εσείς τώρα.

Στείλατε τις υποθέσεις στη δικαιοσύνη. Η δικαιοσύνη κάνει το
έργο της, χωρίς καµµία παρέµβαση από πουθενά. Γιατί ανησυ-
χείτε; Μιλάτε και αναφέρεστε στην κ. διευθύντρια, η οποία ήταν
επί των ηµερών σας ελέγχουσα και ελεγχόµενη. Μπορούσατε να
κλείσετε το ταµείο. Δεν το κάνατε. Επιλέξατε να το ρυθµίσετε
έτσι ώστε ναι µεν να φαίνεται ότι υπάρχει ένα ποσόν το οποίο
µπορεί να χρηµατοδοτεί, αλλά, µε απόφαση του Υπουργού Πο-
λιτισµού, το ποσόν αυτό µπορούσε να φτάσει σε κάποια πολύ
υψηλά επίπεδα.

Επιπλέον -και τώρα απαντώ επί προσωπικού-, το πόρισµα του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, το οποίο επικαλείστε, αναφέ-
ρεται στην περίοδο 2005 - 2017 και συζητά αδικήµατα για την πε-
ρίοδο που δεν ήµουν Γενική Γραµµατέας στο Υπουργείο, όχι για
την περίοδο που ήµουν. Μπορεί να γελάτε, αλλά αυτή είναι η
πραγµατικότητα.

Και να έρθουµε τώρα στα πιο σοβαρά. Εµείς µπορεί να αλλά-
ξαµε τις διοικήσεις. Το θεσµικό πλαίσιο αλλαγής των διοικήσεων
και µάλιστα, ειδικά για το Υπουργείο Πολιτισµού, για να αποµα-
κρύνετε συγκεκριµένους ανθρώπους οι οποίοι δεν ήταν αρεστοί,
το θεσµοθετήσατε εσείς το 2015 µε τον ν.4327, άρθρο 32.

Τέλος, επειδή αναφερθήκατε εκτενώς στο Κεντρικό Αρχαιολο-
γικό Συµβούλιο, κατ’ αρχάς προσβάλλετε επιστήµονες διεθνούς
κύρους µε το να τους θεωρείτε όργανα της εκάστοτε πολιτικής
ηγεσίας. Σας θυµίζω, βέβαια, για δεύτερη φορά, ότι εσείς αλλά-
ξατε το Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµβούλιο αµέσως µετά τις εκλο-
γές. Το άρθρο 42 του ν.3028/2002 λέει ότι δεν επιτρέπεται να
γίνεται απόσπαση, παρά µόνο για λόγους δηµοσίους συµφέρον-
τος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Πόσους αρχαιολόγους έχει
το ΚΑΣ σήµερα;

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Όσους έπρεπε να έχει εκ του νόµου. Η σύνθεση του ΚΑΣ
προβλέπεται εκ του νόµου! 

Το δηµόσιο συµφέρον, κύριε Τζανακόπουλε, εκρίθη ήδη από
το Συµβούλιο της Επικρατείας στην απόφαση του 2016. Γιατί και
τότε, βάσει της απόφασης του 2013, προβλεπόταν απόσπαση
αρχαιοτήτων.

Επιπλέον, όλα µπορούν να γίνουν όταν υπάρχουν µελέτες.

Όταν δεν υπάρχουν µελέτες, η δική σας κυβέρνηση, η δική σας
πολιτική ηγεσία οδήγησε το συµβούλιο να γνωµοδοτήσει επί ανυ-
πόγραφων σχεδίων και επί ασφράγιστων σχεδίων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ,
κυρία Υπουργέ.

Θα δώσω τον λόγο τώρα στον κ. Λιβανό, Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο από τη Νέα Δηµοκρατία και αµέσως µετά έχει ζητήσει
τον λόγο ο κ. Βιλιάρδος.

Θα χρειαστείτε όλο τον χρόνο, κύριε Λιβανέ;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ναι, κυρία

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε Λιβανέ,

έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήρθαµε σήµερα, όπως είπε και

η κυρία Υπουργός, να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο, µία ενσω-
µάτωση οδηγίας που βελτιώνει τη ζωή των συνανθρώπων µας,
των συµπολιτών µας µε αναπηρία για την εισδοχή τους στον
κόσµο του πολιτισµού, όπως είπε πριν η αγαπητή συνάδελφος
εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ και αντ’ αυτού µπαίνουµε σε µια διαµάχη
η οποία δεν ωφελεί κανέναν.

Το πρώτο σχόλιο είναι ότι αυτή ακριβώς η πρόσβαση και η δυ-
νατότητα προσβασιµότητας στα άτοµα µε αναπηρία δεν είναι
προνόµιο της Αριστεράς. Το είπατε, το ξαναείπατε. Αυτή η θέση
ανήκει σε όλους όσοι έχουν αυτή την ευαισθησία. Καλό θα είναι,
λοιπόν, ούτε σε αυτά τα θέµατα, όπως και στα γενικότερα πολι-
τικά, να µην µοιράζετε τον ελληνικό λαό, όπως συνήθως προσπα-
θείτε.

Η Υπουργός κ. Μενδώνη τοποθετήθηκε άρτια και τεχνοκρατικά
στην αρχή. Προεκλήθη από την εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ να απαν-
τήσει σε συγκεκριµένα ζητήµατα, µε προσωπική θα έλεγα αιχµή
και το ίδιο έκανε και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος στη συ-
νέχεια του κόµµατος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Όσο καιρό είµαστε όλοι εδώ σε αυτήν τη Σύνοδο εγώ δεν έχω
δει άλλη φορά Υπουργός να απαντάει τόσο συγκεκριµένα στα
ερωτήµατα που τίθενται και να µην αφήνει και κανένα από αυτά
αναπάντητο. 

Αντί, λοιπόν, να ανεβάζετε τους τόνους και να κάνετε αυτή την
κοµµατική γυµναστική, ελάτε να δούµε ειδικά το τελευταίο. Σας
λέει η κυρία Υπουργός ότι αυτές οι υποθέσεις έχουν πάει στη δι-
καιοσύνη. Πάρτε πάλι τον λόγο και πείτε µας τι φοβάστε από τη
δικαιοσύνη;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εµείς;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ναι, τι είναι

αυτό το οποίο σας κάνει να χοροπηδάτε συνέχεια…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς τι φοβάστε στη «NO-

VARTIS»;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ:…και να εγ-

καλείτε την πολιτική ηγεσία και να µη δέχεστε να αφήσουµε τη
δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της;

Εµένα, αλλά και το σύνολο του ελληνικού λαού µάς οδηγεί στο
συµπέρασµα ότι αυτά που είπε ο σύντροφός σας, ο κ. Πολάκης,
δηλαδή ότι θέλετε να βάλετε τέσσερις χιλιάδες δικαστικούς στο
Σώµα, έτσι ώστε να µπορέσετε να κυβερνήσετε στη δεύτερη
φορά Αριστερά, είναι ο ίδιος ακριβώς λόγος για τον οποίο έρχε-
στε σήµερα εδώ και χοροπηδάτε πάλι για τα ζητήµατα του
Υπουργείου Πολιτισµού.

Να πάµε, λοιπόν, στη δικαιοσύνη µε όλα τα θέµατα αν θέλετε
και για τα ζητήµατα τα οποία…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Με συγχωρείτε, κυρία Πρό-
εδρε, αλλά δεν υπάρχει Υπουργός στην Αίθουσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα έρθει η κυρία Υ-
πουργός. Επιτρέψτε µου να πω ότι άνθρωποι είµαστε, για ένα
δευτερόλεπτο µπορεί να βγει έξω. Νοµίζω ότι έχει ξανασυµβεί
αυτό.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Σε αυτό
λοιπόν το πλαίσιο νοµίζω ότι θα πρέπει να ρίξετε τους τόνους και
να σοβαρευτείτε λίγο.

Σε κάθε περίπτωση εκτοξεύσατε και άλλες κατηγορίες, όπως
κοµµατοκρατία, προσπάθεια κατάληψης της εξουσίας κ.ο.κ.. Δεν
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είµαστε εµείς -και δεν είναι και η Υπουργός, βεβαίως, η οποία
έχει µία τεχνοκρατική αρτιότητα και έτσι συµπεριφέρεται πολι-
τικά όλο από το επτάµηνο που βρίσκεται στην ηγεσία του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού- αυτοί οι οποίοι µιλήσαµε για αλλαγές στους
αρµούς της εξουσίας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αφού εσείς τους έχετε
τους αρµούς.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εσείς έχετε
αυτήν την αντίληψη, εσείς πολιτεύεστε µε αυτόν τον τρόπο και
εσείς καταστρέφετε, παράλληλα µε την οικονοµία και όλη την
πολιτιστική πολιτική, η οποία ήταν ανύπαρκτη επί των ηµερών
σας.

Σε αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο νοµίζω ότι δεν χρειάζεται άλλη
πολλή συζήτηση. Επανέρχεστε, όπως έκανε και ο Αρχηγός σας
το Σαββατοκύριακο, σε µια προσπάθεια δηµιουργίας έντασης
όταν η χώρα έχει ανάγκη για ουσιαστικές απαντήσεις και αλλα-
γές πολιτικής. 

Έγινε και µια πιο ήπια κριτική τοποθέτηση από τους εκπροσώ-
πους της Ελληνικής Λύσης και του Κοµµουνιστικού Κόµµατος,
που ουσιαστικά µπήκαν σε µια µεγαλύτερη ανάλυση των γενικό-
τερων θεµάτων και της γενικότερης πολιτικής που αφορά στα
άτοµα µε αναπηρία και στην ένταξή τους στο κοινωνικό σύνολο. 

Και επειδή η εισηγήτριά µας, η κ. Παπακώστα - Παλιούρα µε
µια εξαιρετική εισήγηση κάλυψε όλο το θέµα της σηµερινής οδη-
γίας, εγώ θα ήθελα να πάρω τη σκυτάλη από τους δύο συναδέλ-
φους -της Ελληνικής Λύσης και του Κοµµουνιστικού Κόµµατος-
που τοποθετήθηκαν σοβαρά και µε αγωνία και να προσπαθήσω
να δώσω µια απάντηση σε αυτό το πλαίσιο, το οποίο εκείνοι έθε-
σαν για το γενικότερο πλαίσιο υποδοµών και την αλλαγή νοοτρο-
πίας για την αντιµετώπιση των συµπολιτών µας µε αναπηρία.

Αυτοί οι συµπολίτες µας, λοιπόν, στην Ελλάδα υφίστανται δια-
χρονικά µια διακριτική µεταχείριση από το κράτος, αλλά και από
τους ίδιους τους συµπολίτες τους, µια µεταχείριση που συχνά
κάνει όλους αυτούς τους συµπολίτες µας να αισθάνονται ως παι-
διά ενός κατώτερου Θεού, απόµαχοι της ζωής, µε συνέπεια να
κλείνονται στον εαυτό τους και να ωθούνται στο περιθώριο της
κοινωνίας.

Με τον τρόπο αυτό, όµως, η κοινωνία µας ουσιαστικά στερεί-
ται εξαιρετικά ταλέντα, ανθρώπους µε µοναδικές ικανότητες και
δεξιότητες που θα µπορούσαν να συµβάλλουν δηµιουργικά στην
ανάπτυξη της πατρίδας µας σε όλα τα επίπεδα.

Σε µια πρόσφατη συνεδρίαση της υποεπιτροπής για τα θέµατα
των ατόµων µε αναπηρία παρουσιάστηκαν ορισµένα στοιχεία
που πρέπει να αποτελέσουν πηγή σοβαρού προβληµατισµού για
όλους µας και να µας οδηγήσουν στο να πράξουµε. Σε αυτή την
κατεύθυνση ακριβώς µίλησαν και οι δύο συνάδελφοι πριν.

Συγκεκριµένα, σύµφωνα µε στοιχεία της ΕΣΑΜΕΑ, έξι στους
δέκα συµπολίτες µας µε σοβαρή αναπηρία ζουν στο φάσµα της
φτώχειας και του αποκλεισµού. Το 42,8% του πληθυσµού µε
βαριά αναπηρία από δεκαέξι χρόνων ως πενήντα εννέα διαβιεί
σε νοικοκυριά µε σοβαρό βαθµό υποαπασχόλησης.

Τα νούµερα αυτά είναι προφανώς νούµερα ντροπής για όλους
µας, για όλη την ελληνική κοινωνία και για όλους όσοι πέρασαν
από αυτά τα έδρανα. Είναι νούµερα που αποδεικνύουν ότι σή-
µερα, στην αυγή της τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης, στην
εποχή της ραγδαίας εξέλιξης της τεχνολογίας και των δυνατο-
τήτων που αυτή προσφέρει, η χώρα µας αδιαφορεί, αδιαφορεί
για σχεδόν ένα εκατοµµύριο συµπολίτες µας, όσοι είναι περίπου
οι άνθρωποι µε κάποιας µορφής αναπηρία στην Ελλάδα. 

Οφείλουµε, λοιπόν, όλοι να δράσουµε, να λάβουµε µέτρα,
ώστε να επιτρέψουµε στους συµπολίτες µας να επανέλθουν στην
κοινωνική και πολιτική ζωή, να αισθανθούν πολίτες ισότιµοι µε
τους άλλους και όχι υποδεέστεροι. Ήδη, η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας εργάζεται σκληρά προς αυτή την κατεύθυνση. 

Τον Δεκέµβριο του 2019 χορηγήθηκε στους ανθρώπους µε
αναπηρία δίχως κανέναν περιορισµό το κοινωνικό µέρισµα, µια
µικρή οικονοµική ενίσχυση σε ανθρώπους, βέβαια, που δίνουν
έναν τιτάνιο αγώνα. Παράλληλα, όµως, όπως και σε άλλους το-
µείς, αναλάβαµε το δύσκολο έργο να προβούµε στην εκ βάθρων
αναδιοργάνωση της κρατικής πολιτικής και σε αυτόν τον τοµέα.

Προς τον σκοπό αυτό, σας θυµίζω, ορίστηκε εθνικός συντονι-

στής για τα δικαιώµατα των ατόµων µε αναπηρία ο Υπουργός
Επικρατείας, ο κ. Γεραπετρίτης, µε βασική του αποστολή να δη-
µιουργήσει ένα εθνικό σχέδιο δράσης για τα δικαιώµατα των ατό-
µων µε αναπηρία, ένα σχέδιο τοµή που θα περιέχει όλες τις
δεσµεύσεις της χώρας µας από την ευρωπαϊκή διεθνή νοµοθεσία
για τα δικαιώµατα των ΑΜΕΑ.

Ήδη βρίσκεται σε πλήρη εξέλιξη ο σχεδιασµός για την υλο-
ποίηση αυτής της πολιτικής. Τον Ιανουάριο συγκροτήθηκε ειδική
τεχνική επιτροπή µε φορείς από όλα τα εµπλεκόµενα Υπουργεία,
ενώ ήδη τον τρέχοντα µήνα υλοποιείται σε όλα τα Υπουργεία η
χαρτογράφηση όλων των υπηρεσιών και φορέων που απασχο-
λούνται µε τα άτοµα µε αναπηρία, ώστε να σταµατήσει η πολυ-
διάσπαση των αρµοδιοτήτων. 

Αφού ολοκληρωθεί αυτή η ενέργεια, θα οριστούν οι φορείς
που θα επικοινωνούν ακριβώς µε τα άτοµα µε αναπηρία, ενώ
µέχρι το τέλος του 2020 -αυτό είναι το πρόγραµµά µας- θα έχει
ολοκληρωθεί το εθνικό σχέδιο δράσης, ένα σχέδιο που θα παρέ-
χει τη συγκρότηση της εθνικής αρχής για την προσβασιµότητα
και θα ενσωµατώνει όλες τις συστάσεις για τα δικαιώµατα των
ατόµων µε αναπηρία που έχουν γίνει στη χώρα µας. 

Στη µεγάλη αυτή προσπάθεια για να αλλάξουµε τον τρόπο αν-
τιµετώπισης των αναπήρων στην πατρίδα µας προφανώς χρει-
αζόµαστε ο ένας τον άλλον, χρειαζόµαστε συµµάχους. Για τον
σκοπό αυτό καλούµε από την πλευρά της Κυβέρνησης και της
Νέας Δηµοκρατίας όλες και όλους µέσα σε αυτήν την Αίθουσα
να στηρίξετε αυτήν την προσπάθεια, να συµµετέχετε µε γόνιµες
ιδέες και προτάσεις και όχι αυτού του είδους την αντιπολίτευση,
που κάνατε πάλι σήµερα, έστω και για λίγα λεπτά, ώστε να µπο-
ρέσουµε να αλλάξουµε πραγµατικά τις συνθήκες ζωής για τους
χιλιάδες συµπολίτες µας µε αναπηρία, να δηµιουργήσουµε τις
κατάλληλες συνθήκες για την οµαλή ένταξή τους στο κοινωνικό
σύνολο, να αξιοποιήσουµε τις γνώσεις τους και το ταλέντο τους.

Η συναίνεση γύρω από το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί µόνο
αχτίδα φωτός, ότι δηλαδή µπορεί το πολιτικό σύστηµα στα µε-
γάλα, στα σπουδαία να παραγάγει έργο και όχι µίζερη κοκορο-
µαχία, να οδηγήσει τη χώρα µας µπροστά. Διότι, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, δεν έχουµε το δικαίωµα -άσχετα από πολιτι-
κές αντιπαραθέσεις- να αποκλείουµε κανέναν από την κοινωνία.
Αντιθέτως έχουµε την υποχρέωση να δουλέψουµε όλοι σκληρά
για να ρίξουµε τα όποια διαχωριστικά τείχη υπάρχουν ακόµα και
δυστυχώς είναι αυτά πολλά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Βιλιάρδος από την Ελληνική Λύση ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, νοµίζω πως είναι ντροπή να φέρνουµε συνεχώς

και προσχηµατικά νοµοσχέδια, επειδή µας το επιβάλλει η Ευρω-
παϊκή Ένωση και ως συνήθως µε πολυετή καθυστέρηση.

Το νοµοσχέδιο τώρα αφορά την ενσωµάτωση µιας ακόµα οδη-
γίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά µε ορισµένες επιτρεπό-
µενες χρήσεις ορισµένων προστατευόµενων έργων και άλλων
αντικειµένων προστασίας, δυνάµει δικαιωµάτων πνευµατικής
ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµάτων προς όφελος των τυ-
φλών, των αµβλυώπων και ατόµων µε άλλα προβλήµατα ανάγνω-
σης εντύπων, επιπροσθέτως στην τροποποίηση της οδηγίας του
2001 για την εναρµόνιση ορισµένων πτυχών του δικαιώµατος του
δηµιουργού και συγγενικών δικαιωµάτων στην κοινωνία της πλη-
ροφορίας.

Ειδικότερα, µεταξύ άλλων, αναφέρεται στα εξής: Πρώτον,
προσδιορίζει το πεδίο εφαρµογής του υπό ψήφιση σχεδίου
νόµου και παρατίθενται ορισµοί που είναι αναγκαίοι για την κα-
τανόηση των σχετικών ρυθµίσεων.

Δεύτερον, παρέχει τη δυνατότητα όχι µόνο σε αρµόδιους φο-
ρείς, αλλά και σε επωφελουµένους ή πρόσωπα που ενεργούν για
λογαριασµό επωφελούµενου χωρίς άδεια του δηµιουργού του
έργου και χωρίς αµοιβή να διενεργούν κάθε πράξη που είναι ανα-
γκαία, προκειµένου να µπορούν να παράγουν αντίγραφο σε προ-
σβάσιµο µορφότυπο έργου, το οποίο προορίζεται για αποκλει-
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στική χρήση από τους ίδιους.
Τρίτον, προβλέπεται ότι κάθε αντίγραφο σε προσβάσιµο µορ-

φότυπο πρέπει να πληροί την προϋπόθεση του σεβασµού, της
ακεραιότητας του έργου, λαµβανοµένων υπ’ όψιν των αλλαγών
που απαιτούνται, προκειµένου το έργο να καταστεί προσβάσιµο
σε διαφορετικό µορφότυπο.

Τέταρτον, καθορίζονται οι υποχρεώσεις των αρµοδίων φορέων
στην περίπτωση που προβαίνουν στις ανωτέρω πράξεις.

Πέµπτον, διευκρινίζεται ότι οι δικαιούχοι λαµβάνουν την ίδια
αποζηµίωση, για τις ρυθµιζόµενες από τις διατάξεις του υπό ψή-
φιση σχεδίου νόµου, χρήσης εκπαιδευτικών συγγραµµάτων πρω-
τοβάθµιας, δευτεροβάθµιας και τριτοβάθµιας εκπαίδευσης µε
αυτή που λαµβάνουν για χρήσεις ιδίων συγγραµµάτων οι µη επω-
φελούµενοι. 

Έκτον, επιτρέπεται η αναπαραγωγή, παρουσίαση και διάθεση
έργου στο κοινό χωρίς άδεια του δικαιούχου και χωρίς αµοιβή
προς όφελος κωφών, όταν οι χρήσεις αυτές συνδέονται άµεσα
µε την αναπηρία τους και δεν έχουν εµπορικό χαρακτήρα στον
βαθµό που απαιτείται λόγω της αναπηρίας αυτής.

Τέλος, τίθεται η έναρξη ισχύος του υπό ψήφιση σχεδίου νό-
µου, ενώ από τις προτεινόµενες διατάξεις δεν προκαλούνται δη-
µοσιονοµικές επιπτώσεις επί του κρατικού προϋπολογισµού και
των προϋπολογισµών των λοιπών φορέων της γενικής κυβέρνη-
σης.

Ο συνάδελφος τα ανέλυσε λεπτοµερώς και ανέφερε τις επι-
σηµάνσεις µας, οπότε εµείς θα αναφερθούµε στην πρόσφατη
ερώτηση που απηύθυνα στον κ. Καραµανλή σχετικά µε τη µετα-
φορά του αεροδροµίου του Ηρακλείου στο Καστέλι.

Η πρώτη του απάντηση ήταν να µε χαρακτηρίσει αριστερό,
προφανώς επειδή η Κυβέρνηση δεν έχει καθόλου περιβαλλοντι-
κές ευαισθησίες, ενώ θεωρεί πως το ενδιαφέρον οποιουδήποτε
για το περιβάλλον σηµαίνει αυτόµατα ότι έχει αριστερές πεποι-
θήσεις, κάτι που, κατά τη γνώµη µου, είναι απαράδεκτο!

Οι βασικές µου, όµως, αντιρρήσεις δεν αφορούσαν τόσο το
περιβάλλον όσο το θέµα των οικονοµικών, επειδή θεωρώ πως
είναι ασύµφορη η µεταφορά του αεροδροµίου, ενώ είναι πολύ
πιο συµφέρουσα η βελτίωσή του.

Όταν διαπίστωσα δε πως ο νικητής του διαγωνισµού ήταν η
µοναδική εταιρεία που έλαβε µέρος -αλήθεια, τι διαγωνισµός
είναι αυτός µε έναν µόνο συµµετέχοντα- και η ίδια που κέρδισε
τον διαγωνισµό για το καζίνο στο Ελληνικό ήταν λογικό να εκ-
φράσω τις επιφυλάξεις µου. Η απάντησή του ήταν πως ο διαγω-
νισµός διενεργήθηκε από τον ΣΥΡΙΖΑ, ότι το κράτος έχει συ-
νέχεια και, εποµένως, η πολιτική του είναι σωστή, επειδή διενερ-
γήθηκε από την προηγούµενη κυβέρνηση.

Παρέθεσα δε το πολύ πιο ακριβό κόστος κατασκευής του ανά
επιβάτη συγκριτικά µε το «Ελευθέριος Βενιζέλος» -ανά επιβάτη
και όχι όσον αφορά το θέµα του µεγέθους- σηµειώνοντας, µε-
ταξύ άλλων, πως στο τελευταίο υπήρξαν τεράστιες υπερτιµολο-
γήσεις εκ των υστέρων, όπως συνηθίζουν οι κατασκευαστικές
µόνο στην Ελλάδα, οπότε θα έπρεπε να προσεχθούν.

Επειδή τώρα µου ανέφερε την, κατά τη γνώµη του, ιδανική πώ-
ληση των δεκατεσσάρων κερδοφόρων αεροδροµίων στην κρα-
τική γερµανική «FRAPORT» -κατά τη δική µου άποψη, ήταν ξε-
πούληµα µε µια σκανδαλώδη σύµβαση-, επικαλούµενος τον εκ-
συγχρονισµό του αεροδροµίου της Θεσσαλονίκης και χωρίς να
µου δοθεί χρόνος απάντησης, θα ήθελα εδώ να αναφέρω τα
εξής:

Η «FRAPORT GREECE», εκτός του ότι αγόρασε τα αεροδρό-
µια µε δανεικά από τις ελληνικές τράπεζες, έλαβε τη µεγαλύτερη
απ’ ευθείας χρηµατοδότηση µετά τις ελληνικές τράπεζες από την
Ευρωπαϊκή Ένωση, ακολουθούµενη από την επίσης γερµανική
«COSMOTE», που πήρε 150 εκατοµµύρια. Για την αναβάθµιση
των ελληνικών αεροδροµίων η «FRAPORT» έλαβε 280 εκατοµµύ-
ρια για επένδυση 400 εκατοµµυρίων, χρήµατα φυσικά που θα τα
έπαιρνε η Ελλάδα.

Σας το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, θα αναφέρω πως µε το θέµα των αεροδροµίων έχει
ασχοληθεί εντατικά η Διεθνής Διαφάνεια, ερευνώντας τις ύπο-
πτες, συχνά πολύ βρώµικες, περιπτώσεις συναλλαγών όσον
αφορά τη βιοµηχανία των ιδιωτικοποιήσεων της Ευρώπης, όπως
την αναφέρει χαρακτηριστικά.

Καταθέτω την πρώτη σελίδα στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αµέσως µετά δε την εξαγορά, η «FRAPORT» αύξησε τα τέλη
ανά επιβάτη από 0,30 σεντς στα 16,74 ευρώ ή σε άλλα από 12,30
στα 13 ευρώ, όπως της επέτρεπε η σκανδαλώδης σύµβαση, µε
τον µέσο όρο των τελών να βρίσκονται πλέον στα 14,50 ευρώ.

Όσον αφορά δε τις άγονες γραµµές, το κράτος θα υποχρεω-
θεί να πληρώσει αρκετά χρήµατα, όπως στην περίπτωση της
κρατικής ιταλικής που εξαγόρασε την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» κυριολεκτικά
έναντι πινακίου φακής, ενώ ο Υπουργός Υποδοµών της υποσχέ-
θηκε 50 εκατοµµύρια ευρώ για δεκαπέντε χρόνια, δηλαδή 750
εκατοµµύρια για τις άγονες γραµµές, όταν οι Ιταλοί αγόρασαν
µόλις για 40 - 45 εκατοµµύρια ολόκληρη την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ».

Όταν δε ολοκληρωθούν οι εργασίες αναβάθµισης των αερο-
δροµίων µε τα κεφάλαια από το πακέτο ΕΣΠΑ Γιούνκερ και της
Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων, που θα µπορούσε να πάρει
η Ελλάδα, τα τέλη θα αυξηθούν ξανά στα 18 ευρώ, ενώ έχουν
ήδη αυξηθεί σε ορισµένα αεροδρόµια που έγιναν κάποια έργα
για τα µάτια του κόσµου, όπως στα Χανιά, στην Καβάλα και στη
Ζάκυνθο.

Οφείλουµε να σηµειώσουµε επιπλέον ότι δεν έχουν γίνει γνω-
στά τα οικονοµικά στοιχεία των δεκατεσσάρων αεροδροµίων
πριν το ξεπούληµά τους, ενώ δεν υπάρχει ούτε πλήρης γνώση
της σύµβασης.

Εάν όλα αυτά είναι τα βασικά χαρακτηριστικά του λελογισµέ-
νου φιλελευθερισµού της Κυβέρνησης -έτσι όπως το ονόµασε ο
Υπουργός Μεταφορών και Υποδοµών- τότε µπορεί εύκολα να
προβλέψει κανείς πού θα οδηγηθεί η Ελλάδα, καθώς, επίσης,
πού θα καταλήξουν τα ιδιωτικά και δηµόσια περιουσιακά µας
στοιχεία, έχοντας δε και την άποψη ότι ειδικά όσον αφορά τους
µαζικούς πλειστηριασµούς υπό το νέο πτωχευτικό καθεστώς από
την 1η Μαΐου αποτελούν απαραίτητη προϋπόθεση του σχεδίου
«ΗΡΑΚΛΗΣ», της συµπαιγνίας, δηλαδή, της Κυβέρνησης και των
τραπεζών.

Κλείνοντας, θα αναφερθώ στο µεγαλύτερο ίσως πρόβληµα της
Ελλάδας, στο δηµογραφικό, µεταξύ άλλων ως αποτέλεσµα των
µνηµονίων –και το τονίζω, µεταξύ άλλων ως αποτέλεσµα των
µνηµονίων- που µας επιβλήθηκαν, µε βάση στοιχεία της πρόσφα-
της αναλογιστικής µελέτης που στηρίχθηκαν σε στοιχεία της EU-
ROSTAT.

Εν προκειµένω, προβλέπεται η δηµογραφική κατάρρευση της
Ελλάδας, χωρίς καµµία διάθεση υπερβολής, και της Ευρώπης µε
την παράλληλη µεγάλη αύξηση της µετανάστευσης.

Σύµφωνα µε την EUROSTAT, ο πληθυσµός της Ελλάδας από
δέκα εκατοµµύρια επτακόσιες είκοσι εννιά χιλιάδες το 2018 µει-
ώνεται σε οχτώ εκατοµµύρια τετρακόσιες πενήντα τρεις χιλιάδες
το 2070, ενώ η νέα µετανάστευση θα αυξηθεί στα εννιακόσιες χι-
λιάδες άτοµα. Δηλαδή, από εννιακόσιες έντεκα χιλιάδες εννια-
κόσιους είκοσι εννιά ξένους, σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία
στην Ελλάδα, το 2018 έναντι πληθυσµού δέκα εκατοµµυρίων
επτακοσίων είκοσι εννιά χιλιάδες, το 2070 οι ξένοι µετανάστες
επίσηµα θα φτάσουν στο ένα εκατοµµύριο επτακόσιες εξήντα έξι
πεντακόσιες τριάντα ένα έναντι πληθυσµού οκτώ εκατοµµυρίων
τετρακοσίων εβδοµήντα επτά χιλιάδων ατόµων. 

Θα µιλήσουµε και σε ποσοστά που θα φτάσουν. Μιλάµε πάντα
µε επίσηµα στοιχεία, τα οποία πολλοί από µας δεν πιστεύουν,
γνωρίζοντας τι ακριβώς συµβαίνει. Για παράδειγµα, δεν πιστεύ-
ουµε ότι η παράνοµη µετανάστευση του τελευταίου χρόνου είναι
στις εβδοµήντα ή στις ογδόντα χιλιάδες που λέγεται επίσηµα,
αλλά πολύ µεγαλύτερη. Με βάση, λοιπόν, τα επίσηµα στοιχεία
από το 8,5% σήµερα, το 2070 θα φτάσει στο 21,2%. Όλοι γνωρί-
ζουµε ότι καµµία χώρα δεν µπορεί να ανταπεξέλθει µε ξένους
µετανάστες πάνω από το 10% του πληθυσµού της. 
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Ειδικά όσον αφορά τώρα τη µαζική µετανάστευση των νέων
µας, κυρίως προς τη Γερµανία, θα αναφέρω τα εξής για όσους
θέλουν να καταλάβουν:

«Ο στόχος είναι η µείωση του πληθυσµού µε έξωση και βίαιη
µετανάστευση σε τόσο µικρό αριθµό, ώστε οι ξένοι επιχειρηµα-
τίες να µπορούν να λειτουργήσουν µε ασφάλεια. Έχουν κοινό
συµφέρον να µετατρέψουν τη ξένη χώρα σε βοσκοτόπια που θα
προµηθεύουν τη δική τους χώρα µε κρέας και µαλλί στις φθηνό-
τερες δυνατές τιµές. Λόγω της συνεχώς αυξανόµενης συγκέν-
τρωσης της ιδιοκτησίας, η ξένη χώρα στέλνει διαρκώς το δικό
της πλεονασµατικό εργατικό δυναµικό στη δική τους αγορά ερ-
γασίας και συνεχώς µειώνει τους µισθούς και τη θέση των εργα-
ζοµένων στη χώρα τους».

Τα παραπάνω γράφτηκαν από τον Καρλ Μαρξ το 1870 σχετικά
µε την κατάσταση στην Ιρλανδία, σε σχέση µε την εµπλοκή του
αγγλικού κεφαλαίου εκεί στα χρόνια µετά τον µεγάλο λιµό του
1845 - 1850 και τη µαζική έξοδο του ιρλανδικού πληθυσµού.

Στον Μαρξ, άλλωστε, αποδίδεται και η εξής φράση: «Οι οικο-
νοµικοί µετανάστες είναι ο δούρειος ίππος του κεφαλαίου για
την άλωση των εργασιακών κατακτήσεων των ντόπιων».

Εάν τώρα στη θέση της Ιρλανδίας τοποθετήσει κανείς την Ελ-
λάδα και στη θέση της Αγγλίας τη Γερµανία, θα καταλάβει τι
ακριβώς συµβαίνει στη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ζητήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Καµίνης και αµέσως µετά θα περά-
σουµε στους συναδέλφους.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψτε, κατ’ αρχάς, να αναφερθώ στο θέµα της κα-

τασκευής κλειστών κέντρων στα νησιά του Αιγαίου. Το βασικό
µέγεθος σε µία δηµοκρατική διακυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι η εµπιστοσύνη. Αυτός είναι ο θεµελιώδης δε-
σµός, που συνδέει τον πολίτη µε τον αντιπρόσωπό του στη Βου-
λή, αυτή τελικά είναι και η θεµελιώδης σχέση πάνω στην οποία
βασίζεται η δηµοκρατία. Άπαξ και διαρραγεί αυτός ο δεσµός εµ-
πιστοσύνης, η σχέση του πολίτη µε τον Βουλευτή του υφίσταται
καίριο πλήγµα.

Εδώ, όµως, το θέµα της αξιοπιστίας αποκτά πολύ µεγαλύτερη
εµβέλεια. Αφορά την Κυβέρνηση στο σύνολό της. Προεκλογικά,
η Νέα Δηµοκρατία µοίραζε αφειδώς υποσχέσεις στους νησιώτες
ότι άπαξ και αναλάβει την εξουσία θα αποσυµφορήσει αµέσως
τα νησιά. Η κατασκευή των κλειστών κέντρων στα νησιά σήµερα
δεν πλήττει απλώς το προσωπικό κύρος του αρµόδιου για τη µε-
τανάστευση Υπουργού, δεν διαρρηγνύει µόνο τον δεσµό του
ιδίου µε τους Χιώτες συµπατριώτες και εκλογείς του, αλλά κα-
ταρρακώνει το κύρος της ίδιας της Κυβέρνησης και κατ’ επέ-
κταση πλήττει το δηµοκρατικό πολίτευµα. Πόσω µάλλον όταν ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός τον περασµένο Ιούλιο από τη Σάµο, έξι
µέρες πριν από τις εκλογές, διαβεβαίωνε τους Σάµιους ότι συ-
νάπτει µαζί τους µία «συµφωνία αλήθειας», όπως την αποκάλεσε,
η οποία προέβλεπε άµεσα εφαρµόσιµα µέτρα για την αποσυµ-
φόρηση των νησιών. 

Δυστυχώς, όµως, δεν είναι µόνο η αξιοπιστία της Κυβέρνησης
που βγαίνει καταρρακωµένη από αυτή την ιστορία. Η εξαπάτηση
που υπέστησαν οι κάτοικοι των νησιών παραβιάζει και τη συνταγ-
µατική αρχή της ισότητας των Ελλήνων ενώπιον του νόµου. 

Αυτό το είχα ήδη τονίσει επανειληµµένα τις ηµέρες που συζη-
τούσαµε εδώ, στην Εθνική Αντιπροσωπεία, το νοµοσχέδιο για το
άσυλο. Είχα πει τότε πως δεν είναι δυνατόν στο προσφυγικό να
ζητάµε σε όλα τα ευρωπαϊκά fora την αλληλεγγύη των Ευρω-
παίων εταίρων µας κι εµείς εδώ, στο εσωτερικό της χώρας, να
καθιερώνουµε µία Ελλάδα δύο ταχυτήτων, να εισάγουµε, δη-
λαδή, µία απαράδεκτη διάκριση µεταξύ των Ελλήνων της νησιω-
τικής Ελλάδας, οι οποίοι καλούνται να φέρουν όλο το βάρος του
προσφυγικού, και των άλλων Ελλήνων, εκείνων της ηπειρωτικής
χώρας, που απαλλάσσονται από την υποχρέωση πατριωτικής αλ-
ληλεγγύης την οποία φέρουν.

Η Κυβέρνηση τρέφει την αυταπάτη ότι µπορεί µε τη βία και τον

αυταρχισµό να επιβάλει τις επιλογές της. Αυτή τη στιγµή που µι-
λάµε εµείς εδώ στον Βροντάδο της Χίου οι κάτοικοι είναι έξαλλοι.
Οι κατ’ εξοχήν φιλήσυχοι Χιώτες έχουν βγει στους δρόµους και
θα αντισταθούν µε κάθε νόµιµο µέσο απέναντι στον αυταρχισµό
της Κυβέρνησης. Μιλώ για νόµιµο µέσο, γιατί στην ουσία πρό-
κειται για νόµιµη άµυνα ενός ειρηνικού πληθυσµού απέναντι στην
άδικη επίθεση που υφίσταται.

Η κυβερνητική επίθεση είναι άδικη, γιατί, όπως είπα, βασίζεται
στην πολιτική εξαπάτηση των νησιωτών και στην ηθική προ-
σβολή, που υφίστανται από µία Κυβέρνηση αυταρχική, που τους
µεταχειρίζεται σαν να ήταν πολίτες δεύτερης κατηγορίας. Καµ-
µία κυβερνητική ενέργεια, κανένα στρατόπεδο, κλειστό ή ανοι-
χτό, δεν πρόκειται να στεριώσει, εάν προσκρούει στην καθολική
αντίδραση των κατοίκων. 

Καταφέρατε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, να στρέψετε
εναντίον σας ολόκληρες τοπικές κοινωνίες. Ξέρετε γιατί; Γιατί οι
άνθρωποι αισθάνονται ταπεινωµένοι. Τσαλακώσατε την αξιοπρέ-
πειά τους, γιατί τους µεταχειρίζεστε σαν να είναι ραγιάδες. Αυτή
την ταπείνωση, αυτόν τον εξευτελισµό, ουδείς τον ανέχεται. 

Θα ήθελα να πω και µερικά πράγµατα για το νοµοσχέδιο. Επί
της αρχής, είναι ένα θετικό βήµα προς τα εµπρός κι όσο µικρό κι
αν είναι, όσο αργά κι αν γίνεται, δεν µπορεί παρά να είναι θετικό,
πόσω µάλλον όταν είναι και συνταγµατική µας υποχρέωση που
απορρέει και από τον Χάρτη Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, στην κατεύθυνση της κατοχύρωσης του δι-
καιώµατος των ατόµων µε αναπηρία, στην πλήρη κοινωνική και
επαγγελµατική ένταξη και συµµετοχή µε όρους ισότητας. Όταν
µάλιστα αυτό το βήµα γίνεται για να διασφαλίσει την πρόσβαση
ενός τµήµατος της ελληνικής κοινωνίας, ανθρώπους που έχουν
προβλήµατα όρασης, στον πολιτισµό, τότε δεν µπορεί παρά να
είµαστε και εµείς θετικοί.

Βεβαίως, τέθηκαν και από τον εισηγητή µας, τόσο στην επι-
τροπή όσο κι εδώ στην Ολοµέλεια, κάποιες επιφυλάξεις. Γιατί ο
ρόλος του νοµοθέτη, εν προκειµένω, είναι να διασφαλίσει πα-
ράλληλα και την προστασία των πνευµατικών και συγγενικών δι-
καιωµάτων.

Υπάρχουν κι έχουν διατυπωθεί και σοβαρές επιφυλάξεις και
προβληµατισµοί από οργανώσεις αναπήρων κ.λπ., για τα ακαδη-
µαϊκά συγγράµµατα και τα συγγράµµατα ξένων γλωσσών και
γνωρίζουµε όλοι µας πως αυτό είναι ένα κόστος στο οποίο πολ-
λοί δεν µπορούν να ανταποκριθούν. Η πολιτεία οφείλει γι’ αυτό
να µεριµνήσει. 

Έρχοµαι επί των ρυθµίσεων. Όσον αφορά το άρθρο 1, στην
επιτροπή ακούσαµε µε προσοχή και τις θέσεις των εκδοτών και
τις θέσεις των ακαδηµαϊκών βιβλιοθηκών για τις προδιαγραφές
κάθε φορέα. Οφείλουµε να βρούµε µία χρυσή τοµή για να είναι
λειτουργική η ρύθµιση.

Στο άρθρο 4, η πρόβλεψη του νοµοθέτη για πρόσβαση του
ωφελούµενου σε αντίγραφο προσβάσιµου µορφότυπου έργου
χωρίς άδεια και αµοιβή του δηµιουργού, είναι θετική. Ωστόσο, η
Εθνική Οµοσπονδία Τυφλών έχει ζητήσει διευκρινίσεις για το
ποιος φορέας είναι υπεύθυνος για τη χορήγηση των συγγραµ-
µάτων των προπτυχιακών και µεταπτυχιακών φοιτητών και υπο-
ψηφίων διδακτόρων.

Στο άρθρο 7 η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Αναπηρία, η
Εθνική Οµοσπονδία Τυφλών και ο Πανελλήνιος Σύνδεσµος Τυ-
φλών έχουν εκφράσει τους προβληµατισµούς τους που εδρά-
ζονται σε λογικά επιχειρήµατα. Οι φορείς που παράγουν εκπαι-
δευτικά βιβλία πρωτοβάθµιας, δευτεροβάθµιας και τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης σε προσβάσιµο µορφότυπο για φοιτητές µε οπτική
αναπηρία υποχρεούνται να καταβάλλουν στους δικαιούχους την
ίδια αποζηµίωση, όπως συµβαίνει και µε τα συµβατικά βιβλία.
Αυτό δηµιουργεί ζητήµατα άνισης µεταχείρισης που κατανοούµε
όλοι µας.

Στην τριτοβάθµια εκπαίδευση τα πράγµατα είναι χειρότερα,
καθώς δεν υπάρχει ενιαίος φορέας έκδοσης των ακαδηµαϊκών
συγγραµµάτων, ενώ συχνά οι φοιτητές καταφεύγουν σε πλήθος
συγγραµµάτων. Σήµερα, τα ίδια τα ιδρύµατα µετατρέπουν µέρος
του εκπαιδευτικού τους υλικού σε προσβάσιµο µορφότυπο, κάτι
το οποίο ενδέχεται µε την παρούσα διάταξη να λειτουργήσει ως
αντικίνητρο. Θα πρέπει να µην εξαιρούνται, αλλά να εµπίπτουν
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στη ρύθµιση, όχι µόνο τα ακαδηµαϊκά συγγράµµατα, αλλά και τα
συγγράµµατα ξένων γλωσσών.  

Στο άρθρο 8 η επέκταση των ρυθµίσεων και για τους κωφούς
είναι θετική.

Το Κίνηµα Αλλαγής έχει επισηµάνει τα σηµεία στα οποία χρει-
άζονται διευκρινίσεις, ενδεχοµένως και κάποιες αλλαγές, αλλά
φυσικά τασσόµαστε υπέρ του νοµοσχεδίου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» τριάντα µία
µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γε-
νικό Λύκειο «Ελευθερίου Βενιζέλου» Χανίων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η συνάδελφος κ. Βέττα από τον ΣΥΡΙΖΑ, για
επτά λεπτά.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Έχουµε καταθέσει επίκαιρη επερώτηση για όλα τα θέµατα,

που αφορούν τον πολιτισµό και ελπίζουµε ότι θα έχουµε συγκε-
κριµένες απαντήσεις από την κυρία Υπουργό γι’ αυτά τα ερωτή-
µατα που έχουµε θέσει. Οπότε θα ήθελα να αξιοποιήσω τον
χρόνο µιλώντας για την οδηγία και τα ΑΜΕΑ, κάνοντας όµως, για
την αποκατάσταση της αλήθειας, µία µικρή αναφορά. Στη Θεσ-
σαλονίκη σήµερα στο ΑΠΘ παρουσιάστηκαν σε ανοιχτή εκδή-
λωση οι δήθεν ανύπαρκτες µελέτες του 2017 για τη συνύπαρξη
των αρχαίων και του µετρό. Και παρουσιάστηκαν από τους ίδιους
τους µελετητές που δήθεν δεν τις είχαν υπογράψει, όπως υπο-
στήριξε η κυρία Υπουργός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οδηγία που συζητούµε σή-
µερα αφορά τα θεµελιώδη δικαιώµατα των ατόµων µε προβλή-
µατα ανάγνωσης εντύπων, όπως αυτά άλλωστε αναγνωρίζονται
στον Χάρτη των Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και στη Σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών για τα δικαιώµατα
των ατόµων µε αναπηρία.

Πιο συγκεκριµένα αφορά τους τυφλούς, τα άτοµα µε µη ανα-
στρέψιµη αµβλυωπία, τα άτοµα µε αντιληπτικές ή αναγνωστικές
αναπηρίες συµπεριλαµβανοµένης της δυσλεξίας ή οποιεσδή-
ποτε άλλες µαθησιακές δυσκολίες και τα άτοµα που δεν µπο-
ρούν λόγω σωµατικής αναπηρίας να κρατήσουν στα χέρια τους
ή να χειριστούν βιβλία ή να εστιάσουν ή να µετακινήσουν το
βλέµµα τους έτσι ώστε να είναι σε θέση να διαβάσουν κανονικά
και σε αποδεκτό βαθµό έντυπα έργα.

Στόχος της παρούσας oδηγίας είναι συνεπώς να βελτιωθεί η
διαθεσιµότητα βιβλίων, ηλεκτρονικών βιβλίων, εξειδικευµένων
επιθεωρήσεων, εφηµερίδων, περιοδικών και άλλων γραπτών κει-
µένων ή άλλου έντυπου υλικού σε µορφότυπους, που καθιστούν
τα έργα και το υλικό προσβάσιµα στα άτοµα αυτά µε την ίδια ευ-
χέρεια όπως και στα άτοµα χωρίς τέτοια αναπηρία.

Ωστόσο, µε το άρθρο 2 του παρόντος νοµοσχεδίου αντικαθί-
σταται ο τίτλος του άρθρου 28Α του ν.2121/1993 που ήταν: «Ανα-
παραγωγή προς όφελος τυφλών και κωφαλάλων» µε τον τίτλο:
«Επιτρεπόµενες χρήσεις προς όφελος εντυποαναπήρων και ατό-
µων µε άλλες αναπηρίες». Χρησιµοποιείται, δηλαδή, ο όρος «εν-
τυποανάπηροι», που δεν υπάρχει στο κείµενο της οδηγίας και
ενδεχοµένως περιορίζει το εύρος των περιπτώσεων στις οποίες
αυτή αναφέρεται. Ενώ παρακάτω στο άρθρο 8 µε τίτλο: «Κωφοί»
-που θα ενσωµατωθεί ως παράγραφος 12 στο άρθρο 28α- µετά
την τροποποίησή του γίνεται σαφές ότι στα άτοµα µε άλλες ανα-
πηρίες -που αναφέρει ο τίτλος- θα περιλαµβάνονται τελικά µόνο
οι κωφοί και καµµία άλλη κατηγορία ατόµων µε αναπηρία. Έτσι
κατά τη γνώµη µας περιορίζεται τεχνηέντως, αλλά αισθητά, το
πεδίο εφαρµογής του νοµοσχεδίου. 

Στο αντίστοιχο άρθρο 2 του νοµοσχεδίου, που είχε καταθέσει
η προηγούµενη κυβέρνηση τον Ιούνιο του 2019 και δεν πρόλαβε
να ψηφιστεί, ήταν σαφής η επιθυµία του νοµοθέτη υπό τον τίτλο:

«Αναπαραγωγή προς όφελος ατόµων µε αναπηρίες» να καθορι-
στούν ευρύτερα και άλλες κατηγορίες των προσώπων µε αναπη-
ρίες και οι ειδικότεροι όροι των χρήσεων έργων προς όφελος
των προσώπων αυτών.

Με τον τρόπο αυτό µπορούσε να προβλεφθεί εξαίρεση ή πε-
ριορισµός υπέρ ατόµων και µε άλλες αναπηρίες, εκτός δηλαδή
των ατόµων που αφορά το άρθρο 3 του παρόντος, σύµφωνα άλ-
λωστε µε το πνεύµα και το γράµµα της οδηγίας.

Καταθέτω στα Πρακτικά τα συγκεκριµένα αποσπάσµατα από
την αιτιολογική έκθεση και το άρθρο 2 του σχεδίου νόµου της
προηγούµενης κυβέρνησης.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Καλλιόπη Βέττα καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, όπως επισηµάνθηκε πολλές φορές στις συνεδριάσεις
της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων ως προς τις υποχρεώ-
σεις αρµόδιων φορέων, αφήνεται εν πολλοίς αρρύθµιστο και
πολύ εκτεθειµένο το πεδίο στη µη εξουσιοδοτηµένη αναπαρα-
γωγή έργων, κάτι που αποτελεί και την κύρια επιφύλαξη µεταξύ
των φορέων που κλήθηκαν για ακρόαση.

Στο νοµοσχέδιο της προηγούµενης κυβέρνησης προβλεπόταν
η έκδοση υπουργικής απόφασης για την εξειδίκευση των ελάχι-
στων αναγκαίων µέτρων για την τήρηση από τους φορείς αυτής
της υποχρέωσης. Εσείς επιλέξατε να αφαιρέσετε αυτή την πρό-
βλεψη, µε αποτέλεσµα να εντείνονται οι ανησυχίες που έχουν εκ-
δηλωθεί για παράνοµη αναπαραγωγή των έργων και να καθί-
σταται αµφίβολη η αποτελεσµατική εφαρµογή του νόµου.

Τέλος, σύµφωνα µε την οδηγία, τα κράτη-µέλη έχουν τη δυνα-
τότητα να προβλέπουν καθεστώτα αποζηµίωσης για την παρα-
γωγή αντιγράφων έργων σε προσβάσιµο µορφότυπο και τις
επιτρεπόµενες χρήσεις τους στην επικράτειά τους, χωρίς φυσικά
να επιβαρύνονται οι επωφελούµενοι. Ωστόσο, στο παρόν νοµο-
σχέδιο προβλέπεται αποζηµίωση µόνο σε σχέση µε τα εκπαιδευ-
τικά συγγράµµατα πρωτοβάθµιας, δευτεροβάθµιας και τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης. Αυτό ίσως εγείρει κάποια ζητήµατα δια-
κριτικής µεταχείρισης µεταξύ των δικαιούχων των λοιπών έργων,
που διέπονται από αντίστοιχο καθεστώς πνευµατικής ιδιοκτη-
σίας, ενώ φοβούµαστε ότι ίσως εγείρονται λόγω ασάφειας και
ερµηνευτικά ζητήµατα της διάταξης αυτής. Παραδείγµατος
χάριν, η εν λόγω αποζηµίωση αφορά µόνο την προµήθεια του
συγγράµµατος στην κανονική του µορφή; Ποιος θα επωµίζεται
το κόστος µετατροπής των συγγραµµάτων αυτών σε προσβά-
σιµο µορφότυπο; Γιατί θυµίζουµε ότι στο νοµοσχέδιο της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης είχε προβλεφθεί η εν λόγω δαπάνη να
καλύπτεται για όλα ανεξαιρέτως τα έντυπα είτε από πιστώσεις
του κρατικού προϋπολογισµού είτε από προγράµµατα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Στο παρόν νοµοσχέδιο αυτό δεν αποσαφη-
νίζεται ούτε καν για τα εκπαιδευτικά συγγράµµατα. 

Θα καλύπτει το κράτος τη σχετική δαπάνη της µετατροπής ή
όχι; Στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους αναφέ-
ρεται ότι δεν γεννάται περαιτέρω δαπάνη στον κρατικό προϋπο-
λογισµό. Άρα τι ακριβώς ρυθµίζεται εδώ και πώς ενσωµατώνεται
η συγκεκριµένη πρόβλεψη της οδηγίας, που απαιτεί να µην επι-
βαρύνονται οι επωφελούµενοι; Τελικά το κόστος της µετατροπής
σε προσβάσιµο µορφότυπο και για τα εκπαιδευτικά συγγράµ-
µατα θα το επωµίζονται οι ίδιοι οι επωφελούµενοι; Εδώ χρειαζό-
µαστε ξεκάθαρες απαντήσεις, κυρία Υπουργέ.

Όπως έχουµε δηλώσει, είµαστε θετικοί επί της αρχής στην εν-
σωµάτωση της παρούσας οδηγίας, αν και έρχεται µε καθυστέ-
ρηση οκταµήνου στη Βουλή και δεν επιτυγχάνει στον µέγιστο
βαθµό τη στάθµιση των επιµέρους δικαιωµάτων και τη διαφύ-
λαξη αυτών.

Το νοµοσχέδιο της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ διασφάλιζε κατά
το δυνατόν τα δικαιώµατα όλων, διεύρυνε την πρόσβαση ποι-
οτικά και ποσοτικά σε όλα τα άτοµα µε αναπηρία, ενώ παράλ-
ληλα ενίσχυε το πλαίσιο για την αποτροπή της πειρατείας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Την ανοχή σας για ένα λεπτό, παρακαλώ.
Οφείλουµε να διασφαλίσουµε ως πολιτεία και ως κοινωνία την
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ισότιµη πρόσβαση όλων των ανθρώπων στη γνώση και να µερι-
µνήσουµε ώστε οποιαδήποτε σχετική δαπάνη στην περίπτωση
ανθρώπων µε αναπηρία να καλύπτεται από το κράτος. Κατά συ-
νέπεια, ο τρόπος ενσωµάτωσης της παρούσας οδηγίας στο
εθνικό δίκαιο αποτελεί µόνο ένα µικρό βήµα για τη διευκόλυνση
της πρόσβασης των ατόµων µε αναγνωστικές αναπηρίες σε βι-
βλία και άλλο έντυπο υλικό.

Μένουν να γίνουν ακόµη πολλά για να µπορούµε να µιλάµε για
ισοτιµία και πλήρη πρόσβαση όλων των ατόµων µε αναπηρία
στην ψυχαγωγία, στην γνώση και στον πολιτισµό. Και σίγουρα
δεν βοηθούν προς αυτή την κατεύθυνση πολιτικές επιλογές
όπως είναι, ενδεικτικά, η τροποποίηση από την κ. Μενδώνη της
ΚΥΑ για τον καθορισµό των εισιτηρίων ελευθέρας εισόδου σε
µουσεία και αρχαιολογικούς χώρους, την οποία δικαιούνται
πλέον µόνο οι συνοδοί των ατόµων µε αναπηρία άνω του 80%,
ενώ η ΚΥΑ της προηγούµενης κυβέρνησης επέτρεπε την ελεύ-
θερη είσοδο στον συνοδό όλων των ΑΜΕΑ µε ποσοστό αναπη-
ρίας από 50% και άνω. 

Η Πανελλήνια Οµοσπονδία Σωµατείων Γονέων και Κηδεµόνων
Ατόµων µε Αναπηρία ζητά να επανέλθει άµεσα η απόφαση αυτή,
καθώς, για παράδειγµα, πολλοί συνάνθρωποί µας που πάσχουν
από νοητική αναπηρία, αυτισµό, σύνδροµο Down κ.λπ. βρίσκον-
ται στο φάσµα αναπηρίας ανάµεσα στο 67% µε 80% και αδυνα-
τούν να πάνε σε ένα µουσείο ή οπουδήποτε αλλού µόνοι τους.
Πρόκειται για απόφαση που αντίκειται σε εθνικές διατάξεις αλλά
και στη σύµβαση του ΟΗΕ για τα δικαιώµατα των ΑΜΕΑ στα πο-
λιτιστικά αγαθά.

Η προηγούµενη απόφαση, που πλέον τροποποιήθηκε προς το
χειρότερο, βρισκόταν αναντίρρητα -όπως υποστηρίζουν οι ίδιοι
οι γονείς- στο κατάλληλο πνεύµα λόγω του αυτονόητου πρόσθε-
του κόστους, που απορρέει από την ύπαρξη της αναπηρίας, κα-
ταδεικνύοντας ταυτόχρονα τη βούληση του νοµοθέτη για τη
στήριξη των µελών της αναπηρικής οικογένειας µε αντίστοιχα
µέτρα. 

Καταθέτω στα Πρακτικά την επιστολή της Πανελλήνιας Οµο-
σπονδίας Σωµατείων Γονέων και Κηδεµόνων Ατόµων µε Αναπη-
ρία προς την Υπουργό Πολιτισµού.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Καλλιόπη Βέττα καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εύχοµαι στο µέλλον να υπάρξουν γενναίες νοµοθετικές, κυ-
βερνητικές πρωτοβουλίες που θα υπερασπίζονται και δεν θα
συρρικνώνουν τα δικαιώµατα των ΑΜΕΑ και άλλων ευαίσθητων
κοινωνικά οµάδων µέσα από τη διαρκή προσπάθεια για απονο-
µοθέτηση των κεκτηµένων τους χάριν µικροκοµµατικών σκοπι-
µοτήτων, µια πρακτική στην οποία ιδίως στη χώρα µας πρωτο-
στατούν δυστυχώς τα Υπουργεία Πολιτισµού και Παιδείας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει η κ. Μαρία Αθανασίου από την Ελληνική Λύση.
Στη συνέχεια θα λάβει τον λόγο η κ. Αλεξοπούλου, επίσης από
την Ελληνική Λύση. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρώνεται σήµερα η εναρµό-

νιση της χώρας µας µε την κοινοτική οδηγία προς όφελος των
τυφλών, των αµβλυώπων και των ατόµων µε προβλήµατα ανά-
γνωσης εντύπων. 

Επιτρέψτε µου να σχολιάσω την επιλεκτική συµµόρφωση των
εκάστοτε κυβερνήσεων στις κοινοτικές οδηγίες. Όπου συµφέρει,
όπου δεν χρειάζεται ιδιαίτερος κόπος και οργάνωση, όπου δεν
θίγονται συµφέροντα «ηµετέρων» υπάρχει προθυµία στην εναρ-
µόνιση µε τις κοινοτικές οδηγίες. Σε άλλες περιπτώσεις, που θα
ήταν και προς όφελος όλων µας, αντί συµµόρφωσης προτιµούµε
την επιβολή αυστηρών προστίµων.

Επί του παρόντος τώρα, το παρόν νοµοσχέδιο δείχνει να είναι
µία ευκαιρία για την Ελλάδα να συµβάλει στη διάδοση της γνώ-
σης και του πολιτισµού σε άτοµα, που το έχουν ανάγκη και ως

σήµερα δεν έχουν τύχει της µεταχείρισης που αξίζουν, χωρίς
όµως αυτό να σηµαίνει ότι δεν µας απασχολεί το ενδεχόµενο να
τύχουν άδικης µεταχείρισης οι επαγγελµατικά εµπλεκόµενες κα-
τηγορίες.

Με ικανοποίηση διαπιστώνεται, επίσης, η διάθεση της Κυβέρ-
νησης να λάβει πρόνοια και υπέρ των κωφών. Πρέπει να στηρί-
ζονται οι ευαίσθητες αυτές κοινωνικές οµάδες, όλες ανεξαιρέ-
τως. Το τονίζω αυτό. Αναφέροµαι σε παιδιά µε αυτισµό και νοη-
τική υστέρηση και άλλες νευρολογικές και κινητικές ασθένειες.
Θα πρέπει να εξασφαλίζεται µε κάθε τρόπο η ισότιµη ένταξή
τους στην κοινωνία, η επιβίωσή τους και η οµαλή καθηµερινό-
τητα αυτών και των οικογενειών τους, χωρίς να περιµένουµε
καµιά κοινοτική οδηγία να µας επιβάλει να κάνουµε το αυτονόη-
το.

Δράττοµαι της ευκαιρίας, λοιπόν, να κάνω µία παρένθεση σε
αυτό το σηµείο και να αναφερθώ σε κάποια θέµατα, που αφο-
ρούν στα άτοµα µε τέτοιες ειδικές ανάγκες και την υγεία τους,
καθώς είµαι ιδιαίτερα ευαισθητοποιηµένη στα θέµατα αυτά εξαι-
τίας προσωπικής εµπειρίας. Και εξηγώ.

Οι ειδικές θεραπείες που αφορούν τον αυτισµό, νοητική υστέ-
ρηση και νευροµυϊκές παθήσεις είναι ανάγκη να παρέχονται ανε-
ξαρτήτως ηλικίας σε καθηµερινή βάση, στις εργάσιµες ηµέρες,
µε διαφορετική, όµως, εµπλοκή του δηµόσιου από την υφιστά-
µενη και χωρίς αυθαίρετη εκ των υστέρων περικοπή ήδη υπαρ-
χόντων ποσοστών αναπηρίας βάσει της κρίσης του θεράποντα
ιατρού και των αναγκών του δικαιούχου. Έτσι, θα διευκολυνθεί
η προσπάθεια για µεγαλύτερη αυτονόµηση και πρόσληψη δεξιο-
τήτων των υποστηριζόµενων ΑΜΕΑ. 

Είναι ανάγκη να δοθεί προτεραιότητα στη σύσταση και λει-
τουργία κέντρων ηµερήσιας φροντίδας -όχι διανυκτέρευσης- ικα-
νών να καλύψουν τα περισσότερο δυνατά εξ απόψεως αριθ-
µητικής περιστατικά ανά περιφέρεια για ΑΜΕΑ παιδιά µε προ-
βλήµατα κινητικά, ψυχικά, αυτισµού και νοητικής υστέρησης.

Αξίζει να αναφέρουµε ότι τα κέντρα εικοσιτετράωρης παρα-
µονής απορροφούν για κάθε ασθενή πλέον των χιλίων ευρώ, τα
οποία µπορούν να εξοικονοµηθούν, επειδή οι γονείς κατά τη συν-
τριπτική τους πλειοψηφία θέλουν να διανυκτερεύσουν τα ΑΜΕΑ
τέκνα τους στο σπίτι µαζί τους. 

Οι δοµές διανυκτέρευσης των ΑΜΕΑ θα πρέπει να αφορούν
µόνο σε περιπτώσεις υπερηλίκων γονέων ή προστατών που βρί-
σκονται σε εγγενή αδυναµία να υποστηρίξουν µόνοι τους τα
ΑΜΕΑ τέκνα τους.

Να σηµειωθεί, επίσης, ότι η ελαφρά υποστήριξη στη νοσηλεία
από πρώτου βαθµού συγγενή του ΑΜΕΑ είναι πιο αποτελεσµα-
τική, τόσο για τις δοµές του ΕΣΥ, όσο και για την ψυχολογία του
νοσηλευόµενου.

Το ειδικό σχολείο κάθε βαθµίδας και περιοχής εξ απόψεως δι-
καιοδοσίας, κτηριακής και υποδοµών θα ήταν ίσως καλύτερα να
ανήκει στο Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας και όχι στο Υπουργείο
Παιδείας, για την πληρέστερη διαχείριση του κάθε ΑΜΕΑ και η
απογευµατινή χρήση του θα πρέπει να φιλοξενεί ειδικούς θερα-
πευτές που θα καταβάλλουν λελογισµένο ενοίκιο για τη χρήση
του χώρου ή αιθουσών.

Επιπλέον, παιδοψυχίατρος πρέπει να έχει την απόλυτη επί-
βλεψη σε κάθε ειδικό σχολείο όπου φιλοξενούνται παιδιά µε αυ-
τισµό ή νοητική υστέρηση µε δυνατότητα φοίτησης των ΑΜΕΑ
µαθητών µέχρι την ηλικία των είκοσι πέντε ετών.

Η διεξαγωγή των ειδικών θεραπειών µέσα στο ειδικό σχολείο
που οφείλει να τελεί υπό τη συνεχή εποπτεία του οικείου δήµου
κατά τις απογευµατινές ώρες θα προκαλέσει οικονοµίες κλίµα-
κος και περιστολή δαπανών για το ελληνικό δηµόσιο, όταν οι εν
λόγω γίνονται από προσωπικό ειδικών επιστηµόνων αµειβόµενων
µε σχέση εργασίας. Όταν το τελευταίο λαµβάνει χώρα δεν υπο-
χρεούνται οι γονείς να επισκεφθούν τον ΕΟΠΥΥ για να καταθέ-
σουν αποδείξεις ιατρικής ή θεραπευτικής δαπάνης, γεγονός που
εξοικονοµεί εργατοώρες και χαµένο χρόνο από γονείς και δηµό-
σιους υπαλλήλους.

Ως ενδιάµεσο στάδιο της υπαγωγής των θεραπευτών στο ως
άνω προτεινόµενο σύστηµα, οι όποιες αµοιβές είναι ανάγκη να
αποζηµιώνονται απευθείας στους όποιους πιστοποιηµένους στο
ελληνικό δηµόσιο θεραπευτές, χωρίς µεσολάβηση γονέα.

10190 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Η αξιολόγηση αναπηρίας θα έπρεπε να γίνεται µε συµµετοχή
και του θεράποντα ιατρού. Οι δε ειδικότητες των µελών επιτρο-
πής θα πρέπει να είναι σχετικές µε την εξεταζόµενη αναπηρία,
ώστε να αποφεύγονται λανθασµένες εκτιµήσεις ως προς τα πο-
σοστά αναπηρίας, διότι µία λάθος απόφαση θα αποβεί εις βάρος
του ασθενή τόσο οικονοµικά όσο και ψυχολογικά. 

Θα πρέπει να δίνεται βοήθηµα σε γονέα ή συγγενή, που περι-
θάλπει περίπτωση ΑΜΕΑ και αδυνατεί να εργαστεί εξαιτίας της
αναπηρίας του παιδιού του. Αυτή η τακτική θα εξοικονοµήσει πό-
ρους και προς όφελος του ελληνικού δηµοσίου, καθώς δεν θα
είναι πλέον επιβεβληµένη για τον γονέα η αναζήτηση δοµών για
υποστήριξη. 

Επείγει η άµεση καταγραφή των ΑΜΕΑ ανά κατηγορία σε µη-
τρώο αναπηρίας µε έκδοση κάρτας ΑΜΕΑ, η οποία θα αποφέρει
κάποια προνόµια στον κάτοχο µε την επίδειξή της. Επείγει η
ανάγκη άµεσης καταχώρισης του θεσµού για βοήθεια νοσηλείας
στο σπίτι, όσον αφορά σε ΑΜΕΑ µε προβλήµατα υγείας που δεν
επιτρέπονται µετακινήσεις. 

Κλείνω την παρένθεση και σας ευχαριστώ για την προσοχή
σας, θεωρώντας ότι όσα προανέφερα επιβάλλονται σε µία πολι-
τισµένη χώρα.

Όσον αφορά στο σχέδιο νόµου που συζητούµε σήµερα, προ-
βλέπεται ότι οι επωφελούµενοι φορείς, δηλαδή όσοι φορείς
έχουν τη δυνατότητα σύµφωνα µε τον νόµο να προβαίνουν στη
δηµιουργία αντιγράφων προς όφελος των εντυποαναπήρων,
οφείλουν να λαµβάνουν κατάλληλα µέτρα και να αποτρέψουν την
παράνοµη αναπαραγωγή, διανοµή και διάθεση των έργων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Δεν αναφέρονται µε σαφήνεια τα µέτρα αυτά. Αντιθέτως, γί-

νεται αναφορά γενική και αόριστη. Αυτό το θόλο τοπίο ευνοεί
την πειρατεία. Για να αποφευχθεί κάτι τέτοιο και µε σεβασµό στη
διανοητική εργασία και πνευµατική ιδιοκτησία, θεωρούµε απα-
ραίτητη τη λεπτοµερή πρόβλεψη µέτρων που θα καθίστανται
υποχρεωτικά ως προς την εφαρµογή τους από αρµόδιους ανα-
γνωρισµένους φορείς.

Στη συνέχεια, προβλέπεται ρητά ότι δεν οφείλεται αµοιβή
στους θιγόµενους δικαιούχους, ενώ σε αντίφαση µε τον γενικό
κανόνα και υιοθετώντας πάλι ασαφή διατύπωση, προβλέπεται
στο σχέδιο νόµου αποζηµίωση στην περίπτωση των εκπαιδευτι-
κών βιβλίων. Γιατί να µην προβλεφθεί η καταβολή της εύλογης
αµοιβής, η οποία ρητά προβλέπεται από την οδηγία; Πώς επιτρέ-
πεται η ευθύνη του κράτους για την άσκηση της κοινωνικής πο-
λιτικής, να µετατίθεται στις πλάτες των συγγραφέων και των
εκδοτών; Βέβαια, υπάρχουν κάποιες χώρες που έχουν υιοθετή-
σει την εν λόγω ευρωπαϊκή οδηγία, χωρίς την εύλογη αµοιβή
συγγραφέων, δηµιουργών, εκδοτών. Ποιες πρακτικές, όµως,
ακολουθούνται και εφαρµόζονται στις χώρες αυτές;

Κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας θέλω να πω ότι το να υπε-
ρασπίζεσαι δικαιώµατα ευάλωτων κοινωνικών οµάδων είναι έργο
θεάρεστο. Η αρωγή και η βοήθεια στους τυφλούς και στους
έχοντες ελαττωµένη όραση είναι δεδοµένη από εµάς και είναι
βέβαιο ότι και οι ίδιοι την επιζητούν και θα τη δεχτούν µε χαρά.
Αυτή η οµάδα δεν µε προβληµατίζει.

Αυτοί, όµως, που µε προβληµατίζουν και µε ανησυχούν είναι
οι άλλοι, οι αόµµατοι και αυτοί που εθελοτυφλούν και οι οποίοι,
ενίοτε, νοµοθετούν οδηγώντας µας σε αδιέξοδα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι εννέα µαθήτριες και µαθητές και δύο συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί τους από το Γενικό Λύκειο Ελευθερίου
Βενιζέλου Χανίων (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας πω ότι

έχουµε άλλους τρεις οµιλητές και είµαστε οριακά, σε σχέση µε
τον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Γι’ αυτό θα σας παρακαλούσα να
κρατήσουµε λίγο τον χρόνο έτσι όπως πρέπει.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Μη διακόψουµε για την ψηφοφορία. Πρέπει
να ψηφίσουµε µέχρι τις 18.00’. 

Εγώ παραιτούµαι από κάθε δευτερολογία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Γι’ αυτό λέω ότι πρέπει

να είµαστε συνεπείς στον χρόνο µας. Δεν είµαι αυστηρή. Το βλέ-
πετε, σήµερα υπάρχει µια µικρή ανοχή. Θα παρακαλούσα, όµως,
αν είναι δυνατό, να κρατήσουµε τον χρόνο. 

Τον λόγο έχει η κ. Αλεξοπούλου από την Ελληνική Λύση. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρία Πρόεδρε,

κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε σήµερα για ένα νοµοσχέδιο που βα-
σικά αφορά στους συνανθρώπους µας µε προβλήµατα όρασης
και θα µου επιτρέψετε να έχω πάνω σ’ αυτό µια ιδιαίτερη ευαι-
σθησία, γιατί έχω µεγαλώσει µε άτοµο της οικογενείας τυφλό.
Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι το θέµα µε αγγίζει βαθύτατα. 

Υπάρχει µια κοινοτική οδηγία για την κατοχύρωση στη χώρα
µας του κοινωνικού δικαιώµατος της προσβασιµότητας στα πο-
λιτισµικά αγαθά των ανθρώπων που έχουν προβλήµατα ανάγνω-
σης. Αυτό είναι πολύ σηµαντικό, επιτέλους αυτοί οι άνθρωποι
πρέπει να συµµετέχουν ισότιµα µε όλους µας στην κοινωνική ζωή
της χώρας, να έχουν πρόσβαση στην ενηµέρωση και τη µόρ-
φωση, όπως ο καθένας.

Η Ελληνική Λύση, βέβαια, έχει τονίσει πόσο σπουδαία και επι-
βεβληµένη είναι η ίση και ελεύθερη πρόσβαση στα έντυπα, αλλά
και στην τεχνολογία των ατόµων µε οποιασδήποτε µορφής ανα-
πηρία. Πιστεύω πως είναι αυτονόητο ότι το να έχει κάποιος την
ευκαιρία να νιώσει και να θαυµάσει τα πολιτιστικά επιτεύγµατα
των προγόνων µας, αλλά και γενικότερα του ανθρωπίνου πολιτι-
σµού, αποτελεί αναφαίρετο δικαίωµα. Όµως, αυτό ισχύει για
όλους; Ας µην κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας. Δυστυχώς,
δεν ισχύει. Και φυσικά αναφέροµαι στα άτοµα µε αναπηρία, ει-
δικά σ’ αυτά µε προβλήµατα όρασης που δεν µπορούν να έχουν
ίση πρόσβαση στα προστατευόµενα έργα. Ας ελπίσουµε ότι αυτό
θα αλλάξει µε την ενσωµάτωση της οδηγίας του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του συµβουλίου. Αποµένει να το δούµε στην
πράξη, γιατί, ξέρετε, εµείς ως Ελληνική Λύση θα πούµε το σωστό
όταν είναι αναµφίβολο, αλλά δεν θα διστάσουµε να πούµε και το
λάθος όπου το διακρίνουµε.

Επισηµαίνω εδώ κάτι που οφείλουµε να υπογραµµίσουµε: Θα
µπορούσε κάποιος να πει πως υπάρχουν µεγαλύτερα προβλή-
µατα που αντιµετωπίζουν τα άτοµα µε αναπηρία και δυσκολίες
όρασης, τα οποία ζουν πολλές φορές σε συνθήκες δύσκολες
µέσα στις πόλεις. Είναι, άραγε, τόσο επείγον να νοµοθετήσουµε
για την άρση του αποκλεισµού των συµπολιτών µας µε προβλή-
µατα ανάγνωσης; Και, όµως, είναι. 

Και επειδή καλό είναι να µιλάµε µε παραδείγµατα µέσα από την
κοινωνία και να µην ζούµε σε έναν γυάλινο πύργο, θα σας µετα-
φέρω εδώ µια συγκινητική µαρτυρία, τη µαρτυρία µιας µητέρας
που έχει τυφλή κόρη φοιτήτρια. Αυτή η µάνα, λοιπόν, αναγκάζεται
να επεξεργάζεται η ίδια τα κείµενα του παιδιού της, έτσι ώστε να
τα µετατρέψει σε µορφή προσβάσιµη, για να µπορεί η φοιτήτρια
να σπουδάσει ισότιµα µε τους βλέποντες συµφοιτητές της. Η µη-
τέρα αυτή αγωνιά -και σας µεταφέρω την αγωνία της- κατά πόσο
το νοµοσχέδιο που θα ψηφιστεί θα παρέχει όντως στην κόρης της
πρόσβαση στη γνώση, αν θα υπάρξουν δηλαδή τα κονδύλια για
να µπορεί να έχει η κόρη της αυτό το δικαίωµα. 

Αυτή τη µαρτυρία την καταθέτω, επειδή πρέπει να βρούµε µια
χρυσή τοµή ανάµεσα σ’ αυτό που εννοούµε δωρεάν παιδεία και
στην εύλογη αµοιβή, που στο κάτω-κάτω τη δικαιούται και ο κάθε
δηµιουργός πνευµατικού έργου για τον κόπο του και ο κάθε εκ-
δότης. Η αγωνία της µητέρας αφορά στο αν η εύλογη αµοιβή θα
επιβαρύνει τους οικογενειακούς προϋπολογισµούς αυτών των
ατόµων ή τα εκπαιδευτικά ιδρύµατα και τους φορείς που παρέ-
χουν τα πνευµατικά αυτά έργα µε εκπαιδευτικό και µορφωτικό
σκοπό.

Αυτό που µόλις σας ανέφερα είναι πολύ χαρακτηριστικό µιας
ασάφειας που υπάρχει στους ίδιους τους επωφελούµενους και
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τους οικείους της για το ποιοι είναι οι περιορισµοί στις µετατρο-
πές πνευµατικών έργων σε µορφή τέτοια που να εντάσσει πλή-
ρως τους ανθρώπους µε προβλήµατα όρασης στην εκπαιδευτική
διαδικασία.

Εµείς ως Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου και ως αντι-
πρόσωποι του λαού οφείλουµε να µεταφέρουµε αυτά τα ερωτή-
µατα και τις αγωνίες. Θέλω να πιστεύω ότι έβαλα και εγώ ένα
λιθαράκι στον όλο προβληµατισµό, πόσω µάλλον αφού έχω και
µια προσωπική εµπειρία και ευαισθησία στο θέµα, όπως σας είπα
στην αρχή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία συνάδελφε, που κρατήσατε τον χρόνο. 

Τον λόγο έχει η κ. Ασηµακοπούλου από την Ελληνική Λύση.
Να ετοιµάζεται ο κ. Πασχαλίδης από τη Νέα Δηµοκρατία και θα
κλείσουµε µε τον κύριο συνάδελφο.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παρούσα ο-

δηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία βρίσκεται υπό ενσωµά-
τωση ενώπιον της σηµερινής Ολοµέλειας, εισάγει εξαιρέσεις
προς όφελος των εντυποαναπήρων οι οποίες θεωρούµε ότι πρέ-
πει να κατοχυρώνουν απόλυτα τον πνευµατικό δηµιουργό. 

Ο ν.2121/1993 ήδη από το πρώτο του άρθρο ορίζει ότι «οι πνευ-
µατικοί δηµιουργοί µε τη δηµιουργία του έργου αποκτούν πάνω
σε αυτό πνευµατική ιδιοκτησία που περιλαµβάνει ως αποκλειστικά
και απόλυτα δικαιώµατα το δικαίωµα της εκµετάλλευσης του
έργου, περιουσιακό δικαίωµα και το δικαίωµα της προ- στασίας
του προσωπικού τους δεσµού προς αυτό, ηθικό δικαίωµα». 

Το δίκαιο πνευµατικής ιδιοκτησίας που αποτελείται από ένα
σύστηµα νοµικών ρυθµίσεων που επιδιώκει την εξισορρόπηση
συµφερόντων µεταξύ δηµιουργών, επιχειρήσεων εκµετάλλευσης
και αξιοποίησης των έργων, αλλά και χρηµατοδότησης της δη-
µιουργικής δραστηριότητας έχει ως βασικό σκοπό του τη συµ-
µετοχή του δηµιουργού στην εκµετάλλευση του έργου του, όταν
αυτό καθίσταται προσιτό σε ολοένα ευρύτερους αποδέκτες. Γι’
αυτό είναι εξαιρετικά σηµαντική και η προστασία των δηµιουρ-
γών από φαινόµενα πειρατείας. Πρόκειται για φαινόµενα προ-
σβολής των δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας, δηλαδή
παράνοµης χρήσης των έργων που προστατεύονται από τον
νόµο περί πνευµατικής ιδιοκτησίας µε τέτοιο τρόπο που να πα-
ραβιάζει τα αποκλειστικά δικαιώµατα του δηµιουργού. Χαρακτη-
ριστικά αναφέρω ότι σχετικά µε το αντίγραφο σε προσβάσιµο
µορφότυπο που αναφέρεται στο άρθρο 3 παράγραφος 1γ’, θε-
ωρούµε ότι δεν εξασφαλίζεται απόλυτα η προστασία των έργων
αυτών, καθώς και των δηµιουργών του. 

Η µεταβλητότητα που χαρακτηρίζει την εποχή µας επιδρά σε
σηµαντικό βαθµό στην αύξηση της επικινδυνότητας αυτής. Τα
µέτρα καταπολέµησης της πειρατείας απαιτείται να είναι στοχευ-
µένα και να µην αφήνουν το παραµικρό περιθώριο εισβολής στην
εξουσία ακεραιότητας του δηµιουργού στα υπό συζήτηση έργα.
Έτσι, όταν γίνεται ο ορισµός του αρµόδιου φορέα στο ίδιο
άρθρο, στην περίπτωση δ’, ο οποίος αναλύεται σε «κάθε οργανι-
σµό, σωµατείο, ένωση ή άλλον φορέα», δεν χρειάζεται να είναι
κάποιος µέλος νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής για να καταλά-
βει το µέγεθος της αοριστίας που περιλαµβάνει η γενίκευση σε
άλλους φορείς. 

Κανείς δεν γνωρίζει ποιοι θα είναι αυτοί οι άλλοι φορείς οι
οποίοι παρέχουν επιµόρφωση στους επωφελούµενους. Δεν θα
έπρεπε να υπάρχουν τέτοιου είδους ασάφειες τη στιγµή που
είναι πιο αναγκαίο από ποτέ να καλύπτονται πλήρως και να ερ-
µηνεύονται απόλυτα τέτοιου είδους ορισµοί, ούτως ώστε να µην
υπάρχει περιθώριο παρερµηνειών. 

Η εξασφάλιση των δηµιουργών βρίσκεται υπό αµφισβήτηση,
διότι µέσω της προστασίας τους προστατεύεται και εξασφαλίζε-
ται ταυτόχρονα και ο ίδιος ο πολιτισµός µας και η οικονοµία µας. 

Είναι περιττό να τονίσω ότι η συµβολή των σηµαντικών έργων
στην εξέλιξη του πολιτισµού έχει διαχρονικά πολύ σηµαντική οι-
κονοµική σηµασία. Η µεταβλητότητα που χαρακτηρίζει την εποχή

µας επιδρά σε σηµαντικό βαθµό στην αύξηση της επικινδυνότη-
τας αυτής. 

Ιδιαίτερα όσον αφορά στον τοµέα της πνευµατικής ιδιοκτη-
σίας, θα πρέπει να είµαστε σε θέση να προλαβαίνουµε τις ρα-
γδαίες εξελίξεις. Οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν σχετικά µε την
προσβολή του δικαιώµατος αυτού γίνονται ολοένα και πιο έντο-
νοι εξαιτίας των συνεχών αλλαγών που επιφέρει η εξέλιξη της
τεχνολογίας. Θεωρούµε ότι η αόριστη διατύπωση του άρθρου 6
περίπτωση ββ, για τη λήψη κατάλληλων µέτρων αναφορικά µε
την αποτροπή µη εξουσιοδοτηµένης αναπαραγωγής, προφανέ-
στατα θα έπρεπε να ορίσει ποια είναι τα απαιτούµενα µέτρα ή
τουλάχιστον να δίνει τις κατευθυντήριες γραµµές προς την ορθή
επιλογή τους. Εξάλλου, µέσω της διασφάλισης παρέχονται επι-
πλέον κίνητρα για δηµιουργία.

Στο πλαίσιο των αρχών της δίκαιης και ισότιµης πρόσβασης
στα έργα πνευµατικής ιδιοκτησίας τα άτοµα µε αναπηρία δεν θα
πρέπει επ’ ουδενί και για κανέναν λόγο να τίθενται στο περιθώριο
και να αποκλείονται κοινωνικά. Ιδιαίτερα για τους σπουδαστές
και φοιτητές που αντιµετωπίζουν προβλήµατα όρασης, οι οποίοι
καταβάλλουν τιτάνιο αγώνα για να ανταποκριθούν στις σπουδές
τους, έχει προ πολλού παρέλθει ο καιρός προκειµένου να βοη-
θηθούν εµπράκτως από την ελληνική πολιτεία και να συµµετέ-
χουν πλήρως, ολοκληρωµένα και ισότιµα στην εκπαιδευτική
διαδικασία. Το να γίνονται κινήσεις µε τρόπο αποσπασµατικό
προς την κατεύθυνση αυτή δυστυχώς δεν αναιρεί τη µέχρι σή-
µερα απουσία της κρατικής µέριµνας για τον σκοπό αυτό. 

Τα άτοµα µε αναπηρία έχουν ακριβώς τα ίδια δικαιώµατα µε
οποιονδήποτε πολίτη της χώρας. Έχουν απόλυτο δικαίωµα στην
εκπαίδευση, στην παραγωγική απασχόληση, στην επαγγελµατική
αποκατάσταση, καθώς και στο σύνολο των κοινωνικών δραστη-
ριοτήτων. Σ’ ένα κράτος, όµως, το οποίο διαχρονικά αδιαφορεί,
η θέση των συµπολιτών µας µε λειτουργική αναπηρία αντί να
βελτιώνεται χειροτερεύει. Τα παραδείγµατα είναι πολλά και πη-
γάζουν από τη δύσκολη καθηµερινότητα των ανθρώπων αυτών. 

Στην Ελληνική Λύση πιστεύουµε ότι ένα σύγχρονο κράτος
πρόνοιας οφείλει να προστατεύει, να σέβεται και να προάγει τα
δικαιώµατα όλων των πολιτών του, χωρίς καµµία απολύτως διά-
κριση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε κι εµείς,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Πασχαλίδης από τη Νέα Δηµοκρατία για
επτά λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εντυποανα-

πηρία ως όρος αναφέρεται στα άτοµα που αντιµετωπίζουν δυ-
σκολία στην ανάγνωση εντύπου υλικού χωρίς υποβοήθηση. Αυτό
µπορεί να συµβαίνει λόγω µιας φυσικής αναπηρίας που δεν επι-
τρέπει στο άτοµο να κρατήσει ένα βιβλίο λόγω µιας αντιληπτικής
ή µαθησιακής δυσκολίας όπως δυσλεξία, τύφλωση, οπτική ανα-
πηρία. Είναι µια πολύ σοβαρή κατάσταση που πρακτικά απαγο-
ρεύει την ισότιµη πρόσβαση όλων των ατόµων στην πληροφορία
και τη γνώση. Είναι δε αξιοσηµείωτο ότι περιλαµβάνει το 10% πε-
ρίπου του πληθυσµού κάθε χώρας. 

Μπορεί τα προβλήµατα των εντυποαναπήρων να µην απασχο-
λούν την κοινή γνώµη, όµως χιλιάδες άνθρωποι στην Ελλάδα
αποκλείονται από κάτι τόσο απλό όπως το να µπορούν να διαβά-
σουν από ένα µυθιστόρηµα µέχρι το ακαδηµαϊκό βιβλίο στο
οποίο θα εξεταστούν στο τέλος του εξαµήνου ως φοιτητές. Είναι
χαρακτηριστικό ότι µόλις το 7% της συγκεντρωτικής παραγωγής
στον αναπτυγµένο κόσµο είναι προσβάσιµο. Το υπόλοιπο 93%
δεν φτάνει ποτέ σε εντυποανάπηρα άτοµα. 

Για όλους τους προαναφερόµενους λόγους το παρόν νοµο-
σχέδιο είναι κεφαλαιώδους σηµασίας, γιατί ενσωµατώνει την
εναρµόνιση της ελληνικής µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία σχετικά
µε την καθολική προσβασιµότητα στα βιβλία των ατόµων µε προ-
βλήµατα όρασης, όπως αυτά κατοχυρώνονται από τη Σύµβαση
του ΟΗΕ και τη Συνθήκη του Μαρακές.

Ειδικότερα, µε το παρόν νοµοσχέδιο ενσωµατώνεται η οδηγία
1564/2017 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
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της 13ης Σεπτεµβρίου 2017 σχετικά µε ορισµένες επιτρεπόµενες
χρήσεις ορισµένων προστατευόµενων έργων και άλλων αντικει-
µένων προστασίας δυνάµει δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτη-
σίας και συγγενικών δικαιωµάτων προς όφελος των τυφλών, των
αµβλυώπων και των ατόµων µε άλλα προβλήµατα ανάγνωσης εν-
τύπων, αντικαθιστώντας το ισχύον άρθρο 28 του ν.2121/1993
«Αναπαραγωγή προς όφελος τυφλών και κωφαλάλων».

Υπενθυµίζεται ότι η εν λόγω νοµοθετική παρέµβαση αναµέ-
νετο, δοθέντος ότι η προθεσµία µεταφοράς της ανωτέρω οδη-
γίας έχει λήξει από την 11η Οκτωβρίου 2018 και η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή είχε πρόσφατα ενεργοποιήσει τον µηχανισµό επιβολής
κυρώσεων για µη συµµόρφωση εναντίον των κρατών-µελών -
συµπεριλαµβανοµένης και της Ελλάδας- που δεν προέβησαν εµ-
πρόθεσµα στην µεταφορά της οδηγίας 2017/1564. 

Πιο συγκεκριµένα, µε τα άρθρα 1-3 προσδιορίζεται το πεδίο
εφαρµογής του υπό ψήφιση σχεδίου νόµου και παρατίθενται οι
ορισµοί που είναι αναγκαίοι για την κατανόηση των σχετικών
ρυθµίσεων.

Στο σηµείο αυτό να τονιστεί ότι µε τον όρο «αρµόδιος φο-
ρέας», όπως αναφέρεται στο άρθρο 2 του νοµοσχεδίου, νοείται
ο φορέας που εξουσιοδοτείται και αναγνωρίζεται από το κράτος-
µέλος για να παρέχει εκπαίδευση, επιµόρφωση ή πρόσβαση σε
πληροφορίες σε µη κερδοσκοπική βάση, ενώ µπορεί να είναι
ακόµη και δηµόσιος ή µη κερδοσκοπικός οργανισµός που παρέ-
χει τις υπηρεσίες αυτές στους επωφελούµενους, όπως παρα-
δείγµατος χάριν βιβλιοθήκες. Ωστόσο, επισηµαίνεται ότι ο
αρµόδιος φορέας δεν µπορεί να είναι φυσικό πρόσωπο. 

Με το άρθρο 4 του παρόντος νοµοσχεδίου προβλέπεται η δυ-
νατότητα όχι µόνο σε αρµόδιους φορείς, αλλά και σε επωφελού-
µενους ή πρόσωπα που ενεργούν για λογαριασµό επωφελού-
µενου, χωρίς άδεια του δηµιουργού του έργου και χωρίς αµοιβή,
να διενεργούν κάθε πράξη που είναι αναγκαία, προκειµένου να
µπορούν να παράγουν αντίγραφο σε προσβάσιµο µορφότυπο
έργο, το οποίο προορίζεται για αποκλειστική χρήση από τους ιδί-
ους. 

Επιπλέον, µε την παράγραφο 7 του άρθρου 6, που αποτελεί
καινοτόµα ρύθµιση σε σχέση µε το προταθέν από την προηγού-
µενη κυβέρνηση νοµοσχέδιο, εισάγεται η υποχρέωση των εκδο-
τών να παρέχουν προς τους αρµόδιους φορείς αρχεία των
έργων σε ψηφιακή µορφή και όχι σε άλλη δυσχερώς επεξεργά-
σιµη µορφή. Σε περίπτωση παραβίασης της εν λόγω υποχρέω-
σης, θα εφαρµόζεται η διάταξη του άρθρου 946 του Κώδικα
Πολιτικής Δικονοµίας που προβλέπει την καταδίκη του υπόχρεου
εκδότη σε χρηµατική ποινή. 

Επίσης, µε το άρθρο 7 διευκρινίζεται ότι αν και οι δηµιουργοί-
εκδότες δεν λαµβάνουν αµοιβή, ωστόσο θα λαµβάνουν την ίδια
αποζηµίωση για τις ρυθµιζόµενες από τις διατάξεις του παρόν-
τος νοµοσχεδίου χρήσεις εκπαιδευτικών συγγραµµάτων πρωτο-
βάθµιας, δευτεροβάθµιας, τριτοβάθµιας εκπαίδευσης µ’ αυτήν
που λαµβάνουν για χρήσεις ιδίων συγγραµµάτων οι µη επωφε-
λούµενοι, δηλαδή θα αποζηµιώνονται βάσει των όσων ισχύουν
για τα εκπαιδευτικά συγγράµµατα τα µη προοριζόµενα για εντυ-
ποαναπήρους. Για δε τα λοιπά έργα του λόγου, κρίθηκε κάτω
από το πνεύµα της συνταγµατικής αρχής του κοινωνικού κρά-
τους και της προστασίας των ΑΜΕΑ ότι η ζηµία των εκδοτών θα
ήταν µη ουσιώδης, µε αποτέλεσµα να µην προβλέπεται καθε-
στώς αποζηµίωσης.

Το όγδοο άρθρο προβλέπει ότι επιτρέπεται η αναπαραγωγή,
παρουσίαση και διάθεση έργου σε κοινό χωρίς άδεια του δι-
καιούχου και χωρίς αµοιβή προς όφελος κωφών, όταν οι χρήσεις
αυτές συνδέονται άµεσα µε την αναπηρία τους και δεν έχουν εµ-
πορικό χαρακτήρα στον βαθµό που απαιτείται λόγω της αναπη-
ρίας αυτής. Με το εν λόγω νοµοσχέδιο, δηλαδή, συµπεριλαµ-
βάνονται και οι κωφοί µεταξύ των επωφελουµένων, πρόβλεψη
που δεν είχε προβλεφθεί καθόλου και αδικαιολόγητα από την
προηγούµενη πολιτική ηγεσία. 

Συνοψίζοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι το παρόν νοµοσχέδιο
είναι µια πραγµατική ευκαιρία για ουσιαστική αλλαγή στην πρό-
σβαση ατόµων µε προβλήµατα ανάγνωσης -και όχι µόνο- στη
γνώση, στον πολιτισµό, στην πληροφορία, σε βιβλία και έντυπο
υλικό και είναι καθήκον όλων µας να στηρίζουµε τέτοιου είδους

νοµοσχέδια και πρωτοβουλίες, αφήνοντας πίσω µας µικροκοµ-
µατικές σκοπιµότητες και ιδεοληψίες. Όλοι βρισκόµαστε εδώ µε
στόχο τη βελτίωση των Ελλήνων πολιτών και ειδικά των ΑΜΕΑ.
Ας το αποδείξουµε σήµερα µε την παµψηφεί έγκριση του νοµο-
σχεδίου αυτού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε κι εµείς,
κύριε συνάδελφε.

Ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των οµιλητών.
Έχουν ζητήσει να δευτερολογήσουν οι εισηγήτριες της Νέας

Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ κυρίες Παπακώστα-Παλιούρα και
Χρηστίδου. Θα σας δώσω από τρία λεπτά, αλλά θα είµαι πάρα
πολύ αυστηρή, γιατί ήδη έχουµε υπερβεί κατά πολύ τον χρόνο.

Ορίστε, κυρία Παπακώστα, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Θα µιλήσω πολύ σύντοµα για δύο θέµατα. Κατ’ αρχάς θα

ήθελα να πω ότι ως νέα Βουλευτής και ως εισηγήτρια για πρώτη
φορά σ’ αυτό το νοµοσχέδιο, δεν µπορώ να µην εκφράσω την
έκπληξή µου για το γεγονός ότι ένιωσα πάρα πολλές στιγµές ότι
ήµασταν εκτός θέµατος. 

Κυρία Πρόεδρε, θεωρώ ότι αν εσείς ήσασταν Πρόεδρος σ’ ένα
δικαστήριο, κάποιους από εµάς θα τους είχατε διακόψει πολλές
φορές ως εκτός θέµατος ή αν το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ήταν
θέµα σε πανελλαδικές εξετάσεις, πάλι θεωρώ ότι πολλά γραπτά
θα είχαν µηδενιστεί ή θα είχαν κριθεί ως εκτός θέµατος.

Μίλησαν κάποιοι συνάδελφοί -τους οποίους σέβοµαι όλους και
τον καθέναν ξεχωριστά- για κοινωνική ευαισθησία. Θα συµφω-
νήσω και εγώ µε την άποψη του εκλεκτού συναδέλφου, του κ. Λι-
βανού, ότι η κοινωνική ευαισθησία δεν είναι προνόµιο κάποιων
συγκεκριµένων πολιτικών δυνάµεων και δη κοµµατικών σχηµατι-
σµών της Αντιπολίτευσης. Η κοινωνική ευαισθησία έχει να κάνει
µε τον καθέναν από εµάς ξεχωριστά. Και βεβαίως εµείς στη Νέα
Δηµοκρατία ως Κυβέρνηση, αλλά και εγώ προσωπικά ως Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας, θεωρούµε ότι είναι µοµφή. Θεω-
ρώ πραγµατικά ντροπή το γεγονός να έχουµε σήµερα µόνο χίλια
πεντακόσια συγγράµµατα, µορφότυπα στα οποία να έχουν πρό-
σβαση οι συγκεκριµένου είδους ανάπηροι, δηλαδή αυτοί που
έχουν πρόβληµα στην όραση, οι αµβλύωπες και γενικότερα οι
άνθρωποι µε θέµατα όρασης και να µην τους δίνουµε εµείς, σή-
µερα, τη δυνατότητα ή να υπάρχουν αντιδράσεις γι’ αυτό το
θέµα, γιατί κάποιοι -ακούσαµε το επιχείρηµα- κόπτονται για τα
συµφέροντα των εκδοτών.

Αν ερχόµασταν εµείς και λέγαµε ότι θέλουµε να ορίσουµε
αµοιβή για τους εκδότες, για να µπορούν έτσι να υπάρχει µεγα-
λύτερη πρόσβαση, θα µας κατηγορούσαν κάποιοι ότι εµείς προ-
ασπιζόµαστε το κεφάλαιο.

Από την άλλη, εµείς ερχόµαστε ξεκάθαρα σήµερα και λέµε ότι
όλα δεν µπορούν να έχουν αναφορά πια αυτό το κράτος, δεν
µπορούν όλα να ξεκινάνε και να τελειώνουν στο κράτος. Γιατί το
κράτος τελικά είµαστε όλοι εµείς και δεν µπορούµε όλα να τα
πληρώνουµε εµείς.

Για εµένα είναι πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι ήρθαν φορείς
και είπαν τις απόψεις τους στην επιτροπή και από τους εκδότες
δεν ακούστηκε και δεν τέθηκε καν ζήτηµα αµοιβής. Είναι πραγ-
µατικά απορίας άξιο πώς ο ΣΥΡΙΖΑ έθεσε αυτό το θέµα.

Βεβαίως, θα πρέπει να ληφθούν υπ’ όψιν όλες οι προστασίες,
προκειµένου οι δηµιουργοί να τύχουν της απόλυτης προστασίας
πάνω σ’ αυτό το θέµα. Είµαι σίγουρη ότι η αρµόδια Υπουργός
αυτό και θα κάνει.

Κλείνω λέγοντας ότι εµείς σοβαρά και υπεύθυνα -και το είπα
και στην εισήγησή µου- αυτό το οποίο κάνουµε σήµερα είναι ένα
πρώτο βήµα και είµαστε σίγουροι ότι θα ακολουθήσουν και
πολλά άλλα. Δεν είπαµε ποτέ ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο θα λύ-
σουµε όλα τα προβλήµατα µιας τόσο ευαίσθητης κοινωνικής
οµάδας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία συνάδελφε.
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Θα ήθελα να µου επιτρέψετε, όµως, να κάνω µια µικρή επισή-
µανση, παρά το γεγονός ότι δεν µου επιτρέπεται να σχολιάζω
όσα λένε οι εισηγητές από κάτω. Μην ξεχνάτε ότι σ’ αυτή την Αί-
θουσα δεν υπάρχει Βουλευτής που να έχει ανέβει σ’ αυτό το
Βήµα και να µην έχει βγει εκτός θέµατος.

Ευχαριστώ πολύ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Είµαι σίγουρη, κυρία

Πρόεδρε. Προφανώς δεν ήταν µοµφή προς εσάς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο έχει η κ. Χρη-

στίδου για τρία λεπτά.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Μάλλον η αγαπητή συνάδελφος δεν πρόσεξε πολύ καλά την

εισήγησή µου. Όµως, επειδή είµαι θετικός άνθρωπος, θα ξεκι-
νήσω από τα θετικά. Στο άρθρο 6 είµαστε θετικοί και δηλώνουµε
ότι θα το ψηφίσουµε. Ειλικρινά µέσα από την καρδιά µας δηλώ-
νουµε την ικανοποίησή µας που η Υπουργός δέχτηκε αυτήν την
προσθήκη που και εµείς, αλλά και οι δικαιούχοι, είχαµε ζητήσει.
Κατά συνέπεια, λοιπόν, δηλώνουµε πως είµαστε πλέον θετικοί
στο άρθρο 6.

Αν και λείπει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας, θα ήθελα να σχολιάσω το γεγονός ότι αναφέρθηκε
πολλές φορές στην εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ. Ειλικρινά δεν µπορώ
να καταλάβω. Ξέρουµε πολύ καλά ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έχασε τις εκλο-
γές. Είµαστε Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αλλά αυτό δεν δίνει το
δικαίωµα στη Νέα Δηµοκρατία και στην Κυβέρνηση και στους
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας να απαιτούν να µην εκφρά-
ζουµε καν την κατηγορηµατική µας αντίθεση στις πολιτικές, στις
πράξεις, στα έργα σας, στον τρόπο που επιλέγετε να τοποθετεί-
στε. Η διαφωνία µας είναι πολιτική, είναι προφανής και οφεί-
λουµε να την εκφράζουµε. Αυτό είναι η δηµοκρατία. Δηλαδή, δεν
επιτρέπεται ξαφνικά στον ΣΥΡΙΖΑ, επειδή είναι Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση, να εκφράζει την αντίθεσή του στον τρόπο που επιλέ-
γει να νοµοθετεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η Κυ-
βέρνηση του κ. Μητσοτάκη σε µια χώρα που νοσεί αυτήν τη
στιγµή επί των ηµερών σας; Γιατί µας προκαλείτε; Ειλικρινά, δεν
καταλαβαίνω γιατί µας προκαλείτε.

Είχαµε πει στην αρµόδια επιτροπή ότι τα δικαιώµατα -και πόσω
µάλλον τα δικαιώµατα των ατόµων µε αναπηρία, των ευάλωτων
συµπολιτών µας- δεν είναι πεδίο στενής κοµµατικής αντιπαρά-
θεσης. Είχαµε ζητήσει συναίνεση. Άλλο όµως συναίνεση και άλλο
το να µην µπορούµε να αναδεικνύουµε ζητήµατα στα οποία θε-
ωρούµε ότι υπάρχει τεράστια πολιτική διαφωνία και να βρισκό-
µαστε να απολογούµαστε γι’ αυτό. Αυτή η τακτική, δηλαδή, της
Νέας Δηµοκρατίας να αντιπολιτεύεται ως Κυβέρνηση τον ΣΥΡΙΖΑ
ειλικρινά µου προκαλεί κατάπληξη.

Για το Ταµείο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, ανησυχούµε σφόδρα και ανησυχούµε για τον ρόλο που θα
παίξει ο εκκαθαριστής στα έγγραφα του Ταµείου που εσείς επιλέ-
ξατε, µε δεδοµένο ότι αυτός ανήκει στην ίδια παράταξη και ήταν
στα ίδια ψηφοδέλτια µε τους κατηγορούµενους στα σκάνδαλα του
Ταµείου, που εµείς -ναι- και ολόκληρη η κοινωνία το λέµε «αµαρ-
τωλό». Εσείς πώς το λέτε; Γιατί µας προκαλείτε και γιατί µας σκαν-
δαλίζετε; Βάλατε παντού τους πολιτικούς σας φίλους.

Ο ΣΥΡΙΖΑ προκήρυξε ανοικτούς διαγωνισµούς για τις θέσεις
καλλιτεχνικών διευθυντών και στο Εθνικό και στη Λυρική. Εσείς
τους ακυρώσατε και διορίσατε τους εκλεκτούς σας φίλους. Αν-
τικαταστήσατε τον αρχαιοφύλακα στην Ακρόπολη µε εκλεγµένη
εκπρόσωπο της ΔΑΚΕ, την κ. Φιλιππαίου. Καρατοµήσατε από την
εφορεία τον αρχαιολόγο που διαφώνησε µαζί σας για τις αρχαι-
ότητες στο µετρό Θεσσαλονίκης. Διορίσατε τέσσερις γενικούς
γραµµατείς ανθρώπους της Κυβέρνησης στο ΤΑΠ, δηλαδή δεν
βάλατε ούτε έναν αρχαιολόγο. Στο Ελληνικό Κέντρο Κινηµατο-
γράφου βάλατε Γενική Γραµµατέα που εργάζεται και στην Ται-
νιοθήκη της Ελλάδος. Τι να πρωτοπώ; Ο κατάλογος είναι πολύ
µεγάλος.

Επί του νοµοσχεδίου τα θετικά τα είπα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Έχετε δέκα δευτερό-

λεπτα για να ολοκληρώσετε, κυρία συνάδελφε.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Πολύ συνοπτικά, λοιπόν, στα άρθρα 4,

7, 8 και 10 ψηφίζουµε «παρών».
Ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο έχει η κ. Κα-
νέλλη.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Με συγχωρείτε, αλλά η διαδικασία έχει ξε-
φύγει. Έχει ξεφύγει σε ένα επίπεδο για το οποίο δεν ευθύνεται
βεβαίως η Πρόεδρος, αλλά γιατί η εισηγήτρια της Πλειοψηφίας
µπέρδεψε λίγο την εκτελεστική µε τη νοµοθετική εξουσία. Το κα-
ταφέρατε λέγοντας ότι ευχαριστείτε από Βήµατος της Βουλής
την Υπουργό που σας ανέθεσε την παρουσίαση του νοµοσχε-
δίου. Δεν είναι κατ’ ανάθεση. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Σε
καµµία περίπτωση. Πιστέψτε µε!

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Εσείς το είπατε από το Βήµα της Βουλής.
Η κυρία συνάδελφος από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχει

κατάλογο ονοµάτων. Μετατράπηκε σε προσωπικό, µονοµαχιακό
ζήτηµα κάτι που αφορά µία ευρωπαϊκή οδηγία, την ενσωµάτωσή
της και κυρίως ένα από τα πιο γενικώς παραδεκτά -το λέτε µόνοι
σας- ευαίσθητα τµήµατα του πληθυσµού για τα οποία θα µπο-
ρούσε κάποιος µικροπολιτικά να διατυπώσει πολλές ερωτήσεις
για τις κυβερνήσεις µέχρι σήµερα, τουλάχιστον από τη Μεταπο-
λίτευση και µετά. Για να µην αρχίσει να αναρωτιέται κάποιος για
το ποιες είναι οι ευρωπαϊκές οδηγίες για τυφλούς πρόσφυγες
και µετανάστες και αν υπάρχουν αντίστοιχες οδηγίες για άλλα
πράγµατα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Εξετράπη και έχει δίκιο η κυρία Πρόεδρος που είπε πριν ότι
ξεφεύγουµε πολύ από εδώ. Με συγχωρείτε, φτάσαµε η ώρα
18:00’ και έχουµε συζητήσει άπειρα πράγµατα σήµερα τα οποία
δεν ήταν λεπτοµερέστερες αναλύσεις και συνολικές τοποθετή-
σεις. Δεν κάνω κριτική σε κανέναν, µόνο µία και γι’ αυτό πήρα
τον λόγο. Δεν αντέχω άλλο να ακούω ότι δεν υπάρχει µονοπώ-
ληση πολιτική, ιδεολογική της ευαισθησίας. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Μα,
δεν υπάρχει. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Μονοπώληση της ευαισθησίας, εσείς όταν
λέτε ιδεολογική, εννοείτε κοµµατική. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Όχι. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ιδεολογική ευαισθησία υπάρχει αβυσσαλέα

διαφορά και ειδικά σε θέµατα ανθρώπων, όπως οι τυφλοί, όπως
τα άτοµα µε αναπηρία, οι λιγότερο προνοµιούχοι. Σας µίλησα
από το Βήµα και σας είπα για ταξικές διαφορές. Αν δεν υπάρχει
ιδεολογική άβυσσος µεταξύ του καπιταλισµού που κοιτάει το
κέρδος και του σοσιαλισµού που κοιτάει τους ανθρώπους για λο-
γαριασµό τους και όχι για λογαριασµό του κεφαλαίου, µαθήµατα
γενικεύοντας την Αριστερά και µετατρέποντας σε εµάς, αν νοµί-
ζετε ότι θα κάνουµε τον διαιτητή µεταξύ των δύο, είσαστε γελα-
σµένοι. 

Συγχαρητήρια που πήρατε µια εισήγηση που σας επιτρέπει να
δείχνετε ότι είστε αναγνωρισµένης ευαισθησίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Κων-
σταντόπουλος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία
Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, τόσο κατά τη συζήτηση στην
επιτροπή, αλλά και σήµερα στην Ολοµέλεια θέσαµε µε σαφήνεια
ως Κίνηµα Αλλαγής τις θέσεις µας επί του νοµοσχεδίου. Αυτο-
νόητο είναι ότι βρισκόµαστε στο πλευρό των συνανθρώπων µας
που πράγµατι µας έχουν ανάγκη, στο πλευρό των αναπήρων που
αφορά και τους τυφλούς και τους κωφούς. Στηρίζουµε φυσικά
κάθε ρύθµιση στην οποία διευκολύνεται η καθηµερινότητά τους
και η ζωή τους.

Στο άρθρο 6, κύριε Υπουργέ, αναφορικά µε την παράδοση των
έργων σε ψηφιακή µορφή από τους εκδότες ήδη επισηµάναµε
ότι η ανάγκη της προσφυγής στη δικαιοσύνη σε περίπτωση άρ-
νησης των εκδοτών θα επιβάρυνε υπέρµετρα τους αρµόδιους
φορείς, αλλά και τους επωφελούµενους όσον αφορά στη µετα-
τροπή. Γι’ αυτό και προτείναµε τη θέσπιση µιας διοικητικής δια-
δικασίας την οποία κάνατε αποδεκτή και µε χαρά το ακούσαµε. 

Σας άκουσα, κυρία Υπουργέ, να λέτε ότι οι διαφορές αυτές θα
εκδικάζονται µε τη διαδικασία των ασφαλιστικών µέτρων. Η ρύθ-
µιση αυτή µας βρίσκει σύµφωνους γιατί είναι προς τη θετική κα-
τεύθυνση. Επίσης, όπως επισηµάνθηκε νωρίτερα, θα πρέπει να
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διασφαλίζεται ότι αποτρέπεται σε κάθε περίπτωση η παράνοµη
διακίνηση των έργων. Για τον λόγο αυτό επιβάλλεται να υπάρχει
ένα συγκεκριµένο πλαίσιο που οι φορείς θα ακολουθούν, όπως
τα πρότυπα και οι κατευθυντήριες οδηγίες που εκδίδει η Εθνική
Βιβλιοθήκη. Θα πρέπει να ακολουθούνται, όπως άλλωστε ορίζε-
ται και στην αιτιολογική έκθεση που καταθέσατε και όχι απλά να
δύνανται να ακολουθήσουν οι αρµόδιοι φορείς. 

Ολοκληρώνοντας, κυρία Υπουργέ, αυτό που θα πρέπει να µας
απασχολεί όλους είναι η αποτελεσµατικότητα του νέου θεσµικού
πλαισίου. Αυτό είναι το πιο βασικό, αν είναι ή όχι αποτελεσµατικό.
Και φυσικά σηµαντική είναι η πραγµατική επίλυση των προβλη-
µάτων των ανθρώπων µε αναπηρία είτε τυφλών, είτε κωφών, είτε
κωφαλάλων.

Δυστυχώς έχουµε ακόµα πολύ δρόµο µπροστά µας να διανύ-
σουµε µέχρι να µπορούµε να πούµε ότι τόσοι οι τυφλοί και οι
κωφοί, αλλά και εν γένει οι έχοντες προβλήµατα ανάγνωσης εν-
τύπων, έχουν ακριβώς την ίδια πρόσβαση σε δηµοσιευµένα έργα
µε όσους δεν διαθέτουν κάποια αναπηρία. Προς αυτήν την κα-
τεύθυνση θα πρέπει να εργαστούµε όλοι µας και να εξαλείψουµε
όποια εµπόδια σήµερα υπάρχουν. 

Αναµένοντας να µας πείτε πώς θα λειτουργήσει στην πράξη
το νέο σύστηµα που προβλέπει η ευρωπαϊκή οδηγία, εµείς θα
συναινέσουµε και στα άρθρα. Εν τοις πράγµασι, θα πω ότι δεν
πρέπει να ξεχνάµε ότι το θεσµικό πλαίσιο για τη µετατροπή των
έργων που υπήρχε ως σήµερα ήταν αναποτελεσµατικό και αυτό
θα πρέπει να εξαλειφθεί. 

Λέµε, λοιπόν «ναι» και ως προς τα άρθρα στο σύνολό τους,
διότι και οι προτάσεις µας έγιναν αποδεκτές, όπως έγιναν απο-
δεκτές και οι προτάσεις των φορέων. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κι εγώ ευχαριστώ. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Παπακώστα, σας

είδα. Μισό λεπτό, σας παρακαλώ. 
Τίποτα απ’ αυτά που είπε η κ. Κανέλλη δεν συνιστά προσωπικό.

Το να λέει ότι υπάρχει µια µεγάλη ιδεολογική διαφορά είναι εκτί-
µηση της ιδίας και του κόµµατός της και δεν µπορεί να υπάρξει
αντίρρηση επ’ αυτού. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Όχι γι’
αυτό, κύριε Πρόεδρε. Επειδή υπήρξε µοµφή για τη διάκριση των
εξουσιών. Να θυµίσω στην κ. Κανέλλη ότι ως νοµικός … 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Δεν ακούγεστε βέβαια... 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Μα, δεν γίνεται να ανοίξουµε συζήτηση για

τη διάκριση των εξουσιών. Δεν θα κάνουµε µαθήµατα πρωτοε-
τούς Νοµικής. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Βε-
βαίως και δεν θα κάνουµε µαθήµατα, αλλά είναι όντως προσβλη-
τικό να απευθύνεστε σε έναν Βουλευτή…

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Αν συνεχίσετε έτσι, θα αναγκαστώ να απαν-
τήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Δεν είναι σωστό. Γιατί θα
απαντήσει…

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Είπε το όνοµά µου και είµαι υποχρεωµένη
να απαντήσω. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Τον
λόγο για ένα λεπτό θα ήθελα, σας παρακαλώ. Για µια κουβέντα,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ναι, αλλά θα πάρει τον
λόγο και η κ. Κανέλλη. Εγώ δεν θέλω να σας δηµιουργώ πίεση. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κυρία συνάδελφε, δεν ξέρετε τον Κανονι-
σµό.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Το να
επικαλείται µια εισηγήτρια ότι είναι ταξικό και αποκλειστικό το
θέµα της κοινωνικής ευαισθησίας, αυτό προσωπικά µε ξεπερ-
νάει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας παρακαλώ. Είπα και
προηγούµενα ότι ορθώς η κ. Κανέλλη στην οµιλία της είπε αυτά
που είπε. Δεν έθιξε κανέναν. Ήταν µια πολιτική τοποθέτηση. Δεν
είπε κάτι άλλο. Να το κλείσουµε. 

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να πω ότι προφανώς οι όποιες δια-
φωνίες και ιδιαίτερα οι πολιτικές διαφωνίες είναι δεκτές. Δεν
είναι αποδεκτές οι παραποιήσεις των δεδοµένων. 

Να πληροφορήσω ότι στο Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµβούλιο
είναι πέντε αρχαιολόγοι εκ του νόµου και είναι άλλοι τρεις του-
λάχιστον εκ προσωπικοτήτων. Εποµένως, είναι οκτώ αρχαιολόγοι
και όχι ουδείς, όπως αναφέρθηκε.

Δεδοµένου ότι έγινε πάλι λόγος για τον εκκαθαριστή του Τα-
µείου Αλληλοβοήθειας, θέλω να πω ότι ο εκκαθαριστής δεν επε-
λέγη αδιαφανώς. Υπήρχε προκήρυξη, υπήρχε πρόσκληση και
όποιος ήθελε µπορούσε να βάλει υποψηφιότητα και ανάλογα µε
τα προσόντα θα υπήρχε η απόφαση του ποιος θα είναι ο εκκα-
θαριστής. Αυτοί που έβαλαν υποψηφιότητα, αξιολογήθηκαν. Εάν
κάποιοι άλλοι ήθελαν να βάλουν υποψηφιότητα, επίσης µπορού-
σαν να βάλουν. 

Ως προς τις προκηρύξεις τις οποίες λέτε ότι είχατε ανακοινώ-
σει, είχατε δηµοσιοποιήσει, για τις θέσεις των καλλιτεχνικών δι-
ευθυντών, να σας θυµίσω ότι επί της ουσίας ήταν παράτυπες,
για να µην πω παράνοµες, γιατί δεν είχαν νοµική εξουσιοδότηση.
Επίσης, ήταν φωτογραφικές. Κι αυτό έχει καταγγελθεί από πολι-
τιστικούς φορείς. 

Τέλος, προηγουµένως προσβάλλατε τα µέλη του Κεντρικού
Αρχαιολογικού Συµβουλίου, οι οποίοι είναι όλοι επιστήµονες ανα-
γνωρισµένου κύρους. Προσβάλλατε τον Δηµήτρη Λιγνάδη και
τον Γιώργο Κουµεντάκη, ως κοµµατικούς παράγοντες, δύο αν-
θρώπους οι οποίοι έχουν σαφέστατα δώσει δείγµατα γραφής και
βιογραφικών για το ποιοι είναι και πως κάνουν τη δουλειά τους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, και
των άρθρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1564 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 13ης Σεπτεµ-
βρίου 2017 σχετικά µε ορισµένες επιτρεπόµενες χρήσεις ορισ-
µένων προστατευόµενων έργων και άλλων αντικειµένων προστα-
σίας δυνάµει δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και συγγενι-
κών δικαιωµάτων προς όφελος των τυφλών, των αµβλυώπων και
των ατόµων µε άλλα προβλήµατα ανάγνωσης εντύπων και για
την τροποποίηση της Οδηγίας 2001/29/ΕΚ για την εναρµόνιση
ορισµένων πτυχών του δικαιώµατος του δηµιουργού και συγγε-
νικών δικαιωµάτων στην κοινωνία της πληροφορίας».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά, µε ηλεκτρονική ψη-
φοφορία. Δεν βλέπω κανέναν Βουλευτή να διαφωνεί µε την πο-
λιτική πρόταση του κόµµατός του, άρα οι εισηγητές θα είναι
αυτοί που θα ψηφίσουν. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, δέκα άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς
και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζονται ως τέσσερα άρθρα προς
ψήφιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να κυλήσετε
την οθόνη αφής. Στο πάνω δεξιά µέρος της οθόνης εµφανίζεται
κάθε φορά ο αριθµός των άρθρων που αποµένουν για ψήφιση.
Και βεβαίως, θα πρέπει να βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα
άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο του νοµοσχεδίου.
Αφού καταχωρισθεί η ψήφος σας, έχετε τη δυνατότητα να την
ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφο-
ρίας. Για οποιαδήποτε απορία απευθυνθείτε στο Προεδρείο προ-
κειµένου να σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Παρακαλώ να κλείσει το

σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας. 
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Οι θέσεις των κοµµάτων,

όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό σύ-
στηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης και έχουν ως εξής:
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10196 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1564 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 13ης Σεπτεµβρίου 2017
σχετικά µε ορισµένες επιτρεπόµενες χρήσεις ορισµένων προστα-
τευόµενων έργων και άλλων αντικειµένων προστασίας δυνάµει
δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµά-
των προς όφελος των τυφλών, των αµβλυώπων και των ατόµων
µε άλλα προβλήµατα ανάγνωσης εντύπων και για την τροποποί-
ηση της Οδηγίας 2001/29/ΕΚ για την εναρµόνιση ορισµένων πτυ-
χών του δικαιώµατος του δηµιουργού και συγγενικών δικαιω-
µάτων στην κοινωνία της πληροφορίας

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 6 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο άρθρο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Ενσωµά-
τωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1564 του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της 13ης Σεπτεµβρίου 2017 σχετικά µε
ορισµένες επιτρεπόµενες χρήσεις ορισµένων προστατευόµενων
έργων και άλλων αντικειµένων προστασίας δυνάµει δικαιωµάτων
πνευµατικής ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµάτων προς όφε-
λος των τυφλών, των αµβλυώπων και των ατόµων µε άλλα προ-
βλήµατα ανάγνωσης εντύπων και για την τροποποίηση της
Οδηγίας 2001/29/ΕΚ για την εναρµόνιση ορισµένων πτυχών του
δικαιώµατος του δηµιουργού και συγγενικών δικαιωµάτων στην
κοινωνία της πληροφορίας» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε
µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
κατά πλειοψηφία και έχει ως εξής:

«Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1564 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 13ης Σεπτεµβρίου 2017
σχετικά µε ορισµένες επιτρεπόµενες χρήσεις ορισµένων προ-
στατευόµενων έργων και άλλων αντικειµένων προστασίας δυ-
νάµει δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και συγγενικών
δικαιωµάτων προς όφελος των τυφλών, των αµβλυώπων και
των ατόµων µε άλλα προβλήµατα ανάγνωσης εντύπων και για
την τροποποίηση της Οδηγίας 2001/29/ΕΚ για την εναρµόνιση
ορισµένων πτυχών του δικαιώµατος του δηµιουργού και συγ-
γενικών δικαιωµάτων στην κοινωνία της πληροφορίας

Άρθρο 1
Αντικείµενο και πεδίο εφαρµογής

(άρθρο 1 της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1564)

Με το παρόν ενσωµατώνεται στην ελληνική νοµοθεσία η Οδη-
γία (ΕΕ) 2017/1564 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 13ης Σεπτεµβρίου 2017, σχετικά µε ορισµένες
επιτρεπόµενες χρήσεις ορισµένων προστατευόµενων έργων και
άλλων αντικειµένων προστασίας δυνάµει δικαιωµάτων πνευµατι-
κής ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµάτων προς όφελος των
τυφλών, των αµβλυώπων και των ατόµων µε άλλα προβλήµατα
ανάγνωσης εντύπων και για την τροποποίηση της Οδηγίας 2001/
29/ΕΚ για την εναρµόνιση ορισµένων πτυχών του δικαιώµατος
του δηµιουργού και συγγενικών δικαιωµάτων στην κοινωνία της
πληροφορίας.

Άρθρο 2
Αντικατάσταση του τίτλου 

και του άρθρου 28Α του ν. 2121/1993 

1. O τίτλος του άρθρου 28Α του ν. 2121/1993 (Α’ 25) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Επιτρεπόµενες χρήσεις προς όφελος εντυποαναπήρων και
ατόµων µε άλλες αναπηρίες.»

2. Το άρθρο 28Α του ν. 2121/1993 αντικαθίσταται όπως ορί-
ζουν τα άρθρα 3 έως 8. 

Άρθρο 3
Ορισµοί 

(άρθρο 2 της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1564)

Η παράγραφος 1 του άρθρου 28Α του ν. 2121/1993 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«1. Για τους σκοπούς του παρόντος άρθρου ισχύουν οι εξής
ορισµοί:

α) ως «έργο» νοείται κάθε έργο υπό µορφή βιβλίου, περιοδι-
κού, επιστηµονικού ή άλλου, εφηµερίδας ή άλλου είδους εντύ-
που, σηµειογραφίας στην οποία συµπεριλαµβάνονται οι παρτι-
τούρες, και σχετικών εικονογραφήσεων, επί παντός µέσου, συµ-
περιλαµβανοµένης της ψηφιακής και ηχητικής µορφής, όπως τα
ακουστικά βιβλία, το οποίο προστατεύεται µε δικαίωµα πνευµα-
τικής ιδιοκτησίας και το οποίο έχει νοµίµως δηµοσιευθεί ή κατα-
στεί µε άλλον τρόπο νόµιµα διαθέσιµο στο κοινό.

β) Ως «επωφελούµενος» νοείται, ανεξάρτητα από οποιαδήποτε
άλλη αναπηρία:

αα) κάθε τυφλό άτοµο,
ββ) κάθε άτοµο µε προβλήµατα όρασης, που δεν επιδέχονται

βελτίωση, ώστε το άτοµο να αποκτήσει οπτική λειτουργία ουσια-
στικά ισοδύναµη µε εκείνη ατόµου χωρίς τέτοια αναπηρία, και το
οποίο για τον λόγο αυτόν δεν µπορεί να διαβάζει έντυπα µε την
ίδια ουσιαστικά ευχέρεια, όπως ένα άτοµο χωρίς τέτοιο πρό-
βληµα, 

γγ) ένα άτοµο που έχει αντιληπτική ή αναγνωστική αναπηρία
και δεν είναι, ως εκ τούτου, σε θέση να διαβάζει έντυπα µε την
ίδια ουσιαστικά ευχέρεια, όπως ένα άτοµο χωρίς τέτοια αναπη-
ρία, 

δδ) ένα άτοµο που δεν είναι σε θέση, λόγω σωµατικής ανικα-
νότητας, να κρατήσει στα χέρια του ή να χειρισθεί βιβλίο ή να
εστιάσει ή να µετακινήσει το βλέµµα του, σε βαθµό που κανονικά
θα ήταν ικανοποιητικός για να µπορεί να διαβάζει.

γ) Ως «αντίγραφο σε προσβάσιµο µορφότυπο» νοείται κάθε
αντίγραφο έργου που παρέχει στον επωφελούµενο πρόσβαση
στο έργο µε εναλλακτικό τρόπο ή σε εναλλακτική µορφή, επιτρέ-
ποντας, µεταξύ άλλων, στο εν λόγω άτοµο να έχει το ίδιο αποτε-
λεσµατική και άνετη πρόσβαση, όπως ένα άτοµο χωρίς οποια-
δήποτε αναπηρία ή ανικανότητα από τις αναφερόµενες στην πε-
ρίπτωση β’.

δ) Ως «αρµόδιος φορέας» νοείται κάθε οργανισµός, σωµατείο,
ένωση ή άλλος φορέας, που έχει εξουσιοδοτηθεί ή αναγνωρίζε-
ται να παρέχει σε επωφελουµένους επιµόρφωση, εκπαίδευση,
προσαρµοσµένη ανάγνωση και πρόσβαση σε πληροφορίες σε
µη κερδοσκοπική βάση. Ως αρµόδιος φορέας θεωρείται και ο δη-
µόσιος ή ο µη κερδοσκοπικός οργανισµός που παρέχει τις ίδιες
υπηρεσίες σε επωφελουµένους ως µία από τις κύριες δραστη-
ριότητές του, ως θεσµική υποχρέωση ή στο πλαίσιο της δηµο-
σίου συµφέροντος αποστολής του.»

Άρθρο 4
Επιτρεπόµενες χρήσεις

(άρθρο 3 της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1564)

Οι παράγραφοι 2, 3 και 4 του άρθρου 28Α του ν. 2121/1993
αντικαθίστανται ως εξής:

«2. Επιτρέπεται χωρίς την άδεια του δηµιουργού του έργου
και χωρίς αµοιβή να διενεργείται κάθε πράξη που είναι αναγκαία
προκειµένου: 

α) επωφελούµενος ή πρόσωπο που ενεργεί για λογαριασµό
του να µπορεί να παράγει αντίγραφο σε προσβάσιµο µορφότυπο
έργου, στο οποίο ο επωφελούµενος έχει νόµιµη πρόσβαση και
το οποίο προορίζεται για την αποκλειστική του χρήση,  

β) αρµόδιος φορέας να µπορεί να παράγει αντίγραφο σε προ-
σβάσιµο µορφότυπο έργου, στο οποίο έχει νόµιµη πρόσβαση, ή
να παρουσιάζει, να καθιστά διαθέσιµο, να διανέµει ή να δανείζει
το εν λόγω αντίγραφο σε µη κερδοσκοπική βάση σε επωφελού-
µενο ή άλλον αρµόδιο φορέα µε σκοπό την αποκλειστική χρήση
του από επωφελούµενο.

3. Συµφωνία αντίθετη προς την παράγραφο 2 δεν επιτρέπεται. 
4. Κάθε αντίγραφο σε προσβάσιµο µορφότυπο πρέπει να πλη-

ροί την προϋπόθεση του σεβασµού της ακεραιότητας του έργου,
λαµβανοµένων δεόντως υπόψη των αλλαγών που απαιτούνται,
προκειµένου το έργο να καταστεί προσβάσιµο σε εναλλακτικό
µορφότυπο.»

Άρθρο 5
Αντίγραφο σε προσβάσιµο 

µορφότυπο στην εσωτερική αγορά 
(άρθρο 4 της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1564)

Η παράγραφος 5 του άρθρου 28Α του ν. 2121/1993 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«5. Επιτρέπεται χωρίς την άδεια του δηµιουργού και χωρίς
αµοιβή σε αρµόδιο φορέα να εκτελεί τις πράξεις της περίπτωσης
β’ της παραγράφου 2 για λογαριασµό επωφελουµένου ή άλλου
αρµόδιου φορέα που είναι εγκατεστηµένος σε άλλο κράτος -
µέλος της Ε.Ε.. Επίσης επιτρέπεται σε επωφελούµενο ή σε αρ-
µόδιο φορέα που είναι εγκατεστηµένος στην Ελλάδα να αποκτά
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ή να έχει πρόσβαση σε αντίγραφο έργου σε προσβάσιµο µορ-
φότυπο από αρµόδιο φορέα εγκατεστηµένο σε κράτος - µέλος
της Ε.Ε..»

Άρθρο 6
Υποχρεώσεις αρµόδιων φορέων

(άρθρο 5 της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1564)

Οι παράγραφοι 6, 7 και 8 του άρθρου 28Α του ν. 2121/1993
αντικαθίστανται ως εξής:

«6. Σε περίπτωση που αρµόδιος φορέας που είναι εγκατεστη-
µένος στην Ελλάδα εκτελεί τις πράξεις που προβλέπονται στις
παραγράφους 2 και 5:

α) Θεσπίζει και τηρεί τις δικές του πρακτικές για να εξασφαλί-
ζει ότι:

αα) διανέµει, παρουσιάζει και καθιστά διαθέσιµα αντίγραφα
έργων σε προσβάσιµο µορφότυπο µόνο σε επωφελουµένους ή
σε άλλους αρµόδιους φορείς,

ββ) λαµβάνει κατάλληλα µέτρα για την αποτροπή της µη εξου-
σιοδοτηµένης αναπαραγωγής, διανοµής, παρουσίασης ή διάθε-
σης στο κοινό αντιγράφων έργων σε προσβάσιµο µορφότυπο,

γγ) επιδεικνύει την προσήκουσα επιµέλεια και διατηρεί αρχεία
σχετικά µε τη διαχείριση έργων και των αντιγράφων τους σε προ-
σβάσιµο µορφότυπο,  

δδ) δηµοσιεύει και επικαιροποιεί, ενδεχοµένως στον ιστότοπό
του ή και µέσω άλλων διαδικτυακών ή εξωδιαδικτυακών διαύλων,
πληροφορίες για τον τρόπο µε τον οποίο συµµορφώνεται µε τις
υποχρεώσεις που καθορίζονται στις περιπτώσεις αα’ έως γγ’.
Τεκµαίρεται ότι οι αρµόδιοι φορείς πληρούν τις ανωτέρω απαι-
τήσεις εφόσον τηρούν τα πρότυπα και τις κατευθυντήριες Οδη-
γίες που συντάσσει η Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδος κατά την
περίπτωση ια’ της παραγράφου 4 του άρθρου 1 του ν. 3149/2003
(Α’141).

β) Κατόπιν σχετικού αιτήµατος παρέχει σε προσβάσιµη µορφή
σε επωφελούµενο, άλλον αρµόδιο φορέα ή δικαιούχο:

αα) τον κατάλογο των έργων, των οποίων έχει αντίγραφα σε
προσβάσιµο µορφότυπο και τους διαθέσιµους µορφοτύπους, 

ββ) την επωνυµία και τα στοιχεία επικοινωνίας των αρµόδιων
φορέων µε τους οποίους έχει ανταλλάξει αντίγραφα έργων σε
προσβάσιµο µορφότυπο σύµφωνα µε τις παραγράφους 2 και 5. 

7. Οι εκδότες υποχρεούνται να παρέχουν στους αρµόδιους
φορείς σε ψηφιακή µορφή τα αρχεία των έργων υπό την προ-
ϋπόθεση ότι τα τηρούν σε ψηφιακή µορφή. Σε περίπτωση µη
συµµόρφωσης µε την υποχρέωση αυτή, εφαρµογή έχει ιδίως το
άρθρο 946 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας. Οι διαφορές της
παρούσας παραγράφου εκδικάζονται κατά τη διαδικασία των
ασφαλιστικών µέτρων από το τοπικά αρµόδιο Μονοµελές Πρω-
τοδικείο.

8. Στην Εθνική Βιβλιοθήκη τηρείται κατάλογος αντιγράφων
έργων σε προσβάσιµο µορφότυπο, µε το είδος των µορφοτύπων
στους οποίους έχουν αναπαραχθεί τα έργα, καθώς και τον αρ-
µόδιο φορέα στον οποίο αυτά τηρούνται. Οι αρµόδιοι φορείς
οφείλουν εντός εύλογου χρονικού διαστήµατος από  την παρα-
γωγή προσβάσιµων µορφοτύπων να ενηµερώνουν την Εθνική Βι-
βλιοθήκη µε τα απαραίτητα στοιχεία για την επικαιροποίηση του
καταλόγου.»

Άρθρο 7
Αποζηµίωση δικαιούχων, ανταλλαγή πληροφοριών και προ-

στασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα
(άρθρα 6 και 7 της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1564)

Οι παράγραφοι 9, 10 και 11 του άρθρου 28Α του ν. 2121/1993
αντικαθίστανται ως εξής:

«9. Για την αποζηµίωση των δικαιούχων αναφορικά µε τις ρυθ-
µιζόµενες από το παρόν χρήσεις εκπαιδευτικών συγγραµµάτων
πρωτοβάθµιας, δευτεροβάθµιας και τριτοβάθµιας εκπαίδευσης
ισχύει ό,τι και για τα προοριζόµενα για µη επωφελουµένους. 

10. Αρµόδιος φορέας που εκτελεί τις πράξεις που προβλέπον-
ται στην παράγραφο 5, δύναται να κοινοποιεί την επωνυµία και
τα στοιχεία επικοινωνίας του στον Οργανισµό Πνευµατικής Ιδιο-

κτησίας (ΟΠΙ), ο οποίος διαβιβάζει αυτές τις πληροφορίες στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

11. Η επεξεργασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα στο
πλαίσιο του παρόντος άρθρου υπόκειται στη νοµοθεσία για την
προστασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα.»

Άρθρο 8
Κωφοί (άρθρο 5 παράγραφος 3 στοιχείο β’ 

της  Οδηγίας 2001/29, όπως τροποποιήθηκε 
µε το άρθρο 8 της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1564)

Η παράγραφος 12 του άρθρου 28Α του ν. 2121/1993 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«12. Επιτρέπεται χωρίς άδεια του δικαιούχου και χωρίς αµοιβή
η αναπαραγωγή, παρουσίαση και διάθεση στο κοινό έργου προς
όφελος κωφών, όταν οι χρήσεις αυτές συνδέονται άµεσα µε την
αναπηρία τους και δεν έχουν εµπορικό χαρακτήρα στον βαθµό
που απαιτείται λόγω της συγκεκριµένης αναπηρίας, σύµφωνα µε
το παρόν άρθρο πλην της παραγράφου 5. Με κοινή απόφαση
των Υπουργών Πολιτισµού και Αθλητισµού και Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων µπορεί να εξειδικεύονται περαιτέρω οι όροι των χρή-
σεων αυτών.»

Άρθρο 9
Τροποποίηση των άρθρων 42, 45Α 

και 71 του ν. 2121/1993
(άρθρο 3 παράγραφος 1 της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1564)

1. Στο άρθρο 42 του ν. 2121/1993 προστίθεται παράγραφος 6
ως εξής: 

«6. Ο περιορισµός που προβλέπεται στο άρθρο 28Α παράγρα-
φοι 1 έως 11 εφαρµόζεται και στα δικαιώµατα του δικαιούχου
προγράµµατος ηλεκτρονικού υπολογιστή.»  

2. Στην παράγραφο 6 του άρθρου 45Α του ν. 2121/1993 προ-
στίθεται τελευταίο εδάφιο ως εξής:  

«Ο περιορισµός που προβλέπεται στο άρθρο 28Α παράγραφοι
1 έως 11 εφαρµόζεται και στο ειδικής φύσης δικαίωµα του κατα-
σκευαστή βάσης δεδοµένων.»

3. Η παράγραφος 6 του άρθρου 71 του ν. 2121/1993 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«6. Τα άρθρα 3 παράγραφος 1, 28Α παράγραφος 12, 28Β και
28Γ, 46 παράγραφος 2, 47 παράγραφοι 1 και 2, 48 παράγραφος
1, 52 στοιχείο δ’, 64Α, 66 παράγραφοι 1 και 2, 66Α και 66Β του
νόµου αυτού αποτελούν εφαρµογή της Οδηγίας 2001/29/ΕΚ του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 22ας Μαΐου
2001 για την εναρµόνιση ορισµένων πτυχών του δικαιώµατος του
δηµιουργού και των συγγενικών δικαιωµάτων στην κοινωνία της
πληροφορίας, όπως η Οδηγία αυτή τροποποιήθηκε µε την Οδη-
γία (ΕΕ) 2017/1564 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 13ης Σεπτεµβρίου 2017.»

4. Προστίθεται παράγραφος 11 στο άρθρο 71 του ν. 2121/
1993 ως εξής: 

«11. Το άρθρο 28A παράγραφοι 1 έως 11, η παράγραφος 6
του άρθρου 42 και το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 6 του
άρθρου 45Α του ν. 2121/1993, αποτελούν εφαρµογή της Οδη-
γίας 2017/1564/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 13ης Σεπτεµβρίου 2017.»

Άρθρο 10
Κατάργηση της ΥΠΠΟ/ΔΙΟΙΚ/98546/12.10.2007 

απόφασης του Υπουργού Πολιτισµού

Η ΥΠΠΟ/ΔΙΟΙΚ/98546/12.10.2007 απόφαση του Υπουργού Πο-
λιτισµού (Β’ 2065) καταργείται. 

Άρθρο 11
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
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ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΠΑΙΔΕΙΑΣ 2. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ                ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

3. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για
την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψή-
φιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Το Σώµα παρέσχε τη ζη-

τηθείσα εξουσιοδότηση.



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τα εξής: Με την πα-
ρούσα σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση των επικαί-
ρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου της
Δευτέρας 24 Φεβρουαρίου 2020 ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις που
θα συζητηθούν είναι οι εξής:

Η υπ’ αριθµόν 521/17-2-2020 επίκαιρη ερώτηση που θα απαν-
τηθεί από τον Υπουργό Τουρισµού κ. Θεοχάρη Θεοχάρη.

Η υπ’ αριθµόν 510/14-2-2020, η υπ’ αριθµόν 525/18-2-2020, η
υπ’ αριθµόν 526/18-2-2020 και η υπ’ αριθµόν 531/18-2-2020 επί-
καιρες ερωτήσεις που θα απαντηθούν από την Υφυπουργό Παι-
δείας και Θρησκευµάτων κ. Σοφία Ζαχαράκη.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 521/17-2-
2020 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’
Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αι-
κατερίνης Νοτοπούλου προς τον Υπουργό Τουρισµού, µε θέµα:
«Ο Ελληνικός Οργανισµός Τουρισµού (Ε.Ο.Τ.) οδηγείται σε συρ-
ρίκνωση».

Κυρία Νοτοπούλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για να ανα-
πτύξετε την επίκαιρη ερώτηση. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Καλησπέρα, κύριε Υπουργέ. Να ευχαριστήσω προκαταβολικά,
γιατί σήµερα ελπίζω ότι θα δώσετε µία σαφή απάντηση πια για
το πώς οραµατίζεστε τον ρόλο που θα διαδραµατίσει ο ΕΟΤ επί
της υπουργίας σας. Το λέω αυτό διότι κατανοείτε την καλόπιστη
αγωνία που έχουµε, µιας και ο απαξιωµένος και παλαιότερα κα-
κοπαθηµένος ΕΟΤ, επί κυβερνήσεως του ΣΥΡΙΖΑ ανέκαµψε, στη-
ρίχθηκε, επέστρεψαν οι άνθρωποι που ήταν σε διαθεσιµότητα,
στηρίχτηκε σε πολύ σκληρές δηµοσιονοµικά συνθήκες και έπαιξε
τον κυρίαρχο ρόλο καθορισµού της προώθησης του τουρισµού
της χώρας µας στο εξωτερικό. 

Παρατηρούµε, µε µία απλή ανάγνωση, αλλά και µε µία πιο σο-
βαρή και προσεκτική ανάγνωση του προϋπολογισµού του ΕΟΤ,
µείωση στα κονδύλια αυτά. Αυτό είναι κάτι βέβαια που το είχαµε
επισηµάνει ήδη από την κατάθεση και την ψήφιση του προϋπο-
λογισµού του Υπουργείου, µιας και στον προϋπολογισµό του
Υπουργείου είχατε µειώσει τον τακτικό προϋπολογισµό και εί-
χατε αυξήσει κατά 10 εκατοµµύρια από το συγχρηµατοδοτού-
µενο ΠΔΕ τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Τουρισµού.

Εκτιµήσαµε, λοιπόν, ότι µειώνοντας τα ποσά του τακτικού προ-
ϋπολογισµού, αναµφίβολα µειώνετε και τον προϋπολογισµό του
ΕΟΤ και κυρίως πως η αύξηση κατά 10 εκατοµµύρια ευρώ των
συγχρηµατοδοτούµενων δαπανών του ΠΔΕ δεν προορίζονται
απαραίτητα για τις δράσεις του ΕΟΤ -µάλιστα, έχει να κάνει πολύ
µε τις δράσεις που προορίζει η Ευρωπαϊκή Ένωση-, µε δεδοµένο
πως ο τακτικός προϋπολογισµός, αν θέλετε, εξασφαλίζει ή κα-
ταδεικνύει και τη φροντίδα του κράτους για τον ελληνικό τουρι-
σµό. 

Συγκρίνοντας τους δύο προϋπολογισµούς του ’19 και του ’20
µπορούµε να παρατηρήσουµε µία µείωση κατά 32% στα συνο-
λικά έξοδα του ΕΟΤ -το έχετε προϋπολογίσει πλέον στα 19 εκα-
τοµµύρια, από 28 εκατοµµύρια που ήταν πέρυσι-, και 72%
µείωση δαπανών για τη διαφήµιση και τις δηµόσιες σχέσεις.
Ήταν 4,3 εκατοµµύρια και έχει γίνει 1,2 εκατοµµύριο ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Να σηµειώσω εδώ πως ενώ είστε µία έτοιµη επιτελική Κυβέρ-
νηση, ήδη χρειαστήκατε κιόλας µέσα σε ενάµιση µήνα δύο ανα-
µορφώσεις του προϋπολογισµού του ΕΟΤ, αν δεν κάνω λάθος,
40.000 και 1.080.000 ευρώ. Επίσης, να σηµειώσω κάτι που µας
προβληµατίζει ιδιαίτερα. Διαπιστώσαµε πως οι εγγεγραµµένες
δαπάνες στον κωδικό για τις δηµόσιες σχέσεις είναι µόλις
16.000, ενώ πέρυσι τέτοια εποχή ήταν 1,5 εκατοµµύριο ευρώ. 

Παρατηρούµε, φυσικά, µια αύξηση της τάξης του 10% στην
προώθηση και προβολή από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-

σεων. Αυτό, όµως, µας κάνει να ανησυχούµε, γιατί δεν φαίνεται
να ισοσταθµίζει το έλλειµµα στο οποίο αναφέρθηκα προηγουµέ-
νως.

Επίσης, κάτι για το οποίο θα θέλαµε να τοποθετηθείτε είναι η
µείωση στη µισθοδοσία κατά 2,2 εκατοµµύρια ευρώ, τη στιγµή
µάλιστα που έχετε επιβαρύνει τον προϋπολογισµό µε την έµµι-
σθη θέση της κ. Γκερέκου.

Σε σχέση µε τη λειτουργία των γραφείων του ΕΟΤ του εξωτε-
ρικού, οι πληροφορίες που έχουµε από δηµοσιεύµατα, αλλά και
από την παρουσία και τη δράση των γραφείων του ΕΟΤ του εξω-
τερικού, είναι πως αυτή τη στιγµή είναι έωλη, καθώς τα γραφεία
δεν µπορούν να καλύψουν πάγιες ανελαστικές δαπάνες της κα-
θηµερινότητας, πόσο µάλλον να σχεδιάσουν µακροπρόθεσµα
δράσεις.

Για να µην µακρηγορήσω άλλο, θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να
µας ξεκαθαρίσετε τη θέση σας ως προς τη δράση και τη λειτουρ-
γία του ΕΟΤ, δηλαδή αν θα παραµείνει ο κυρίαρχος φορέας που
θα καθορίσει την προώθηση και την προβολή του τουρισµού της
χώρας του εξωτερικού ή αν αυτή η µείωση του προϋπολογισµού
συνεπάγεται την αποδυνάµωση του ΕΟΤ, όπως εµείς φοβούµα-
στε και πιστεύουµε. Επίσης, να µας κάνετε µία αναφορά, όπως
είναι και κατατεθειµένη γραπτά, για τις συµβάσεις που έχετε ήδη
συνάψει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Νοτοπούλου, στη
δευτερολογία σας τα υπόλοιπα.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε. Είκοσι δευτερόλεπτα.

Έχετε πει ότι για πρώτη φορά ξεκινάτε από 15 Ιανουαρίου την
προβολή. Να µας πείτε, όµως, τα εξής: Με ποιο υλικό και µε
ποιες πιστώσεις το κάνετε αυτό και µία αναφορά στα µέσα. Κα-
λόπιστα τα ρωτάω αυτά. Να µας πείτε την πρόθεσή σας για τη
λειτουργία των οκτώ περιφερειακών γραφείων, καθώς δεν έχουν
ξεκινήσει ακόµα, παρ’ όλο που συµπεριλαµβάνονται στο προ-
εδρικό διάταγµα και το οργανόγραµµα. 

Τέλος, θα θέλαµε µία αναφορά κυρίως στον τρόπο µε τον
οποίο θα συµπράξετε µε τον ιδιωτικό τοµέα, καθώς για το Συµ-
βούλιο της Επιτροπής που συστήσατε πρόσφατα -το οποίο κα-
ταρχήν εµείς χαιρετίζουµε, γιατί θεωρούµε ότι είναι πολύ θετική
πρωτοβουλία- έχουµε βάσιµες αµφιβολίες για την αποτελεσµα-
τικότητά του.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή,
σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν. 3126/2003:
«Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει την 21-2-2020: Ποι-
νική δικογραφία κατά της Υφυπουργού Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων κ. Σοφίας Ζαχαράκη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πραγµατικά, θέλω να ευχαριστήσω εσάς, κυρία Νοτοπούλου,

αρχικά για την ευκαιρία που µου δίνετε να συζητήσουµε πόσο
πολύ πράγµατι στήριξε ο ΣΥΡΙΖΑ και η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
τον ΕΟΤ.

Μιλάτε, πραγµατικά, για τη µείωση των κονδυλίων του τακτι-
κού προϋπολογισµού γύρω στα 10 εκατοµµύρια. Αυτή έχετε συ-
νειδητοποιήσει από πού έρχεται; Ξέρετε τίποτα για τον ν.4512/
2018, ένα νοµοσχέδιο που έδινε δώρο στους ιδιοκτήτες των κα-
ζίνο τη µείωση της φορολογίας, η οποία κανονικά πηγαίνει υπέρ
του ΕΟΤ; Πήρατε το 30% και το κάνατε 20%, πήρατε και το 20%,
-γιατί είναι κλιµακωτά, 30% για τα καζίνο µε τον µικρότερο τζίρο
και σε αυτά που έχουν πιο µεγάλο τζίρο έπεφτε στο 20% και το
κάνετε 8%-, και τους χαρίσατε δέκα µονάδες και οκτώ. Στους µε-
γάλους «καζινάδες» δώσατε και 12%, µεγαλύτερο. 

Όλα αυτά τα χρήµατα τα πήρατε από τον ΕΟΤ και µάλιστα,
επειδή ξέρατε ότι θα χάνατε τις εκλογές -διότι δεν εξηγείται αλ-
λιώς- περάσατε µία αλλαγή µερικούς µήνες αργότερα, ώστε
αυτό να ισχύσει από τη φετινή χρονιά, από το 2020.

Με αυτόν τον τρόπο εσείς πυροβολήσατε τα πόδια του ΕΟΤ.
Αν, λοιπόν, κάποιος πρέπει να είναι εδώ να απαντήσει στα ερω-
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τήµατα που θέτετε πολύ σωστά, θα έπρεπε να είναι οι Υπουργοί
του ΣΥΡΙΖΑ του 2018 και σύσσωµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα,
µε πρώτο τον πρώην Πρωθυπουργό, τον κ. Τσίπρα, που το ψή-
φισαν. 

Αυτός είναι ο τρόπος µε τον οποίο στηρίζετε εσείς τον ΕΟΤ,
για να έχουν πια οι λέξεις νόηµα σε αυτή την Αίθουσα. Δεν µπο-
ρούµε πια να λέµε λόγια του αέρα. Έχει περάσει αυτή η εποχή.

Και µετά βέβαια, στην ερώτησή σας, φάνηκε ότι το κύριο θέµα
δεν ήταν οι ερωτήσεις που κάνατε, αλλά αυτή η εισαγωγή που
κάνατε σε σχέση µε τον προϋπολογισµό του. Αυτό είναι το κύριο
θέµα. Φυσικά, όταν έχεις να διαχειριστείς 10 εκατοµµύρια, περί-
που 30% µείωση του προϋπολογισµού, θα κάνεις ό,τι µπορείς να
κάνεις για να το διαχειριστείς και αυτό κάνουµε στον ΕΟΤ. 

Προσπαθούµε, βέβαια, να µη χάσουµε ούτε 1 ευρώ από τη δια-
δικασία µε την οποία στηρίζουµε το brand της χώρας στη διαφή-
µιση και στη συνδιαφήµιση. Και πράγµατι, µεταφέρουµε ένα
µεγάλο κοµµάτι, που µπορούσε να µεταφερθεί και θα έπρεπε να
είναι στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, από τις δηµόσιες
σχέσεις -ας το πω έτσι- στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων,
ώστε να µπορέσουµε τουλάχιστον από το κόψιµο που είµαστε
αναγκασµένοι να κάνουµε από τη δική σας κληρονοµιά, να µη
χάσει τη στήριξη και την προβολή της η χώρα.

Βέβαια, ο τρόπος µε τον οποίο τον στηρίζετε είναι ο εξής: Ανα-
φερθήκατε στην ερώτησή σας στο γεγονός ότι τα γραφεία του
εξωτερικού δεν µπορούν να κάνουν ούτε καν τις στοιχειώδεις δα-
πάνες, όπως για παράδειγµα την καθαριότητα. Και έχετε δίκιο.
Ξέρετε γιατί; Τον ν.4412 τον έχετε ακούσει, τον νόµο Σπίρτζη
περί προµηθειών; Ενέταξε τον ΕΟΤ µέσα σε αυτές οι διαδικασίες
και τώρα πια δεν υπάρχει καµµία δυνατότητα, παρά να κάνεις
έναν διαγωνισµό, για παράδειγµα καθαριότητας, για δεκαέξι
γραφεία εξωτερικού. Να βρούµε δηλαδή, άκουσον-άκουσον,
εταιρεία η οποία να µας καθαρίζει και τη Νέα Υόρκη και το Πεκίνο
και το Βερολίνο και τη Ρώµη και το Λονδίνο και δεν ξέρω πού
αλλού. Όπως καταλαβαίνετε, αυτό δεν είναι εφικτό και πηγαί-
νουµε απλώς «για τα µάτια του κόσµου» σε άγονες διαδικασίες.

Εµείς λοιπόν είµαστε ήδη σε συνεργασία µε τον ΕΟΤ. Έχουµε
τις προτάσεις του για το πώς πρέπει αυτό να διορθωθεί. Πολύ
σύντοµα σε επόµενη νοµοθετική πρωτοβουλία θα στηρίξουµε
πραγµατικά τον ΕΟΤ, για να µπορέσουµε επιτέλους να φέρουµε
µια πολιτική που να έχει αρχή, µέση και τέλος.

Αυτοί είναι οι λόγοι για τους οποίους αυτή τη στιγµή ο ΕΟΤ
είναι αναγκασµένος να κάνει αυτά που κάνει και παρ’ όλα αυτά
φέρνουµε αποτελέσµατα, γιατί πράγµατι δεν είναι µια άσκηση
επί χάρτου το αν θα ξεκινήσουµε 15 Ιανουαρίου τη διαφηµιστική
προβολή. Πράγµατι, την ξεκινήσαµε και µε πολύ σηµαντικά απο-
τελέσµατα. 

Εδώ έχω τα χαρτιά που θα τα καταθέσω και στα Πρακτικά.
Ήδη ξεκινήσαµε µε το Twitter -σταχυολογώ τώρα, δεν θα σας τα
πω όλα, µπορείτε να τα δείτε στα Πρακτικά- µε το «BBC», µε το
«FRANCE24» και το «TV5», µε το «NEWSWEEK» συνδιαφήµιση.
Μετά τις 15 Ιανουαρίου, ήδη όµως υπογεγραµµένες συµβάσεις
που «τρέχουν» µε τη «MASTERCARD», το «NATIONAL GEOGRA-
PHIC», τη «New York Times», το «TRIPADVISOR», τη «FINANCIAL
TIMES» και τη «WALL STREET» και το επόµενο διάστηµα µπαί-
νουν µέσα στην καµπάνια µας και η «GOOGLE», η «EXPEDIA»,
το «BLOOMBERG» κ.λπ.. 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά για να το δείτε.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Τουρισµού κ. Θεοχάρης (Χά-

ρης) Θεοχάρης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τα αποτελέσµατα είναι απτά και συγκεκριµένα. Σας δίνω µόνο
αυτό το στοιχείο. Οι αεροπορικές αφίξεις του Γενάρη του 2020
είναι συν 5,4%, αλλά ιδιαίτερα οι αφίξεις του εξωτερικού είναι
11,5% αυξηµένες, από το ένα εκατοµµύριο εκατόν σαράντα έξι
περίπου πέρυσι στο ένα εκατοµµύριο διακόσιες εβδοµήντα οκτώ
χιλιάδες φέτος.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Τουρισµού κ. Θεοχάρης (Χά-
ρης) Θεοχάρης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό είναι το αποτέλεσµα µιας προσπάθειας ουσιαστικής στή-
ριξης ενός οργανισµού, που είναι επιφορτισµένος µε την τουρι-
στική προβολή της χώρας µας. Θυµίζω, για να καταλαβαι-
νόµαστε,….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μήπως να το θυµίσετε
µετά;

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Την δεύτερη ερώτηση θα την απαν-
τήσω στη δευτερολογία µου. Κλείνω µε αυτό µόνο.

Θυµίζω ότι κάθε χρόνο ξεκινούσατε τη διαφηµιστική καµπάνια
Απρίλιο και Μάρτιο, στην καλύτερη των περιπτώσεων, πέρσι την
ξεκινήσατε Ιούνιο. Αφήσατε τον ΕΟΤ και την καµπάνια της χώρας
να µην ξεκινάει για έξι µήνες, τη θυµηθήκατε ούτε έναν µήνα πριν
τις εκλογές, άρον-άρον σε µια προσπάθεια να κλείσετε εκκρεµό-
τητες, και φυσικά ήρθαµε εµείς να τρέξουµε τα διαφηµιστικά
πλάνα, ώστε να µπορέσουµε να κλείσουµε τη χρονιά µε ένα θε-
τικό πρόσηµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ.
Κυρία Νοτοπούλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά αυστηρά.

Σας άφησα και τους δύο στο πρώτο κοµµάτι να µιλήσετε πάρα
πολλή ώρα, τον διπλάσιο χρόνο.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, δεν µπορώ να αποφύγω το να σας απαντήσω
για τον ΕΟΤ, γιατί νοµίζω ότι µας κατηγορήσατε πολύ άδικα.

Θα σας θυµίσω, λοιπόν, πως επαναφέραµε το 2016 τους υπαλ-
λήλους σε εργασία, ενώ ήταν σε καθεστώς διαθεσιµότητας. Θα
σας θυµίσω ότι βγάλαµε προεδρικό διάταγµα και οργανό-
γραµµα, που δεν υπήρχε, διότι οι κυβερνήσεις σας όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια είχατε κάνει «λάστιχο» τον ΕΟΤ. Θα σας θυµί-
σω, επίσης, ότι φέραµε µια στρατηγική, την οποία και εσείς εν-
στερνίζεστε απόλυτα, για τουρισµό τριακόσιες εξήντα πέντε
µέρες τον χρόνο, ότι αναδείξαµε νέους προορισµούς. Τα έχετε
ενστερνιστεί όλα αυτά, νέο προωθητικό υλικό. Δεν µας απαντή-
σατε πέρα από τις έντεκα ή δεκαπέντε συµβάσεις -πόσες είπατε-
µε ποιο υλικό γίνεται αυτή η προώθηση. Γιατί έχω την αίσθηση
ανατρέχοντας στο site του ΕΟΤ πως γίνεται µε το υλικό της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης και µάλιστα πως αυτό χρησιµοποιείται
και κατά το δοκούν από τα µέσα µε τα οποία έχετε συµβληθεί και
αυτό δεν αποτελεί έναν συγκεκριµένο σχεδιασµό.

Θα αναφερθώ τώρα στα καζίνο. Πραγµατικά µε εκπλήξατε. Θα
περίµενα να το πει οποιοσδήποτε άλλος, ακόµα και από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, όχι εσείς όµως. Και το λέω αυτό διότι, πρώτον, θα ήταν
χρήσιµο να δείτε τι γίνεται και τι υφίσταται ως πλαίσιο για τα κα-
ζίνο σε όλες τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες, να µας απαντή-
σετε για το φιλοεπενδυτικό κοµµάτι. Να θυµίσω ότι εσείς
εκλεγήκατε κυβέρνηση λέγοντας ότι θα φέρετε µπουλντόζες στο
Ελληνικό από την πρώτη κιόλας εβδοµάδα. Να σας θυµίσω πως
αυτό το καθεστώς ίσχυε και για τη δικιά µας κυβέρνηση και για
τον δικό µας προϋπολογισµό και πως προφανέστατα δεν οφεί-
λεται σε κάποια εκδικητική διάθεση, τουναντίον εσείς αφήσατε
τη χώρα µε 30 δισεκατοµµύρια χρέος για το 2015, µε άδεια τα
ταµεία και διαλυµένη. Εµείς βγήκαµε από τα µνηµόνια και σας
αφήσαµε και 37,5 δισεκατοµµύρια «µαξιλαράκι» προκειµένου
αυτή τη στιγµή να υπάρχουν και ιστορικά χαµηλά επιτόκια, αλλά
και εσείς να κόβετε κορδέλες και ως Υπουργός Τουρισµού για
τα επόµενα δύο χρόνια.

Να σας θυµίσω ότι από τις σχολές ξεναγών µέχρι τις πτήσεις
που εγκαινιάζετε έργα της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ είναι και
πολύ καλά κάνετε και χαιρόµαστε που τα ακολουθείτε. Προφα-
νώς -δεν ξέρω αν έγινε συνειδητά, σκόπιµα ή αν έγινε από έλ-
λειψη χρόνου- δεν µας απαντήσατε για το πώς προτίθεστε να
µεταχειριστείτε, να διαχειριστείτε τον ΕΟΤ και πώς προτίθεστε
να συµβληθείτε, όπως εσείς έχετε νοµοθετήσει, µε τον ιδιωτικό
τοµέα. Θα διατηρήσετε τον κεντρικό ρόλο του ΕΟΤ, τον δηµόσιο
χαρακτήρα στην προώθηση και την προβολή του τουριστικού
προϊόντος της χώρας ή όχι;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κυρία Νοτο-

πούλου.
Τον λόγο έχει ο κ. Θεοχάρης.
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ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):
Δεν θα επαναλάβω το ίδιο που είπα, γιατί φαίνεται ότι δεν το
ακούσατε.

Εσείς µειώσατε τα έσοδα του ΕΟΤ δίνοντας δώρα στα καζίνο,
όχι σε νέες επενδύσεις, στα υπάρχοντα καζίνο, σε αυτά που ήταν
υπαρκτά, σε αυτά δώσατε το δωράκι από την τσέπη του ΕΟΤ και
το κάνατε ώστε να ισχύει από το 2020 που ξέρατε ότι θα χάνατε
στις εκλογές.

Συνεπώς ξαναλέω πήρατε τα χρήµατα, όχι όµως στη δική σας
θητεία, αλλά το νοµοθετήσατε για την επόµενη χρονιά. Αυτό είναι
το πρώτο.

Δεύτερον, για να είναι ξεκάθαρα τα πράγµατα, εµείς στηρί-
ζουµε τον ΕΟΤ στην πράξη. Όταν τον δυναµώνουµε, όταν φέρ-
νουµε αυτά τα αποτελέσµατα που γίνονται µέσα από τις καµπά-
νιες του ΕΟΤ αυτό είναι που στηρίζει την αξία του Ελληνικού Ορ-
γανισµού Τουρισµού. 

Αυτό που λέτε στο δεύτερο ερώτηµά σας µε φέρνει σε αυτό
που είπατε σε σχέση µε το νέο οργανόγραµµα. Λέτε «τον στηρί-
ξαµε µε νέο οργανόγραµµα». Μα, η έλλειψη στρατηγικής σας
απέναντι στον ΕΟΤ φαίνεται από το εξής απλό, ότι επαναφέρατε
υπαλλήλους, φτιάξατε οργανόγραµµα που συστήνει οκτώ νέα
γραφεία εσωτερικού, ενώ ο ΕΟΤ δεν έχει αποστολή την εσωτε-
ρική διαφήµιση, έχει µόνο την διαφήµιση προς το εξωτερικό, µε
σκοπό να συντονιστούν οι περιφέρειες και τον επόµενο χρόνο
µειώνετε τον προϋπολογισµό του κατά το ένα τρίτο, για να µην
µπορεί να τους πληρώσει. Τη µια χρονιά αυξάνετε τους υπαλλή-
λους και την επόµενη κόβετε τα χρήµατα, για να µην µπορούν να
πληρωθούν. Αυτό δεν λέγεται στρατηγική, αυτό λέγεται «ό,τι του
φανεί του Λωλοστεφανή». Δεν είναι αυτή συνεκτική πολιτική.

Εµείς, λοιπόν, από την πρώτη στιγµή θεσµοθετήσαµε το Περι-
φερειακό Συµβούλιο Τουρισµού ώστε στην πράξη και χωρίς πρό-
σθετα έξοδα να µπορέσουν να συντονιστούν και η διαφηµιστική
προβολή και οι υπόλοιπες δράσεις των περιφερειών µε τον ΕΟΤ
και µε το Υπουργείο Τουρισµού.

Επανεξετάζουµε όλο το οργανόγραµµα του ΕΟΤ, ώστε να
µπορέσουµε να φέρουµε πραγµατικά στη σύγχρονη εποχή τις
υπηρεσίες του ΕΟΤ, ώστε να έχουµε έναν οργανισµό σύγχρονο,
ισχυρό, ο οποίος θα αναλάβει και θα έχει, όπως έχει, αποστολή
του την τουριστική προβολή της χώρας. Και ναι, ο ΕΟΤ θα είναι
το κέντρο της τουριστικής προβολής.

Και τώρα δύο λόγια για αυτό το θέµα που θέτετε σε σχέση µε
την τουριστική προβολή της χώρας και για το αν θα αξιοποι-
ήσουµε συνέργειες µε τον ιδιωτικό τοµέα. Το «Oh my Greece»,
το ξέρετε, µια βραβευµένη καµπάνια; Μπορείτε να µου πείτε αν
έγινε επί των ηµερών σας ή επί των ηµερών µας; Μπορείτε να
µου πείτε αν υλοποιήθηκε από τον ιδιωτικό τοµέα µε δικά του
κονδύλια, δόθηκε στον ΕΟΤ και ο ΕΟΤ µε δικά του χρήµατα την
προώθησε και ήταν η πιο επιτυχηµένη καµπάνια των τελευταίων
ετών; Και έγινε επί ΣΥΡΙΖΑ. Και έγινε στην πράξη µε συνέργειες
του ιδιωτικού και του δηµοσίου τοµέα. Εκεί γιατί δεν κάνατε ερω-
τήσεις, δεν στείλατε κανένα χαρτί να κάνουν ερωτήσεις να εγκα-
λούν την Υπουργό σας, που είχε τα ηνία του Υπουργείου Του-
ρισµού τότε; 

Και σε αυτόν τον τοµέα εκεί που φτύνατε, γλείφετε. Επιτέλους
η υποκρισία πρέπει να τελειώσει. Αυτά που κάνατε ως κυβέρνηση
δεν θα µας εγκαλείτε εµάς γιατί τα συνεχίζουµε και γιατί πραγ-
µατικά ερχόµαστε να τα κάνουµε µε έναν τέτοιο τρόπο ο οποίος
θα φέρνει πραγµατικό αποτέλεσµα χάριν του Έλληνα επαγγελ-
µατία του τουρισµού, του τουρίστα ο οποίος έρχεται και εν τέλει
του εργαζόµενου του τουρισµού, ο οποίος βλέπει όλα τα οφέλη
υπαρκτά και απτά µπροστά του.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ.
Σε όλες τις επόµενες ερωτήσεις θα απαντήσει η κυρία Ζαχα-

ράκη.
Ξεκινάµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 510/14-2-2020 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Λάρισας του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Ευαγγελίας Λιακούλη προς την Υπουργό Παιδείας
και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Αποσυγχώνευση και επαναλει-
τουργία του Κέντρου Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης (ΚΠΕ) Κισ-
σάβου-Μαυροβουνίου ως ανεξάρτητο Κέντρο Περιβαλλοντικής

Εκπαίδευσης».
Κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, κατέθεσα µία επίκαιρη ερώτηση στο

Υπουργείο σας, αρµοδιότητάς σας, γιατί πραγµατικά θεωρώ ότι
και εσάς σας απασχολεί ιδιαίτερα το πώς θα πρέπει να σχεδιά-
σετε κάτι από το οποίο, δυστυχώς, η προηγούµενη κυβέρνηση
παραιτήθηκε τελείως και κάτι που έχει µια ιδιαίτερη αξία, προ-
στιθέµενη µάλιστα αξία µέσα στον χρόνο, καθώς οι σύγχρονοι
προσανατολισµοί και τα πράγµατα τα οποία µας απασχολούν
έχουν σχέση σίγουρα µε τα κέντρα περιβαλλοντικής εκπαίδευ-
σης, καθ’ ότι η κλιµατική όχι αλλαγή πια, αλλά κρίση, αλλά και η
συνάρτηση της εκπαίδευσης µε αυτά έχει µείζονα σηµασία για
τον κόσµο, αλλά και τη χώρα.

Το 2011 εν µέσω της κρίσης και µε αφορµή την κρίση ίσως,
δυστυχώς είχαµε το φαινόµενο της συγχώνευσης πολλών υπη-
ρεσιών και τοµέων. Έτσι, λοιπόν, η µπάλα πήρε και τα κέντρα πε-
ριβαλλοντικής εκπαίδευσης.

Εν προκειµένω, συζητάµε για ένα κέντρο της εκλογικής µου
περιφέρειας, της περιοχής µου, το Κέντρο Κισσάβου, ένα πολύ
δυναµικό κέντρο περιβαλλοντικής εκπαίδευσης µε έναν πολύ µε-
γάλο όγκο, µε παραλία, µε ορειβατικά µονοπάτια κ.ο.κ.. Αυτό,
λοιπόν, συγχωνεύτηκε και έγινε ΚΠΕ Κισσάβου-Ελασσόνας.

Αυτό το κέντρο περιβαλλοντικής εκπαίδευσης είναι εξαιρετικά
δηµιουργικό και δυναµικό. Και για να ξεκαθαρίζουµε τις κουβέν-
τες µας εξαρχής, γιατί πολλές φορές εµφιλοχωρεί και ανησυχία
χωρίς να υπάρχει κανένας λόγος, εµείς τασσόµαστε υπέρ της
άποψης της παραµονής φυσικά του Κέντρου της Ελασσόνας και
της ενίσχυσής του έτι περαιτέρω, διότι η µισθοδοσία καλύπτεται
µόνο από κεντρικούς πόρους, ενώ όλα τα υπόλοιπα τα στηρίζει
ο δήµος.

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι χρειάζεται ενίσχυση και το Κέντρο
Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης Ελασσόνας, που είναι από τα πιο
δυναµικά που υπάρχουν στη Θεσσαλία.

Όµως, στο πλαίσιο των εξαγγελιών σας στο Υπουργείο έχει
αναφερθεί η δικιά πρόθεση να δηµιουργήσετε ένα καινούργιο
σκηνικό πλέον στον χώρο της περιβαλλοντικής εκπαίδευσης και
για αυτό καταθέσαµε και την ερώτησή µας, διότι θέλουµε να µας
έχετε στο µυαλό σας και στην καρδιά σας σε ό,τι αφορά αυτήν
τη δοµή. Απαιτούν οι άνθρωποι της Αγιάς, οι άνθρωποι του Δή-
µου Αγιάς και του Κισσάβου και των παραλίων, των µαγευτικών
παραλίων της περιοχής, να αποκτήσουν ξανά τη δοµή που στε-
ρήθηκαν και τους αφαιρέθηκε. 

Θέλουµε να ξέρουµε τις προθέσεις σας και θα επανέλθω στη
δευτερολογία µου προσθέτοντας δύο πολύ σηµαντικές παραµέ-
τρους του θέµατος, που θεωρώ ότι και εσείς πρέπει να τις ξέ-
ρετε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Κυρία Λιακούλη, ευχαριστώ για την ερώτηση, γιατί µου δί-
νετε και την ευκαιρία να κάνω µια µικρή ιστορική αναδροµή. 

Θα γυρίσω στο 1990, που τότε ήταν η κυβέρνηση του Κων-
σταντίνου Μητσοτάκη µε Υπουργό Παιδείας τον Βασίλη Κοντο-
γιαννόπουλο, που είχαν ούτως ή άλλως θεσπίσει αυτόν τον
θεσµό των Κέντρων Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης. Άρα είναι ιδι-
αίτερης σηµασίας, πόσω µάλλον όχι µόνο λόγω αυτής της ιστο-
ρικής αναδροµής, αλλά και των εξελίξεων σε µια εποχή που το
ζήτηµα της κλιµατικής αλλαγής τίθεται πολύ ψηλά στις προτε-
ραιότητες όχι µόνο της παγκόσµιας ατζέντας, αλλά και του ιδίου
του Κυριάκου Μητσοτάκη, όπως έχει δηλώσει επανειληµµένως.

Έκτοτε, από το 1990, αναπτύχθηκαν εξελισσόµενα σε εκπαι-
δευτικό θεσµό τα κέντρα περιβαλλοντικής εκπαίδευσης, που αγ-
καλιάστηκε θεωρώ από µαθητές, εκπαιδευτικούς και δασκάλους,
µε πολύ καινοτόµα προγράµµατα, που πολλά εξ αυτών µάλιστα
έχουν και βραβευθεί. Έχουν, δηλαδή, ευρωπαϊκές και διεθνείς
βραβεύσεις. 

Ο ρόλος τους στην ενεργή επαφή µε τους µαθητές µέσω του
φυσικού πλούτου που αναφέρατε ήδη και για την περιοχή, στην
οποία ούτως ή άλλως εκλέγεστε, στην ευαισθητοποίηση στα θέ-
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µατα περιβάλλοντος µέσω εκπαιδευτικών δραστηριοτήτων και
στην καλλιέργεια υπεύθυνης συµπεριφοράς προστασίας της οι-
κολογικής ισορροπίας είναι αναντικατάστατος και, όπως ανέ-
φερα και πριν, µπροστά σε αυτή τη µεγάλη πρόκληση της
κλιµατικής αλλαγής, η ανάπτυξη της περιβαλλοντικής συνείδη-
σης για τη νέα γενιά κρίνεται πιο απαραίτητη και σηµαντική από
ποτέ. Άρα και τα κέντρα περιβαλλοντικής εκπαίδευσης για εµάς
µπορούν να έχουν αυτήν την ιδιαίτερη και εξαιρετική συµβολή.

Τώρα, αυτό το οποίο συµβαίνει αυτή τη χρονιά νοµίζω ξεκί-
νησε µε µια πολύ συµβολική κίνηση, όταν το καλοκαίρι, αντίθετα
σε αυτό το οποίο είχε νοµοθετήσει ο κ. Γαβρόγλου, κρατήσαµε
τα κέντρα περιβαλλοντικής εκπαίδευσης, σύµφωνα µε τις απαι-
τήσεις και των ίδιων των κέντρων και τη λειτουργία τους έτσι
όπως και ο κόσµος της περιβαλλοντικής εκπαίδευσης απαιτούσε
και ζητούσε και νοµίζω ότι ήταν ένα δείγµα πολιτικής βούλησης
ως προς αυτό.

Άρα συνεχίζουν και αναπτύσσονται προγράµµατα περιβαλλον-
τικής εκπαίδευσης, επιµορφωτικά προγράµµατα και επιµόρφω-
σης εκπαιδευτικών διά ζώσης ή εξ αποστάσεως, εκπαιδευτικό
υλικό στις σχολικές µονάδες και στη σχολική κοινότητα εν γένει.

Μάλιστα, ο θεσµός, για να δώσουµε και κάποια στοιχεία συγ-
κεκριµένα, υποστηρίζεται και από την πράξη: «Κέντρα Περιβαλ-
λοντικής Εκπαίδευσης (ΚΠΕ)- Περιβαλλοντική Εκπαίδευση (Β’
Κύκλος)», µε ηµεροµηνία έναρξης 1-11-2019 και λήξη 31-12-
2021. Μιλάµε για τους πόρους, οι οποίοι µπορούν να υποστηρί-
ξουν το πρόγραµµα. Για τον δεύτερο κύκλο η χρηµατοδότηση
µέσω ΕΣΠΑ ανέρχεται σε 1.800.000 ευρώ, ενώ για τα δύο επό-
µενα έτη τα διαθέσιµα ποσά -και αυτό είναι σηµαντικό- είναι
4.240.000 ευρώ.

Η πρόθεσή µας, µάλιστα, για τη νέα προγραµµατική περίοδο
είναι η διεύρυνση αυτού του ποσού. Άρα εµπράκτως και µε αριθ-
µούς, αλλά και µε αυτά τα οποία θα αναφέρω σε λίγο, νοµίζω ότι
δείχνουµε ότι στηρίζουµε τα ΚΠΕ και θα συνεχίσουµε να τα στη-
ρίζουµε.

Υπάρχει µια σηµαντική λεπτοµέρεια που θα ήθελα να την ανα-
κοινώσω στο Σώµα σήµερα. Το ΙΝΕΔΙΒΙΜ, αυτό το κέντρο το
οποίο ούτως ή άλλως είναι ο φορέας που υποστηρίζει και οικο-
νοµικά το εγχείρηµα, µε την απόφαση ένταξης 19 Δεκεµβρίου
προχώρησε άµεσα και στην προκήρυξη για τη στελέχωση κεν-
τρικής οµάδας έργου. Ήταν µια σηµαντική εκκρεµότητα, η οποία
και αυτή ικανοποιήθηκε και η διαδικασία επιλογής αναµένεται να
ολοκληρωθεί εντός του Φεβρουαρίου του 2020, µέχρι το τέλος
δηλαδή του µήνα. Έτσι καλύπτει πλήρως τις δράσεις υλοποί-
ησης της πράξης, πέρα από την κάλυψη των λειτουργικών εξό-
δων των ΚΠΕ, που διασφαλίζεται ούτως ή άλλως, γιατί, όπως
πολύ σωστά είπατε, και οι δήµοι θέλουν πολύ τα κέντρα περιβαλ-
λοντικής εκπαίδευσης και τα στηρίζουν.

Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Λιακούλη, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Όλα µου τα είπατε, καλά µου τα εί-

πατε, αλλά αυτό που σας ρώτησα δεν µου το είπατε. Το κρατάτε
µάλλον για έκπληξη στη δευτερολογία σας, κυρία Υπουργέ. Δε-
κτόν. Όταν είναι θετικά τα νέα, είναι πάντα καλά νέα.

Κοιτάξτε. Εδώ σας έχω παραθέσει µια σειρά εγγράφων, όπου
έχετε δει και εσείς ότι έχουµε µια πολύ σηµαντική περιοχή. Από
τη µία, έχουµε εθνικό δρυµό και Όλυµπο και, από την άλλη,
έχουµε Κίσσαβο και παράλια και αυτό το πράγµα τώρα προσπα-
θούµε να το εξυπηρετήσουµε και δεν µπορούµε. Αυτή είναι η
ιστορία µε απλές κουβέντες.

Συνεπώς εδώ θα πρέπει να δείτε και εσείς όλα αυτά που σας
έχουν στείλει και από τα δηµοτικά συµβούλια. Το Δηµοτικό Συµ-
βούλιο της Αγιάς σάς έχει κοινοποιήσει και την οµόφωνη από-
φαση όλων των παρατάξεων του δηµοτικού συµβουλίου, την
οποία κοινοποίησαν και σε εµάς. Παρασταθήκαµε κιόλας σε όλες
τις συνεδρίες των τοπικών οργάνων και είδαµε ότι πραγµατικά
οι άνθρωποι έχουν δίκιο. 

Δηλαδή, υπάρχουν αυτή τη στιγµή εγκαταστάσεις, οι οποίες
έχουν εγκαταλειφθεί. Είναι υπέροχες εγκαταστάσεις να σας πω
κιόλας, γιατί τις επιθεώρησα, µε µηχανολογικό εξοπλισµό. Δη-
λαδή, θα χρειαστούν ελάχιστα πράγµατα να γίνουν. Ο δήµος

είναι αποφασισµένος να καλύψει όλα τα έξοδα. Πραγµατικά κα-
ταβάλλονται προσπάθειες τεράστιες από το ΚΠΕ που υπάρχει
ήδη, αλλά εδώ µιλάµε για ογδόντα χιλιόµετρα απόσταση που δεν
µπορεί µοιραία να εξυπηρετηθεί µέσω επαρχιακών δρόµων. Μι-
λάµε συνολικά για επισκέπτες, οι οποίοι εκφράζουν ενδιαφέρον
να επισκεφθούν την περιοχή, περί τα δύο χιλιάδες άτοµα, και βε-
βαίως µιλάµε για µια περιοχή δράσης, η οποία µπορεί να αποτε-
λέσει ένα πρότυπο πρόγραµµα εκπαιδευτικό για την περιβαλ-
λοντική εκπαίδευση, και αυτό σας το λέω ειλικρινά. Δηλαδή, µπο-
ρεί να φιλοξενήσει σχολεία και να φιλοξενήσει µικρούς µαθητές
και µεγάλους και εκπαιδευτικούς και να αποτελέσει κυψέλη, προ-
κειµένου η γνώση και η ευαισθητοποίηση για περιβαλλοντικά θέ-
µατα έτι περαιτέρω να επεκταθεί.

Συνεπώς εδώ έχουµε ανάγκη στήριξης του ήδη υπάρχοντος
Κέντρου Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης Ελασσόνας, που καλύ-
πτει µια τεράστια περιοχή. Ξέρω ότι έχετε έρθει στην Ελασσόνα.
Γνωρίζω ότι γνωρίζετε την περιοχή, αυτή την υπέροχη περιοχή,
όπως γνωρίζω επίσης ότι γνωρίζετε την περιοχή των παραλίων
και του ορεινού όγκου του Κισσάβου και ξέρετε µεταξύ τους
πόσο αυτές οι περιοχές απόσταση έχουν και πώς πραγµατικά
αυτές τις δοµές τις χρειαζόµαστε.

Να σας πω και κάτι; Αξιοποιήστε την ευκαιρία. Σας προτρέπω
και δεν σας υποδεικνύω, κυρία Υπουργέ, να αξιοποιήσετε την ευ-
καιρία του ότι όλοι οι φορείς έχουν οµόφωνες αποφάσεις, τα εί-
δατε, οι δήµοι κ.λπ.. Ούτε παραταξιακά είναι τα θέµατα ούτε
αντιπολιτευτικά. Προσπαθούµε όλοι µαζί εδώ να συνδράµουµε
και να κάνουµε κάτι εξαιρετικά καλό και εξαιρετικά χρήσιµο.

Αν το δικό σας Υπουργείο πιστεύει πραγµατικά αυτό που λέµε
ότι πάντα οι πολιτικές ξεκινάνε από την ευαισθητοποίηση και από
την εκπαίδευση κι όλα ξεκινάνε από το σχολειό, τότε η πολιτική
θα εκφραστεί µέσα από δράσεις. Δεν θα εκφραστεί µέσα από
ευχολόγια. Γιατί, ξέρετε, τα ευχολόγια είναι πολύ καλά όταν
ακούγονται. Αρκεί σε λίγα χρόνια να µην µετατρέπονται σε µνη-
µόσυνα. Και δυστυχώς, έτσι γίνεται στην ελληνική πολιτική. 

Εσείς, όµως, επειδή θεωρώ ότι διαφορετικά τα βλέπετε τα
πράγµατα, διαφορετικά θα πράξετε κιόλας. Ανυποµονώ να
ακούσω ότι και αυτό το ΚΠΕ θα το ιδρύσετε, θα το φτιάξετε, µε
τη δική µας, βέβαια, βοήθεια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Ζαχαράκη, έχετε

τον λόγο. 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Εγώ θα ήθελα να θυµίσω ότι ούτως ή άλλως ήταν το 2011
που έκλεισε, που συγχωνεύτηκε, αλλά ήταν επί της περιόδου που
καταλαβαίνω ότι δεν κάναµε µνηµόσυνα, είχαµε όµως µνηµόνιο,
το οποίο αντιλαµβάνοµαι ότι τότε οδήγησε και στη συγχώνευση.
Θυµίζω και ποιος ήταν τότε στην κυβέρνηση.  

Τώρα, επειδή πρέπει να πάµε παρακάτω κι επειδή µιλήσατε για
δράσεις νοµίζω ότι µε τους αριθµούς που παρέθεσα στην αρχή,
είναι σαφές ότι η πρόθεση είναι να υποστηριχθεί. Όµως, ερχό-
µενη στο Κοινοβούλιο κάθε φορά, θα ήθελα να είµαι πάρα πολύ
συγκεκριµένη γι’ αυτά τα οποία έχουµε µπροστά µας. Κι αυτά τα
οποία έχουµε µπροστά µας είναι τα πενήντα τρία ΚΠΕ που ήδη
λειτουργούν, να λειτουργούν καλά. 

Θυµίζω ότι πέρα από όλες αυτές τις σηµαντικές συνεισφορές
που υπάρχουν από την αυτοδιοίκηση, από τις θετικές εισηγήσεις
για να λειτουργήσει, υπάρχει και ο υπεύθυνος του ΚΠΕ Κισσάβου
- Ελασσόνας ο οποίος είναι, θα έλεγα, αρκετά επιφυλακτικός στη
λειτουργία δεύτερου ΚΠΕ. Εκφράζει ανησυχία για πιθανά προ-
βλήµατα στη λειτουργία του. Αυτά πρέπει να τα δούµε και νοµίζω
ότι πρέπει να τα δούµε στο σύνολο. Γιατί όταν διασπάς δυνάµεις
ή εκείνη τη στιγµή κι ένα εγχείρηµα, ίσως να είναι και υπαρκτός
ο προβληµατισµός.

Εµείς, λοιπόν, αυτό το οποίο λέµε είναι να στηρίξουµε τα
υπάρχοντα Κέντρα Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης -σας είπα µε
συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα, χρήµατα, αλλά και προγραµµα-
τισµό πώς θα το κάνουµε- και να δούµε ποια είναι πιο έτοιµα ως
προς τη λειτουργία. 

Βεβαίως, έρχονται προτάσεις από όλη την Ελλάδα και είναι
πολλές. Ήδη σας λέω υπάρχουν πενήντα τρία. Είναι πάνω από
εννέα προτάσεις οι οποίες θα µπορούσαµε να πούµε ότι είναι
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ώριµες έτσι ώστε να ολοκληρωθούν. Όµως, ερχόµενη κάθε φορά
στο Κοινοβούλιο, θα ήθελα να έρχοµαι µε πράγµατα τα οποία
είναι είτε ορατά είτε υλοποιήσιµα. Οπότε, µακάρι να µπορεί να
προχωρήσει η υλοποίηση. Αυτή τη στιγµή δεν είµαστε, όµως, σε
φάση. Μπορώ να δεσµευτώ ότι ανοίγει άµεσα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Πράγµατα τα οποία πρέπει να µπουν στο αυλάκι είναι η χρη-
µατοδότηση, είναι η έγκαιρη στελέχωση, έτσι ώστε να µην ανοί-
γουµε κέντρα και µετά να µην µπορούµε να τα στελεχώσουµε µε
ανθρώπινο δυναµικό. Θα έρθετε και θα µε ψέξετε αµέσως µετά
εσείς για µία λογική απλά υποσχέσεων. 

Ας µπούµε, λοιπόν, στη νέα περίοδο, εννοώ εν όψει της νέας
χρονιάς, να δούµε ακριβώς ποιο είναι το χρηµατοδοτικό µας
πλαίσιο, τι περιθώρια έχουµε και για το οικονοµικό κοµµάτι -γιατί
εµείς θα προσφέρουµε το ανθρώπινο δυναµικό, είπατε ότι για τα
λειτουργικά είναι όλοι διατεθειµένοι να το κάνουν- και κυρίως τι
περιθώρια λειτουργίας έχει το συγκεκριµένο ΚΠΕ. Σας είπα ότι
σαν Υπουργείο είµαστε θετικά διακείµενοι να ακούσουµε προτά-
σεις, όµως πάντα στα δεδοµένα πλαίσια τα οποία έχουµε.

Άρα, δεν µπορώ να σας δώσω σήµερα τα καλά νέα της επα-
νεκκίνησης, µπορώ να σας πω όµως ότι όλες οι προτάσεις οι
οποίες είναι ώριµες µελετώνται µε θετική εικόνα από το Υπουρ-
γείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Προχωρούµε στην τρίτη µε αριθµό 525/18-2-2020 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γιάννη Δελή προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Δικαιώµατα
αναπληρωτών εκπαιδευτικών». 

Κύριε Δελή, έχετε δύο λεπτά στη διάθεσή σας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Φέρνουµε σήµερα, κυρία Υφυπουργέ, δύο ζητήµατα στη

Βουλή, επίκαιρα και εξαιρετικά σηµαντικά, για τους χιλιάδες ανα-
πληρωτές εκπαιδευτικούς.

Το πρώτο ζήτηµα αφορά στην κατάθεση των δικαιολογητικών
τους για την ένταξή τους στους πίνακες κατάταξης της σχετικής
προκήρυξης διορισµών 2ΓΕ/2019. Για την κατάθεση, λοιπόν,
αυτών των δικαιολογητικών -το γνωρίζετε ασφαλώς- απαιτείται
η φυσική παρουσία των αναπληρωτών στις διευθύνσεις εκπαί-
δευσης.  

Όµως, όπως πολύ καλά γνωρίζετε επίσης, εκατοντάδες -για
να µην πω χιλιάδες- από αυτούς υπηρετούν σε νησιά που δεν
είναι έδρα διεύθυνσης εκπαίδευσης. Υπάρχει µία πολύ µεγάλη
δυσκολία µετακίνησης -θα έλεγα ότι αυτό δεν αφορά µόνο νησιά,
αλλά ας το δούµε εκεί- αφού χρειάζονται σε αρκετές περιπτώ-
σεις από µία έως και τρεις, ίσως και περισσότερες, ηµέρες για
να µετακινηθούν από το νησί τους προκειµένου να πάνε στη δι-
εύθυνση εκπαίδευσης της πρωτεύουσας του νοµού για να κατα-
θέσουν τα δικαιολογητικά τους, µε τα γνωστά, βεβαίως, προβλή-
µατα στην επικοινωνία των νησιών, ιδίως τους χειµωνιάτικους
µήνες, -τέτοιοι είναι τώρα που µιλάµε- εξαιτίας βεβαίως της γνω-
στής τακτικής των εφοπλιστών. Ας µην ανοίξουµε, όµως, τώρα
αυτό το ζήτηµα.

Αυτό σηµαίνει, κυρία Υφυπουργέ, ότι αυτοί οι αναπληρωτές
θα χρειαστεί, κύριε Πρόεδρε, να πάρουν άδεια, κανονική άδεια.
Θα µου πείτε πού είναι το παράξενο. Δεν ξέρω πόσοι γνωρίζουν,
όµως, ότι αυτοί οι αναπληρωτές εκπαιδευτικοί όταν παίρνουν κα-
νονική άδεια, τους αφαιρείται ένα ποσοστό από το επίδοµα µη
ληφθείσης άδειας που θα πάρουν τον Ιούλιο. Συνεπώς θα πρέπει
για τη µετακίνησή τους αυτή, εκτός από τα εισιτήρια, να πληρώ-
σουν και από τον µισθό τους.

Το δεύτερο σηµαντικό θέµα το οποίο αποτελεί, κατά την
άποψή µας, στάση απαράδεκτη για την Κυβέρνηση, είναι σε
σχέση µε το πώς αντιµετωπίζει αυτούς τους αναπληρωτές εκπαι-
δευτικούς στο ζήτηµα της εποχικής γρίπης. Είναι γνωστή η εγ-
κύκλιος του Υπουργείου Υγείας, η οποία µέσα από το Υπουργείο
Παιδείας πήγε στα σχολεία, που καλεί µαθητές και εκπαιδευτι-
κούς να παραµένουν στο σπίτι τους όσες µέρες διαρκεί ο πυρε-
τός, ακόµα και είκοσι τέσσερις ώρες µετά την υποχώρηση του.

Ας δούµε πώς εφαρµόζεται αυτή η εγκύκλιος στους αναπλη-

ρωτές εκπαιδευτικούς. Όσοι αναπληρωτές προσβληθούν από
εποχική γρίπη λαµβάνουν -και καλώς λαµβάνουν- αναρρωτική
άδεια. Δεν φτάνει, όµως, που αρρωσταίνουν αυτοί οι αναπληρω-
τές εκπαιδευτικοί, έρχεστε τώρα εσείς και τους τιµωρείτε, -η Κυ-
βέρνησή σας, όπως και η προηγούµενη, βεβαίως, γιατί τα ίδια
ισχύουν- µε απώλεια του µισού µεροκάµατου για τις πρώτες τέσ-
σερις µέρες της τετραήµερης αναρρωτικής άδειας, αν υποθέ-
σουµε ότι αυτή είναι τετραήµερη. Δηλαδή, και αρρωσταίνουν και
πληρώνουν από πάνω και χάνουν από τον µισθό τους. Με λίγα
λόγια, και για την αναρρωτική τους άδεια πρέπει να πληρώσουν.

Κοιτάξτε. Είναι ζητήµατα τα οποία νοµίζω πρέπει να λυθούν.
Θέλουµε να ακούσουµε κάτι θετικό. Ας πούµε ότι είµαστε αισιό-
δοξοι ότι θα ακούσουν και οι αναπληρωτές που µας παρακολου-
θούν κάτι θετικό. 

Τι θα κάνει η Κυβέρνησή σας έτσι ώστε να διευκολυνθούν οι
αναπληρωτές σε αυτά τα νησιά, για παράδειγµα από τον Άη
Στράτη ή από τη Λήµνο να πάνε στη Μυτιλήνη να καταθέσουν τα
χαρτιά τους, όπως και στα Δωδεκάνησα, στις Κυκλάδες; Είναι
τόσα πολλά τα ελληνικά νησιά. 

Τι θα κάνετε για να µην τους γίνει καµµία απολύτως περικοπή
µισθού εξαιτίας της αναρρωτικής άδειας; 

Και βεβαίως όλα αυτά µέσα στο γενικότερο πλαίσιο που εµείς
επιµένουµε να θέτουµε σχετικά µε το ζήτηµα της πλήρους εξί-
σωσης των δικαιωµάτων των αναπληρωτών µε τους µόνιµους.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Λέρου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Δελή, θα σας απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και
Θρησκευµάτων, κ. Σοφία Ζαχαράκη. 

Κυρία Ζαχαράκη, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας. 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Κύριε Δελή, θέτετε ένα ζήτηµα επίκαιρο, το οποίο ούτως ή
άλλως προκλήθηκε γιατί γίνεται κάτι που θα διευκολύνει τους
αναπληρωτές µονίµως. Είναι η Κυβέρνηση αυτή η οποία µετά
από πάρα πολλά χρόνια κάνει διορισµούς. Άρα, νοµίζω ότι είναι
ένα θετικό βήµα το ότι ερχόµαστε σήµερα να απαντήσουµε για
ζητήµατα τα οποία, ναι, είναι υπαρκτά, τα δουλεύουµε µαζί µε
τους αναπληρωτές εδώ και πολλές µέρες ψάχνοντας λύσεις. 

Όλα αυτά, όµως, έχουν µια εκκίνηση. Η εκκίνηση είναι ότι η
Κυβέρνηση αποφάσισε να προχωρήσει στον διορισµό τεσσερι-
σήµισι χιλιάδων ανθρώπων στην ειδική αγωγή και δέκα χιλιάδων
πεντακοσίων εκπαιδευτικών στην γενική. 

Άρα, για να ενηµερώσουµε το κοινό, µε τη διαδικασία των προ-
κηρύξεων για την ειδική αγωγή ήδη είµαστε στο τελικό στάδιο
για τη µεγάλη προκήρυξη. Φαντάζοµαι ότι κάποια στιγµή τον
Μάρτιο θα έχει τελειώσει η µεγάλη προκήρυξη της ειδικής αγω-
γής. Ήδη έχει υπογραφεί για πρώτη φορά η απόφαση για µόνι-
µους διορισµούς χιλίων σαράντα µελών ΕΒΠ και ΕΕΠ, µάλιστα
πριν από λίγο καιρό. 

Άρα, έµπρακτο βήµα και απόδειξη της µέριµνας που υπάρχει
για την κάλυψη των ανθρώπων οι οποίοι εδώ και πάρα πολλά
χρόνια τρέχουν σε όλες τις περιοχές της Ελλάδος να καλύψουν
τις ανάγκες της δηµόσιας εκπαίδευσης είναι ότι πάµε σε διορι-
σµούς.  

Το ίδιο συµβαίνει και στη γενική µε µία διαδικασία που έχει ξε-
κινήσει εδώ και καιρό µε την πρωτοβάθµια και τρέχει τώρα µε τη
δευτεροβάθµια. Και να δούµε ακριβώς πού βρισκόµαστε, γιατί η
αλήθεια είναι ότι το ενδιαφέρον των νέων ανθρώπων είναι πολύ
ζωηρό. Κατακλύζουν αυτή τη στιγµή τη δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση, όπως έγινε και µε την πρωτοβάθµια πριν από λίγο καιρό. 

Για τη διευκόλυνση των ενδιαφεροµένων -γιατί αυτό είναι µία
δυναµική διαδικασία- πρέπει να σας πω ότι από την πρώτη στιγµή
είµαστε σε πυρετώδη διάλογο µε όλες τις αρµόδιες διευθύνσεις,
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ειδικά εκεί που υπάρχουν ιδιαίτερα προβλήµατα.
Σας δίνω ένα παράδειγµα παραπάνω από την περιφέρεια που

αναφέρατε. Το παράδειγµα είναι από την Περιφερειακή Διεύ-
θυνση Αττικής. Μόλις τη Δευτέρα προσπαθήσαµε µε την παρου-
σία όλων των διευθυντών εκπαίδευσης να λάβουµε µέτρα τα
οποία κινούνται -και σηµειώστε το παρακαλώ- και σε πιθανότητα
διεύρυνσης ωραρίου των διευθύνσεων εκπαίδευσης για την πα-
ραλαβή δικαιολογητικών -αυτό είναι µία απόφαση ούτως ή άλλως
που ελήφθη- και καταχώρηση σε δεύτερο χρόνο, έτσι ώστε να
διευκολυνθεί η προσέλευση των ανθρώπων και να µη χάνουν
πάρα πολύ χρόνο κατά τη διάρκεια της προσέλευσης στις διευ-
θύνσεις. Επίσης για την ενίσχυση των τµηµάτων παραλαβής των
δικαιολογητικών και εξυπηρέτησης των ενδιαφεροµένων πολλές
φορές και χωρίς κλεισµένο ραντεβού, γιατί σε κάποιες Διευθύν-
σεις κλείνονταν ραντεβού για να πάνε τα παιδιά και να δηλώσουν
την προτίµησή τους.

Το πολύ σηµαντικό -και το επαναλαµβάνω σήµερα στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο για να ακουστεί για µία ακόµη φορά- είναι ότι
δόθηκε και παράταση δύο ηµερών στην παραλαβή των αιτήσεων
στις διευθύνσεις από τον ΑΣΕΠ, γιατί ούτως ή άλλως εµείς δεν
µπορούµε να παρατείνουµε τη διάρκεια της παραλαβής των αι-
τήσεων. Άρα και οι δύο αυτές ηµέρες έρχονται να προστεθούν
στον προγραµµατισµό των διευθύνσεων. Μιλάτε τώρα για τις δι-
ευθύνσεις οι οποίες είναι µακρινές και µάλιστα για τις νησιωτικές
περιοχές, που πράγµατι οι εκπαιδευτικοί µας θα πρέπει να πά-
ρουν άδεια. 

Σε επαφή που έχουµε και µε την περιφερειακή διευθύντρια,
αλλά και τις Κυκλάδες συγκεκριµένα, από την πρώτη στιγµή δό-
θηκαν σαφείς οδηγίες προς τις αρµόδιες διευθύνσεις, συστάθη-
καν ενισχυµένα κλιµάκια εργαζοµένων µε διευρυµένο ωράριο.
Μάλιστα, πρέπει να σας πω ότι κάποιοι δουλεύουν ακόµη και
Σάββατο για την παραλαβή των δικαιολογητικών. Και όσον αφο-
ρά τα προβλήµατα τα οποία πράγµατι µας είχαν αναφερθεί και
µας είχαν αναφερθεί και από την ΟΛΜΕ, θέλω να πω ότι οι ανα-
πληρωτές -τους είχαµε δει πριν από λίγο καιρό µε την Υπουργό-
εξυπηρετούνται κανονικά και δεν επιβαρύνονται υπέρµετρα.

Όσο αφορά τις αιτήσεις -αυτό το οποίο έγινε και µε την πρω-
τοβάθµια εκπαίδευση-, θέλω να πω ότι κατατέθηκαν κανονικά.
Και λαµβάνονται µέτρα, γιατί υπάρχει πράγµατι µεγαλύτερο
βάρος αυτή τη στιγµή σχετικά µε την προσέλευση στη δευτερο-
βάθµια, έτσι ώστε να εξυπηρετηθούν όλοι οι αναπληρωτές, αλλά
και όλοι οι ενδιαφερόµενοι και να κάνουν τις αιτήσεις τους.

Άρα µε συντονισµό µε τις διευθύνσεις, µε την εξυπηρέτηση
από τους υπαλλήλους των διευθύνσεων -που θέλω και σήµερα
απ’ αυτό το Βήµα να τους ευχαριστήσω για τον κόπο τον οποίο
καταβάλουν για την παραλαβή των αιτήσεων- νοµίζω ότι όλοι οι
ενδιαφερόµενοι θα µπορέσουν να δηλώσουν τις προτιµήσεις
τους και µακάρι και µε το καλό να διοριστούν στη δηµόσια εκ-
παίδευση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ.
Δελής για τρία λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κυρία Υπουργέ, ξεκινήσατε αναφέροντας
για άλλη µία φορά τους διορισµούς που θα γίνουν. Ξέρετε, διο-
ρισµούς ακούµε χρόνια τώρα και διορισµούς δεν βλέπουµε. Εδώ
µέσα τα τελευταία χρόνια και από ποιον Υπουργό Παιδείας δεν
έχουν ανακοινωθεί διορισµοί! Μέχρι τώρα δεν έχει γίνει ούτε
ένας. Ας ελπίσουµε ότι σύντοµα θα γίνουν.

Εν πάση περιπτώσει, το αντικείµενο της ερώτησής µας δεν
ήταν αυτό. Ήταν πάρα πολύ συγκεκριµένο. Αφορούσε τη διευ-
κόλυνση εκπαιδευτικών που εργάζονται σε νησιά µε δυσκολία
επικοινωνίας µε τις πρωτεύουσες των νοµών τους. Και σε αυτό
νοµίζω ότι δεν δώσατε καµµία απάντηση. Όµως, -αν θέλετε- και
η σιωπή είναι απάντηση. Λέτε ότι δεν έχετε σκοπό να αλλάξετε
τίποτα απ’ αυτά.

Νοµίζουµε ότι το ζήτηµα είναι εξαιρετικά επείγον. Έχει ευθύνη
το Υπουργείο συνολικά και η Κυβέρνηση οφείλει να το δει έστω
τώρα την τελευταία στιγµή και να δώσει άµεσα λύση.

Και εν πάση περιπτώσει, έχουµε βαρεθεί εδώ µέσα να ακούµε
γι’ αυτό το επιτελικό κράτος, το ψηφιακό, το έξυπνο. Ας αποδεί-
ξει τέλος πάντων µία φορά αυτό το κράτος ότι µπορεί να σταθεί
στους εργαζόµενους που -όπως κι εσείς παραδεχτήκατε- τρέ-

χουν σε όλη την Ελλάδα για να εργαστούν στα σχολεία όλης της
χώρας.

Έχουν προτάσεις -ξέρετε- και οι οµοσπονδίες, αλλά και συγ-
κεκριµένες ενώσεις, ΕΛΜΕ. Θα σας καταθέσω ένα στα Πρακτικά.
Καταθέτω τη σχετική απόφαση της ΕΛΜΕ Λήµνου και Αγίου Ευ-
στρατίου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Δελής καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Προτείνουν δύο συγκεκριµένες λύσεις. Ή ένα κλιµάκιο από τη
Διεύθυνση Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης να πάει σε αυτά τα
νησιά και να παραλάβει αυτές τις αιτήσεις των εκπαιδευτικών ή
εν πάση περιπτώσει να δοθεί ειδική υπηρεσιακή άδεια µε αφορ-
µή την κατάθεση των δικαιολογητικών αυτών των αναπληρωτών,
έτσι ώστε να µην περικοπεί εκείνο το επίδοµα -όπως είπαµε- µη
ληφθείσας άδειας που παίρνουν όταν απολύονται στα τέλη του
Ιούνη. 

Και ξέρετε είναι σηµαντικά, κυρία Ζαχαράκη, γι’ αυτούς τους
εκπαιδευτικούς αυτά τα 400 ευρώ. Είναι σηµαντικά, γιατί µε αυτά
θα περάσουν όλο τον Ιούλιο µιας και εκείνο τον µήνα δεν παίρ-
νουν το επίδοµα ανεργίας, όσοι τέλος πάντων δικαιούνται να το
πάρουν. Γιατί να χάσουν αυτά τα λεφτά; Σας έδωσαν αυτές τις
δύο εναλλακτικές. Ούτε το ένα ούτε το άλλο!

Από την άλλη τώρα, να µην ανοίξουµε το θέµα των αδειών. Το
είπα εγώ, το έθεσα στην πρωτολογία µου, σε σχέση µε τα δικαιώ-
µατα των αναπληρωτών και την εξίσωσή τους µε τα δικαιώµατα
των µόνιµων. Και εσείς, βεβαίως, πολύ καλά γνωρίζετε ότι οι
άδειες που έχουν, για παράδειγµα, εγκυµοσύνης και ανατροφής
παιδιού δεν είναι ίδιες µε αυτές των µονίµων. Μετά από πολλούς
αγώνες κατάφεραν να διευρύνουν την άδεια ανατροφής κατά
τρεισήµισι µήνες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ξέρετε, αναπληρωτές εκπαιδευτικοί καρκινοπαθείς παραιτούν-
ται, κυρία Υπουργέ, γιατί δικαιούνται µονάχα δεκαπέντε µέρες
αναρρωτική άδεια. Βεβαίως, µε τον αγώνα τους κέρδισαν άλλες
δεκαπέντε µέρες, αλλά είναι φανερό ότι αυτό δεν αρκεί. Είχαµε
την περίπτωση πρόπερσι αναπληρώτριας εκπαιδευτικού µε επα-
πειλούµενη εγκυµοσύνη τελικά να παραιτείται. Είναι αυτά τα τε-
ρατουργήµατα τα οποία υφίστανται οι αναπληρωτές σε όλη τη
χώρα. Απαγορεύεται, ξέρετε, σε ένα παιδί ενός αναπληρωτή ή
µιας οικογένειας των απλήρωτων να αρρωστήσει, αφού οι συγ-
κεκριµένοι εργαζόµενοι δεν δικαιούνται άδεια ασθενείας τέκνου,
όπως οι άλλοι εργαζόµενοι.

Γι’ αυτά τα πράγµατα µιλάµε. Για να µην ανοίξουµε τώρα το
ζήτηµα του συστήµατος διορισµών. Οι διορισµοί όταν και όποτε
γίνουν -αµήν και πότε!- θα γίνουν µε το περιβόητο σύστηµα Γα-
βρόγλου, που νοµίζω ότι έδωσε κυριολεκτικά µια κλωτσιά, πέ-
ταξε στα σκουπίδια πολλά έτη προϋπηρεσίας χιλιάδων εκπαιδευ-
τικών αναπληρωτών, απαξίωσε το πτυχίο, και εισήγαγε εµπορευ-
µατοποιηµένα κριτήρια διορισµών και σε συνδυασµό και µε την
πρόσφατη ρύθµιση της Κυβέρνησής σας για τα κολέγια, όλο
αυτό το έκανε ακόµα πιο τοξικό και πιο αντεργατικό, πιο αντιεκ-
παιδευτικό για τους εκπαιδευτικούς.

Και βεβαίως επειδή µιλάµε για τους αναπληρωτές, νοµίζω ότι
επείγουν και άλλα αιτήµατα γι’ αυτούς. Κάποια στιγµή θα πρέπει
και η Κυβέρνησή σας να σκύψει πάνω απ’ αυτούς και να δει ζη-
τήµατα που αφορούν τη στέγασή τους, τη σίτισή τους, τις µετα-
κινήσεις τους. Οκτακόσια ευρώ παίρνουν οι άνθρωποι και
καταλαβαίνετε πόσο δύσκολα είναι όλα αυτά, ιδιαίτερα γι’ αυ-
τούς που εργάζονται σε τουριστικές περιοχές. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Δελή.
Τον λόγο έχει η κ. Ζαχαράκη για τρία λεπτά για τη δευτερολο-

γία της.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Ευχαριστώ πάρα πολύ.
Κύριε Δελή, θυµίζω την υπουργική απόφαση διορισµών -το ση-

µειώνω γιατί ξέρω ότι κοινοβουλευτικά είστε πάντα παρών- στις

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΕ’ - 24 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2020 10205



21-2 η οποία για πρώτη φορά, επαναλαµβάνω, προβλέπει χίλιους
σαράντα διορισµούς. Και είναι σηµαντικό να το λέµε, γιατί -εί-
πατε ότι το λέµε και το λέµε έτσι εδώ στο ελληνικό Κοινοβούλιο-
γίνεται. Είναι και µία διάκριση -αν θέλετε- από το παρελθόν. Είναι
διάκριση από προηγούµενη κυβέρνηση, η οποία είχε πει ότι θα
διορίσει τριάντα χιλιάδες τη µία χρονιά, είκοσι πέντε χιλιάδες την
άλλη και εντέλει πήγαµε πάλι στο µηδέν. 

Εδώ, λοιπόν, υπάρχει -επαναλαµβάνω- µία διάκριση από το πα-
ρελθόν. Οι χίλιοι σαράντα είναι ένα δείγµα ότι κάνουµε πράξη
αυτό που λέµε, µακριά από τους κινδυνολόγους που έλεγαν ότι
δεν θα προχωρήσουµε στους διορισµούς. Και αυτό νοµίζω ότι
οφείλουµε να το καταθέτουµε κάθε φορά.

Πράγµατι δεκαπέντε ηµέρες είναι οι άδειες των αναπληρωτών.
Επτά µέρες είναι η κανονική άδεια µε αποδοχές. Γιατί; Γιατί διέ-
πονται από την εργατική νοµοθεσία, επειδή δεν είναι µόνιµοι εκ-
παιδευτικοί. Να συζητήσουµε βελτίωση των συνθηκών της
σύµβασης των αναπληρωτών; Θα ήταν κάτι που αντίκειται στην
εργατική νοµοθεσία. Να δούµε, όµως, ζητήµατα τα οποία έχουν
να κάνουν και µε τη σίτιση και µε τη στέγαση και µε τις µεταφο-
ρές.

Τι κάναµε φέτος; Αυτό που κάναµε ήταν να έρθουµε σε επαφή
µε το Υπουργείο Ναυτιλίας και να τους δοθεί µία πολύ σηµαντική
έκπτωση της τάξης του 50% σε όλα τα παιδιά τα οποία πήραν
όλα τα µέσα. Και µάλιστα φέτος πήγαµε και παραπέρα. Συνεν-
νοηθήκαµε µε το Υπουργείο Μεταφορών και εκτός από το πλοίο
είναι και το τρένο και τα ΚΤΕΛ, έτσι ώστε να έχουν µία πολύ ση-
µαντική µείωση. 

Θα µου πείτε: «Τους λύνει το ζήτηµα του ποσού που χρειάζεται
κάθε αναπληρωτής, αυτό το ποσό των 800 ευρώ;». Η απάντηση
είναι «όχι». Είναι ένα µικρό δείγµα στήριξης. 

Ένα µεγάλο, επίσης, δείγµα στήριξης είναι η συνεννόηση που
γίνεται µε την ΚΕΔΕ και πολλούς δήµους, ειδικά στους δήµους
νησιωτικών περιοχών όπου τα παιδιά έχουν τεράστιο ζήτηµα,
έτσι ώστε να βρουν ένα ενοίκιο που να µπορούν να αντέξουν. Ξέ-
ρετε πολύ καλά ότι υπάρχει δήµος δηµοφιλούς νησιού που έχει
ήδη προχωρήσει σε λύση στο κοµµάτι της στέγασης των ανα-
πληρωτών. Το ίδιο έχει συµβεί και σε άλλο νησί που, επίσης,
υπήρχε δυσκολία. Πρόσφατα, µάλιστα, υπήρχαν και συµβάντα
ως προς την αδυναµία εύρεσης στέγασης. 

Δεν µπορούν να γίνουν όλα άµεσα και δεν µπορεί να έρθει κά-
ποιος και να πει ότι υπάρχει µαγικό ραβδάκι που θα λύσει το οι-
κονοµικό ζήτηµα µιας χώρας η οποία έχει ταλαιπωρηθεί εδώ και
πάρα πολλά χρόνια. Όµως, µε µικρά βήµατα, µε τους διορι-
σµούς, µε τον συντονισµό µε τα συναρµόδια Υπουργεία, αλλά
και µε µία συζήτηση, η οποία γίνεται για ενίσχυση των αναπλη-
ρωτών, θεωρώ ότι µπορούµε να φτάσουµε σε ένα σηµείο, όπου
µετά από εύλογο χρονικό διάστηµα, θα έχουν διοριστεί πάρα
πολλοί από αυτούς τους ανθρώπους, οι οποίοι -επαναλαµβάνω
και τους ευχαριστώ και από εδώ- στήριξαν και στηρίζουν τη δη-
µόσια εκπαίδευση όλα αυτά τα χρόνια. Θα βρουν, λοιπόν, έναν
αρωγό σε αυτή την Κυβέρνηση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε. 
Στη συνέχεια θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 531/18-2-2020

επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Καµµία πρό-
βλεψη στο σύστηµα διορισµών των ΑΜΕΑ εκπαιδευτικών». 

Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υφυπουργέ, το θέµα είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Αφορά

ΑΜΕΑ συµπολίτες µας που αυτή τη στιγµή βρίσκονται σε πάρα
πολύ δύσκολη θέση, γιατί για πρώτη φορά µε τον καινούργιο
νόµο, τον ν.4589/2019 δεν προτάσσονται στην πράξη στο σύ-
στηµα διορισµών µέσω ΑΣΕΠ. Αυτό που προβλέπεται είναι, πα-
ραδείγµατος χάριν, για εκπαιδευτικό µε 50% αναπηρία να
συγκεντρώνει µόνο είκοσι µόρια. 

Τι σηµαίνει αυτό πρακτικά; Έχουµε ανθρώπους που πάσχουν
από σκλήρυνση κατά πλάκας ή από µεσογειακή αναιµία. Σε αυ-
τούς τους ανθρώπους πρέπει να παρέχεται διαφόρων µορφών

ιατρική στήριξη πολύ συχνά, µία φορά τον µήνα ή και πιο συχνά.
Αυτοί οι άνθρωποι δεν µπορούν να είναι µακριά από πόλεις που
έχουν νοσοκοµεία που µπορούν να τους παρέχουν αυτές τις υπη-
ρεσίες. Είναι θέµα επιβίωσης. Δεν είναι θέµα επιλογής.

Όταν, λοιπόν, αυτοί οι άνθρωποι δεν προτάσσονται και απλά
παίρνουν κάποια µόρια -και µάλιστα, τόσο λίγα µόρια- τυχαίνει
να προσλαµβάνονται µέσω ΑΣΕΠ. Η ίδια ιστορία, όπως µε πλη-
ροφόρησε ο κ. Καραβάς, προκύπτει και για τους αναπληρωτές.
Οι άνθρωποι αυτοί τυχαίνει να πηγαίνουν σε πόλεις που δεν
έχουν τις απαραίτητες υποδοµές για να υποστηρίξουν το θέµα
υγείας τους. Είναι καθαρά ανθρώπινο και απλό το ζήτηµα.

Το αποτέλεσµα είναι να χρειάζεται να αρνηθούν πολλές φορές
τέτοιες θέσεις, µε αποτέλεσµα να αποκλείονται από κάθε µελ-
λοντικό διορισµό, είτε αναπληρωτή είτε µόνιµου εκπαιδευτικού.
Είναι ένα θέµα καθαρής αδικίας. Νοµίζω είναι µια αβλεψία. Ελ-
πίζω ότι είναι µόνο µία αβλεψία. Θέλω τη δέσµευσή σας ότι θα
διορθωθεί τώρα, άµεσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Αρσένη.

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων κ. Σοφία Ζαχαράκη.

Ορίστε, κυρία Ζαχαράκη, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Κύριε Αρσένη, γνωρίζετε ότι ο νόµος ο οποίος διέπει αυτή
τη στιγµή τις προσλήψεις αλλά και τον διορισµό των αναπληρω-
τών είναι ο ν.4589/2019. Είναι ένας νόµος της προηγούµενης κυ-
βέρνησης. Έγιναν οι διορισµοί στην ειδική αγωγή. Όπως ξέρετε,
προχωρούν οι διορισµοί και στη γενική. Από αυτούς, µάλιστα, µε
αυτόν τον νόµο θα γίνουν και οι προσλήψεις των αναπληρωτών.
Αυτό επιλέξαµε να το συνεχίσουµε, για να µην έχουµε καθυστε-
ρήσεις, έτσι ώστε να µπορέσουµε να καλύψουµε τις ανάγκες των
σχολικών µονάδων.

Προφανώς, µέσα στον νόµο ως αξιωµατική αντιπολίτευση εί-
χαµε στηλιτεύσει αδικίες και λάθη που υπήρχαν. Ως προς το κοµ-
µάτι, βέβαια, της µοριοδότησης, θα ήθελα να σας παραθέσω
αυτό το οποίο ισχύει: Η µοριοδότηση ΑΜΕΑ και µε το ισχύον κα-
θεστώς -εννοώ τον νόµο τον οποίο αυτή τη στιγµή χρησιµοποι-
ούµε και για τους διορισµούς και για τις προσλήψεις- ξεκινάει
από το 50% της αναπηρίας και πάνω -ενώ µέχρι τώρα το 67% και
πάνω τύγχανε κάποιου ευεργετήµατος-, ενώ περιλαµβάνεται και
τυχόν αναπηρία συζύγου, πέραν βέβαια της αναπηρίας τέκνου.

Επίσης -και θα ήθελα να το σηµειώσετε αυτό- αναφορικά µε
τις οριστικές τοποθετήσεις των νεοδιόριστων, σύµφωνα µε το
άρθρο 62 του ν.4589, το οποίο όµως επικαιροποιήθηκε, τροπο-
ποιήθηκε πρόσφατα µε τον ν.4653/2020, θα γίνουν αυτοί οι διο-
ρισµοί, όπως σας είπα, µε τα κριτήρια που αναφέρονται στο
π.δ.50/1996.

Στις τοποθετήσεις αυτές υφίσταται η πρόταξη των ειδικών κα-
τηγοριών πασχόντων από συγκεκριµένες ασθένειες, όπως µεσο-
γειακή αναιµία -που χρήζει µεταγγίσεων αίµατος-, λευχαιµία,
αιµορροφιλία, χρόνια νεφρική ανεπάρκεια σε στάδιο αιµοκάθαρ-
σης, AIDS, σκλήρυνση κατά πλάκας τετραπληγικής ή παραπλη-
γικής µορφής, καρκίνο σε µεταστατικό στάδιο, νόσο του Crohn.
Σε σχέση µε την ερώτησή σας, θα ισχύει ποσοστό αναπηρίας
75% και πάνω, ανεξαρτήτως παθήσεως. Κατά συνέπεια υπάρχει
πρόταξη των εκπαιδευτικών µε βαρύτερη αναπηρία, όπως ακρι-
βώς είναι και το δίκαιο. 

Ξέρω τι ζητούν οι οµοσπονδίες. Είµαστε σε επαφή, ούτως ή
άλλως, από την αρχή της παρουσίας µας στο συγκεκριµένο
Υπουργείο. Ούτως ή άλλως, όλα αυτά είναι σύµφωνα και µε τη
σύµβαση του ΟΗΕ και για τον δηµόσιο τοµέα µε το ποσοστό
αυτό του 15%. 

Με ευκαιρία της παρουσίας, αλλά και της ερώτησης αυτής -
στο πρώτο κοµµάτι της οποίας θεωρώ ότι απάντησα-, θα ήθελα
να σας καταδείξω σήµερα µε συγκεκριµένα στοιχεία το έµπρα-
κτο ενδιαφέρον του Υπουργείου για τα θέµατα των ατόµων µε
αναπηρία. 

Εκτός των διορισµών που αναφέραµε, ούτως ή άλλως, προ-
τάσσοντας την ειδική αγωγή -και νοµίζω ότι είναι σηµαντικό-
θέλω να σας πω ότι αρµόδιο τµήµα της ειδικής αγωγής και εκ-
παίδευσης, αρµοδιότητα του οποίου είναι και η εκπαίδευση των
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ατόµων µε αναπηρία, έχει προβεί κατά τη διάρκεια των τελευ-
ταίων επτά µηνών σε εκατόν δεκατρείς συνολικά δράσεις και
ενέργειες, εκ των οποίων µόνο τριάντα οκτώ είναι από τον πα-
ρελθόντα µήνα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Θα συνεχίσω µετά, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όπως θέλετε εσείς. 
Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη

δευτερολογία σας. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κυρία Υφυπουργέ, είπατε ότι

ήσασταν επικριτικοί, όταν η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ έφερε αυτό το
νοµοσχέδιο. Κι όµως ως Κυβέρνηση σήµερα έχετε φέρει άπειρες
τροπολογίες σε άπειρα νοµοσχέδια, αλλάζοντας οποιοδήποτε
θέµα θεωρούσατε προτεραιότητα, είτε αυτό είναι για το Ελλη-
νικό, που έχουµε διαρκώς τροπολογίες, είτε για κάτι άλλο. Αν,
λοιπόν, αυτό το ζήτηµα είναι σηµαντικό για εσάς, φέρτε µια τρο-
πολογία για να το διορθώσετε. 

Θα αναφερθώ και σε δηλώσεις του κ. Μιχαλάκη στην «ΕΦΗ-
ΜΕΡΙΔΑ ΤΩΝ ΣΥΝΤΑΚΤΩΝ». Είναι ο Γενικός Γραµµατέας της
«Ελληνικής Εταιρείας για τη Σκλήρυνση κατά Πλάκας». Όχι µόνο
καταργείται η πρόταξη των εκπαιδευτικών µε σκλήρυνση κατά
πλάκας και µεσογειακή αναιµία, αλλά τα µόρια που δίνονται είναι
ελάχιστα, ενώ δεν υπάρχει καν εκ του νόµου πρόβλεψη για ειδικό
ποσοστό προσλήψεων, όπως γίνεται σε όλες τις προκηρύξεις
του ΑΣΕΠ. Αυτό καθιστά την υποβολή των αιτήσεων στα όρια της
παρανοµίας. Δείχνει, όµως, και την αναλγησία και την έλλειψη
επιστηµονικής προσέγγισης από την πλευρά του κράτους, όσον
αφορά τα άτοµα µε αναπηρία. 

Για το ίδιο θέµα έχει επικοινωνήσει και ο κ. Βαρδάκης µέσω
του vouliwatch.gr που συντονίζει αυτή την αυτοργανωµένη οµά-
δα, τον «Συνήγορο των ΑΜΕΑ». Αυτό είναι κάτι που πρέπει να κοι-
τάξετε και να διορθώσετε, όσον αφορά τη διεύρυνση στα ποσο-
στά της αναπηρίας σε µεγαλύτερο εύρος και στο 50%.

Κοιτάξτε, οι καταγγελίες είναι ότι στην ουσία δεν µπορούν οι
πολίτες -και σας είπα και τα ονόµατα των φορέων που εκπροσω-
πούν τα άτοµα αυτά- να συµµετέχουν σε διαγωνισµούς, γιατί, αν
αρνηθούν, επειδή διορίστηκαν σε µία θέση η οποία δεν µπορεί
να εξυπηρετήσει τις ανάγκες τους, είτε όσον αφορά τη µεσογει-
ακή αναιµία είτε τη σκλήρυνση κατά πλάκας, αποκλείονται για
κάθε διαγωνισµό ΑΣΕΠ για τα επόµενα τρία χρόνια. Το ίδιο ισχύει
και στην πράξη, όπως ξέρουµε, και για τους αναπληρωτές. 

Οπότε θέλω πραγµατικά να προσπαθήσετε να λυθεί το ζήτηµα
και σε συνεργασία µε τους θεσµικούς φορείς των ατόµων µε
αναπηρία, και ειδικά αυτών δύο κλάδων, των ατόµων µε µεσογει-
ακή αναιµία, αλλά και µε σκλήρυνση κατά πλάκας. Αν κι εσείς
συµφωνείτε πραγµατικά, όπως είπατε, µπορείτε να το κάνετε.
Πρέπει να γίνει, διότι αυτή τη στιγµή καταστρέφουµε ζωές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Κυρία Ζαχαράκη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτε-

ρολογία σας. 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Κύριε Αρσένη, έκανα τη διάκριση στην αρχή, λέγοντας ότι
πράγµατι αυτός ο νόµος, ο ν.4589, έτυχε σκληρής κριτικής από
εµάς ως αξιωµατική αντιπολίτευση. Έκανα τη διάκριση, µιλώντας
όµως για τη διεύρυνση του ποσοστού, το οποίο ανέφερα και
στην αρχή. 

Επαναλαµβάνω -για να µείνει στα Πρακτικά- ότι η µέριµνα για
µοριοδότηση εκπαιδευτικών ατόµων µε αναπηρία µε πρόβλεψη
και για αναπηρία άνω του 50% είναι σηµαντική, ενώ µέχρι πρότι-
νος το ποσοστό ήταν 67%. 

Επαναλαµβάνω ότι στην πρόσφατη τροπολογία για την τοπο-
θέτηση των νεοδιόριστων υπάρχει η πρόταξη των ειδικών κατη-
γοριών πασχόντων από βαριές ασθένειες, µεταξύ των οποίων και
άτοµα µε αναπηρία µε υψηλό ποσοστό αναπηρίας. 

Θα ήθελα να κάνω και ένα γενικό σχόλιο, επειδή κάνατε και
την τελευταία παραίνεση συνεννόησης µε τους ειδικούς φορείς.
Υπάρχει ένας ενεργός διάλογος τους τελευταίους µήνες µε όλες
τις ενώσεις, έτσι ώστε να δούµε ποια είναι τα σηµεία τα οποία

µπορούµε να βελτιώσουµε εµπράκτως -και έχω επαναλάβει τρεις
φορές αυτή τη λέξη σήµερα στο Κοινοβούλιο-, αλλά και µε τη
µέριµνά µας για την ειδική αγωγή και µε τη µέριµνά µας για τα
παιδιά µε τις παράλληλες στηρίξεις, µε τον σχολικό νοσηλευτή,
µε το ειδικό βοηθητικό προσωπικό, µε τους διορισµούς, µε τα
τµήµατα ένταξης στα σχολεία, µε την ολοκλήρωση διαδικασιών
και την πλήρη κάλυψη των αναγκών σε σχολεία της ειδικής αγω-
γής. Με όλες αυτές τις εκατόν δεκατρείς δράσεις που είπα, του
αντίστοιχου τµήµατος σε συνδυασµό µε την απαραίτητη, όπως
και εσείς αναφέρατε, συνέργεια µε τους φορείς θα φτάσουµε σε
ένα σηµείο που τα άτοµα µε αναπηρία στην Ελλάδα θα έχουν
ακριβώς τη θέση που τους αξίζει.

Όσον αφορά στο συγκεκριµένο θέµα µε την τριετία, τη διά-
κριση η οποία έγινε πριν από λίγο καιρό, νοµίζω ότι µπορούµε να
συζητήσουµε για το θέµα των αναπληρωτών. Είµαστε θετικά δια-
κείµενοι στο να το συζητήσουµε και είναι κάτι το οποίο µπορούµε
να παρουσιάσουµε µετά από λίγο καιρό. Όµως, αυτά είναι τα δε-
δοµένα µέχρι τώρα και πάνω σε αυτά µπορώ να δεσµευτώ, δη-
λαδή σε αυτά που έχουµε µέχρι τώρα, µε τη διεύρυνση του
ποσοστού, αλλά και την πρόταξη των αναπληρωτών στις τοπο-
θετήσεις µε βαριές ασθένειες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Πριν προχωρήσουµε στην επόµενη ερώτηση, θα ήθελα να κά-

νω µια ανακοίνωση προς το Σώµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής των Ελλήνων, είκοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί από το Γυµνάσιο Νέας Περάµου Καβάλας
µε τους αµµόλοφους και τα αµπέλια! 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά, και σας εύχεται καλή πρό-
οδο!

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Και τώρα προχωρούµε στην πρώτη µε αριθµό 526/18-2-2020

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Δράµας του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Χαράς Κεφαλίδου προς την Υπουργό Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Άρση της αδικίας, διατή-
ρηση της διασύνδεσης του Μαράσλειου Δηµοτικού Σχολείου µε
το 1ο Πειραµατικό Γυµνάσιο Πλάκας».

Κυρία Κεφαλίδου, έχετε δύο λεπτά στη διάθεσή σας.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, σήµερα συζητάµε για τα πειραµατικά σχο-

λεία και συγκεκριµένα για την κατάφορη αδικία που γίνεται σε
βάρος των µαθητών, όχι µόνο του Μαρασλείου, αλλά και των πει-
ραµατικών σχολείων του Πανεπιστηµίου Πατρών. Είναι σηµαν-
τικό, λοιπόν, να δώσετε κάποιες απαντήσεις τόσο στους µαθη-
τές, στους γονείς, αλλά και τους εκπαιδευτικούς που και παρα-
κολουθούν και αγωνιούν για το µέλλον των παιδιών τους, γιατί
πραγµατικά ο Σεπτέµβρης είναι πολύ κοντά και δεν ξέρουν τι
πρόγραµµα θα έχουν, πού θα βρεθούν.

Θα κάνω µια πολύ σύντοµη ιστορική αναφορά, γιατί όλα αυτά
τα σχολεία δεν είναι κάτι που ανακαλύψαµε τώρα. Υπάρχει ένα
βασιλικό διάταγµα του 1929 που ιδρύει πειραµατικά σχολεία,
αλλά ουσιαστικά το 2011 θεσµοθετούνται πρότυπα και πειραµα-
τικά σχολεία επί ΠΑΣΟΚ και επί υπουργίας Άννας Διαµαντοπού-
λου, συνολικά διακόσια σαράντα σε όλη τη χώρα. 

Ερχόµαστε στο συγκεκριµένο: Το µεν Μαράσλειο σήµερα έχει
τριακόσιους πενήντα µαθητές και µέχρι σήµερα ήταν διασυνδε-
δεµένο µε το 1ο Πειραµατικό Γυµνάσιο Πλάκας. Τα δε Πειραµα-
τικά Δηµοτικά της Πάτρας έχουν διακόσιους πενήντα πέντε
µαθητές και είναι διασυνδεδεµένα µε το Πειραµατικό Γυµνάσιο
του Πανεπιστηµίου Πατρών. Και ξαφνικά τον Μάιο του 2019, µε
το περίφηµο πολυνοµοσχέδιο παιδείας, τον ν.4610/2019 του κ.
Γαβρόγλου, διακόπτεται η διασύνδεση αυτών των δύο µόνο πει-
ραµατικών σχολείων και αυτό γίνεται χωρίς καµµία αιτιολόγηση
και χωρίς καµµία επιστηµονική τεκµηρίωση. Είναι αξιοσηµείωτο
ότι η εξαίρεση αυτή αφορά αυτά τα δύο µόνο σχολεία, γιατί οι
υπόλοιπες διασυνδέσεις των πειραµατικών δηµοτικών γίνονται
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κανονικά, όπως ήταν και πριν.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Θέλω να σας θυµίσω ότι υπήρχε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον και

από τη µεριά των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας. Συγκεκρι-
µένα η νυν Υπουργός, η κ. Κεραµέως, είχε κάνει ερώτηση στις
27 Φεβρουαρίου 2019 για το τι µέλλει γενέσθαι µε τα πρότυπα
και πειραµατικά σχολεία και τροπολογία είκοσι ενός Βουλευτών
της Νέας Δηµοκρατίας τον Μάιο του 2015, που συζητιέται το νο-
µοσχέδιο, στην οποία ούτε λίγο ούτε πολύ αναφέρεται ότι απώ-
τερος σκοπός της τροπολογίας είναι να διασφαλιστούν τα παιδιά
του Μαρασλείου, ώστε να έχουν ένα κατάλληλο σχολείο, να συ-
νεχιστεί η ακαδηµαϊκή τους πορεία χωρίς να διασκορπίζονται σε
πολλές σχολικές µονάδες, αλλά δίνεται παράλληλα και η δυνα-
τότητα στο 1ο Πειραµατικό Γυµνάσιο και στα Πειραµατικά Δηµο-
τικά Μαρασλείου να αναπτύξουν παράλληλες διδακτικές προ-
σεγγίσεις σε διάφορα γνωστικά αντικείµενα επιτελώντας µε τον
τρόπο αυτό καλύτερα τον ρόλο τους. Κάποια στιγµή αυτά θα τα
καταθέσω και στα Πρακτικά. 

Λέω απλά ότι δεν χρειάζεται κανένας να επιχειρηµατολογήσει
για τον σκοπό που εξυπηρετούν τα πειραµατικά σχολεία, πόσο
σηµαντικός είναι ο ρόλος τους και στην υπόλοιπη γνώση όπου
προσπαθούµε να υπάρχει µια διάχυση στα υπόλοιπα σχολεία.
Και αυτή η ανατροφοδότηση για να µπορέσει να έχει αποτέλε-
σµα έχει νόηµα να έχει µια συνέχεια, να µη διακόπτεται, δηλαδή,
η πορεία των παιδιών µόνο στο δηµοτικό, αλλά να συνεχίζεται
και στις άλλες βαθµίδες, γυµνάσιο και λύκειο.

Επίσης, έχει νόηµα να αναφέρουµε ότι η επιλογή αυτή έχει ένα
πολύ µεγάλο βάρος και για την οικογένεια, διότι αλλάζουν προ-
γράµµατα, αλλάζουν τόποι κατοικίας και πολλές φορές ακόµη
και η επαγγελµατική δραστηριότητα, για να µπορέσουν να στη-
ρίξουν οι γονείς και η οικογένεια αυτή την επιλογή. Και έτσι νο-
µίζω ότι σήµερα έχετε την ευκαιρία, κυρία Υφυπουργέ, να µας
εξηγήσετε πρώτα απ’ όλα ποιο είναι το ολοκληρωµένο πλάνο
που έχει η Κυβέρνησή σας για την προοπτική των πρότυπων και
πειραµατικών σχολείων και να µας διευκρινίσετε ουσιαστικά τι
θα γίνει µε αυτά τα παιδιά, µε αυτούς τους µαθητές που βρίσκον-
ται σε όλες τις τάξεις του δηµοτικού, τόσο του Μαρασλείου όσο
και του Πειραµατικού Δηµοτικού Πατρών, µετά από αυτό που
έχει δηµιουργήσει ο νόµος Γαβρόγλου, δηλαδή, την κατάργηση
της αυτοδίκαιης διασύνδεσης.

Θεωρώ ότι είναι µεγάλη αδικία και περιµένω να ακούσω πώς
θα το αντιµετωπίσει η Κυβέρνησή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Και σε αυτή την επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουρ-

γός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Σοφία Ζαχαράκη.
Ορίστε, κυρία Ζαχαράκη, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Ξέρετε καλά πως όλον αυτόν τον καιρό, καθώς και στην
περίοδο που η Νέα Δηµοκρατία ήταν αξιωµατική αντιπολίτευση,
είχε αναδείξει η αρµόδια τότε Τοµεάρχης και νυν Υπουργός Παι-
δείας κ. Κεραµέως όλη τη στοχοθεσία της Νέας Δηµοκρατίας αν,
µε το καλό, ο ελληνικός λαός ψήφιζε υπέρ αυτής της πολιτικής
επιλογής. Εξελέγη µε αυξηµένη πολιτική νοµιµοποίηση, µε ένα
πρόγραµµα το οποίο βήµα-βήµα το κάνει πραγµατικότητα. Αυτό
το λέω για να συνδέσω τον λόγο για τον οποίο είµαστε εδώ σή-
µερα µε αυτό το κοµµάτι, αν θέλετε, της αυτοδίκαιης στήριξης -
στη δική µας, τουλάχιστον, νοοτροπία και ξέρω ότι και οι ίδιοι
στηρίζετε πολύ τα πρότυπα και τα πειραµατικά σχολεία- σε αυτό
το οποίο παλαιότερα ήταν σχολείο και του κόπου και της προ-
σπάθειας. Όµως, για εµένα είναι κυρίως της ισότητας ευκαιριών
που αφορά όλα τα παιδιά τα οποία µπορούν να πάνε σε ένα σχο-
λείο που είτε στα πειραµατικά θα δίνεται η ευκαιρία να δοκιµά-
ζονται νέες µέθοδοι -αυτό γίνεται όταν υπάρχει συνέχεια- είτε
στα πρότυπα όπου εκεί πέρα η προσπάθεια, ο κόπος και η αρι-
στεία, µια λέξη η οποία ούτως ή άλλως είχε στηλιτευθεί από την
προηγούµενη πολιτική ηγεσία, αλλά και γενικά µε την κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ και νοµίζω ότι µπορούµε να την επαναφέρουµε ως λέξη
ισοδύναµη της προσπάθειας και επίτευξης στόχων. 

Άρα ως αντιπολίτευση στηλιτεύσαµε όλη αυτή τη µεθοδευ-
µένη πολιτική υποβάθµιση των σχολείων αυτών. Θα δείτε πολύ

σύντοµα, εντός µάλιστα εύλογου χρονικού διαστήµατος, θα
έλεγα, το πλήρες πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας για τα πρό-
τυπα και πειραµατικά σχολεία, τα οποία ενισχύουµε. Στόχος µας
είναι να υπάρχει ένα πρότυπο και ένα πειραµατικό σχολείο στην
έδρα κάθε περιφερειακής ενότητας.

Τι κάναµε αυτή τη χρονιά για να αποδείξουµε τη στήριξή µας
στα σχολεία αυτά; Οργανώσαµε πρώτα απ’ όλα τα ΕΠΕΣ. Άνθρω-
ποι δίνουν αυτή τη στιγµή εθελοντικά τον χρόνο τους και την
ενέργειά τους στα συµβούλια αυτά, για να βοηθήσουν το κάθε
σχολείο, έτσι ώστε να µπορούν να κάνουν τους οµίλους τους, να
κάνουν τα προγράµµατά τους και να προσδώσουν στα παιδιά
που έχουν επιλέξει αυτά τα σχολεία τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά
τα οποία τους έκαναν να τα επιλέξουν κιόλας.

Συγχρόνως δουλεύουµε στο νέο νοµοθετικό πλαίσιο, το οποίο,
όπως είπα πριν, θα προσδώσει πάλι αυτή την ιδιαίτερη επιστη-
µονική αξία και παιδαγωγική σκοπιµότητα σ’ αυτά τα σχολεία δια-
φορετικών βαθµίδων.

Επειδή όλη αυτή η στόχευση και η αναγκαία εξαγωγή συµπε-
ρασµάτων και αξιολόγησης µεθόδων διδασκαλιών δεν µπορεί να
έχει το στοιχείο της διακοπής, αυτό το κοµµάτι της διασύνδεσης
είναι σηµαντικό. Πρέπει να σας πω ότι είµαστε θετικά διακείµενοι
στο κοµµάτι της διασύνδεσης και νοµίζω ότι αυτό απαντά και
στην ουσία του ερωτήµατος, στη συνέχιση της διασύνδεσης και
στο Μαράσλειο, στο οποίο ούτως ή άλλως έχει διακοπεί. 

Πρέπει να σας πω επίσης ότι επειδή ξετυλίγουµε αυτή τη
στιγµή την κατάρτιση του προγράµµατός µας ως προς τα πρό-
τυπα και πειραµατικά σχολεία, επιφυλάσσοµαι να σας απαντήσω
για το σύνολο της διασύνδεσης όλων των σχολείων, όµως πρέπει
να σας πω ότι η κατεύθυνση που δίνουµε είναι θετική ως προς
τη διατήρηση της διασύνδεσης. Νοµίζω ότι έτσι απαντώ και στην
ουσία της επίκαιρης ερώτησής σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Κυρία Κεφαλίδου, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ.
Κυρία Υπουργέ, χαίροµαι πάρα πολύ για την απάντηση που

παίρνω σήµερα, γιατί πραγµατικά δεν είναι µόνο τα παιδιά της
ΣΤ’ δηµοτικού που βρίσκονται σε οµηρία, από τη στιγµή που
υπάρχει αυτή η ασυνέχεια της νοµοθέτησης. Καταλαβαίνω ότι
µε το άρθρο 80 του ν.4610/2019 δηµιουργήθηκαν δύο ταχύτητες.
Ήταν τα δηµοτικά πειραµατικά σχολεία που αυτοδίκαια συνέχι-
ζαν και στο γυµνάσιο και αυτά τα δύο σχολεία που ξαφνικά βρέ-
θηκαν στο πουθενά, χωρίς να υπάρχει ολοκληρωµένη πρόταση
για το τι γίνεται. Είχε εξασφαλιστεί µόνο ένας χρόνος, δηλαδή ο
επόµενος χρόνος για τα παιδιά που ήταν τότε στην ΣΤ’ δηµοτι-
κού. 

Επειδή καταλαβαίνω ότι κάποια στιγµή θα σταµατήσει να
υπάρχει η κλήρωση στα πειραµατικά σχολεία και θα περάσουµε
σ’ ένα άλλο καθεστώς, η διαδικασία για την οποία µιλάµε, δη-
λαδή της αυτοδίκαιης διασύνδεσης, αφορά τα παιδιά που αυτή
τη στιγµή είναι από την Α’ τάξη του δηµοτικού µέχρι και την ΣΤ’,
δηλαδή τελειώνει ο κύκλος των παιδιών που όταν εισήχθησαν
στα πειραµατικά σχολεία ήξεραν ότι η προοπτική είναι να συνε-
χίσουν σ’ ένα πειραµατικό γυµνάσιο χωρίς κλήρωση, αυτοδίκαια.
Αυτό θέλω να µου το απαντήσετε. 

Θέλετε να µου το απαντήσετε τώρα, για να συνεχίσω; Συγ-
γνώµη, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Στα πειραµατικά σχολεία µιλάµε πάντα για κλήρωση και
παραµένει αυτό το κοµµάτι για όλες τις τάξεις. Στα πρότυπα σχο-
λεία µιλάµε για εξετάσεις.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Απλά µου απαντάτε τώρα ότι
αφορά όλα τα παιδιά που αυτή τη στιγµή, δηλαδή το 2019, που
υπήρξε η εξαίρεση αυτών των δύο πειραµατικών σχολείων, φοι-
τούσαν κανονικά στο Μαράσλειο και στα πειραµατικά σχολεία
της Πάτρας. Αφορά όλα τα παιδιά, όλες τις τάξεις.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Κυρία συνάδελφε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεχίστε, κυρία Κε-
φαλίδου. Δεν θα κάνουµε διάλογο. Στο τέλος θα απαντήσει η
Υπουργός.

10208 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Είναι η βασική ερώτησή µου.
Να απαντήσει για να συνεχίσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, αλλά η διαδικα-
σία δεν είναι αυτή.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Από τον χρόνο µου, κύριε
Πρόεδρε. 

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Με τα στοιχεία που έχουµε σήµερα, ούτως ή άλλως, σας
είπα ότι εξελίσσεται αυτή τη στιγµή και ολοκληρώνεται το νοµο-
σχέδιο. 

Αυτό το οποίο δίνουµε ως κατεύθυνση είναι η συνέχεια της
διασύνδεσης. Θα δοθούν όλες οι διευκρινίσεις ως προς το σύ-
νολο των ετών και πόσες τάξεις θα αφορά. Όµως, είναι σηµαν-
τικό και νοµίζω, όπως σας είπα, ότι απαντά στην ουσία της
ερώτησης το γεγονός ότι κινούµαστε προς την κατεύθυνση της
διατήρησης της διασύνδεσης. Το θέµα της κλήρωσης παραµένει
ούτως ή άλλως για τα πειραµατικά, όπως είπαµε. Το θέµα των
προτύπων είναι µε το θέµα των εξετάσεων. Όλες οι λεπτοµέρειες
για όσες τάξεις αφορά µπορούν να δοθούν σε εύλογο χρονικό
διάστηµα. 

Όµως, άµεσα γι’ αυτό για το οποίο ευλόγως οι γονείς αναρω-
τιούνται, ειδικά στην ΣΤ’ δηµοτικού, για το γυµνάσιο, νοµίζω ότι
µπορούµε να πούµε ότι η κατεύθυνση είναι θετική. Όλες οι άλλες
ερωτήσεις για τις υπόλοιπες τάξεις µπορούν να απαντηθούν σε
εύλογο χρονικό διάστηµα, έτσι ώστε να µη δηµιουργήσουµε
αυτή τη στιγµή περαιτέρω ερωτήµατα. 

Δουλεύει και η επιτροπή ΔΕΠΠΣ και η επιτροπή η οποία αυτή
τη στιγµή διοικεί τα πειραµατικά αλλά και οι οµάδες εργασίας
προς ένα πολύ συστηµατικό και συνδεδεµένο σχέδιο, το οποίο
θα πρέπει να παρουσιαστεί σε σύντοµο χρονικό διάστηµα και να
απαντηθούν όλες οι ερωτήσεις. 

Βρισκόµαστε στον Φεβρουάριο. Νοµίζω ότι υπάρχει χρόνος
και αυτή τη στιγµή, µε αυτές τις απαντήσεις, νοµίζω ότι µπο-
ρούµε να απαλύνουµε τις αγωνίες και τον προβληµατισµό.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Και να δώσουµε και µια προ-
οπτική.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Έχουµε, όµως, και εύλογο χρονικό διάστηµα, έτσι ώστε το
εγχείρηµα των πρότυπων και πειραµατικών σχολείων να είναι
πλήρες και να απαντά στις ανάγκες όλης της Ελλάδας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεχίστε, κυρία Κε-
φαλίδου.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ συγ-
γνώµη για το ανορθόδοξο της διαδικασίας, όµως καταλαβαίνετε
ότι το θέµα αφορά γονείς που αγωνιούν, που παρακολουθούν
και περιµένουν σαφείς απαντήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το ότι είναι σπουδαίο
το θέµα είναι γνωστό.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Εγώ απλά θα πω ότι ευχαρι-

στώ την κυρία Υπουργό που πραγµατικά έδωσε το σωστό στίγµα
αυτών των σχολείων, γιατί το Μαράσλειο δεν είναι το «κυριλέ»
σχολείο του Κολωνακίου, όπως κάποιοι θέλουν να λένε. Σ’ αυτό
πραγµατικά φοιτούν παιδιά όλων των κοινωνικών τάξεων και παι-
διά απ’ όλη την Αττική. 

Επειδή αυτά τα σχολεία είναι σχολεία βιτρίνας για εµάς, είναι
σχολεία πρωτοπορίας για εµάς, πρέπει εκεί να δείξουµε το εν-
διαφέρον µας, όπως και σε όλα τα θέµατα που αφορούν την εκ-
παίδευση των νέων µας. 

Θα σας πω ότι εδώ έχετε και ένα άλλο µεγάλο θέµα που πρέ-
πει να λύσετε, το οποίο είναι η επιλογή των εκπαιδευτικών που
πάει χέρι-χέρι µε την αξιολόγηση των εκπαιδευτικών. Αυτό ση-
µαίνει ότι περιµένουµε να κινηθείτε τάχιστα σε ό,τι αφορά το κοµ-
µάτι της αξιολόγησης που έχει να κάνει µε τους σχολικούς
συµβούλους, µε τους διευθυντές εκπαίδευσης, µε τους διευθυν-
τές των σχολικών µονάδων, γιατί είναι ένας φαύλος κύκλος. Πρέ-
πει κάποια στιγµή να προχωρήσουµε, γιατί, εάν έλθει ο Μάρτης
και δεν λύσουµε αυτά τα θέµατα, θα χαθεί η επόµενη σχολική
χρονιά και θα είναι κρίµα.

Εποµένως, πιστεύοντας ότι άµεσα στο νοµοσχέδιο που έρχε-
ται µέσα στον Μάρτη θα έχουµε και δοµές διοίκησης και τα υπό-
λοιπα θέµατα πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας, που σωστά
θίξατε, θέλω να σας πω ότι πραγµατικά τα θέµατα της παιδείας
είναι το µέλλον της χώρας και γι’ αυτό δεν χρειάζονται πειραµα-
τισµοί, αλλά ένα σταθερό πλαίσιο.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Χαρούλα (Χαρά) Κεφαλίδου

καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Κυρία Υπουργέ, έχετε να προσθέσετε κάτι; 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Όχι, κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι το καλύψαµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τα καλύψατε όλα προ-

ηγουµένως.
Σας ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19.31’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 25 Φεβρουαρίου 2020 και ώρα 12.00’ µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: α) αιτήσεις άρσης ασυλίας Βουλευτών, σύµ-
φωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη και β) νοµοθετική εργασία,
σύµφωνα µε τη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                     ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


